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KUZEY KIBRIS TÜRK CUMHURİYETİ 

' v' -jrcv p i r l e ş i m 

8 Aralık 1992, Salı 

İÇİNDEKİLER 

Sayfa 

I. GELEN EVRAK 1512-1516 

II. BAŞKANLIĞIN GENEL KURULA SUNUSLARI 

A. GÜNDEM DİŞİ KONUŞMALAR 

1. UBP Lefkoşa Milletvekili Sayın Mustafa 

Erbilen'in "Türkiye Ziyareti" ile ilgili 

ğündefi; ûişı kc.:u*r.... 1519-1522 

2. UBP Lefkoşa. K i ü e t v A i l f Şayi-; Gülin 

Say iner'in "Türk Kadınının Siyasal 

Haklarına Kavuşması 1 1 ile ilgili gündem 

dışı konuşması. 1522-1524 

3. DP Gazi Mağusa Milletvekili Sayın Aytaç 

Beşeşler'in "Genel Tarım Sorunları" ile 

ilgili gündöm dışı konuşması. 

- Tarım ve Orman Bakanı Sayın İlkay 

Kâmi1'in ilgili yanıtı. 

- DP Gazi Mağusa Milletvekili Sayın Aytaç 

Beşeşler'in açıklaması. 1524-1555 

I 
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Sayfa 

4. HDP Gazi Mağusa Milletvekili Sayın ismet 

Kotak'ın "Kıbrıs Sorunundaki Son Geliş-

meler ve öneriler" ile ilgili gündem dışı 

konuşması. 

- Dışişleri ve Savunma Bakanı Sayın Kenan 

Atakol'un ilgili yanıtı. 

5. DP Lefkoşa Milletvekili Sayın Erkan 

Emekçi'nin "Lefkoşa Devlet Hastanesinde 

Su Baskını" ile ilgili gündem dışı 

konuşması. 

- Gençlik ve Spor Bakanı ve Çalışma ve Sağlık 

Bakanı Vekili Sayın Salih Miroğlu'nun ilgili 

yanıtı. 

1555-1576 

1577-1587 

B. ONAYA SUNULANLAR 

1. idari ve Sosyal işler Komitesi Başkanlığının, 

Yüksek öğretim Kurumları Kuruluş, Görev, 

Denetleme ve Akreditasyonu Yasa Tasarısının 

(Y.T.No:197/2/92) ivedilikle görüşülmesine 

ilişkin Tezkeresi. 

2. idari ve Sosyal işler Komitesi Başkanlığının, 

Vakıflar ve Din İşleri Dairesi Memurları 

Emeklilik (Değişiklik) Yasa Tasarısının 

(Y.T.No:216/3/92) ivedilikle görüşülmesine 

ilişkin Tezkeresi. 

3. Gülsen İçöz'ün Kaybolması, Sorumluları ve 

Olayın Sonuçları ile ilgili Meclis Araştırma 

Komitesi Başkanlığının Komiteye Yeni Bir 

Sürenin Verilmesine ilişkin Tezkeresi. 

1587-1589 

1589-1590 

1728-1729 

C. BİLGİYE SUNULANLAR 

1. Yurt dışına giden Dışişleri ve Savunma Bakanı 

Sayın Kenan Atakol'a, Başbakan Sayın Derviş 

Eroğlu'nun vekâlet etmesinin uygun bulunmuş 

olduğuna ilişkin Cumhurbaşkanlığı Tezkeresi. 1590 
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2. Yurt dışına giden Ticaret ve Sanayi Bakanı 

Sayın Erdal Onurhan'a Ekonomi ve Maliye 

Bakanı Sayın Salih Coşar'ın vekâlet etmesi-

nin uygun bulunmuş olduğuna ilişkin Cumhur-

başkanlığı Tezkeresi. 1590-1591 

3. Yurt dışına giden Uluştırma, Bayındırlık ve 

Turizm Bakanı Sayın Mehmet Bayram'a Gençlik 

ve Spor Bakanı Sayın Salih Miroğlu'nun 

vekâlet etmesinin uygun bulunmuş olduğuna 

ilişkin Cumhurbaşkanlığı Tezkeresi. 1 5 9 2 

4. Yurt dışına giden Milli Eğitim ve Kültür 

Bakanı Sayın Eşber Serakıncı'ya içişleri, 

Köyişleri ve Çevre Bakanı Sayın Günay 

Caymaz'ın vekâlet etmesinin uygun bulunmuş 

olduğuna ilişkin Cumhurbaşkanlığı Tezkeresi. 1592-1593 

5. Yurt dışına giden Çalışma ve Sağlık Bakanı 

Sayın Ertuğrul Hasipoğlu'na iskân Bakanı 

Sayın Hasan Yumuk'un vekâlet etmesinin uygun 

bulunmuş olduğuna ilişkin Cumhurbaşkanlığı 

Tezkeresi. 

6. Yurt dışına giden Dışişleri ve Savunma Bakanı 

Sayın Kenan Atakol'a Ticaret ve Sanayi Bakanı 

Sayın Erdal Onurhan'ın vekâlet etmesinin uygun 

bulunmuş olduğuna ilişkin Cumhurbaşkanlığı 

Tezkeres i. 

1593 

1594 

Yurt dışına giden Ekonomi ve Maliye Bakanı 

Sayın Salih Coşar'a Tarım ve Orman Bakanı 

Sayın ilkay Kamil'in vekâlet etmesinin uygun 

bulunmuş olduğuna ilişkin Cumhurbaşkanlığı 

Tezkeresi. 1594-1595 
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8. Bağımsız Milletvekili Sayın Ömer Demir'in 

yurt dışı izin istemi. 

- DP Lefkoşa Milletvekili Sayın Serdar 

Denktaş'ın usule ilişkin konuşması. 

- DP Gazi Mağusa Milletvekili Sayın Mustafa 

Adaoğlu'nun usule ilişkin konuşması. 

- Bağımsız Gazi Mağusa Milletvekili Sayın 

Ömer Demir'in açıklaması. 

- Cumhuriyet Meclisi Başkanı Sayın Hakkı 

Atun'un usule ilişkin konuşması. 

- İskân Bakanı Sayın Hasan Yumuk'un usule 

ilişkin konuşması. 

9. Çalışma ve Sağlık Bakanı Sayın Ertuğrul 

Hasipoğlu'na Gençlik ve Spor Bakanı Sayın 

Salih Miroğlu'nun vekâlet etmesi ile ilgili 

Cumhurbaşkanlığı Tezkeresi. 

1595-1608 

1608-1609 

III. SORULAR VE YANITLAR 

1. DP Gazi Mağusa Milletvekili Sayın Taşkent 

Atasayan'ın "Eğitim Bakanının Orta Asya 

Cumhuriyetlerine Yaptığı Gezide Karşılaş-

tığı Temsiliyet Sorunu" ile ilgili Sözlü 

Sorusu (S.S.No:7/3/92). 

- Milli Eğitim ve Kültür Bakanı Sayın Eşber 
1611 

S e r a k ı n c ı 1 n ı n yanıtı. 

2. YDP Gazi Mağusa Milletvekili Sayın Kenan 

Akın'ın "TC-KKTC Arasında Kimlik Kartı ile 

Seyahat Etme Protokolünün Sona Ermesi" ile 

ilgili Sözlü Sorusu (S.S.No:8/3/92). 

- Soru sahibinin salonda bulunmaması nedeni 

ile soru düşer. 1615 
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3. DP Lefkoşa Milletvekili Sayın Erkan 

Emekçi'nin "Karpaz Yangınında Yanan 

Bölgelerin Temizlenmesi" ile ilgili 

Sözlü Sorusu (S.S.No:9/3/92). 

- Tarım ve Orman Bakanı İlkay Kamil 

ilgili Yanıtı. 

ın 

4. DP Gazi Mağusa Milletvekili Sayın Aytaç 

Beşeşler'in "UBP Lefkoşa Milletvekili 

Sayın Mustafa Erbilen'in özel Bir Banka-

nın Yönetim Kurulu Başkanlığını Yapması" 

ile ilgili Sözlü Sorusu (S.S.No:10/3/92) 

5. DP Lefkoşa Milletvekili Sayın Erkan 

Emekçi'nin "Turizm Teşvik Fonu" ile ilgili 

Yazılı Sorusu (Y.S.No:29/3/92). 

- Ulaştırma, Bayındırlık ve Turizm Bakanı 

Sayın Mehmet B a y r a m 1 ı n Yanıtı. 

6. DP Gazi Mağusa Milletvekili Sayın Taşkent 

Atasayan'ın "1 Ocak 1990 Tarihinden İtiba-

ren Devlet Hizmetine Alınanlar" ile ilgili 

Yazılı Sorusu (Y.S.No:30/3/92) 

- Ticaret ve Sanayi Bakanı Erdal Onurhan'ın 

ilgili Yanıtı. 

7. DP Lefkoşa Milletvekili Sayın Erkan 

Emekçi'nin "TC'den Turizm Amaçlı Olarak 

25 Milyar Tutarındaki Kredinin, Hangi 

Kıstaslara Göre, Kimlere ve Ne Kadar 

Verildiği" ile ilgili Yazılı Sorusu 

(Y.S.No:34/3/92) 

- Ulaştırma, Bayındırlık ve Turizm Bakanı 

Sayın Mehmet Bayram'ın ilgili yanıtı. 

1616-1617 

1618-1619 

1619-1623 

1623-1626 

1626-1629 
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8. DP Lefkoşa Milletvekili Sayın Serdar 

Dendktaş'ın "Kıbrıs Endüstri Bankasına 

Yatırılan İhtiyat Sandığı Mevduatları" 

ile ilgili Yazılı Sorusu (Y.S - No:32/3/92). 

- Çalışma ve Sağlık Bakanlığının yanıtı. 1629-1636 

9. DP Lefkoşa Milletvekilleri Sayın Serdar 

Denktaş ile Sayın Nazif Borman'ın birlikte 

sunmuş oldukları "ipekom, Creative Ajans 

ve/veya Murat Koç ve/veya Haslet Koç'un 

1991-1992 Yıllarında İhaleli veya İhalesiz 

Olarak Kitlere veya Kamu Kuruluşlarına Sat-

tıkları Reklâm Malzemeleri" ile ilgili 

Yazılı Sorusu (Y.S.No:33/3/92). 

- Başbakanlığın ilgili yanıtı. 

10. YDP Gazi Mağusa Milletvekili Sayın Kenan 

Akın'ın "Cypfruvex"in 1990 Yılında Üreti-

ciden Aldığı Narenciye ürünü" ile ilgili 

Yazılı Sorusu (Y.S.No:35/3/92). 

1637-1640 

1641 

11. DP Gazi Mağusa Milletvekili Sayın Taşkent 

Atasayan'ın "Okullarda Uygulamaya Konulan 

Sınıflandırma Sistemi" ile ilgili Yazılı 

Sorusu (Y.S.No:36/3/92). 1641 

12. DP Lefkoşa Milletvekili Sayın Süha Türköz'ün 

"Mücahit Puanları" ile ilgili Yazılı 

Sorusu (Y.S.No:41/3/92). 1641 

13. DP Lefkoşa Milletvekili Sayın Nazif Borman'ın 

"Teknecik ve Dikmen Santral 1 arında üretilen 

Enerji Maliyeti ve Elektrik Kurumunun 

Borçları" ile ilgili Yazılı Sorusu (Y.S.No:40/3/92) 

- Tarım ve Orman Bakanlığının ilgili yanıtı. 1642-1643 
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14. DP Lefkoşa Milletvekili Sayın Erkan 

Emekçi'nin "1988 Yılından Bu Yana 

Hastanelerin Talep Ettikleri Tıbbi Araç 

Ve Gereçler ile 1990 Yılından Bu Yana 

Türkiye Cumhuriyetinden Davet Edilen 

Doktorlar" ile ilgili Yazılı Sorusu 

(Y.S.No:39/3/92). 

- Çalışma ve Sağlık Bakanlığının 

ilgili yanıtı. 1643-1650 

15. DP Gazi Mağusa Milletvekili Sayın Aytaç 

Beşeşler'in "1991-1992 Yıllarında Devletin 

Gazetelerdeki ilânları" ile ilgili Yazılı 

Sorusu (Y.S.No:31/3/92) 1651-1654 

16. HDP Gazi Mağusa Milletvekili Sayın îsmet 

Kotak'ın "Tekstik Sektörüne KKTC Dışından 

Getirilen veya Getirilecek İşçiler" ile 

ilgili Sözlü Sorusu (S.S.No:44/3/92). 1655 

17. DP Gazi Mağusa Milletvekili Sayın Aytaç 

Beşeşler'in "Gaz Tüplerinin Yenilenmesi" 

ile ilgili Sözlü Sorusu (S.S.No:45/3/92) 
1656 

18. SDP Lefkoşa Milletvekili Sayın Ergün 

Vehbi'nin "Kooperatif Merkez Bankası 

Genel Müdürünün Yurt Dışı Gezileri" 

ile ilgili Yazılı Sorusu (Y.S.No:38/3/92) 

- Başbakanlığın ilgili yanıtı. 1659-1660 
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1679-1715 

IV. GÖRÜŞÜLEN TASARI VE ÖNERİLER 

1. Cumhuriyet Meclisi İdari ve Sosyal 

İşler Komitesinin "Yataklı Tedavi Kurum-

ları Dairesi (Kuruluş, Görev ve Çalışma 

Esasları) (Değişiklik) Yasa Tasarısına 

(Y.T.No:183/2/92) ilişkin Raporu. 1661-1678 

2. İdari ve Sosyal İşler Komitesinin 

"Yükseköğretim Kurumları Kuruluş, Görev, 

Denetleme ve Akreditasyon Yasa Tasarısına 

(Y.T.No:197/2/92)" ilişkin Raporu. 

3. İdari ve Sosyal İşler Komitesinin 

"Vakıflar ve Din İşleri Dairesi Memur-

ları Emeklilik (Değişiklik) Yasa 

Tasarısına (Y.T.No:216/3/92)" ilişkin 

Raporu. 

4. Bağımsız Milletvekili Sayın Ömer Demir'in 

Yasama Dokunulmazlığının Kaldırılması 

İstemini Görüşmek üzere Oluşturulan özel 

Komitenin ilgili Milletvekilinin Yasama 

Dokunulmazlığının Kaldırılmasına ilişkin 

Raporu. 

1715-1721 

1721-1728 
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I. GELEN EVRAK 

HÜKÜMET GÖRÜŞLERİ 

1. Hür Demokrat Parti Gazi Mağusa Milletvekili Sayın ismet 

Kotak'ın sunmuş olduğu Kıbrıs Türk Sosyal Sigorrtala 

(Değişiklik) Yasa Önerisi hakkında Hükümet Göüşü. 

(Başkanlığa Geliş Tarihi:30.11.1992) (idari ve Sosyal 

İşler Komitesine) 

RAPORLAR 

2. 1993 Mali Yılı Bütçe Yasa Tasaısı (Y.T.No:215/3/92) 

ve Ekonomi, Maliye, Bütçe ve Plân Komitesinin Tasarıya 

ilişkin Raporu, (naşkanlığa Geliş Tarihi:1.12.1992) 

3. Bağımsız Milletvekili Sayın Ömer Demir'in Yasama Doku-

nulmazlığının Kaldırılması İstemini Görüşmek Üzere 

Oluşturrulan özel Komitenin, İlgili Milletvekilinin 

Yasama Dokunulmazlığının Kaldırrıİmasına ilişkin Raporu. 

(Başkanlığa Geliş Tarihi:1.12.1992) 

YAZILI SORU YANITLARI 

4. Sosyal Demokrat Parti Lefkoşa Milletvekili Sayın 

Ergün Vehbi'nin Kooperatif Merkez Bankası Genel Müdü-

rünün Yurt Dışı Gezileri ile ilgili Yazılı Sorusuna 

(Y.S.No:38/3/92) Başbakanlığın Yanıtı.(Başkanlığa 

Geliş Tarihi:25. 1 1 - 1992) (Soru Sahibine) 

5. Demokrat Parti Lefkoşa Milletvekili Sayın Serdar 

Denktaş ile Sayın Nazif Borman'ın birlikte sunmuş 

oldukları İpekom, Creative Ajansı ve/veya Murat Koç 

ve/veya Haslet Koç'un 1991-1992 Yıllaında İhaleli 

veya İhalesiz Olarak KİT'lere veya Kamu Kuruluşlarına 

Sattıkları Reklam Malzemeleri ile ilgili Yazılı Sorusuna 

(Y.S.N0:33/3/92) Başbakannlığın Yanıtı (Başkanlığa 

Geliş Tarihi: 25.11.1992) (Soru Sahibine) 
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6. Demokrat Parti Lefkoşa Milletvekili Sayın Süha Türköz'ün, 

Mücahit Puanları ile ilgili Yazılı Sorusuna (Y.S.NO: 

41/3/92) İskân Bakanlığının Yanıtı (Başkanlığa Geliş 

Tarihi:25.11.1992) (Soru Sahibine) 

7. Demokrat Parti Gazi Mağusa Milletvekili Sayın Taşkent 

Atasayan'ın, Lise Eğitiminin Hedefi, Üniversitelere 

Giriş ve Özel Derrsaneci1ik ile ilgili Yazılı Sorusuna 

(Y.S.NO:37/3/92) Milli Eğitim ve Kültür Bakanlığının 

Yanıtı (Başkanlığa Geliş Tarihi:25.11.1992) (Soru 

Sahibine) 

8. Demokrat Parti Gazi Mağusa Milletvekili Sayın Taşkent 

Atasayan'ın, Okullarda Uygulamaya Konulan Sınıflandırma 

Sistemi ile ilgili Yazılı Sorusuna (Y.S.NO:36/3/92) 

Milli Eğitim ve Kültü Bakanlığının Yanıtı (Başkanlı-

ğa Geliş Tarihi:25.11.1992) (Soru Sahibine) 

9. Demokrat Parti Lefkoşa Milletvekili Sayın Serdar 

Denktaş'ın, Kıbrıs Endüstri Bankasına Yatırılan 

İhtiyat Sandığı Mevduatları ile ilgili Yazılı Sorusuna 

(Y.S.NO:32/3/92) Çalışma ve Sağlık Bakanlığının Yanıtı. 

(Başkanlığa Geliş Tarihi:26.11.1992) (Soru Sahibine) 

10. Yeni Doğuş Partisi Gazi Mağusa Milletvekili Sayın 

Kenan Akın'ın, Cypfruvex'in 1990 Yılında Üreticiden 

Aldığı Narenciye Ürünü ile ilgili Yazılı Sorusuna 

(Y.S.NO:35/3/92) Tarım ve Orman Bakanlığının Yanıtı 

(Başkanlığa Geliş Tarihi:26/11/1992) (Soru Sahibine) 
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11. Demokrat Parti Lefkoşa Milletvekili Sayın Dr. Erkan 

Emekçi'nin, "Miadı Dolan ve imha Edilen ilâçlar, 

Asistanların Uzmanlıkları ve Klinik Şeflerinin Ka-

riyerleri" ile ilgili Yazılı Sorusu (Y.S.NO:48/3/92) 

(Başkanlığa Geliş Tarihi:1.12.1992) (Başbakanlığa) 

12. Demokrat Parti Lefkoşa Milletvekili Sayın Nazif Borman'ın, 

"Teknecik ve Dikmen Santrallarında üretilen Enerji 

Maliyeti ve Elektrik Kurumunun Borçları" ile ilgili 

Yazılı Sorusuna (Y.S.NO:40/3/92) Başbakanlığın Yanıtı. 

(Başkanlığa Geliş Tarih i:30. 1 1 . 1992) (Soru Sahibine 

1.12.1992) 

13. Demokrat Parti Lefkoşa Milletvekili Sayın Dr. Erkan 

Emekçi'nin, "1988 Yılından Bu Yana Hastahanelerin 

Talep Ettikleri Tıbbı Araç ve Gereçler ile 1990 

Yılından Bu Yana Türkiye Cumhuriyetinden Davet Edilen 

Doktorlar" ile ilgili Yazılı Sorusuna (Y.S.NO:39/3/92) 

Çalışma ve Sağlık Bakanlığının Yanıtı. (Başkanlığa 

Geliş Tarihi:1.12.1992) (Soru Sahibine) 

14. Demokrat Parti Gazi Mağusa Milletvekili Sayın Aytaç 

Beşeşler'in, 1991-1992 Yıllarında Devletin Gazetelerdeki 

İlanları ile ilgili Yazılı Sorusuna (Y.S.NO:31/3/92) 

Ekonomi ve Maliye Bakanlığının Yanıtı. (Başkanlığa 

Geliş Tarihi:2.12.1992) (Soru Sahibine) 

15. Demokrat Parti Gazi Mağusa Milletvekili Sayın Taşkent 

Atasayan'ın, 1 Ocak 1990 Tarihinden itibaren Devlet 

Hizmetine Alınanlar ile ilgili Yazılı Sorusu (Y.S.NO: 

49/3/92) (Başkanlığa Geliş Tarihi:8.12.1992) (Başba-

kanlığa) 
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SÖZLÜ SORULAR 

16. HDP Gazi Mağusa Milletvekili Sayın ismet Kotak'ın, 

Tekstil Sektörüne KKTC Dışından Getirilen veya Geti-

rilecek İşçilerr" ile ilgili Sözlü Sorusu (S.S.NO: 

44/3/92) (Başkanlığa Geliş Tarihi:8.12.1992) (Baş-

bakanı ığa) 

17. DP Gazi Mağusa Milletvekili Sayın Aytaç Beşeşler'in, 

Gaz Tüplerinin Yenilenmesi" ile ilgili Sözlü Sorusu 

(S.S.N0:45/3/92) (Başkanlığa Geliş Tarihi:8.12.1992) 

(Başbakanıığa) 

TEZKERELER 

18. Başbakanlığın, Asgari ücretler (Değişiklik) Yasa 

Öneisi (Y.Ö.N0:9/3/92) hakkında Hükümet görüşüne 

ilişkin Tezkeresi. (Başkanlığa Geliş Tarihi:25.11.1992) 

(İdari ve Sosyal İşler Komitesine) 

19. Yurt dışına giden Dışişleri ve Savunma Bakanı Sayın 

Kenan Atakol'a, Başbakan Sayın Dr. Derviş Eroğlu'nun 

vekâlet etmesinin uygun bulunmuş olduğuna ilişkin 

Cumhurbaşkanlığı Tezkeresi. (Başkanlığa Geliş Tarihi: 

30.11.1992) 

20. Yurt dışına giden Ticaret ve Sanayi Bakanı 

Sayın Erdal Onurhan'a, Ekonomi ve Maliye Bakanı Sayın 

Salih Coşar'ın vekâlet etmesinin uygun bulunmuş oldu-

ğuna ilişkin Cumhurrbaşkanlığı Tezkeresi. (Başkanlığa 

Geliş Tarihi:30.11.1992) 

21. Yurt dışına giden Ulaştırma, Bayındırlık ve Turizm 

Bakan Vekili Sayın Eşber Serakıncı'ya, Gençlik ve 

Spor Bakanı Sayın Dr. Salih Miroğlu'nun vekâlet et-

mesinin uygun bulunmuş olduğuna ilişkin Cumhurbaşkan-

lığı Tezkerresi. (Başkanlığa Geliş Tarihi:30.11.1992) 
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22. Yurt dışına giden Milli Eğitim ve Kültür Bakanı Sayın 

Eşber Serakıncı'ya, İçişleri, Köyişleri ve Çevre 

Bakanı Sayın Günay Caymaz'ın vekâlet etmesinin uygun 

bulunmuş olduğuna ilişkin Cumhurbaşkanlığı Tezkeresi. 

(Başkanlığa Geliş Tarihi:30.11.1992) 

23. Yurrt dışına giden Çalışma ve Sağlık Bakanı Sayın 

Dr. Ertuğrul Has ipoğ1u'na, İskân Bakanı Sayın Hasan 

Yumuk'un vekâlet etmesinin uygun bulunmuş olduğuna 

ilişkin Cumhurbaşkanlığı Tezkeresi (Başkanlığa Geliş 

Tarihi: 30.11.1992) 

24. Yurt dışına giden Dışişleri ve Savunma Bakanı Sayın 

Kenan Atakol'a, Ticaret ve Sanayi Bakanı Sayın Erdal 

Onurhan'ın vekâlet etmesinin uygun bulunmuş olduğuna 

ilişkin Cumhurbaşkanlığı Tezkeresi. (Başkanlığa Geliş 

Tarihi:2.12.1992) 

25. Yurt dışına giden Ekonomi ve Maliye Bakanı Sayın 

Salih Coşar'a, Tarım ve Orman Bakanı Sayın İlkay 

Kâm i 1'i n vekâlet etmesinin uygun bulunmuş olduğuna 

ilişkin Cumhurbaşkanlığı Tezkeresi. (Başkanlığa Geliş 

Tarihi:2.12.1992) 

26. Yurt dışına giden Çalışma ve Sağlık Bakanı Sayın 

Dr. Ertuğrul Hasipoğlu'na, Gençlik ve Spor Bakanı 

Sayın Dr. Salih Miroğlu'nun vekâlet etmesinin onay-

lanmış olduğuna ilişkin Cumhurbaşkanlığı Tezkeresi. 

(Başkanlığa Geliş Tarihi:8.12.1992) 

27. Gülsen İçöz'ün Kaybolması Sorumluları ve Olayın 

Sonuçları ile ilgili Meclis Araştırma Komitesi Başkan-

lığının Komiteye Yeni Bir Sürenin Verilmesine ilişkin 

Tezkeresi. (Başkanlığa Geliş Tarihi:8.12.1992) 
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BİRİNCİ OTURUM 

Açılış Saati: 11.05 

BAŞKAN- Hakkı Atun 

KÂTİP - KUTLU Evren 

KATİP - Ünal üstel 

BAŞKAN- Sayın mi 1letveki1leri; Cumhuriyet Meclisinin 

Il'nci Dönem, 3'üncü Yasama Yılının 10'uncu Birleşimini 

açıyorum. Ad okunarak yoklama yapılacaktır. Okutuyorum. 

KATİP- Toplantı yeter sayısı vardır Sayın Başkan. 

BAŞKAN- Teşekkür ederim. 

Sayın milletvekilleri; toplantı yeter sayısı vardır. 

Gündeme geçiyoruz. 

Sayın milletvekilleri; bütçe görüşmeleri Bütçe Yasa 

Tasarısı yarın aralıksız olarak ele alınarak devam edecektir. 

İSMET KOTAK (Gazi Mağusa)(Yerinden)- Efendim işitil-

miyor. Arkadaşlar susarsa işiteceğiz. 

II. BAŞKANLIĞIN GENEL KURULA SUNUŞLARI 

BAŞKAN- Dolayısıyla bu, Bütçe görüşmelerinden önceki 

son toplantıdır. Danışma Kurulu toplantısı yapmakla birlikte 

gündemle ilgili bir oybirliği sağlanamamıştır. Bazı önerileri-

miz olacaktı. Dolayısıyla gündemi aynen uygulamak durumundayım. 
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önce gündem dışı. sunuşlar kısmında gündem dışı 

konuşmalar yer almaktadır. Ve bugün 5 gündem dışı konuşma 

istemi vardır. Bu gündem dışı konuşma istemlerinin iki 

tanesi teknin nitelikte yanıt gerektirmeyen kısa konuşmalar 

olduğunu düşünerek tümüne söz verilmesinin uygun olacağı 

görüşündeyim. Ve son toplantı olduğunu da düşünerek. 

Teknik konuşmaların bir tanesi Türkiye'yi ziyaret eden 

Maliye Bütçe Plan Komitesi Başkanının Genel Kurula bilgi 

vermesi ile ilgilidir. Diğeri Kadınlar Günü nedeni . 

ile kadınların seçme ve seçilme haftası nedeni ile 

Sayın Sayıner'in konuşmasıdır. Diğerleri de muhalefet 

milletvekillerinden gelen istemdir. Bu konuda itirazı 

olan var mıdır? 

İSMET KOTAK (Gazi Mağusa) (Yerinden) - 5'i de 

konuşsun efendim. 

MİLLİ EĞİTİM VE KÜLTÜR BAKANI EŞBER SERAKINCI 

(Yerinden) - üçü 

İSMET KOTAK (Yerinden) (Devamla) - üç ise biz 

de öbürünü engelleriz size. 

BAŞKAN - Efendim şeyi tırmandırmayalım. Oylamamı 

mı istiyorsunuz? 

EKONOMİ VE MALİYE BAKANI SALİH COŞAR Gündemde 

Yasa yoktur onun için konuşsun arkadaşlar. 

BAŞKAN - Teşekkür ederiz. İlk sözü Sayın Erbilen'e 

veriyorum. 

İSMET KOTAK (Yerinden) (Devamla) - Güzel, 

teşekkür ederiz havayı yumuşattınız. 
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SALİH COŞAR (Yerinden) (Devamla) - Gündemde 

yasalar olsaydı vazgeçmenizi önerecektik. Gündemde yasa 

yoktur. 

KATİP -

8 Aralık 1992 

KKTC Cumhuriyet Meclisi Başkanlığı, 

Lefkoşa. 

Cumhuriyet Meclisi 8 Aralık 1992 tarihli Genel 

Kurul oplantısında "Türkiye Ziyareti 1 ile ilgili gündem 

dışı konuşma istemimi bilgilerinze sunar gereğinin yapıl-

masını rica ederim. 

Dr Mustafa Erbilen 

UBP Lefkoşa Milletvekili 

BAŞKAN - Dinleyelim efendim lütfen. 

Buyurun Sayın Erbilen. 

EKONOMİ, MALİYE, BÜTÇE VE PLAN KOMİTESİ BAŞKANI 

MUSTAFA ERBİLEN - Sayın Başkan, sayın milletvekilleri; 

Ekonomi, Maliye, Plan ve Bütçe Komitesi olarak Türkiye 

Cumhuriyeti Meclis Başkanı Sayın Hüsamettin Cindoruk'un 

davetlisi olarak Türkiye'ye gittik, öyle bir zamanda Türkiye'ye 

gittik ki Güvenlik Konseyi Kıbrıs konusunda şansız 

bir karar aldı. Bu karar tarafımızdan kabul edilir gibi 

deği1. 

KENAN AKIN (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Meclisdeki 

tüm partiler tarafından da. 
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MUSTAFA ERBİLEN (Devamla) - Ve biz Ekonomi, Maliye 

Bütçe ve Plan Komitesi olarak Türkiye'ye gittiğimizde 

kendiliğinden komitemiz Dışişleri Komitesi konumuna geçti 

ve ağırlık doğrudan doğruya dışişleri oldu, Kıbrıs meselesi 

oldu. Parti içi, bütün parti temsilcileri olarak Türkiye'de 

bulunduğumuz süre içerisinde kendi iç politikamızdaki 

anlaşmazlıklarımızı bir tarafa bırakarak dış politikada 

ağız birliği içerisinde, dayanışma içerisinde sorunlarımızı, 

dış politikadaki sorunlarımızı orda dile getirdik ve 

orda hakikaten üzgün gittik, fakat rahat geldik diyebilirim. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Gazi Mağusa)(Yerinden) - Yaslı 

gittim, şen geldim. 

MUSTAFA ERBİLEN (Devamla) - Şu bakımdan rahat 

geldik. Gerek Sayın Meclis Başkanı Hüsamettin Cindoruk'la 

konuşurken, Süleyman Demirel'in dışarda olmasından dolayı 

Hükümet adına Başbakan Vekili Sayın Erdal İnönü ile konuşurken, 

Hükümeti temsilen Sayın Sümer Oral, Sayın Orhan Kilercioğlu 

ve Sayın Tansul Çiller'le görüştük ve bununla beraber 

bütün parti temsilcileri ile, Genel Başkanları ile görüştük. 

G ö r ü ş t ü ğ ü m ü z Genel Başkanları... 

MUSTAFA ADAOĞLU (Gazi Mağusa)(Yerinden) - Aldığın 

mesajları söyle. Bizce mesajdır önemli olan. 

BAŞKAN - Müdahale etmeyin efendim lütfen. 

MUSTAFA ERBİLEN (Devamla) - Sayın Mesut Yılmaz 

Anap Genel başkanı, Sayın Aykut Edip Ali, Sayın Türkeş, 

Sayın Baykal, Sayın Erbakan, Sayın Ecevit. Hepsi ile 

teker teker görüşme imkanlarını bulduk. Doğru Yol Grup 

Başkan Vekili Bekir Sami Beyle görüştük. 

ERGÜN VEHBİ (Lefkoşa)(Yer inden) - Dış İlişkiler 

Komisyonu Başkanı. 



- 1521. -

MUSTAFA ERBİLEN (Devamla) - Dış İlişkiler Komitesi 

ile birlikte ortak toplantı yaptık. Özellikle genç Başkan 

çok ateşli. Bizimle beraber Antalya'dan araba sürerek 

geldi, gece yemeğinde bulundu ve ertesi gün saat 12.00'de 

de ortak toplantı yaptık ve bir karar ürettik. 0 üretilen 

kararı bizim Meclis yapsa bu kadar güzel olurdu. Onu 

da belirtmek isterim. Şunu belirtmek isterim ki, gerek 

Hükümet yetkilileri ile, gerek parti temsilcileri ile, 

Genel başkanlarla yaptığımız görüşmelerde, alınan kararın 

kabul edilir nitelikte olmadığı, federasyon kararının 

gözden geçirilmesi icap ettiği ve dış temaslara ağırlık 

verilerek bu kararın değiştirilmesi yönünde Hükümet olarak 

ve partiler olarak kararlı bulduk. Bu yönde hareket 

edecekleri izlenimini aldık. 0 bakımdan biz komite üyeleri 

olarak ordaki, Anavatandaki Hükümete ve partilere sonsuz 

teşekkürlerimizi huzurunuzda sunmak isterim. 

Ankara'daki temaslarımızdan sonra istanbul ve 

Bursa ziyaretlerinde bulunduk. İstanbul ve Bursa Valileri 

heyetimize yemekler verdi, büyük hüsnükabul gördük. 

Ayrıca parti temsilcileri ile beraber inter Star ve HBB 

televizyonları ile mülakat yaptık. Onlarda da büyük 

ilgi ile karşılandık. 0 iki televizyon istasyonlarına 

da teşekkürlerimizi sunmak isterim. 

ERGÜN VEHBİ (Yer inden)(Devam 1 a) - Bosna Hersek 

göçmenlerini ziyaret ettik. 

MUSTAFA ERBİLEN (Devamla) - Ayrıca Bosna Hersek 

göçmenlerini heyetimiz ziyaret etti ve sembolik olarak 

beş milyon lira yardımda bulunduk. Onlara aynı yoldan 

geldiğimizi, sorunlarının ne kadar büyük olduğunu, dertlerini 

iyi anladığımızı dile getirdik. Memnuniyetlerini gördük. 

Türkiye'de bulunduğumuz süre içerisinde gerek 

parlamentoda, gerek Hükümette, gerek televizyonlarda 

büyük ilgi gördük. TRT baştan sona kadar bütün seyahat-

teki görüşmelerimizi verdi. 
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Bu da Kıbrıs'a oları ilgilerinin devam ettiğini göstermesi 

bakımından mühimdir. 0 bakımdan Bütçe Komitesinin muhalefeti 

olsun, iktidardaki temsilcileri olsun orda dayanışma 

içerisinde iyi bir seyahatte bulunduk.Verimli seyahatte 

bulunduk. 0 bakımdan Anavatan 1daki tüm yetkililere huzurunuzda 

teşekkürler eder hepinize saygılar sunarım. 

BAŞKAN - Teşekkürler Sayın Erbilen. 

ikinci istem Sayın Gülin Sayıner'in. Okuyunuz 

lütfen. 

KATİP - 7 Aralık 1992 

KKTC Cumhuriyet Meclisi Başkanlığı, 

Lefkoşa. 

8 Aralık 1992 tarihli toplantıda gündem dışı 

"Türk Kadınının Siyasal Haklarına kavuşması" konulu bir 

konuşma yapma istemimi bilgilerinize sunarım. 

Gülin Sayıner 

UBP Lefkoşa Milletvekili 

RAŞKAN - Buyurun Sayın Sayıner. 

GÜL*N SAYINER (Lefkoşa) - Sayın Başkan, sayın milletvekilleri; 

Türk kadınının siyasal haklarına kavuştuğunun 58'inci yılında, Kuzey 

Kıbrıs Türk Cumhuriyeti Meclis kürsüsünden, kadınlarımızın bu anlamlı 

gününü kutlamak ve Türk kadınının "Ata°sına olan minnet duygularını 

ifade etmek için söz almış bulunuyorum. 

5 Aralık, 1934, Türk kadınına seçme ve seçilme 

hakkının tanındığı gündür. 

Siyasal haklar konusunda, varılmış olan noktaya 

ulaşmak için Türk kadınının çok büyük bir uğraş verdiği, 

büyük çaba harcadığı söylenemez. Fakat Türk kadını vatan 

müdafaasında boynunun borcundan da ötesini yaptı. Kutuluş 

Savaşı, kadın ve erkeğin ortak özveri ve çabalarıyla kazanıldı. 
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Bu gerçeği gören, yaşayan büyük önder Atatürk, 

Türkiye C u m h u r i y e t i 1 n i n temellerini atarken bu temelin 

ancak kadın-erkek eşitliğine ve işbirliğine dayanırsa 

sağlam olabileceğine yürekten inanırım. Anadolu büyük 

esnafı, toprak ağaları ve din adamları kadına haklar tanın-

masına kesinlikle karşıydılar. Cumhuriyetin ilk yıllarında 

kadına hak tanımak istemeyen bu zihniyete karşı çetin 

bir savaş veren Atatürk, kadınlara siyasal haklarını üç 

aşamada verebildi. 1930 1 da Belediyelerle seçme ve seçilme 

hakkı, 1933 11e köy muhtar ve ihtiyar heyeti seçme ve seçil-

me hakkı, 5 Aralık 1934'te de Anayasanın 11 ve 12'nci 

maddelerini değiştirerek Türkiye Büyük Millet Meclisine 

seçme ve seçilme hakkı tanındı ki bu hak kadın-erkek eşit-

liğini tamamlayan hakkı kazanmış oldu. Atatürk bu hakkı 

sadece kadınlar açısından anlam taşıyan bir adım olarak 

görmeyip, rejimin demokratikleşmesi yolunda bir işaret 

saymış ve kadını demokrasinin bir simgesi olarak görmüştür. 

1935 seçimlerini altı nedenle aktif olarak teşvik etmiştir. 

Türk kadını, Atatürk'e borçludur kadınlığını. Kadını, 

Osmanlı İmparatorluğunun enkazı altından mecelle ve şeriat 

kıskacı arasından toplumun canlı ve atılımcı gücü olarak 

o çıkardı. 0, gerçekten hiçbir engel tanımadı ve kadını 

özlemini duyduğu eşitliğe kavuşturdu. Bundan sonrası kadı-

nımıza, kadınımıza olduğu kadar erkeğimize kalıyor. 

Atatürk'ün hayat verdiği, şekillendirdiği ve yön-

lendirdiği, ilk soluğu almasına olanak sağladığı kadın 

hakları Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti Anayasasında da 

vardı. Ancak hak bilinir ve kullanılırsa anlamı vardır 

ve devamı mümkün olur. 

Türk kadınının siyasal haklarına kavuştuğunun 

58'inci yılında Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyetinde de kadınla-

rımız bu anlamlı günde kendi Meclisimizde %4 olan temsiliyetini artı-

rarak devam ettirme kararlılığı ve gayreti içinde olmalıdır. Bugün 

kadınlarımız, geçmişin o sinmiş, suskun, başı öne eğik kadını değil, 

tam tersine öz güvenini bulmuş, ileriye bakan, korkusuz hırslı, gide-

rek bilinçlenen, düşündüğünü söylemekten çekinmeyen, en önemlisi 

istemesini bilen kadındır. 
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/ 
Bu hedefe ulaşmanın birinci yolu, istemektir. 

Ve kadınlarımız siyasal haklarını kullanmak, politikada 

"ben de varım" diyerek ona kadınlığın taze, hoşgörülü, 

sağduyulu, sevecen, insancıl, barışçı soluğunu getirmek 

istiyor. Bir ülkede kadınların geldiği yer, o ülkenin 

insan hakları ve demokrasiye ne derece önem verildiğinin 

göstergesidir, demokrasimizin sağlıklı yaşaması siyasal 

bilince ulaşmış kadınlarımızın çoğalıp göreve gelmesiyle 

mümkündür. Bu itibarla politikanın kadınlarımız için 

yalnız hak değil, bir görev de olduğunu vurgular, saygılar 

sunarım. 

BAŞKAN - Teşekkür ederiz Sayın Sayıner. 

sayın milletvekilleri; şimdiki istemde bulunan 

milletvekili Sayın Beşeşler'dir. tarımla ilgili istemi 

var. Okuyun lütfen. 

KATİP -

KKTC Meclis Başkanlığı, 

Lefkoşa. 

8 Aralık 1992 Salı günü yapılacak oturumda "Genel 

Tarım Sorunları" ile ilgili bir gündem dışı konuşma yapmak 

istiyorum. Gereğini saygılarımla arz ederim. 

Aytaç beşeşler 

Demokrat Parti Milletvekili 

BAŞKAN - Buyurun sayın Beşeşler. 

AYTAÇ BEŞLER (Gazi Mağusa) - Sayın Başkan, değerli 

milletvekilleri; muhalefet partisi milletvekili olarak 

bu kürsüden daha önce yaptığımız konuşmalara, gündem 



- 1525. -

dışı konuşmalara, sorduğumuz sorulara verilen cevaplara 

ve onların getirdiği sonuçlara bakarak takip etme görevi-

mizin olduğu bilinci ile, bugün tekrar bu kürsüye çıkma 

gereğini duydum. 

Ayın 13'ünde, 13.10.1992 günü ilk Tarım Bakanlığı 

ile ilgili birinci gündem dışı konuşmamız ve daha sonra 

yaptığımız 7.11.1992 günü ikinci gündem dışı konuşmamızda 

bazı konulara değinmiş ve Sayın Bakandan burda bizim söyledi-

ğimiz hususlara cevap mahiyetinde bazı sözler almıştık, 

duymuştuk. Ancak bazılarına cevap alamadığımız gibi, 

yapılacak, edilecek, takip edilecek, ödenecek, yerine 

getirilecek gibi laflarla verilen sözlerin de iki ay 

geçmesine rağmen hiçbir şey yapılmadığı müşahadesini 

de edindik ve bu maksatla şimdi karşınızda, huzurunuzda 

üçüncü defa, daha önce değindiğim, ama özellikle bugün 

burda vurgulamak istediğim narenciye konusunu bir defa 

daha gündeme getirmek istiyorum. Şunu hemen ifade edeyim 

ki yaptığımız gündem dışı bir konuşmada başta Sayın 

Başbakan olmak üzere birçok Ulusal Birlik Partisi milletve-

kilinin, üreticinin elinde susamın 100 ton olduğunu, 

kaldığını ifade ederken, bizimle alay mahiyetinde güldüklerini 

burdan gördük ve bunun bizim iddiamız olmadığını, üreticinin 

böyle bir ifade ile bize müracaat ettiğini söyledik. 

Ancak ben, Sayın bakana teşekkür ediyorum burdan bu kürsüden 

bizi doğruladı ve üreticinin elinde 100 tona yakın susam 

kaldığını, birtakım önlemlerle bunun da eritileceğini 

söyledi. Ben buradan gülen milletvekillerine ithaf ederek 

teşekkür ediyorum, Sayın Bakanın davranışını. 
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Yine vigo için söylediğimiz söze Sayın Bakarın bize özel olarak verdiği 

cevapta vigonun 350 milyon olan proje kapsamının hemen 

ödenmeye başladığını ifade etti. Yine burdan kendisine 

teşekkür ederim. Bu da gerçekleşti. 

EKONOMİ VE MALİYE BAKANI SALİH COŞAR (Yerinden) 

-Sağol, teşekkürler sağol da sahip çıkar gibi bir tavrınız 

var Sayın Beşeşler. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Devamla) - E, susama sahip çıktık, 

Sayın Bakan qüldünüz, alay ettiniz. Sayın Bakan doğruladı. 

Tabii sahip çıkacağız, söylemeseydik haberiniz olmayacaktı. 

Yok diyorsunuz susamı. 

SALİH COŞAR (Yerinden) (Devamla) - Alay etmiyoruz, 

alay etme yok. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Devamla) - Yine vigo için söyledik. 

0 konu proje kapsamında olduğu halde ödenmemişti, Sayın Bakan 

müdehale etti ödendi. Tabii sahip çıkacağız. Demek ki 

konuşmasaydık bilmiyorum Sayın Bakanın düşüncesi ne idi 

ödememekte. Ama konuşmamızdan sonra ödendiği için tabii 

ki sahip çıkacağız. Hakkımızdır bu bizim. 

MİLLİ EĞİTİM VE KÜLTÜR BAKANI EŞBER SERAKINCI 

(Yerinden) - 0 kadarı olsun. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Devamla) - 0 kadar olacak ve 

buna bırakın bizim sahip çıkmamızı zaten üreticiler de 

bu olayın farkındadır Sayın Bakan. 

EŞBER SERAKINCI (Yerinden) (Devamla) - Ha... en 

güzeli de bu. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Devamla) - Evet. 
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SALİH COŞAR (Yerinden) (Devamla) - Parayı kim 

veriyor ona bak. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Devamla) - Parayı herhalde Sayın 

Coşar vermiyor cebinden. 

TAŞKENT ATASAYAN (Gazi Mağusa) (Yerinden) -

Cebinden mi veriyorsun? 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Devamla) - Sayın Coşar cebinden 

vermiyor. Projede bizim komisyon üyesi olarak beraber 

geçirdiğimiz bütçeden ödüyor. 

SALİH COŞAR (Devamla) - Şahıslarla ilgilisi yoktur, 

iktidar ödüyor o parayı. 

AYTAÇ BEŞEŞELER (Devamla) - Beraber ben de vardım... 

onu sorarsanız. 

BAŞKAN - Eğer müdahale ederseniz zaman uzar. 

SALİH COŞAR (Yerinden) (Devamla) - İktidar ödüyor 

bunları. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Devamla) - Şimdi Sayın Bakana 

bu teşekkürlerden sonra yerine getirmediği birkaç hususu 

bir defa daha vurgulamak yine borcumuzdur. 

SALİH COŞAR (Devamla) - Hemen şahsa indirirsiniz 

işi. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Devamla) - Hayır kimin parası 

deyince tabii ki Sayın Bakan yani öyle söylenir. 

SALİH COŞAR (Yerinden) (Devamla) -İktidar ödeyecek, 

kim öder. 
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AYTAÇ BEŞEŞLER (Devamla) - E, muhalefet mi ödeyecek 

Sayın Bakan? Bütçeyi kim uyguluyor? 

TAŞKENT ATASAYAN (Yerinden) (Devamla) - Cebinden 

mi ödersin? 

SALİH COŞAR (Yerinden) (Devamla) - Ne ilgisi 

var. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Devamla) - Muhalefet mı ödeyecek? 

Kim ödeyecek başka? Gayet tabii ki iktidar ödeyecek. 

İsterseniz bırakın bütçeyi biz ödeyelim. 

SALİH COŞAR (Yerinden) (Devamla) - Bu kadar 

basitleştirme konuları. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Devamla) - Basitleştiren biz değiliz 

Sayın Coşar. Ne kadar güzel konuşuyorduk... 

BAŞKAN - Lütfen Atasayan, zamanı uzatıyorsun. 

15 dakika ile sınırlısınız. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Devamla) - Müdahale etmeyin. 

Gündem dışının müddeti yoktur Sayın Başkan. 

BAŞKAN - Var efendim. Hiç olur mu? 15 dakika 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Devamla) - Sayın Bakan lütfen 

bu patates konusuna bir defa, daha eğilin. . Ama bu sefer 

geçen seferkinden daha ciddi eyilin. Lütfen. Polsen konusunu 

artık bir kenara bırakıyorum. 

TAŞKENT ATASAYAN (Yerinden) (Devamla) - Allaha 

bırakıyor. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Devamla) - Bırakıyorum derken 

Allaha havale ediyorum demiyorum. Ama yine size havale 

edeyim de Maliye Baknının insafı ile beraber bu Porçay 

konusuna bir eyilin. üreticiler hala daha %55 faizinin 

devam ettiğinin ayrıca tabii Cypfruvex'in ödeme yapmadığı 
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üreticilerin de %55 faizin devam ettiğini bir defa daha burdan 

hatırlatayım size. Evet % 7 0 1 l e r e - 7 6 1 l a r a çıkmadı ama 

dondurulmadı da. ödenmediği için %55'lerden %59'lardan 

hala devam ettiğini bir defa daha hatırlatmak istiyorum. 

Cypfruvex'in ne gelişmekte olduğunu merak ediyorum. 

Patates konusunda Cypfruvex Kuzey Mesarya'da patates 

üreticilerine ilgili ödemeleri yapmadı ve Cypfruvex 

narenciyede... bir defa daha değineceğim o konuya. Maliye 

Bakanının verdiği 10 milyarın üzerine ne acıdır ki Cypfruvetfin 

portakal, narenciye bağlantılarından aldığı 19 milyarın 

da üzerine koyarak patates üretimine gitti. Bence çarpık 

tarafı var Sayın Bakan. 

TARIM VE ORMAN BAKANI İLKAY KAMİL (Yerinden) -

Bir bütün olarak. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Devamla) - Hayır bir şirketi, 

bir bütün olarak , işlemi bir bütün olarak düşünemezsiniz. 

Şimdi geleceğiz narenciyeye. Narenciyeyi ne yapacaksınız? 

Aldınız 9 milyarı ne yapacaksınız? Bu sefer onun yerine ne 

olarak koyacaksınız narenciye ile ilgilidir. Yani siz patatesi, 10 milyarı 

da devletten aldınız 9 milyarla dış bağlantıyı yaptınız 

narenciyede. Onun üstüne koydunuz ve Yeşilköy ve civarındaki 

köylere ödemediniz. 500 ile 800 milyar civarında bir borcunuz 

kaldı. Ne zaman ödeyeceğinizi hala söylemediniz. Şirket 

olarak söylüyorum tabii muhatabım sizsiniz. 

BAŞKAN - 5 veya 8. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Devamla) - 500 veya 800 milyon. 

Söylemediniz ve üreticiler şu anda biraz önce ifade ettiğim 

gibi faiz işlemleri altında hala daha beklemektedir, Ve 

yine üretime maalesef o üreticilerin katkısı olmayacaktır 

Sayın Bakan. Siz narenciye bağlantısından yaptığınız 

9 milyarı oraya verdikten sonra narenciyeyi nasıl 

düşüneceksiniz, nasıl karşılayacaksınız, 
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Nasıl para operasyonunu döndüreceksiniz ve Yeşilköy; 

Yeşilköy tabii Yeşilköy olduğu için maalesef ödemelerin 

dışında kaldı. Topu topu 500 milyon. 

Şimdi dönüyorum yine patatesin bugünkü durumuna. 

Şamaroğlanına döndü tohumluk olayı. Şirketler şamaroğla-

nına döndü ifadesini kullanmak istemiyorum da. önce geçen sene 

Cypfruvex getiriyordu, bu sene Toprak ürünlerine bırakıldı, daha önce de Toprak 

Ürünleri getiriyordu zaten. Sayın Bakan herhalde bizlerin zamanında daha önce Toprak ürünleri 

Kurumunun hedef gösterilmesinden endişe ettiniz ve Cypfruvex'e 

bu işi havale ettiniz. Ancak Cypfruvex'in başaramadığı 

ortaya çıkınca, döndünüz tekrar Toprak ürünleri Kurumuna 

havale ettiniz tohum getirme işini ve şu anda şunu ifade 

edeyim ki duyduğumuz habere göre 26'sında tohumlar gelecek, 

üreticiye intikali, dikimi Ocak'ı bulacak, yetiştirilmesi 

için 150 gün ve neticede patatesin pazarlamasını 1993 

Nisanından sonraya bırakacaksınız, kalacak ve yine aynı 

sorunları biz sizinle burda konuşacağız. Yazıktır, günahtır 

Sayın Bakan. Toprak Ürünleri Kurumu benim zamanımda 

da çok hedefti, ama biz maksatlı hedeflere gögüs gerdik 

ve Toprak Ürünleri Kurumunu bu işle görevlendirdik. Zarar 

ettiğimiz zamanlar da oldu, kâr da ettiğimiz. Ama böyle 

iki arada, bir derede hiç kalmamıştık ve kimsenin ne 

yapacağı belli değil. Hiçbir kurum, hiçbir müessese 

sorumluluğu almıyor üstüne. Alıyorsa, görev saydığı 

için alıyor, sorumlu yine sayılmıyor ve kış patatesi 

şu anda fiyatlar açıklanmadığı için tabii yağmurların 

da sebebi ile sökülemediği, alımlar başlayamadı. Üretici 

hâlâ beklemede. Sayın bakan, hiçbir zaman bu seneki 

kadar gecikme olmamıştı. 

Zeytinyağı konusunu burdan söylediniz. Dediniz 

ki, Kooperatif Merkez Bankası pazar araştırması yapıyor, 

alımlara gidecek. Yine ben size yardımcı olayım, burdan 

sayın bakan benim zamanımda da Kooperatif Merkez Bankası 

bunu çok söylerdi, işi yapmaz diye. Benim burdaki konuşma-

larımda dikkat ederseniz daima yapıcı, yardımcı, sayın 
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C o ş a r 1 1 n dediği gibi teşekkürlerle dolu konuşmalar oluyor. 

Kooperatif Merkez bankasını ikaz edin gecikiyor. Almayacak 

üreticinin elinden, iki sezon, iki mevsim elinde kalacak, 

sıkışacaksınız. Benim sıkıştığım gibi sıkışacaksınız. 

Süpvansiyonu sonra kat bekat ödeyeceksiniz, pazar bulamayacak 

satamayacaksınız ve zeytinyağı üreticisi hâlâ daha sıkım 

devam ettiği için, çıkarmaya devam ettiği için, belki 

buralara gelmiyor, sizin kapınızı aşındırmıyor, ama yakında 

o da bitecek ve size müracaatlar başlayacak ve çaresizliğinizi 

göstermek zorunda kalacaksınız. Kooperatif Merkez Bankasının 

maksatlı davranışı sebebi ile fabrikalar kapandığı için 

pazar bulamayacağı mazareti ile, zarar ediyorum mazareti 

ile üretimden üreticiyi kaçıracaksınız. Üç buçuk sene 

önce bu bakanlığı bıraktığım için sanıyorum bunları söylemekte 

kendimi haklı buluyorum. 

Geliyorum narenciyeye. Biraz önce söylediğim 

gibi zar zor yapılan 9 milyarlık bağlantıyı patatese 

kaydırdınız ve burdan Sayın Coşar'ın da bizi onaylaması 

ile yaptığımız ufak bir hesapta 100 milyar liraya ihtiyaç 

olduğu bu narenciye olayının dönmesi için gerekli olduğunu 

söylemiştik. Siz de kabul ettiniz. Ortalama bir fiyat 

üzerinden yapmıştık, kafadan bu hesabı yapmıştık. Siz 

9 milyarı da patatese kaydırınca bu narenciyeyi nasıl döndürecek-

siniz Sayın bakan? 950 bin lira verdiniz birinci mala, 

ki onu greypfruta, ki onun burdan hesabını size geçen 

defa yapmıştım. Yapmayacağım şimdi, ifade ettim size. Iskar-

taya verdiniz 370 bin lira. Aradaki bu korkunç fark 

üreticinin aleyhine gelişiyor siz geciktikçe. 



- 153i. -

E, günahtır. Tonu 127,000 liraya anlaştı Cypfruvex kesimcilerle, 

artı masrafları koyun ve siz de %40 ıskarta bulun, üreticinin 

eline ne kadar para geçeceğini varın hesaplayın ve sizin gecik-

meniz, Cypfruvex'in gecikmesi üreticinin bu kazancını bir miktar 

daha düşürecektir. Çünkü ilk defa bu kadar geçikti greypfrut'un 

kesimi Sayın Bakan ve kesim tarihini açıkladınız, fiyat açıkla-

madığınız için tepki ile karşılaştınız, ondan sonra fiyatları 

artırdınız ve kesim tarihini tekrar 19'una götürdünüz. Niye böyle 

yapıyor bu Şirket anlayamadım yani? Neden oturup, hiç mi tecrübesi 

yok? Senelerden beri bu Şirket bu işi yapıyor, neden bu kadar 

çelişkiler içinde hareket ediyor sayın Bakan? Mağusa milletvekili 

olduğum için yerini söylemek sorundayım. Şu anda Mağusa'da 100 

ton mal kesildi, 2500 ton greypfrut bekletiliyor bugün Mağusa'da. 

işletme kapasitesi 120 ton, ne zaman alacak, keseceksiniz? Yağışlar 

başladı, meyveler olgunlaştı, ilk defa greypfrut ağaçta sararmaya 

bırakı İdi. 

İSMET K0TAK (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Satamayacaklar 

bu sene. 

AYTAÇ BEŞEŞLER - (Devamla) - Dayanıklı olsun diye 

yeşil kesilir, biz sarartırdık odalarda ve gemilere öyle yüklerdik. 

Zaman içerisinde olgunlaşsın düşüncesi ile şimdi bu kadar gecikme-

den sonra bu meyveleri Avrupa limanlarına nasıl sağ-salim ulaştıra-

caksınız? Sayın Bakan Mağusa'nın halifeciat Güzelyurt kaliteli 

olduğu için biraz daha alımlar ordan sürüyor. Lütfen bir Mağusa'ya 

gelin, sizi davet ediyorum, beraber çıkalım, arkadaşlarımızla 

çıkalım, gelin üreticilerle konuşalım. Yapmayın, 7 dönümlük sadece 

7 dönümlük, 5 çocukla hayatını idame ettiren aileleri görmezden 

gelmeyin. Alacağı 30 ton greypfruttur, 40 ton greypfruttur. Onların 

yarısı da ağacın altına döküldükten sonra ne anlamı kalıyor Sayın 

Bakan? 

MUSTAFA ADA0ĞLU (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Dram, 

melodram ve trajedi. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Devamla) - Ve bugüne kadar sadece 

sizinle mukavele yapan, %50'lik kredi alarak mukavele yapan 
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5 kişinin greypfrutu kesilmiş ve 100 ton mal kesilmiş. Bunun 

çaresinin alternatif olarak biz Ulusal Birlik Partisinden ayrıl-

madan da, ondan önce, geçen sene eski Tarım Bakanı Sayın Atasayan'ls 

beraber, Sayın Başbakana da yaptık, size de yapmıştık. Bunun 

alternatifi var. Bırakın efendim artık serbest bunu. Madem o 

malı işlemeyeceksin, Sunzest'de almıyor Sayın Bakan. Sunzest 

bir defa, bir ağaç dahi kesmedi daha Mağusa'da. 

EKONOMİ VE MALİYE BAKANI SALİH COŞAR (Yerinden) -

Herkes alamaz mı? Serbesttir. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Devamla) - Hayır benim serbest dediğim 

şu. Tamamen çbırakın, açın efendim kapıları. 

TARIM VE ORMAN BAKANI İLKAY KAMİL (Yerinden) - Hangi 

kapıları? 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Devamla) - Evet adet olduğu vesile 

mal biter, kapılar açılır o da bastırma sonucunda. Bastırma sonucun 

da üreticiler gelir bastırır, Atay Bey bunu gayet iyi bilir . 

açılır... 

SALİH COŞAR (Yerinden) (Devamla) - Herkes almıyor 

mu efendim? 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Devamla) - Herkes alabilir tabii Sayın 

Coşar o benim söylemek istediğim o değil. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Yerinden) (Devamla) - Piyasa serbest 

de. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Devamla) - Bırakın efendim ağaçtan 

satsınlar. Açın kapıları, ister paketleme, ister torba ister 

kutu , ister kasa bırakın efendim. Siz birinci sınıf malı müsaade 

etmiyorsunuz göndermeye. 

BAŞKAN - Sayın Beşeşler iki dakika daha bağlayın efendim. 
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AYTAŞ BEŞEŞLER - Bağlıyorum Sayın Başkan. 

SALİH COŞAR - (Yerinden) (Devamla) - Serbestir der, isteyen gelsin alsın. 

AYTAÇ BEŞEŞLER - En güzeli Sayın Coşar, en güzeli 

efendim. Hiç olmazsa Türkiye'de fiyatlar ucuz, siz suçlanmıya-

caksıniz Sayın Bakan fiyatlar Türkiye'de ucuz olduğu için belkide 

hiç kimse gelmiyecek. 

İLKAY KAMİL (Yerinden) (Devamla) - Cevap vereceğim 

efend im. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Devamla) - Ama bırakın efendim politik 

olarak bunu değiştirelim artık. Geçen sene Ulusal Birlik Partisinde 

bu öneriyi yapmıştık, yani ilk defa Demokrat Parti olarak 'da 

y a p m ı y o r u z yani onu da ifade edeyim. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Yerinden) (Devamla) - Ziyaret de 

ettik kendisini Sayın Beşeşler. 

SALİH COŞAR (Yerinden" (Devamla) - Devlet açıktır, 

ne yapacak alıp da? 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Devanla, - Açsın, sizin yaklaşımınızı 

biliyortm Sayın Coşar. 

SALİH COŞAR (Yerinden) (Devamla) - Alıp da ne yapacak? 

Piyasa yok. 
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AYTAÇ BEŞEŞLER (Devamla) - Bırakın biz de onu söylüyoruz. 

Çağrı yapın gelip ağaçtan satın alsınlar Sayın Bakan. Ve 

gübre dramı şimdi tekrar ifade ediyorum, sizi ikinci defa 

Mağusa'ya davet ediyorum. Lütfen bunu ciddiye alın, telefonlaşa-

lım şimdi görüşelim. Bir gün, bir saata bağlayalım. Bir 

gübre dramı devam ediyor Mağusa'da. Gübre var orada, yemin 

edebilirim yani ne kadar ciddi sayılacak bilmiyorum. Gübre 

var orada ve vermiyor Sayın Bakan Kooperatif Merkez Bankası 

ve görevlileri. 46-00 ve 16-48'i vermiyorlar. Gübre duruyor 

orada Sayın Bakan. 

İLKAY KÂMİL (Yerinden) (Devamla) - Niçin vermiyor? 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Devamla) - Vermiyorlar efendim. Sorun 

onlara. Bana sormayın. 

İLKAY KÂMİL (Yerinden) (Devamla) - Geçen defa sordunuz, 

biz sorduk, öyle birşey yok dediler. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Devamla) - Efendim, gelin beraber 

gidelim. Lütfen kararlaştıralım, beraber gidelim. 

İLKAY KÂMİL (Yerinden) (Devamla) - Gideriz. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Yerinden) (Devamla) - Araştırmacı 

milletvekili örneğini veriyor Sayın Aytaç Beşeşler. Yerinde, 

gözlemleyerek 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Devamla) - Yani sizin onlara sormanız... 

Size şunu söylüyorum. Kooperatif Merkez Bankası, zaman zaman, 

daima kendi çıkarını düşündüğü için, zaman zaman belli konu-

larda kendi çıkarını düşündüğü için, Tarım Bakanlığı fonksiyon-

larını engellemektedir. Size bunu söylüyorum. Ben de engellen-

dim diyorum açıkça, daha ne söyleyeyim size? Nasıl yardımcı 

olayım Sayın Bakan? 

MUSTAFA ADAOĞLU (Yerinden) (Devamla) - Zaten Başbakan-

lıktan alınması lâzım kooperatiflerin. Uygunluğu, Tarım 

Bakanlığına bağlanması lâzım. Ama Başbakan orasını arpalık 

olarak kullandığı için 
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NAZİF BORMAN (Lefkoşa) (Yerinden) - Çiftlik, çiftlik. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Yerinden) (Devamla) - Çiftlik olarak 

kullandığı için... 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Devamla) - Magosa'daki ağır yükün 

altından kalkamayacaksınız. Son sözlerimi bağlıyorum Sayın 

Başkan. 

BAŞKAN - Lütfen efendim. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Devamla) - Magosa'daki ağır yükün 

altından kalkamayacaksınız. Magosa üreticilerinin manevi 

yükünün altından da kalkamayacak bu Hükümet. Sayın Başbakan 

da o bölgenin milletvekilidir. Sayın Bakanlar da o bölgeden. 

Onun altından hiçbiri kalkamayacak. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Yerinden) (Devamla) - Yani çocuklar 

a h ı m mı çekecek? 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Devamla) - Ama fatura size kesilecek. 

Siz ödeyeceksiniz Sayın bakan bu faturayı. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Yerinden) (Devamla) - Yani vurun 

kahbeye olacak. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Devamla) - Üzülüyorum sizin adınıza 

ve size buradaki sözlerimle yardımcı olmaya çalışıyorum. 

Teşekkür ederim. 

BAŞKAN - Evet, Sayın Bakan yanıt vereceksiniz... 

Buyurun. 

NAZİF BORMAN (Yerinden) (Devamla) - Son cümleniz 

doğru. Fatura, Bakana kesildi. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Yerinden) (Devamla) - Kooperatiflerin 

bağlanması lâzım Sayın Bakan'a. 
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TARIM VE ORMAN BAKANI İLKAY KAMİL - Sayın Başkan, 

değerli m i l l e t v e k i l l e r i ; Sayın Beşeşler'in teşekkürle başlayan 

konuşmalarını ben de memnuniyetle karşıladığımı belirterek 

sözlerime başlamak istiyorum. 

Bir kere, Sayın Beşeşler'in susam ve vigo konusundaki 

sözlerinin cevabını vermeme rağmen, burada tekrar bu konuda bir 

açıklama getirmem sözkonusu oldu. Vigo konusunu gündeme 

getirdiler, doğrudur. Ancak, vigo konusu, 1992 Malî Yılı 

Bütçemizde yer alan projelerimiz arasındaydı ve biz üreti-

cimize, özellikle Karpaz bölgesinde ve Beşparmak eteklerin-

deki bazı bölgelerimizde vigo ekimini teşvik edeceğimizi 

ve sano olarak destek vereceğimizi belirtmiş ve bu açıdan 

da ödemelerimiz gerçekleşmişti, ödeme gerçekleşmesi biraz 

gecikmiş o l a b i l i r d i . Bu, gündeme getirildiği için, ödeme 

gerçekleştirildi konusunda değil, ödemenin yapılan araştır-

maların, incelemelerin tespitinden sonra, yapılan bir uygula-

madan sonra ilgili Bakana aktarıldığını kabul etmek gerekir. 

Burada Mecliste gündeme getirdik ve Sayın Bakan ilgilendi 

ve bu konu ona göre çözüldü değil. Aslında, nasıl olsa ödenecek 

olan bir projeydi bu. 

MUSTAFA ADAOGLU (Yerinden) (Devamla) - Hızlandırıldı 

en azından Sayın Bakan. 

İLKAY KÂMİL (Devamla) - Olabilir. Onu o şekilde değer-

lendirdik. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (GaziMağusa) (Yerinden) - Biz teşekkür-

lerimizi yaptık Sayın Bakan. 
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İLKAY KAMİL - Peki, Sayın Beşeşler. 

Narenciye ödemeleri tabiî ki devamlı surette gündeme 

g e t i r i l e n bir konu. Narenciye parasından, avans parasından 

p a t a t e s ç i l e r ödendi. Bu şirket bundan sonraki çalışmalarını 

nasıl yapacak diye bir soru ile gündeme geldiler. Tabiî 

ki şirket, Cypruvex... 

MUSTAFA ADAOĞLU (Yerinden) (Devamla) - Müflis şirket 

yani. 

İLKAY KÂMİL (Devamla) - Onu, benden önceki arkadaşlarıma 

da sorsanız, daha iyi cevap alabilirdiniz herhalde. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Yerinden) (Devamla) - Hayır, şahıs 

değil burada önemli olan. Bir durum saptaması yapıyoruz. 

İLKAY KÂMİL (Devamla) - Cypfruvex bir bütündür. 

C y p f r u v e x , tabiî ki narenciye alımları yanında, bir önceki 

sene patates alımı için de görevlendirilen bir şirketti. 
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ve bir önceki sene pek hatırlarız. Bu Şirket belki yıllar sonra 

ilk kez yapmış olduğu patates ihracatı sezonunu kârla kapatan 

bir dönem yaşadı. 

MUSTAFA HACIAHMETOGLU (Girne) (Yerinden) , 11,000 

lira da patates yedirdi 

İLKAY KAMİL - (Devamla) - Bu konuda Şirketin Avrupa 

pazarlarında tabii ki fiyatları, bu Şirketin yapmış olduğu bu 

faliyetini etkileyen bir olaydı. Ancak bu sene bütün Avrupa ve 

biz de dahil olmak üzere kötü bir sezon geçirdik, doğrudur. 

Bunu biz inkâr etmedik. Ortadaydı, bizim gibi komşumuz Rum Kesiminde 

de daha büyük sıkıntılar yaşanmıştı. Bu bilinçsizce yapılan bir 

ihracat politikasından kaynaklanmamıştır, eğer böyle bir sonuç 

yalnız Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti tarafından yaşanmış olsaydı 

bu tamamen bizim hatamız olduğunu çıkar burada açık yüreklilikle 
t 

kabul ettiğimizi söylemekten çekinmezdik. Bu bütün dünyayı s a r a n 

MUSTAFA ADAOĞLU (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Bazı önlemler 

aldı diğer taraf efendim. 

MUSTAFA HACIAHMETOĞLU (Yerinden) (Devamla) - 160,000 

ton. 

İLKAY KAMİL (Devamla) - 160,000 ton rekoltesi olan 

Rum tarafı, Avrupaya, ingiltere'ye 110.000 ton patates ihraç 

etti ve şu anda jda henüz 28,000 ton patatesi olduğu , satılamayacak 

durumda olduğu için imha operasyonu başlattığı ve bütçesinde 

çok büyük açıklar meydana geldi. Devlet belki üreticinin ihtiyaç 

duyduğu bu zararı tazmin konusunda bizden çok daha süratli dav-

ranarak tazminat konusunu gerçekleştirmiştir. Bu inkar edilmemiştir, 

inkâr etmedik. Biz üreticinin devletimiz, ekonomimiz güçlü olsaydı 

üreticimizi tazmin edecek durumda olsaydı belki bu konuyu gündeme 

bile gelmeyecekti. Rum tarafındaki hiçbir basın, bence bilemiyorum 

Meclisteki tartışmalar olmadan önce, olmuştur herhalde. Bu konuda 

hiç kimseyi suçlayıcı bir konuyu gündeme getirmemiştir. 

İSMET K0TAK (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Birbirlerini 

dövüyorlardı Mecliste, nasıl? 
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İLKAY KAMİL (Devamla) - Olabilir ama burada suçlu 

aramadılar Sayın Kotak. Suçlu aranmamıştır ortada. 

İSMET KOTAK (Yerinden) (Devamla) - Mecliste kavga 

ettiler. Hükümet görevini yerine getirmediği için. 

İLKAY KAMİL (Devamla) -Şimdi bu işi ihracatı gerçekleştiren 

orda bu işibilerek 1 10,000 ton patatesi iflas edeceğini bile, 

bile götürdü mü? Böyle bir şey yoktur, sözkonusu bile olamaz. 

Hiç kimse ülke ürününü bile, bile Avrupa'daki pazar bu olacak 

diye götürüp da böyle bir zarar getirip üreticinin boynuna asmaya 

veya devletin boynuna asma düşüncesinde olamazdı. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Yerinden) (Devamla) - Niye bir kısım 

patatesi söktürtmedi? 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Sayın Bakan 

kimse vatan haini değil, beceremediler efendim. 

İLKAY KÂMİL (Devamla) - Onu da söyliyeyim Sayın Adaoğlu. 

0 Avrupa'daki fiyatlar dikkate alındığı için değil, biz bunu 

tespit ettik. Rum Tarafından da ilgili Bakanlıktan bu konudaki 

şeyler getirttik. Çok büyük çapta görülen hastalık yüzünden ve 

su altında kalan, sökümü gerçekleştirilmeyen bu ürün artık sökümü 

bu ihracata müsait olmadığı için. Çünkü yeterine zaten götürmüştü 

110,000 ton . 

MUSTAFA ADAOĞLU (Yerinden) (Devamla) - Çare efendim 

çare. iktidarlar çare bulur, çare nedir, özür bulmaz. 

İLKAY KAMİL (Devamla) - Tabii, tabii doğrudur. Biz 

özür beyan etmedik, gerçeği anlattık Sayın Adaoğlu. Biz bu konuyu 

birçok kez gündeme getirdik ve çaresini de söyledik. Biz buraya 

özür dilemek için çıkmadık. Özür de beyan etmedik, gerçeği anlattık 
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MUSTAFA ADAOĞLU (Yerinden) (Devamla) - Özür dilemek 

de güzel bir şeydir üreticiye, dileyebilirsiniz. 

MUSTAFA HACIAHMETOĞLU (Yerinden) (Devamla) - Becere-

med i k! 

İLKAY KAMİL (Devamla) - Sayın Başkan, değerli millet-

vekilleri; olabilir değerlendirme farklı olabilir. 

Patates tohumluk konusunda gündeme getirilen konuyu 

da kısaca değerlendirmek istiyorum. Doğrudur. Geçmişte bu tohumluk 

veya patates alımını, satımını Toprak ürünleri Kurumu yıllarca 

gerçekleştirmişti. Sonuçta ortaya çıkan tablo burada gündeme 

getirilmesine gerek olmayan bir tablo ve 1988 veya 87 yılında 

hatırlıyorum, yanlış hatırlamıyorsam. Toprak Ürünleri Kurumundan 

bu görev denetime tabi mal olmaktan çıkarıldığı için patates 

serbest bırakıldı veüstüste 3-4 yıl, 2-3 yıl özel kuruluşlarda 

sektörlerde bu konuda ihracat gerçekleştirildi, alım satım gerçek-

leştiri İdi. 

AYTAÇ BEŞEŞLER - (Yerinden) (Devamla) - İkisi de getirdi 

Sayın Bakan. 
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İLKAY KAMİL (Devamla) - Sunzest ve Polsel, bu iki 

kuruluş, Sunzest'in devreden çıkması ile tek başına kalan 

Polsel, üretici ile fiyat konusunda bir anlaşmazlığa düşmesi 

nedeni ile Hükümetten yeniden Devlet tarafından görevlendiri-

lecek bir KİT'in veya kuruluşun bu ürünü pazarlama işlemine 

girmesini talep edince, o anda Avrupa ile temasta bulunan, 

en azından itibatı bulunan, ulaşımda veya nakliye konusunda 

bir problemi bulunmayan hazır bir şirkete, zaten görevleri 

arasında yer alan konulardan biri, Cypfruvex devreye konularak 

üreticinin elindeki ürünü alıp değerlendirdi. Cypruvex patates 

alımına, hepinizin bildiği gibi, bu şekilde ve bu nedenle 

girdi. Yoksa, denetime tabi mal olmaktan çıkarılan patatesi 

yeniden denetime tabi mal haline getirmek, mal ilân etmek 

ve Devletin bu yükü sırtına almak gibi bir niyeti kesinlikle 

sözkonusu değildi ve bilâhare bu sıkıntı giderildikten sonra, 

özel sektöre her yönü ile çağrıda bulunarak, patates işinin 

serbest bırakıldığını, d i 1eyen'herkes in tohumluğu getirebile-

ceği gibi, ihracatı da gerçek 1eştirebi 1eceğini duyurduk. 

İlgililerle görüştük. Ancak, maalesef bir tek Polsel dışında 

hiçbir kuruluş veya kişi bu işe talip olmadığı için, bunu 

yeniden Cypfruvex tekrar ikinci bir şirket olarak bu göreve 

girmiş oldu. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Yerinden) (Devamla) - Şimdi yani 

Nisan patatesini Cypfruvex mi getirecekti? 

İLKAY KÂMİL (Devamla) - Hayır. 

AYTAÇ -BEŞEŞLER (Yerinden) (Devamla) - Onu söylüyorum 

ben işte. İhtisaslaşmaya gitmiyorsunuz. Yani geçen sene 

Cypfruvex't i. Bu sene aldınız... 

İLKAY KÂMİL (Devamla) - Ha şimdi, tamam onu devam 

edelim, söyleyelim. Şimdi ben gelişmeyi de neden girdiğini 

söy1ed im. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Yerinden) (Devamla) - Onları biliyoruz. 
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İLKAY KÂMİL (Devamla) - Bu sene, doğrudur, bu sene 

Sayın Beşeşler, Toprak Ürünleri Kurumu devreye kondu. Tohumluk 

ürünün, patates ürününün Toprak ürünleri tarafından getiril-

mesi kararlaştırıİdi, akreditifler açıldı ve temaslar tamam-

landı. Üreticinin talepleri değerlendirildi ve önümüzdeki 

günlerde bu... 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Yerinden) (Devamla) - Geç kalacağını 

kabul ediyorsunuz, değil mi Sayın Bakan? 

İLKAY KÂMİL (Devamla) - Ama geçen sene yine geç kalma-

dıydık aslında. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Yerinden) (Devamla) - Bırakın geçen 

seneyi efendim. Bu sene geç kaldınız, değil mi? 

İLKAY KÂMİL (Devamla) - Normalde havaların, sezonun 

da, mevsimin de bu konuda bizim fazla geç kaldığımızı ortaya 

koymuyor. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Yerinden) (Devamla) - Yani şu anda 

siz geç kalmadığınızı söyleyebiliyor musunuz? . 

İLKAY KÂMİL (Devamla) - Üreticilerle biz devamlı 

temastayız. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Yerinden) (Devamla) - Geç kalmadık 

diyorlar mı size? 

İLKAY KÂMİL (Devamla) - Biz, 21 veya 23'ünde üreticiye 

bu konuda dağıtım yapmamız gerçekleşmesi halinde, üreticinin 

bu konuda herhangi bir şikâyeti yoktur. 

MUSTAFA HACIAHMETOGLU (Girne) (Yerinden) - 151 ine 

kadar ekmek lâzım broma çıkarmak için. ihracat için 151 i ne 

kadar ekmek lâzım. 
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İLKAY KÂMİL (Devamla) - Kıs patatesi hâlâ bekliyor 

dedi. Kış patatesi bir süreden beri tabiî üretici paratesi 

söküp piyasaya sürüyor. Biz, Kış patatesinin sökümü ve alımı 

konusunda bütün hazırlıklarımızı tamamladık, üreticilerle 

görüşmeler tamamlandı. Bu yıl 500 veya 1000 arasında bir 

fazla, ihtiyaç fazlası bir ürünün olabileceği belirtildi. 

Bunun alımını da Toprak Ürünleri Kurumu gerçekleştirecektir. 

Yalnız bir kez daha söyleyeyim, yapılan bütün araştırmalar 

ortadadır. Bugün hâlâ Avrupa'daki yeni patates ürün fiyatları 

beklediğimiz, istediğimiz düzeyde değildir. Ancak, üretici, 

üretmiş olduğu ürünü ne yapacak diye bir sıkıntıya düşmeyecek-

tir. Görevlendirilen kuruluş, önümüzdeki günlerde alım tari-

hini ve fiyatları da açıklamak suretiyle üreticimizin elinden 

patatesini mutlaka alacaktır. 

Zeytinyağı konusunda geçen defa söylediğimi bir kere 

daha burada tekrarlamak istiyorum. Bu konuda biz de Sayın 

Beşeşler kadar hassasız, üreticimiz bizim kapımıza bundan 

sonra değil, bugüne kadar çok geldi. Biz üreticiye, çok yerinde 

incelemeler yaptık ve bu konudaki talepleri ilgili kuruluşa 

duyurduk. Alınması gereken tedbirleri önerdik. Kooperatif 

Merkez Bankası bu konuda süratle tedbir almak ve üreticinin 

elindeki ürünü almak zorundadır. Bunu kendilerine duyurduk. 

Bu çalışma içerisinde olduklarını ve pazar arayışlarının... 

MUSTAFA ADAOĞLU (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Hangi 

fiyatla? 

İ LKAY * KÂM İ L (Devamla) - Pazar arayışlarının tamamlan-

masını müteakip fiyat açıklaması yapacaklarını bize bizzat 

söyledi 1er. 
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MUSTAFA ADAOĞLU (Yerinden) (Devamla) - İlk defa duydum 

Sayın Bakan bir pazar araştırmasının üretim bittikten sonra yapıl-

dığını ilk defa duydum. 

İLKAY KAMİL (Devamla) - Sayın Adaoğlu Kooperatif Merkez 

Bankası^ Türkiye pazarındaki fiyatın bizim şartlarımızda düşük 

olduğunu ve başka arayışlar içerisinde olduğunu bildirdi. Bu 

arayışlarını sürdürdüklerini^ kısa sürede sonuçlanacağını söyledi. 

Biz bu beklenti içerisindeyiz. Takibini de yapacağız, yapıyoruz. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Yerinden) (Devamla) - Bu yalnız sizin 

derdiniz değildir efendim. Biz onun için diyoruz bu kooperatifler 

bize bağlanmadığı sürece sistem kopuktur. Sayın Tuncer 

Arif o kâr amacı ile bakıyor konuya, o bankacılık gözü ile bakıyor. 

Üreticiyi düşündüğü yoktur. 

İLKAY KAMİL (Devamla) - Sayın Başkan, değerli millet-

vekilleri; Sayın Beşeşler bir başka önemli konuya daha temas 

etti. Niye kapılar açılmıyor? Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyetinde 

üretilen narenciye, niye serbest kalmıyor, yetiştirilen narenciye 

Türkiye kapıları niye açılmıyor, niye değerlendirme yapılmıyor. 

Gayet güzel bir öneridir bu. Biz bunu herhalde kendileri döneminde 

de herhalde aynı şekilde çalışmalar yaptılar, iki yıl boyunca 

bu kapıların açılmasını ve bizim Avrupa'da satamadığımız, özel-

likle ihracata uygun olmayan türdeki ürünümüzün tümünü, hatta 

eğer tümünü değerlendirebi 1irlerse Avrupa'dan da vazgeçmek sureti 

ile tümünü Türkiye'de değerlendirilmesi konusunda girişimler 

yaptık. Eğer Türkiye.. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Yerinden) (Devamla) - Sayın Kilercioğlu-

nun da sözü var, burada söz vermiştir. 

İLKAY KAMİL (Devamla) - Eğer Türkiye'de benim bugün 

içinde aşağı yukarı 115-170,000 ton, 120,000 tonluk narenciye 

üretimimi, ürünümü Türkiye pazarlarında değerlendirme imkânı 

bulabiİsem 

İSMET KOTAK (Yerinden) (Devamla) - Bulamazsın. 
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İLKAY KAMİL (Devamla) - Benim Avrupa'da sağda, solda 

depo parası ödeyerek, nakliye parası ödeyerek Avrupa'da her yıl, 

yıllardan beri, 10 yıl, 15 yıldan beri zarar ziyan etmeye ne gerek duyarım 

Sayın Beşeşler. 

İSMET KOTAK (Yerinden) (Devamla) - Bu sene Avrupa'ya 

kimse satamadı. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Sistemde 

anlaşamıyorsunuz, o değil. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Devamla) - Yoktu, öyle bir politika 

geçmişte kusura bakmayın. Öyle bir politika geçmişte olmamıştır. 

İSMET KOTAK - (Yerinden) (Devamla) - Neydi o? 

MUSTAFA ADAOĞLU (Yerinden) (Devamla) - Öyle bir politika 

geçmişte olmamıştır, iki seneden beri politika gelmiştir. 

İLKAY KAMİL (Devamla) - Hangi politika? 

MUSTAFA ADAOĞLU (Yerinden) (Devamla) - Türkiye'ye 

satış politikası. 

İLKAY KAMİL (Devamla) - İlk iki seneden beri. Şimdi 

sözkonusu değil. 

İSMET KOTAK (Yerinden) (Devamla) - Hani narenciyeci 

bol para al irdi be reis? 

V ' 

İLKAY KAMİL (Devamla) - 0 ayrı konu. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Yerinden) (Devamla) - Niye ayrı konu? 

İSMET KOTAK (Yerinden) (Devamla) - Nasıl ayrı konu? 
İLKAY KAMİL - (Devamla) - Niye başaramadılar o zaman, 

doğru. 0 zaman serbest gelirdi adam alırdı, giderdi, üreticiye 

ödemezd i. 
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İSMET KOTAK (Yerinden) (Devamla) - Avrupa'da kriz 

vardır Avrupa portakal yeme lüksüne sahip değil. 

İLKAY KAMİL (Devamla) - Sayın Kotak Avrupa'da. 

İSMET KOTAK (Yerinden) (Devamla) - Başka pazar arayın. 

İLKAY KAMİL (Devamla) - Bir dakika Avrupa'nın 15 ülke-

sine biz narenciye gönderiyoruz. 

İSMET KOTAK (Yerinden) (Devamla) - Geçen sene, bu sene 

kriz daha büyüktür. 

İLKAY KAMİL (Devamla) - Geçen sene. Biz yalnız İngiltere 

pazarını pazar olarak görmedik. 15 ülkeyle bizim bağlantımız 

vardır. Üretimimizi 15 ülkede değerlendirildiğini yani topladım. 

Yalnız portakal konusunda bizim sıkıntımız hiç olmadı. Esas sıkıntı 

greypfruttadır Sayın Beşeşler. Greypfrut .pazarı bugün 15-20 .günden 

beri günlük fiyatları ben getiriyorum Avrupa'dan. Avrupa'daki 

greypfrut fiyatları o kadar düşüktür ki. 

İSMET KOTAK (Yerinden) (Devamla) - Yoktur paraları 

alsın yeni pazar bulacaksınız. 

İLKAY KAMİL (Devamla) - Bugün ben üreticiye Sunzest 

olarak verilen fiyatla, hiçbir nakliye parası ödemeden o an 

Avrupa'ya gönderecek olsam bu malı, greypfrutu bu şekli ile bile 

zarar eder. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Yerinden) (Devamla) - Bırakın da 

vatandaş yesin o halde. 
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İLKAY KAMİL (Devamla) - Onun tedbiri alınmıştır Sayın 

Adaoğlu. Dolayısıyla biz bu sene daha değişik bir politika geliştir-

dik.İlgili şirket bir süreden beri nasıl daha iyi organize ede-

biliriz konusunda çalışmalar yapıyoruz. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Yerinden) (Devamla) - Eşber Bey 

Azerbeycan'a göndersin. Gidip gelirken harcasın Eşber Bey. 

İLKAY KAMİL - (Devamla) - Bu konuda en iyi şekilde 

yolunu araştırmasını, ihraç etmek mi bizim için daha iyidir, 

konsantre yapmak mı bizim için daha kârlıdır onun araştırmasını 

yapıyoruz. Ve en iyi uygulanan politika ne ise o saptanıp yürür-

lüğe girecektir. Türkiye kapıları Sayın Beşeşler Türkiye 

kapıları belli miktarlarda geçen sene 10.000 ton açılmıştır. 

10,000 ton çeşitli türlerde açılmıştır bunun dışında.,,, 

İSMET KOTAK (Yerinden) (Devamla) - Türkiye kendi ihraç 

ediyor. 

İLKAY KAMİL (Devamla) - Edemiyor efendim edemiyor 

Sayın Kotak. Bu sene greypfrutta o da edemiyor, durdurmuştur. 

Dolayısıyla tabii ki bir değerlendirmek zorundadır, tüm ürünümüzü 

alamaz. 

İSMET KOTAK (Yerinden) (Devamla) - Mandalina satılmaz, 

Yoktur Avrupalının parası. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Yerinden) (Devamla) - Değerlendireceğiz 

Sayın Bakan bu durumda. 
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İLKAY KÂMİL (Devamla) - Değerlendireceğiz Sayın Adaoğlu. 

Bu sıkıntılardan biz bu... 

MUSTAFA ADAOĞLU (Yerinden) (Devamla) - Hepimizin 

sıkıntısı var. Anlayışla karşılıyoruz biz. 

İLKAY KÂMİL (Devamla) - Biz, gerekirse Avrupa pazarla-

rından bir miktar greypfrutumuzu yine göndereceğiz. Hepsini 

tümden çekmek mümkün değildir. Bu, ticaret şeyine uymaz. 

2-3 bin ton olsun göndermek zorundayız, göndereceğiz. Geri 

kalanını konsantre yapabiliriz. Konsantre olarak değerlendire-

ceğiz. 

İSMET KOTAK (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Orada bedava 

vereceğinize, halka dağıtınız. 

İLKAY KÂMİL (Devamla) - Ama üretici bu konuda zarar 

görmeyecek. Üreticimiz ihya olacaktır. 

İSMET KOTAK (Yerinden) (Devamla) - Avrupalı'ya bedava 

vereceğinize, bizim halkımıza yediriniz düşük fiyatta. Prim-

lendiriniz. Madem Avrupalı'yı primlendireceğim, öyle diyorsunuz... 

İLKAY KÂMİL (-D.ev.amla) - Niye? öyle birşey söylemedim 

Sayın Kotak. Sayın Kotak, benim 80,000, 90,000 ton valensiya 

portakalın Avrupa'da söz hakkı var. 

İSMET KOTAK (Yerinden) (Devamla) - Greypfrut dedim. 

İLKAY KÂMİL (Devamla) - Müsaade ederseniz söyleyeceğim. 

Eğer benim 90,000 ton narenciyemi, portakalımı pazarlayan 

şirketlerimin benim birkaç bin ton mutlaka elinde bulundurması 

gereki r. 

İSMET KOTAK (Yerinden) (Devamla) - Bilmem ben onu. 
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İLKAY KÂMİL (Devamla) - Greypfrutta Rum tarafından, 

İspanya'dan, limonda İsrail'den alıp, portakal konusunda 

Kuzey Kıbrıs'tan almaz bir şirket. Dolayısyla bu ticaret 

politikası bu şekilde yürütülmektedir ve bu şekilde yürütü-

lecektir. 

Sayın Beşeşler gübre konusundaki ikaz veya öneri, 

geçen toplantıda alınan bilgi uyarınca, Kooperatif Merkez 

Bankasına çok sert bir şekilde aktarılmıştır, üreticiler 

arasında ayırımcılık yapılmak suretiyle, varolan mevcut 

gübrenin niye verilmediği konusunda hesap sorulmuştur. Ancak 

hiçbir şekilde böyle bir uygulama olmadığını, yalnız gübrede 

6000 ton gübrenin, 23,000 tonun 6000 tonunun bilâhare getiri-

leceğini, dolayısıyla bu aranan, sıkıntı çekilen gübrenin 

de bu sıkıntı olayının da yine Ada'ya ulaşmayan gübreden 

kaynaklandığını söylediler. Dolayısıyla ambarlarda gübre 

olacak, vatandaş gelip gübre isteyecek ve Kooperatif Merkez 

Bankası satmak için, üreticiye satmak için getirdiği gübreye, 

hayır, satmıyorum diyecek. Böyle bir uygulamanın olması 

mümkün değildir. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Yerinden) (Devamla) - Torpillilere 

satıyor. 

İLKAY KÂMİL (Devamla) - Torpillilere değil. Yalnız 

sıkıntı, bahsettiğim gibi, eksik gelen ve tamamlanmak için 

çalıştıkları gübrede sözkonusudur. Bunu inkâr etmiyorlar. 

MUSTAFA HACIAHMETOGLU (Girne) (Yerinden) - Ambarda 

tutarlar, istediklerine verirler. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Yerinden) (Devamla) - Sayın Bakan, 

bitirin de... 

İLKAY KÂMİL (Devamla) - Benim söyleyeceklerim kısaca 

bunlardır Sayın Beşeşler. 
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AYTAÇ BEŞEŞLER (Yerinden) (Devamla) - Polsel 1 i söyle-

m e d i n i z efendim. 

ÎLKAN KAMİL (Devamla) - Polsel konusunda ilgili Bakan-

lığımız gerekli çalışmayı yaptı. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Yerinden) (Devamla) - Ne zaman sonuç-

lanacak? 

İLKAY KÂMİL (Devamla) - E, sonuçlanacaktır. Sonuçlan-

dığı zaman, ilgili Bakanlık herhalde bu konuda bir açıklama 

y a p a c a k t ı r . 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Yerinden) (Devamla) - İnşallah. Sayın 

Başkan... 

BAŞKAN - Ne var efendim? 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Yerinden) (Devamla) - Birkaç söz 

söylemem gerekir. 

BAŞKAN - Niçin? 

İÇİŞLERİ, KÖYİŞLERİ VE ÇEVRE BAKANI GÜNAY CAYMAZ 

(Yerinden) - Sataşma var mı Sayın Başkan? 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Yerinden) (Devamla) - Son söz millet-

veki1 inindir. 

GÜNAY CAYMAZ (Yerinden) (Devamla) - Hayır efendim. 

Sataşma varsa... 

BAŞKAN - Yeterlidir efendim. Size... 

TARIM VE ORMAN BAKANI İLKAY KÂMİL (Yerinden) - Söyleyebilir. 
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ERGÜN VEHBİ (Lefkoşa) (Yerinden) - Bütçe görüşmelerinde... 

MUSTAFA HACIAHMETOGLU (Girne) (Yerinden) - Sataşma 

var, cevaplasın, tatmin olmadı. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Yerinden) (Devamla) - Tüzükte var 

efend im. 

İLKAY KÂMİL (Yerinden) (Devamla) - Alışkanlık Sayın 

Başkan. 

BAŞKAN - Açıklık isteyen konu mu var efendim? Lütfen 

şey edin. Usul hakkında beni aydınlatın. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Yerinden) (Devamla) - Tabiî. İnanamadı 

Sayın Bakan. 

İLKAY KÂMİL (Yerinden) (Devamla) - Hangi konuda? 

BAŞKAN - Yani verdiği yanıtta açıklık isteyen konu 

mu var? Lütfen. Birkaç dakikayı geçemez yalnız. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Yerinden) (Devamla) - İki dakika. 

BAŞKAN - Genel görüşmeye dönüştüremeyiz gündem dışı 

konuşmaları. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Gazi Mağusa) - Not almanıza gerek 
v 

yok Sayın Bakan. 

İLKAY KÂMİL (Yerinden) (Devamla) - Almıyorum zaten. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Çok uzatma 

Aytaç Bey. Bütçede de madde kalsın. 
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AYTAÇ BEŞEŞLER (Devamla) - Sayın Başkan, sayın millet-

vekilleri; biz, Türkiye kapıları söylerken, sistemi, sistemi 

de biz de burada değiştirmeyi öneriyoruz. Yani ağaçtan satışı 

sağlayın Sayın Bakan. Yani kapılar açık, alan yok. Tamam 

efendim. Siz bırakın serbest, Cypfruvex, Sunzest paketleme 

mecburiyetini getirmeyin. Bırakın ağaçtan, Türkiye usulü 

olsun. Siz şaibe, şaibe değil de yükün altından kurtulun,' 

mânevi yükün altından. 

İLKAY KAMİL (Yerinden), (Devamla) - Böyle bir tarım 

politikası mı olur Sayın Beşeşler? 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Devamla) - Koskoca Anavatan bahçeden 

malı satar, siz satamıyorsunuz ve buna tarım politikası 

diyorsunuz. Olur mu Sayın Bakan? 

MUSTAFA HACIAHMETOĞLU (Yerinden) (Devamla) - 400,000 

tonu satar. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Devamla) - Allah Allah. Nedir yani 

burada acaiplik anlayamadım ben. Nedir acaiplik Sayın Bakan? 

Yani paketlemenin özelliği nedir? Lütfen. 

İLKAY KAMİL (Yerinden) (Devamla) - Kamyonlarla mı 

sata 1ım? 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Devamla) - Evet. Nedir efendim, üretime 

katkınız olsun. Size ne? 

İLKAY KÂMİL (Yerinden) (Devamla) - Kapılar o kadar 

rahat, açık. 
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AYTAÇ BEŞEŞLER (Devamla) - Sizin zararınız nedir, 

onu söyleyin bize. Üreticinin aleyhine birşeyi söyleyin 

burada da cevaplandıralım. Allah Allah, hayret birşey yani. 

DERVİŞ ÇOBANOĞLU (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Yok öyle 

birşey. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Devamla) - Türkiye'nin kapılarının 

kapalı olduğu ilk defa burada sizin tarafınızdan söylendi. 

Yani almıyor, almıyor, almıyor diye. Kapalı diye resmen 

sınır değil. Düzeltelim Sayın Bakan. 

İLKAY KÂMİL (Yerinden) (Devamla) - Garip. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Devamla) - Lütfen sakin olun efendim. 

Garip karşılamayın sözlerimizi. Üretici ile temas edin efendim. 
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Türkiye'nin nasıl sattığını bir etüd edin, ondan sonra 

bizim önerimizin aynı olduğunu görün. Sayın Bakan lütfen. 

Gübre konusuna gelince, gübre verilmiyor, ısrar edi-

yorum, var olduğu halde verilmiyor, ayrı İmiştır deniyor. 

Kürsüden isim söylemek gariptir. İsterseniz onu da söylerim. 

MUSTAFA HACIAHMETOĞLU (Girne) (Yerinden) - İstedik-

lerine saklarlar. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Devamla) - Etüd edelim. 0 adamlara 

gidip o gübrelerin verilmediğini sizinle yüz yüze konuş-

turalım, bu kadar açık ifade ediyorum Sayın Bakan. Teşekkür 

ederim. 

(Meclis Başkanı Sayın Hakkı Atun Başkanlık Kürsüsünü -

Başkan Yardımcısı Sayın Vehbi Zeki Serter'e devreder.) 

MUSTAFA HACIAHMETOĞLU (Yerinden) (Devamla) - Sayın 

Kilercioğlu da bilir o durumu. 

BAŞKAN - Teşekkür ederim Sayın Beşeşler. 

Sayın milletvekilleri; şimdi gündem dışı konuşma 

istemi Hür Demokrat Parti Gazi Mağusa Milletvekili Sayın 

İsmet Kotak'ın "Kıbrıs Sorunundaki Son Gelişmeler ve Öneri-

ler" konusundaki gündem dışı konuşma istemidir. Okuyun 

efendim. 



- 1556. -

KÂTİP -

7 Aralık 1992 

KKTC Meclis Başkanl ığı, 

Lefkoşa. 

Meclisin ilk toplantısında, "Kıbrıs Sorunundaki Son 

Gelişmeler ve Öneriler" konusunda gündem dışı konuşma 

yapmak arzusundayım. 

Gereğini saygılarımla arzederim. 

ismet Kotak 

Gazi Mağusa Milletvekili 

ve Hür Demokrat Parti 

Genel Başkanı 

BAŞKAN - Sayın Kotak, buyurun efendim. 

İSMET KOTAK (Gazi Mağusa) - Sayın Başkan, değerli 

milletvekilleri; şimdi de izin verirseniz iç sorunlardan, 

dış sorunlara geçelim ve Kıbrıs konusundaki duruma bir 

göz atıp görüş 1 erimizi ortaya koyalım. 

Hür Demokrat Parti, Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti 

Meclisini ve Hükümetini Kıbrıs konusundaki tehlikenin 

geçmediğini, büyük olduğunu ve biraz daha çalışma istedi-

ğini Türk kamuoyunun aydınlatılması gerektiğini, Türk 

haber kaynaklarının karşıya alınması yerine, ikna edilmesi 

için girişim yapılması gerektiğini, kitle haberleşmelerinin 

iyi kullanılmasını ve Kuzey Kıbrıs Türk C u m h u r i y e t i 1 n i n 

varlık nedeninin apaçık ortaya konması gerektiğine inan-

maktadır. Bu konuda geçtiğimiz hafta içerisinde Türkiye'de 

her kademede yapılan çalışmaları Bütçe Komitesi Başkanı 

burda özetledi. Ben o konuya girecek değilim. Ancak bugün 

789 sayılı Güvenlik Konseyi Kararı ve Gali Plânı çerçeve-

sinde başlatılmış olan sürecin devam etmekte olduğunu 
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ve Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti Meclisinin ve Hükümetinin 

buna karşı açık ve net bir tavır ortaya koymadığını gözle-

rinizin önüne sermek istiyorum. Çeşitli partilerin açıkla-

maları, çeşitli bakanların günlük yanıtları, Başbakanın 

günlük olaylar içerisindeki değerlendirmeleri ve nihayet 

Sayın Cumhurbaşkanının günlük yanıtlamaları içerisinde 

günlük değerlendirmeleri içerisinde yer alan bir görüşün 

sonuç verici olmadığını burda vurgulamak isterim. 789 

Sayılı Kararın alınmasının üzerinden hayli zaman geçmiş-

tir. Henüz Mecliste bunun bir değerlendirmesi yapılmamış-

tır. Hükümet değerlendirmesini yapmışsa Meclise bunu açık-

lamamıştır. Ve Türkiye ile Kıbrıs arasında giden gelen 

mesajlar içerisindeki yerimizi bilmemekteyiz. Biz bu 

ziyaret dolayısıyla Türkiye ayağının hangi hazırlık içe-

risinde olduğunu bize açıkladıkları kadarını biliyoruz. 

Bunun arkasından açıklanmayan yön, politika varsa bileme-

yeceğimizi burda belirtmek isteriz. Ancak, Kuzey Kıbrıs 

Türk Cumhuriyeti'nin ciddi şekilde değerlendirme yapıp, 

konuya sahip çıkması gerektiğini burda vurgulamak isteriz. 

Çünkü Türkiye'de Cumhurbaşkanı Sayın Özal'dan başlayarak 

etkin bir çevre Kıbrıs'ta ödün verilmesini, Türk askeri-

nin en az düzeye indirilmesini, 
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Gali Haritasının kabul edilmesinin, Hükümette 7-3 oranında 

kabulünü, Mecliste önerilerini aynen kabulünü ve Cumhurbaşkan-

larında rotasyon da olmama suretiyle olabilecek ve binlerce 

Rumun Kuzeye gelebileceği projesi, plânı ve Güvenlik Konseyi 

kararını kabul ettiklerini savunduklarını ve Kuzey Kıbrıs 

Türk Cumhuriyetine ağıza alınmayacak şekilde hakaret dolu yazı-

ların yazılmakta olduğunu dikkatinize getirdim. Sizleri biraz 

daha dikkatinizi toplamak ve günlük konulardan Kıbrıs konusun-

da dikkatinizi çekmek için daha bu sabah elimize geçen Sedat 

Sertoğlu imzalı Sabah Gazetesi'nin dış haberler müdürünün yazdığı 

ve Sabah'ta yayınlanan yazının bazı bölümlerini burada aktarmak 

isterim. Sayın milletvekilleri, dikkatinizi çekerim. Devletimize 

ve kişiliklerimize yönelik ithamlar ağıza alınmayacak sözcükler-

le ifade edilmektedir. Biz burada Sayın S e r t o ğ l u ' n u yanıtlamı-

yoruz. Burada bu zihniyeti temsil edenlere karşı çıkıyoruz. 

Ve devamına geleceğiz. Çünkü Kıbrıs'tan yanlış enforme edilmek-

tedirler. Güney Kıbrısla zaman zaman o veya bu nedenlerle yetki-

lilerle bir. araya geldiğimizde anlıyoruz. Kuzey Kıbrıs'ta kendi-

lerine verilen bilgiler de yanlıştır. Bizleri ziyaret etmekte 

olan dış temsilcilikler, yabancı devlet temsilcileri son günlerde 

yani 789 sayılı karardan sonra Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriye-

tinde ve Türkiye'de gösterilen tepkilerden sonra itiraf ettiler 

ki Kuzey Kıbrıs'ta Gali'nin projesini, planını ve 789 sayılı 

kararı halkın büyük çoğunluğunun kabul edeceğini sanmışlardı. 

Kendilerine böyle bi lg;. veri İmiş ve yanıltılmış oldukları kabul 

etmektedir. Bu bilgiler nereden verilmektedir ve niçin yanılma 

yapılmaktadır? Bu değerlendirmeyi bu kısa konuşmam esnasında 

yapmak arzusundayım. Öncelikle Sayın S e r t o ğ l u ' n u n ve diğer-

lerinin yazılarında hitap tarzı şu noktaya gelecektir arka-

daşlar. Huzurlarınızda Hürriyet Gazetesin'e ve ekibine teşekkü-

rü bir borç biliriz. Geldiler burada inceleme yaptılar ve bugün 

başlığı çektiler.Kibri s ikinci bir Bosna Hersek yapılmayacak-

tır diyorlar. Ve yazıları da incelediğimizde satır aralarındaki 

hatalar hariç yine Özal'ın güdümünde olan bir yazar hariç gerçeğe 

parmak basabilmişlerdir. Kin kusan bazı yazarların imzalı 
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imzasız yazılarını biz itibar etmeyiz. Halep ordaysa arşın 

burdadır. Değerli arkadaşlar , bu konuda sizleri son derece 

ciddi çalışmaya davet ediyoruz. Bakınız geldiğiniz noktada Sayın 

Sertoğlu kendi ve ekibinin sözleriyle bize şunları söylüyor-

lar ."özel 1ikle Kuzey Kıbrıslı şehitlerin kanları ile kurtar-

dıkları bu topraklar'1 diyor Türk askerlerinin, Güney Amerika'da dikta-

törlerin yönettiği MUZ cumhuriyetlerine döndürdünüz. Sitem edi-

yor hepinize, hepimize. Ve devam ediyor."Adayı senelerce sömür-

dünüz, adamlarınızı ihmal ettiniz, nasılsa ada toprakları eliniz-

de, nasılsa bankaları elinizde, sizler gibi düşünmeyenleri 

ezmek için her şeyi yaptınız". 

ERGÜN VEHBİ (Lefkoşa) (Yerinden) - E UBP zaten fena yap-

madı . 

İSMET KOTAK (Devamla) - Geleceğim efendim oraya. 

"Adamlarınız utanmadan" bakın , "sıkılmadan kiralık di 1 leriyle kalem-

leriyle adada çözüm olursa Türk askeri gidecek diyorlar, yalan 

söylüyorlar". Öyle diyor."Ne fikirler dizisi paketinde, ne de 

Gali'nin önerilerinde Türk askerlerinin tümü adadan çıkılsın 

diye bir madde bulunmuyor'diyor. 

ALÎ ONAY (Gazi Mağusa) - Dünyadan haberi yoktur. 

İSMET KOTAK - Var efendim. Haberleri var. Her şeyden 

haberleri vardır öyle sanmayınız. Devam ediyorum paragraf parag-

raf. Ben şunu şöyleyim ki birinci bölümde eğer kimin hatası 

varsa boynu altında kalsın, önemli olan budur. Bir Meclis görevini 

y a p a c a k t ı r . İşte bugün bir arkadaşımızın dokunulmazlığının bu 

Mecliste kaldırılması önergesi bu kürsülere gelmiştir. 

ERGÜN VEHBİ (Yerinden) (Devamla) - Alsın bakalım hakim-

lerimiz ne yapacak. 

İSMET KOTAK (Devamla) - Ve bugüne kadar da Türkiye'nin 

basınında bu konunun üzerine bir soru işareti konmaktaydı. 

Meclis özel bir komite kumuş, görevini yerine getirmiş, 



- 1560. -

Daha sonra da dokunulmazlık kaldırılması konusunda ikinci 

bir komite görevlendirilmiştir. Devam ediyor. "Güzelim 

adayı uyuşturucu maddenin, kaçakçıların, hırsızların, 

mafianın, aşırı dincilerin, yağmacıların cirit attığı 

bir ada haline getirdiniz. Ama bugünkü soygun düzenini 

savunanlar Türkiye'den gelenlere de şu şu şu sözcükleri 

söylüyorlar" diyor, benim dilim varmaz ve söylemeyeceğim. 

Çünkü bu memlekette bunu söyleyende hata yapmaktadır. 

Şaka olsun diye de söyleyen bu noktaya getirmektedir. 

Ve diyor ki sayın özellikle en azından Kenan Akın bu 

adaya gelip savaşmış ve Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti'nin 

bağımsız bir devlet olarak yaşaması konusunda bu Meclise 

defalarca konuşmuş bir arkadaş olarak en azından bunu 

o söylemiyor, "1974 yılında adaya giderek, orada Rumlarla 

savaşan arkadaşları şehit olan Türk subayları anlattı" 

diyor. Onları bile zan altında bırakıyor. "Adadaki gerçek-

lerin Türkiye tarafından bilinmasini istediklerini söyle-

diler. Bir yerde toplandıkları zaman artık kendilerinin 

de bu gerçekleri sormaya başladıklarını, konuştuklarını, 

gögüslerini kabartarak belirttiler. Ve tabiî devam ediyor. 

"Ve azınlık, çoğunluğu nasıl itham eder belli oluyor. 

Londra'daki Kıbrıs Rum Yönetiminin pasaport almaktan bah-

sediyor ve sonuçta da şöyle diyor. Denktaş'ın kiralık 

kalem ve ağızları milliyetçilik bayrağını hiç kimseye kaptırt-

mamak için can siperhane bir mücadele veren Denktaşçılar 

siz de bir zahmet araştırın etrafı, aman dolabın içinde, 

ceket cebinde falan bir pasaport veya bir belge falan 

kalır da, Allah göstermesin adınız kötüye çıkar." Bu bir 

yazı, bir örnek olsun diye burdan aktardım. Arkadaşlar, 

olay son derece ciddidir. İki olayla karşı karşıyayız. 

Bir, bu anlaşmayı her ne pahasına olursa olsun Kıbrıs'a 

uygulamak istediler ve elbette ki W a s h i n g t o n 1 l a r d a n , 
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Londra'dan, Paris'ten, hatta Atina'dan belirli yönlendir-, 

melerin olduğunu da kimse inkar edemez. Dolayısıyla 789 

sayılı Kararı kabul edip etmeme, Gali Plânını, Projesini 

kabul edip etmeme halka aittir. Onun için Hür Demokrat 

Parti diyor ki, geriye kalan arkadaşlar da, savu-

nanlar da vardır. Biran önce referanduma 

gidelim. Demokrasinin esas temeli bu değil midir? Kararı 

verecek olan halk değil midir? Onun da karşısına çıkmak 

suretiyle demagoji yapmanın alemi, yoktur. 

Şimdi ikinci bir notu şöyle geçmek istiyorum; bugün 

Hürriyet Gazetesinde Mecliste temsil edilen ve edilmeyen 

parti başkanlarına üç-dört soru yöneltildi ve bunlardan 

bir tanesi CTP, bir tanesi de TKP'nin başkanının yanıtla-

rını .sizlere veriyorum. Ve kararı siz veriniz. Soruyorlar. 

Aynı sorular bize soruldu. Türkiye'nin garantörlüğü konusu. 

Sayın Özgür diyor ki; "Türkiye'nin müdahale hakkının deva-

mını istiyoruz." Yanıt gayet budur. "Türkiye'nin müdahale 

hakkının devamını istiyoruz." Akıncı cevap veriyor aynı 

soruya; "Türkiye'nin garantörlüğü kesinlikle sulandırıla-

maz." E, bizim di 1imizde buna softa şaşırtması derler. 

Elimde 

ERGÜN VEHBİ (Lefkoşa) (Yerinden) - Yalancılıktır, 

sahtekârlıktır. 

İSMET KOTAK (Devamla) - Evet. Elimde... 

ERGÜN VEHBİ (Yerinden) (Devamla) - Hem Gali Fikirler. 

Demetini kabul edeceksin, hem de böyle konuşacaksın. 
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İSMET KOTAK (Devamla) - İki Başkanın Cumhuriyet 

Gazetesine iki gün önce yayınlanan açıklamaları vardır. 

Sayın Akıncı net şekilde Gali Fikir, Gali Fikirler Demeti 

kalmadı artık. Güvenlik Konseyi Kararı ve Rapor ve Plânla, 

oradaki bütün maddeleri kabul ettiklerini açıkladılar, 

ve uygulanabilir dediler. Yani burada Sayın Denktaş'ın 

veya geriye kalanlarla CTP ve TKP arasındaki fark neydi, 

ben anlamadım? Gali Fikirler Dizisi alınabilir,, tadil edi-

lebilir ve müzakere edilip sonuçlandırılır diyorlar. 

Böyle bir olay yoktur. Sayın Denktaş'ın sunduğu önerileri 

bile suçlama aleti yapmıştır. Böyle bir değişiklik yok. 

Yapamazsınız diyor. Aynen benimsemek zorundasınız. Haritada 

öyle yaptı, Gali Fikirler Demetinde de öyle yaptı. 0 halde 

iki Başkan ki burada elimde Cumhuriyet Gazetesinin 5 Ara-

lık'ta Özgür'ün, 6 Aralık'ta da Akıncı'nın röportajı var-

dır. Orada net şekilde söylüyorlar, Gali'nin öngördükle-

rini kabul ediyorlar, yani AGİK güvencesini kabul 

ediyorlar, Türkiye'nin güvencesini değil. 
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T ü r k i y e ' n i n garantörlüğü sulandırılmıştır. Kendileri 

burda halbuki Hürriyet Gazetesinden gelen ekibe tersini söylemek-

t e d i r l e r . Bir tarafa birini eminim Sabah Gazete'sini de başka 

türlü söylemektedirler.Biz burada Türkiye basınını hedef almıyoruz 

arkadaşlar. Bizim görevimiz diyorum orayı da aydınlatmak 

elimizde olan tüm olanakları seferber etmek ve Türkiye haber-

leşme araçlarının başında bulunanları aydınlatmak mecburiyetin-

deyiz. Burda Dışişleri Bakanlığına ve birimlerine büyük görev 

d ü ş m e k t e d i r . Biz bunu görüyoruz ama son Türkiye ziyaretinden de 

e d i n d i ğ i m i z izlenimi açıkça söylüyoruz. Dışişleri Bakanlığının 

Türkiye'deki yetkilileri buna cevap verebilecek yapıda değiller-

dirler. Böyle bir kadroları var mı yok mu o da şüphe gösterir. 

Müırkün değildir. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Kimin? 

İSMET KOTAK (Devamla) - Dışişleri Bakanlığının. 

Siz meşguldünüz de. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Yerinden) (Devamla) - Evet 

İSMET KOTAK (Devamla) - Sayın Başkan değerli milletvekilleri; 

0 halde elinizde olan metinlerde karşımızda büyük bir oyun çekil-

diğini gösteren çeşitli yanıtlar vardır. Biz bunlara dayanarak 

belirli aydınlatma kampanyası açmak ve öncelikle de Mecliste 

bu -789 sayılı kararı ve raporu görmek, görüşmek bir sonuca varmak 

durumundayız. Ve ilgili Bakanlıkların alarm halinde 

bunların- üzerine atlaması kaçınılmazdı. Yani bize sorulan soru 

şudur. 1989 reddediniz, bLrdan sonra nereye? Hür Demokrat Parti-

sinin cevabı hazırdır. Biz 789'un reddine ve Kıbrıs'ta iki bağım-

sız devletin yan yana yaşayabileceği politikasına girilmesinden 

yanayız. 

MUSTAFA ACAOĞLU (Yerinden) (Devamla) - Açık o kadar. 

İSMET KOTAK (Devamla) - Bu nettir. Çünkü ortaya konan 

koşullar bir federasyonu oluşturmuyor, aksine Kıbrıs'ta çok kanlı 

günlere gebe bırakmaktadır. O halde biz görüşümüzü net koyuyoruz. 

Türkiye'den edindiğim izlenimi söyliyeyim. 
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ben parti başkanı olarak. Türkiye bir azınlık içindedir. Muhte-

melen Güvenlik Konseyine bazı tadiller sunma olasılığı var. 

Belki Kıbrıs kanadı sunar, belki Türkiye sunar. Ama 789'un kabul 

edilemeyeceğini Çetin lütfetti yeniden söyledi. İlkin Dışişleri 

Bakanlığı karşı görüşlere sahip olmakla beraber, o halde şunu 

şunu düzenlemezseniz Mart'ta gelemeyiz. Peki Mart'ta gidilmeye-

cekse yeniden ayağınızı federasyon federasyon diye sürüyecek 

misiniz? 

MUSTAFA ADAOĞLU (Yerinden) (Devamla) - Bu belirsizlik 

olacaktır. 

İSMET KOTAK (Devamla) - Yoksa halka gidip federasyonu 

reddettiğinizi söyleyeceksiniz. Benim federasyon reddetme önergem 

komitede de bekleyecek ve burada biz de türkü söyleyeceğiz. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Yerinden) (Devamla) - Biz de destekledik. 

Bütün muhalefet partileri de destekledi. 

İSMET KOTAK (Devamla) - Değerli arkadaşlarım; T ü r k i y e 1 d e 

Dışişleri Bakanlığı, afedersiniz Türkiye Büyük Millet Meclisi 

Dış İlişkiler Komisyon Başkanlığı ve ekibi bir ayrı karar üretti 

ve Kıbrıs'a da bu karar geçti, basına.da açıkladı. Sayın Erbilen 

söylediği için az sonra fotokobilerini vereceğim ki tutanaklara 

da geçmiş olsun. Bu karar göstermektedir ki Türkiye Büyük Millet 

Meclisi 789'u reddetmektedir. Ve Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyetine 

sahip çıkmaktadır. Bizim aldığımız izlenim Sayın Cindoruk veya 

kadrosundan da budur. 0 halde biz ne düşünüyoruz? Yani bizim 

iktidarımız ne düşünüyor. Belli midir? Bunu bir an önce Meclis 

Kürsüsünden ifade edilmesi gerekmektedir. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Yerinden) (Devamla) - Kahvelerde senden 

ileridir onlar.Kahve politikası. 
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İSMET KOTAK (Devamla) - Ben kahveye gitmem Sayın Adaoğlu. 

Arkadaşlar kahvehanede konuşsunlar. 

Sayın Başkan, değerli milletvekilleri; değerlen-

dirmelerimizi karşıdakilerin silahlarına göre yapalım. Pakistan 

Cumhurbaşkanına sordum diyor gazeteci arkadaşlarımdan birisi 

yazılarında. Siz niye Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyetini tanıma-

dınız? Pakistan Cumhurbaşkanının yanıtı şudur. Bağımsız olduğunu 

kendisi inanmamış devleti biz nasıl tanıyalım. Yani bağımsız 

olduğunuzu kabul ederseniz federasyonu\ görüşmeyeceksiniz. 

Türkçesi budur. Bu fırsat 1983'te harcandı, bu Mecliste gö-

rüşüldü harcandı, 1993'e giriyoruz geliniz ve bu Cumhuriyete 

bu kürsüden sahip çıktığınızı açıklayınız. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Yerinden) (Devamla) - Andınıza. 
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İSMET KOTAK (Devamla) - Andınıza sahip çıkınız. Ve 

dünyaya da ilan ediniz. 789'la gidilecek köyün minareleri 

görünmüştür. Kıbrıs'ta o koşullarla bir federasyon söz-

konuzu olamaz. Zaten herkesin gönlünde ya konfederasyon, 

ya bağımsızlık yatırdı. Bunu temizleyelim. 

İkinci, Türkiye Cumhuriyeti ' ni zor durumda bırakırız 

noktasını aştık. Öyle bir olay yaşanıyordu, söyleniyordu. 

Bize her ikide bir, açık oturum da yaptık arkadaşlarla, 

CTP - TKP'yle, bize altıncı filonun kapımıza dayanacağını 

söyledi. Altıncı filo kapımıza dayanmadı. Kuzey Kıbrıs 

Türk Cumhuriyet i1 ni zor durumda bırakacağımız söylendi. 

Zor durumda kalmadı. Türkiye Cumhuriyeti'ni zor durumda 

bırakacağını, ambargolarla karşılaşacağını söylediler. 

0 da tahakkuk etmedi. 0 halde bütün tahminleri softa 

şaşırtması amacı taşıyordu. Ve yerini bulmamıştır. 0 halde 

Türkiye zor durumda değildir. Türkiye bir yazarımızın 

yazdığı gibi kurulduğu günden beri tarihinin en görkemli 

dönemini y a ş a m a k t a d ı r . Ve Türkiye ilk kez kendinden m i 1-

lerce uzakta bir ülkeye cesaretle asker gönderme kararı 

almaktadır. 0 insanların yaşamı ve huzuru için Bosna-Hersek 

konusunda da bu işin önderliğini yapmaktadır. 0 halde 

bunu yapan bir Türkiye'nin kırk mil açığındaki Kıbrıs'ı 

bir Yunan adası haline getirebilecek 789 sayılı Karara 

evet deme olasılığı yoktur. Ve Türkiye'nin iç politikasına 

bizi kimsenin yem yapma hakkı da yoktur. 

Bir d e ğ e r l e n d i r m e yapılmaktadır. Bu değerlendirme 

Cumhurbaşkanı Denktaş'ın üzerine yapılır. Yani Sayın 

Denktaş uzlaşmaz, anlaşmaz, uyumsuzdur. Bilahare eğer 

Denktaş bertaraf edilirse, verilen mesaj nedir? Zaten büyük 

bir çoğunluk federasyonu istiyor, öyleyse muhalefet parti-

lerinden biri %20'de Rum oyunu almak suretiyle Cumhurbaşkanı 
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olacak ve K ı b r ı s ' t a f e d e r a s y o n gayet rahatlıkla kurula-

c a k t ı r . B i r b i r i m i z i a l d a t m a y a l ı m . Bu kürsüden tekrar t e k r a r 

ilan e d i y o r u z . T ü r k i y e ' d e b u l u n d u ğ u m u z dönemde de gerek 

b a s ı n a , g e r e k s e t e l e v i z y o n a özel programlarda y a p t ı ğ ı m ı z 

a ç ı k l a m a d a da b e l i r t t i k . K ı b r ı s ' t a bir Denktaş sorunu 

y o k t u r . Kuzey K ı b r ı s Türk Cumhuriyeti'nin özgürlük vebağım-

sızlığını savunan b ü y ü k bir kitle vardır. 

MUSTAFA H A C I A H M E T O G L U (Girne) (Yerinden) - Yanlış 

b ı r a k t ı n U B P ' y l e s o r u n u vardır D e n k t a ş ' ı n . 

İSMET KOTAK (Devamla) - Efendim o iç, parantez açayım, 

iç sorunları d e ğ i l , dış sorunları konuşuyorduk bugün de 

onun için. 

ALİ ONAY (Gazi M a ğ u s a ) (Yerinden) - Ne sorunu var? 

Nerden girdin sen ona? 

İSMET KOTAK (Devamla) - Sayın Başkan, sayın m i l l e t v e k i l l e r i ; . . . 

ALI ONAY ( Y e r i n d e n ) (Devamla) - Bak ne d ü ş ü n ü r . 

İSKÂN BAKANI H A S A N YUMUK (Yerinden) - Durmadan iç 

politikayı ç e k i ş t i r i n . . . . 

İSMET KOTAK (Devamla) - Efendim bu defa da zaafı 

Sayın H a c ı a h m e t o ğ l u y a p m a d ı . Rica ederim. 

HASAN YUMUK (Yerinden) (Devamla) - Bu tip konuşmaları 

d i y o r u m İsmet B e y . . . 

İSMET KOTAK (Devamla) - Zaaf arıyorsanız Dışişleri 

B a k a n ı n a s o r u n u z n e r d e z a a f ı m ı z var. Çok rica e d e r i m . 

ALİ ONAY ( Y e r i n d e n ) (Devamla) - Konunun c i d d i y e t i . . . 
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İSMET KOTAK (Devamla) - Biz şahıslarla konuşmadık 

burda ama Sayın Atakol'un şahsına değil, örgütünden bahset-

tim demin dikkat ederseniz. 

HASAN YUMUK (Yerinden) (Devamla) - Ama kişilere yönelik 

Sayın Cumhurbaşkanı... 

İSMET KOTAK (Devamla) - Yani Cumartesi Kıbrıs'tan 

on iki kişilik bir heyet İstanbul'da olacak ve İstanbul'da 

Kıbrıs davasının savunan dernek ve cemiyetlerin toplantısı 

olacak ve bu komitenin üyeleri öyle bir toplantıya alınıp 

götürülmeyecekse koordinasyonsuzluğun nerede olduğu meydan-

dadır. Yani ben de bunu bir misal olarak veriyorum. Biz 

elimizden geleni yaptık. Yapmaya da devam edeceğiz bu 

konuda hiç kimseden biz ne alkış bekliyoruz, ne de bizi 

korkutmasından yılıyoruz. Onu da belirteyim. 

ERGÜN VEHBİ (Lefkoşa) (Yer inden)-Küsecek sana 

istanbul'daki. 

İSMET KOTAK (Devamla) - Hangisi küsüyor? 

ERGÜN VEHBİ (Yerinden) (Devamla) - Biz Ankara'dakini 

eleştirdik diye sıkmadı bizim elimizi. 

İSMET KOTAK (Devamla) - Bir şey değil efendim, yok 

bir şey değil-. Yine ben vurguluyorum, Sayın Bakana da 

söylüyorum, Mart ayına kadar eğer Türkiye'de basını, tele-

vizyonu ve politikacıyı, halkı etkilemek istiyorsanız, 

Ankara ve İstanbul'daki ekiplerinizi ya değiştirirsiniz, 

ya da burdan gevçici takviye edersiniz. Bunun başka yolu 

yoktur. 0 iki ekip Türkiye'ye hitap etmemektedir. Mesele-

lerin uzağındadır. Sorduğum her iki takım da, o sabah 

Türkiye basınında çıkan haberler ve yazıları sabah sabah 

Bakanınıza ve Cumhurbaşkanınıza geçiyor musunuz? Yanıt: bizim bütçemizde o 

kadar gazeteyi alacak para yoktur. Sayın Bakan öyle diyorlar bize. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Gazi Mağusa) (Yerinden) - E, yoksa bürokratın 

suçu ne? 

İSMET KOTAK (Devamla) - Geliniz Meclisten para toplayalım. 

Yollayalım İstanbul bürosuna, hem Ankara bürosuna da gazeteleri okusun-

lar. Bir ton para verilmiştir bu bütçede de. Kondu bütçeye. Bütçe 

Komitesinde böyle bir arzu göstermediler ki. Bütçe Komitesine hangi 

şoföre kıyafet alsınlar, hangisine cep parasını artırsınlar 
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veyahut da nereye masa alsınlar halâ onlarla uğraşıyorlar. Ev 

yandı gidiyor halâ eve eşya almakla meşguller. 

Sayın Başkan, değerli milletvekilleri; ben yine konumun 

içine dönüyorum. Şimdi diyorum ki yazarın bir tanesi son iki 

yılda Denktaş'ın izlediği politika Türkiye Cumhuriyeti 

Dışişleri Bakanlığında da ağır eleştirmekteymiş. Çözüm istemedi-

ğini söylüyormuş. Dolayısıyla Denktaş'ın bundan böyle bu noktaya 

geldikten sonra artık direnemeyecek bir vaziyettedir. Ve o 

Denktaş'ın direnme dönemi kapanmıştır mesajı verilmektedir. 

Dikkatinizi çekerim. Yani Cumhurbaşkanının direncini kırmak 

içindi bütün bu planlar. Direncini kıracak, istifa ettirecek 

ve geriye kalanlar da .işini halledecek, kiminle halledecekse 

iktidar veya muhalefet önemli değil. Burada hedef Sayın Denktaş'tır. 

İşte bu kürsüden biz de ilân ediyoruz ki Ulusal Kıbrıs davası 
t 

sadece Denktaş noktasında bitmez. Denktaş bunca seneden beri 

görevini yerine getirdi. Son iki yıldan beri de gerçekten Türkiye 

Dışişleri Bakanlığına rağmen bu görevi yerine getirmişse alkış-

lanmak gerekm-ektedir. Kınamak değil, öyleyse geriye gidip ba-

karsak Özal' ın .Mesut Yılmaz karşısında yaptığı açıklamaları 

değerlendirirsek demek ki 91-92 yıllarında ki Gali Raporuna 

da girmiştir. Türk Dışişleri Bakanlığının memurları özal'dan 

aldıkları talimata uygun olarak sırtımıztan bu.ödünleri verme 

hatasını göstermişlerdi. Ve buna hakları yoktur. Buna karar 

verecek olan Kıbrıs Türk halkının kendisidir. Ve daha da açığını 

söyleyelim. İster içerde olanlar, ister Türkiye'de olup da geriye 

kalanları yanlış enforme edenler olsun biz buradayız ve bu tek 

ve kesin yolu referandumdur. Sayın Akıncı ve Özgür referandumdan 

veba gibi kaçmaktadırlar. Sayın Özgür diyor ki... 

İSKAN BAKANI HASAN YUMUK (Yerinden) - Alacağı neticeyi 

biliyor da ondan. 

İSMET KOTAK (Devamla) - Ortada fol yok yumurta yokken 

neyin referandumunu yapacaksınız? Yumurtayı doğuran tavuk 

öldürülmektedir. Fol yumurta değil,tavuğu kesiyorsunuz. Neden halk 

karar vermesin. Hani halk sizden yanaydı? Çıktınız kanal altı 
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televizyonuna. Yarısını biz temsil ediyoruz yarısını da diğer-

leri. Hangi seçimde yarısını aldınız? 90 seçimlerinde yarısını 

aldık diyecek kadar kendinizi kaybedip yalan söylüyorsanız geriye 

kalan savunmanızın da neyi temel addedeceksiniz? 

Değerli arkadaşlar, ulusal davada bir ve bütün olarak 

hareket edebilmemiz için bu noktayı bilhassa belirtmek isterim. 

Kapımızın önünü ciddi şekilde süpürmemiz gerekmektedir. Bu iki 

olayla ilgilidir. Birincisi az önce burda başladı tartışılmaya 

ki bütçede de o uzun uzun tartışacağız. Sayın Beşeşler'in getir-

diği konu bir konu ama tarımı siz ekonomiye çeviriniz, ekono-

midir. Yani bugün güçlenmediği için, halkı sıkıntıya soktuğumuz 

için, halkı güneydeki düzeyde refaha ulaştırmadığımız için 

sıkıntılar vardır ve Birleşmiş Milletler olsun, Vasiliou olsun 

gözümüzün içine bakarak bize dayatmaktadır. 

İkincisi ise politik birliği sağlamaktır. Eğer bu konularda 

politik birlik sağlanabilecekse sonuç alacağız, bu toplumlara 

tırnaklarınızı geçireceğiz. Bunun yolu birincisi referandum, 

ikincisi de tam demokrasiye bağ 11 demokratik Seçim Yasasının 

yapılması ve seçim sıkıntısının belirlenmesidir. Bütün bunlar 

birbirine bağlıdırlar. Ve Sayın Bakan, biz burdan ısrar ediyoruz 

Hükümet ve Meclisteki ister dışişleri komisyonu olsun, ister 

Meclisin özel olarak seçeceği temsilcilerden oluşan bir heyeti 

olsun, bir an önce Türkiye Büyük Millet Meclisini ve Hükümeti 

ziyaret ederek Kıbrıs Konusunda ortak bir tavır belirlemelidir'. 

Buna özen gösterilmelidir. Yapılması gereken ikinci hareket 

Mart'a kadar Ankara'da ve istanbul'da 
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yalnız ve yalnız devayı düşünen ve gece gündüz baskı 

çevreleri ile ve politikacılarla sıkı ilişki içire 

girebilecek, kapıdan atsan pencereden girebilecek, 

gecesini gündüzüne verip Türkiye'nin Kıbrıs'a ve Durmaya 

Kıbrıs'tan diğer tarafa haber üretebilecek kapasitede 

insanların bu iki merkezimize süratle aktarılması ve 

görev verilmesi. Ve bunlardan, Elçilerden tcğımsız 

hareket etmelidir. Çünkü bugün l*er birinin yedi, sekiz 

sene dönemi bulunan Elçileriniz, temsilcileriniz enfiye 

çekmiş bir adama benzemektedir. Murr.kün değildir U r l a r ı 

hareket ettirmeniz. Bunlar ne gelen heyete hizmet 

ederler, ne gelen heyetin yaptığı girişimlere yardımcı 

olurlar, bunu açık burda söyleriz. Kim üstüne olacaksa alsın, 

kirr tize kırılacaksa kırılsın. Cumartesi, Pazar Kıbrıs'tan 

giden heyetler eğer temsilcilerini bulmazsa, onlar Cumartesi, 

Pazar yaparlarsa, ulıssl davayı, omuz layı p sırtlayıp müştereken • 

götürmek nerede olacaktır. Dclayısıylc bı. cümlelerle bağlarken 

Meclisi ve Hükümeti ulusal davada, Meclis içerisinde 

önce tavır belirlemeye davet ediyorum ve saygılar sunarım. 

MUSTAFA ADAOGLU (Gazi Mcğıısa) (Yerinden) -

Katılıyoruz Sayın Kotak. Birleştirici gerçekçi bir konuşma. 

BAŞKAN - Teşekkür ederim Sayın Kotak. Buyrun 

Sayın Bakar. 

DIŞİŞLERİ VE SAVUNKA BAKANI KENZ5N ATAKCL - Sayın 

Başkan, sayın milletvekilleri; ben özellikle bir konuya 

açıklık getirmek için söz aldım. Sayın Kctak 789 Sayılı 

Kararla ilgili olarak Hükümetin açık tavır koymadığını 

burdan beyan etmiştir. Bu doğru değildir. Hükümet 

çok açık bir şekilde 789 Sayılı Kararc tavır koymuştur. 

789 Sayılı Kararın kabul edilemeyeceğini ve tu kararla 

Newyork'a gidilemeyeceğini gayet açık bir şekilde, net 

bir şekilde ortaya koymuştur. 
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İSMET KOTAK (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Yerine konc.n 

pclitikcyı söyledim. 

KENAN ATAKOL (Devamla) - Dün partimizin kurultaydan 

sonra en yüksek organı bulunan partide bu konu üçbuçuk saat tartı-

şılmıştır. 

İSMET KOTAK (Yerinden) (Devamla) - Bizi ilgilendirmez 

politikanız. 

KENAN ATAKCL (Devamla) - Politika üretiyoruz 

Sayın Kotak. 

İSMET KOTAK (Yerinden) (Devamla) - Meclis ilgilen-

dirir bizi. Millet Meclistedir. 

KENAN ATAKCL (Devamla) - 789 Sayılı Karar enine 

tcyuna görüşülmüştür ve Pcrti Meclisinden önemli kararlar 

alınmıştır. Parti Mecli simizde alınan karar, 789 Sayılı 

Kcrarın kabul edilemez bir karar clduğu yönündedir. 

İSMET KOTAK - (Yerinden) (De\amla) - Çok güzel. 

KENAN ATAKOL (Devamla) - Ve bu yönde parti yör.etim 

kuruluna dolayısıyla Hükümete gerek federasyon konuşur da, 

gerek referandum konusunda, gerekse Newyork'a gidilip 

gidilmeme ve gidilecekse nasıl gidilecek yönünde, Parti 

Meclisimiz yönünde karar vermek için Parti Meclisimiz yetki 

vermiştir. Dolayısıyla bizim bu konudaki g ö r ü ş l e r i n i z 

açık ve kesindir. 

İSMET KOTAK (Yerinden) (Devamla) - Açıklamadınız 

ki açık olsun. 

KENAN ATAKCL (Devamla) - Açıktır efendim. 

İSMET KOTAK (Yerindena) (Devamla) - Sizin Parti 

Meclisinde ben mi varım? Meclisteyim be abi. 
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KENAN ATAKOL (Deven la) - Hükümet olarak açıklamışız 

efendim, H ü k ü m e t olarak açıkladık bunu. Ben Bakan olarak 

açıkladım Hükünret adına, Hükünret ayrı olarak ca açıklamıştır. 

İSMET KOTAK (Yerinden) (Devamla) - Daha önceki 

toplantıdan bahsettim. 

KENAN ATAKOL (Devamla) - Ordsn daha öncekini 

söyledim Sayın Kctak ve dün de yapılan toplantıyı behsettim ben. 

Yani Hükümet ve bu Hükümeti destekleyen partinin bu kenuyu 

enine boyuna görüştüğünü. 

İSMET KCTAK (Yerinden) (Devamla) - Mecliste görüşeceğiz. 

Ben Meclisten bahsettim. 

KENAN ATAKOL (Devamla) - E, görüşeceğiz efendim. 

Bekleyin söyleyecem,söyleyecem. 

ERGÜN VEHBİ (Lefkoşa) (Yerinden) - Bekieye bekleye 

bu noktaya geldik zaten Sayın Bakan. 

KENAN ATAKOL (Devamla) - Biz Sayın Kctak sizi 

dinleriz, laf da atmayız, birşey de söylemeyiz. 

İSMET KOTAK (Yerinden) (Devamla) - Ben zevk duyarım 

bana laf atsaydın. 

KENAN ATAKOL (Devamla) - Ama hayır ben zevk almam 

laf atmaktan. 

İSMET KOTAK (Yerinden) (Levamla) - Belki sizi 

konuşturmuş olurum laf atarsanız bana. 

KENAN ATAKOL (Yerinden) (Devanda) - Hayır ben laf 

atmaktan zevk almam. 

İSMET KOTAK (Yerinden) (Devamla) - Teşekkür ederim. 

KENAN ATAKCL (Devemle) - Onun da hazırlıkları 
yapılmaktadır. Ve bu konuyu bu Mecliste enine boyuna tartışılacaktır. 

Elbette ki en son sözü bu Meclis verecektir. 
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ÎSMET KOTAK (Gazi Mağusa)(Yer inden ) - Halk verecek, 

halk. 

KENAN ATAKOL (Devamla)- Gerekirse halk da verecektir, 

referanduma da gidilecektir. Ben onu söylüyorum. Referanduma 

gidilip gidilemeyeceğini, başka ne çeşit kararlar alınıp 

alınmayacağını federasyonla ilgili New-York'a gidip gitme-

m e k l e ilgili bütün bunların kararını burası verecektir 

ve gerekirse referanduma da bu halkı götürecektir. 

Bunu söyledikten sonra İstanbul ve Ankara'daki temsil-

c i l i k l e r i n , Büyükelçilik ve Başkonsolosluğun eleştirilerine 

gelince; biz eleştirilere açığız. Ben her zaman sayın millet-

vekillerinin eleştirilerinden yararlandığımı da söyledim. 

Yararlanacağım da. 

İSMET KOTAK (Yer inden)(Devam 1 a)- Görev yapmayanların 

görev süresini uzattın. 

KENAN ATAKOL (Devamla)- Ama eleştirilerini, yaparken 

de biraz da insaf haddini aşmamak lâzım Sayın Kotak. Ben 

bu eleştirilerde insaf haddinin aştığını gördüm. Özellikle 

İstanbul'daki arkadaşımızın, tek bir arkadaşımız var orda. 

İSMET KOTAK (Yer inden)(Devamla) - Ekleseydiniz , suçu 

benim mi yahu? 

KENAN ATAKOL (Devamla)- Bu arkadaşın 24 saat görevde 

olduğunu, Cumartesi-Pazar görevde olduğunu, tatil günlerinde 

görevde olduğunu ve burdan giden mi 1letveki1lerimize, Bakan-

larımıza, diğer arkadaşlarımıza ve gelen ve giden bütün 

yabancılara hizmet veren bir arkadaştır. 

İSMET KOTAK (Yerinden)(Devamla)- Benim doğrudur 

söylediğim. Basına öyleyse kim görev yapacak? 
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KENAN ATAKOL (Devamla)- Hizmeti hiç esirgemeyen 

bir arkadaştır. 

İSMET KOTAK (Yer inden)(Devamla)- Basına kim yapacak 

efendim bu arkadaş 24 saat meşgul işte. 

KENAN ATAKOL (Devamla)- Ankara'daki... 

İSMET KOTAK (Yerinden)(Devamla)- Ankara'dakini hiç 

görmedik bile>Cumartesi, Pazar tatile gider. 

KENAN AKIN (Gazi Mağusa)(Yer inden)- Küs zaten, bizimle 

konuşmuyor. 

KENAN ATAKOL (Devamla)- Elçilikten bize basın haber-

leri geçilmiyor dendi. Yanlıştır. Bize her sabah Ankara'-

dan Kıbrıs'la ilgili bütün basın haberleri faxlanmaktadır. 

Bunu da söyleyim. Size kim vermişse o bilgiyi, yanlış bilgi 

vermiştir. 

İSMET KOTAK (Yer inden)(Devam 1 a)- Demek bize yalan 

söylediler, öyleyse demek gizli işleriniz var, bilmiyorum. 

KENAN ATAKOL (Devamla)- Bizim gizli işlerimiz yoktur 

Sayın Kotak. 

İSMET KOTAK (Yer inden)(Devamla)- Hayır, birşey söyle-

medik, bize aksinesini söylüyorlar. 

KENAN ATAKOL (Devamla)- Size kim söylüyor bilemiyo-

rum, gelin sabah size Bakanlıkta ben göstereyim. Her sabah 

bakanlığa faxla gelmektedir. 

İSMET KOTAK (Yerinden)(Devamla)- Çok iyi, yani dosya-

ya giriyor onlar demek ki. 
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KENAN AKIN (Gazi Mağusa)(Yer inden)- Memurunuz küstü 

bize. Büyükelçi yüzümüze bakıp konuşmadı bile Ankara'da. 

Öyle birşeye sahip Büyükelçimiz. 

İSMET KOTAK (Yer inden)(Devamla)- Evet ana konuları 

öğrenelim Sayın Bakan. 

KENAN ATAKOL (Devamla)- Evet, ana konuları söyledik 

Sayın Kotak. 789 Sayılı Karara karşı olduğumuzu kabul edile-

meyeceğini ... 

İSMET KOTAK (Yer inden)(Devam 1 a)- Grupta konuştunuz 

kendi kendinize. 

KENAN ATAKOL (Devamla)- Hükümet olarak da. 0 kararı 

aldık ve yayınladık. Karşı olduğumuzu. Konunun Mecliste 

yakın bir gelecekte tartışılacağını ve bütün kararların 

bu Meclisten alınacağını da söyledim. 

İSMET KOTAK (Yer inden)(Devamla)- Bu Hükümetin Türk i -

aye'ye ziyaretinden bahsettik biz. 

KENAN ATAKOL (Devamla)- Hükümetin Türkiye'ye ziyareti 

de gündemdedir. Hükümet burda gerekli kararlar alındıktan 

sonra, görüşler ortaya konduktan sonra hükümetle de temas 

etmek, hükümetle görüşmek, gerek Meclis düzeyinde, gerekse 

Hükümet düzeyinde olan çalışmaları ve düşüncelerimiz son 

safhasına getirilmek üzeredir. Bunu da burdan açıklamak 

isterim. Teşekkür eder, saygılar sunarım. 

BAŞKAN- Teşekkür e d e r i m Sayın Bakan. Sayın milletve-

killeri; söz sırası Demokrat Parti Lefkoşa milletvekili 

Sayın Erkan Emekçi'nin. Lefkoşa Devlet Hastanesinde su 

baskını ile ilgili gündem dışı konuşma istemindedir. Okuyun 

efendim. 
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KATİP-

7.12.1992 

Sn. Hakkı Atun, 

K.K.T.C. Meclis Başkanı, 

Lefkoşa. 

8.12.1992 tarihli Meclis Birleşiminde "Lefkoşa Dev-

let Hastanesinde Su Baskını" ile ilgili gündem dışı konuşma 

yapmak istiyorum. Gereğini saygılarımla arzederim. 

Dr. Erkan Emekçi 

Demokrat Parti 

Lefkoşa Milletvekili. 

BAŞKAN- Sayın Emekçi buyurun efendim. 

ERKAN EMEKÇİ (Lefkoşa)- Sayın Başkan, değerli millet-

vekilleri; gerçi ilgili Bakan Sayın Hasipoğlu burda yoklar 

ancak konu kanımca bir sorumsuzluk, en azından bir bilinç-

sizlik örneği olduğu için gündeme alınmasında yarar gördüm 

ve Hükümeti de direkt olarak ilgilendirdiği kanısındayım. 

Sayın Başkan, değerli milletvekilleri; su 

yaşamsal bir gereksinim olup 
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ülkemizde cnera: ciddi boyutlardadır giderek erten su gereksinimimiz 

ve açığının b:lcirilmesinde düşer- yağulc.r her zaman bir umut 

olmaktadır. Özellikle geçtiğimiz günlerde gerçekleşen yoğun yağışlar 

çiftçim:i2 in yanında tüm insanların yüzünü güldürürken 

üzüntü ve sıkıntıyı da pek tabbi ki birlikte getirc'i, 

buru: hep birlikte yaşadık. 

Sayın Başkan, değerli milletvekilleri; Lefkoşa 

Devlet Hastanesi irşaat edilrriş olduğu alan itibarıyla 

özellikle yağışlarda su etkisi altında kalabilecek bir 

konımdur. Bu konımu -.itibariyledir ki yaptığımız araştırmada kazan 

dairesinde sürekli devrede tutular pompalar sayesinde 

olası su baskınının veya mevcut suyun etkisinin azal-

tılmasına sürekli çalışılmaktadır. Ve bu çalışmalar 

sayesindedir ki, bu bölümlerin su altında kalması ö d e n e -

bilmektedir. Geçtiğimiz yıl yine drenaj kanallarının 

tıkanması nedeni ile su bî«sk:.nı olayı yaşanmış ve Gürelden 

istenen yardım sayesinde bu sen ur giderilebilmiştir. Arcek 

bir dere yatağı olan bu bölgede ne yazıktır ki gerekli 

önlemler alınmaksızın irşaat izni verilmesi, artık sulcrın 

yaratacağı kot farkından ortaya çıkc.r potansiyel bir risk olacaktır. 

Kaldı ki, dere yatağına yapılan arsa platformları ve geçiş 

verilmesine: su akışına Devlet eli ile çekilen bir set bir bariyer 

yaratmaktadır. Özellikle belirttiğim gibi dere yatağı olması 

neden: ile olası su akışının er:çj<?] lennu-î i tabii ki bu suyun 

tanicmen hastane alanına akmasına sebep olnraktadır ve yaşanan 

gerçek de budur. Lefkcşa Devlet Hastanesinde- Deydana gelen 

su baskını yetkililerin izlemeye çalıştığı gibi, 50 yılda 
V 

bir görüler, doğal afetin sonucu değil, sorumsuz ve bilimsiz 

yaklaşım uygulamaların trejik tir sonucudur. Ve bu sonuç 

ülkeyi gerçek bir felakete götürebileceğinin bilincinden yoksun 

su olarak yetkililer tarafından, ortada büyütüldüğü kadar 

bir sorun yek den i lebi lrres idir. 

Değerli arkadaşlar; ilgililerden aldığımız teknik 

bilgiler ışığında cihazlarda oluşan veya oluşacak hasarlar dışında, 

bir Çernobil olmasa bile ör.err.li bir tehlikenin olabileceğini 

öğrer.nriş bulunuyoruz. Bu tehlike radyoaktif madde sızıntısı 

tehlikesidir. Şöyle ki, kobalt 60 odasındaki suyun kaynağa 
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ulaşmış olması İrilinde, ki bu seviye 2 metrelik t:ir 

yükseklik gerektirmektedir ve 2 metrede suyun ulaşabilmesi 

olmayacak bir olay değildir, redycöM:if sızıntı meydana 

gelecekti. Tabii olası radyoaktif sızıntının da neiere mal 

olabileceğini benim burc'ö anlatmama gerek yek. Sanıyorum 

herkes bu sahada yeterince bilgi sahibidir. 

Sayın Beşkan, değerli milletvekilleri; iki yılda 

dört kez su baskını oldu ve son su baskınının da 

belirgin olumsuzluklar yarattığı kesindir. Bugür. facia 

yaşanmadı, ansa gelecekte de yaşanmaması için bi.'̂  leşine 

potansiyel bir tehlikenin giderilmesi doğrultusunda 

yetkililerden geçiştirici yaklaşımlar yerine, sorumlu ve bilinçli yaklaşımlar 

beklediğimizi burda belirtmek istiyorur. 

Su baskını ile bağlantılı olarak Çalışma ve Sağlık 

Bakanlığının karımca yanlış, hatta sorumsuz uygulamasına 

da değinmek istiyorum. Onkcloji binası üzerinde yeni bir 
» 

inşaat yapılacak ve bunun zamanlaması da, yağışların olma 

olasılığının yüksek olduğu kış mevsirrine denk getirecektir. 

Kabul edilebilir değil. Norma! bir tina yapımı olsa neyse. 

Ancak yetkili mimarın da ikazlarına reçmer, onkoloji 

binasının b e t o n kırılabiliyor, izolasyon düzenlemeleri 

bertaraf edilebiliyor ve yapılan inşaat çalışmaîarınır bir i 

de radyasyon odasının havalandırması kapatılıyor. Şimdi 

inşaat zorunlu olmuş olsa bunlar yapı lebi I i r . Anu'l-

bur.lar yapılırken t irtek:;rr önlemlerin de alınması zorun 1 udur, gereklidir. 
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Ancak önlem almaya ne gerek var? Havalandırma sistemi yok 

edildiği için ortamda iyalize hava yoğunlaşacaktır, önemi 

mi var? Yoğunlaşsın. Yoğun iyolize olan ortamda personel 

çalıaştırmanın sakıncası önemli mi? İş riski önemli mi? 

Zaten iş riski istemi yasada istendiği için bugün Sağlık 

Yasası bile göndeme getirilmiyor, açık değil mi? Sayın 

Bakan iş riski olayını kabul etse bile böylesi sağlıksız 

koşullarda bile bile personel çalıştırılmamalıdır. Yalıtım 

düzenlemeleri bertaraf edilmiş bir merkezde radyoterapi 

uygulamalarını devam ettirmek en azından ciddiyetsizliktir, 

sorumsuzluktur ve biz su baskını olmadan önce yalıtım düzen-

alemelerinin ortadan kaldırılmış olmasına rağmen hastalara 

radyoterapi uygulandığını ilgililerden öğrenmiş bulunuyoruz 

ve bunun gerçekten bir sorumsuzluk örneği olduğunu da özel-

likle burdan vurgulamak istiyorum. Bu gerek çalışanımıza, 

gerekse hastalarımıza ne ölçülerde önem verdiğimizin somut, canlı bir 

göstergesidir. 

Sayın Başkan,değer 1 i milletvekilleri; kobalt atmış 

ve bilgisayarlı tomografi cihazı gibi aletler ısı ve nem 

değişikliklerine hassas olup kolayca yıpranabi1irler. Hatta 

aldığımız bilgilere göre nemli ortamda kaldıkları için 

bunların yedek parçaları daha henüz kullanılmadan p a s l a n m a -

lardır. Onkoloji binasının kırılan betonundan girecek yağmur 

sularının bodrum katında bulunan bu cihazlar üzerinde gerek 

direkt suyun'etki s i, gerekse sebep olacağı nem dolayısıyle 

zararlı olabileceği acaba yetkililer tarafından hiç düşünül-

medi mi? özetle vurgulamak ve sormak istiyorum. Onkoloji 

Radyoterapi Merkezlerinin yeraltında olma zorunluluğu yoktur. 

Özellikle olumsuz koşullar içeren binamızda hastane binamız-

da bu çok daha fazla koruyucu önlem gerektirir, ayrıca 

önemli miktarda para gerektirir. Bu düşünceden hareketle 

ısı ve nem değişikliğine hassas olan bu cihazları dört 
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kez su baskınına uğramış aynı yerde brrakmaya acaba Sağlık 

Bakanlığı yetkilileri ve Hükümetimiz ısrarlı mıdır? Önlem-

leri ne olacaktır? Bunları öğrenmek istiyorum ve bugün 

gelinen noktada bir yerde çalışanlarımıza, bir yerde hasta-

larımıza yazık olduğunu da özellikle vurgulamak istiyorum. 

Teşekkür eder, saygılar sunarım. 

BAŞKAN- Sayın Emekçi teşekkür ederim. Sayın Bakan 

söz istiyorsunuz. Buyurun efendim. 

GENÇLİK VE SPOR BAKANI VE ÇALIŞMA VE SAĞLIK BAKAN 

VEKİLİ SALİH MİROĞLU- Sayın Başkan, değerli milletvekilleri; 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Gazi Mağusa)(Yer inden)- Sana güveni-

miz tamdır. 

ERKAN EMEKÇİ (Lefkoşa)(Yer inden) - Bilimsellikten 

uzaklaşmadan Sayın Bakan. 

SALİH MİROĞLU (Devamla)- Tabii ki Demokrat Parti 

milletvekili sayın arkadaşım Emekçi'yi hastane konusuyla 

ilgili olarak insan sağlığına özen gösterir bir tarzda 

yaptığı değerlendirmelerdeki hassasiyetini duyarlılıkla 

karşılıyorum ve teşekkür ediyorum. Ama tamamen teknik bir 

hadisenin burada ekzajere edilmek suretiyle politik istis-

mar konusu yapılmak istenmesini de üzüntü ile karşıladığımı 

ifade etmek gereğini duyuyorum. Diliyorum, inşallah diyorum 

politik ve sosyal olaylardan umut kesilmiş olup da Allahtan 

gelecek doğal afetlere umut bağlamayalım değerli arkadaşlar. 

ERKAN EMEKÇİ (Yer inden)(Devamla)- Doğal afetleri 

trajik duruma getirenler sizsiniz Sayın Bakan. Daha samimi 

olun, gerçekçi olun. 

SALİH MİROĞLU (Devamla)- Şimdi 100 yıldan bu yana 

Kuzey Kıbrıs'a tam 100 yıl sonra ilk defa çok yoğun bir 

yağmur, çok hızlı bir rüzgar akışı memleketi etkiledi ve 

100 yıl sonra Gönyeli Barajı taştı. Hastanedeki su baskını 

anında ilgili merciler tarafından değerlendirildi. 
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Sağlık E a kaniığı yetkilileri, hastane yetkilileri, 
Devletin diğer ilgili birimindeki yetkililer hastaneden 

gerkli incelemeleri yaptılar. 

ERKAN EMEKÇİ (Lefloşa) (Yerinden) - Sayın Miroğlu 

yağış olmadığı zaman pompaların dere yatağında olduğunun 

biline inc'e misiniz? 

BAŞKAN- Müdahale etmeyin efendim. 

SALİH MİROĞLU (Devamla) - Sonuçta Gönyeli Barajının 

taşması nedeni ile yeğmur sularını akıtan olukların geri 

tepme, dolayısıyla geri tepki dolayısıyla kapattığını ve 

hastanenin ilgili yerine, onkoloji merkezine o nedenle suların 

yeğun bir biçimde gittiğini saptadılar ve hatta gerekli 

müdahaleler, gerekli tedbirler alındı. Orda yapılan bütün , 

değerli arkadaşlarım kesinlikle bu su baskınının hastanenir 

inşaatı ile yapılmış bırtckım ilgili olmadığı merkezindedir. 

Olay tamamen dediğim gibi yür yıl sonra ilk defa taşan 

Gönyeli barajının yarattığı bir 

TAŞKENT ATASAYAN (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Yüz 

yıl önce Gönyeli barajı var mıydı Sayın Bakar? 

SALİH-MİROĞLU (Devamla) - Arttı Sayın Atasayan... 

İSKAN BAKANI HASAN vliNüK (Yerinden) - Tabii 

barajdır orası. 

SALİH MİROĞLU (Devamla) - Dere, dere , dere. Artı 

yapılan teknik ve incelemelerde ne kadar... 

ERKAN ENİEKÇİ (Yerinden) (DeveıMa) - Barajın bozul-

duğunu kabul etmiyorsunuz ve kapatıldığını kabul etmiyorsuni 

SALİH MİROĞLÜ (Devamla) - Ne kobalt atmışın, ne 

de temekrafi cihazının herFangi bir zarara uğraladığını da 

saptadık. 

SERDAR DENKTAŞ (Lefkoşa) (Yerinden) - Çalışıyor 

mu şu onda? 
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SALİH MİROĞLU (Devamla) - Evet. Onu izah edeceğim. 

2 metre yüksekliğine su geldiği taktirde radyoaktif ile 

i İçil i cihazın zarara uğrayacağını ifade etti: Doğrudur. 

Yapılan belirlemelerde- :ı. clcuğunu, su dolduğunu, 15 cm 

olduğu belirlendi. 2 metre nerde, 15 cm nerde. 

İSMET KOTAK ( Gazi Mağusa ) (Yerinden) - Boşaltılmadı 

Sayın Bakan. Üç günde boşaltılamac'ı Sayın Bakan. 

SALİH NİROĞLU (Deveftla) - Birşey daha ilave edeyim. 

.Cihazların çalışmadığı doğru değildir. Tomografi cihazı 

gerekli hizmeti şu anda hastanemizde vernreye devam ediyor. 

Şeye gelince kobalt atmışa gel ince. işte biraz önce Sayın 

Emekçi'nin ifade ettiği gibi, daha önce de birtakım ifadeler 

oldu, basında birtakım ifadeler oldu . Belli birtakım hak.s;z 

yere istifhamlar yaratmak istendi. Olay bence çok hassas bir 

olay. Hastaların çare bekleyen insanların hizmet beklediği 

bir olay. 0 bakımdan de Sağlık Bakanlığı çok yerinde bir 

kararla bir hafta için kobalt atmışın çalışmasını durdurdu. 

Kuzey Kıbrıs'ta o cihaza bak&cak, o cihazın £1 çCIer:.M 

yepecak ve gerekli değerlendirmeyi gerçekçi ve sağlıklı 

anlamda sunecek bir teknik adam yok maalesef. Türkiye'den 

Anavatandan c teknik adamın getirilmesi sağlandı. Yarın 

akşam ülkemize geliyor ve gerekli şeyi çok sağlıklı bir 

biçimde yapacak .0.istifhamları, yaretı lırak istenen istifhamları 

onun değerlendirmeleri sonunda onu açıklığa kavuşturacağız. 

Ve Perşembe günü itibarıyla da hastanede hastalara gerekli 

randevular, verildi ve Perşembe gününden itibaren 

radyoaktif ile ilgili cihazımız da çalışmaya başlayacak. 

ERKAN EMEKÇİ (Yerinden) (Devamla) - Sayın Bakan 

birşey sormak istiyorum. Konuşmamda vurguluyorum. Yalıtım düzenlemeleri 

izolasyonu ortaden kaldırılmış bir ortamda rad>oterapi 

uygulamasının yapılması cinayettir, yani cinayet işlemeye devam 

edeceğiz diyorsunuz olabilir mi? 

SALİH MİROĞLU (Devarla) - Hayır, herhangi bir cinayet işlendi mi ki bu 
ülkede bu sözkonusu olsun. İzolasyon orada vardı. 

ERKAN EMEKÇİ (Yerinden) (Devamla) - Çoktan kaldırıldı Sayın Bakan. 

SALÎH MÎROGLU- Çok geçici bir süre için o inşaat dolayısıyla 
şeyi ile ilgili olarak o geçici olarak kaldırıldı. 

ERKAN EMEKÇİ - (Yerinden) (Devamla) - Nasıl devam ettire-
ceksiniz izalasyonu. 
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SALİH MİROĞLU (Devamla)- İzolasyon sorunu da mutlaka 

beraberinde çözülecek. Yani Perşembe günü siz hastaneye 

gittiğiniz zaman izolasyon sorununun çözülmüş olduğunu rahat-

lıkla göreceksiniz Sayın Emekçi, ülkede belli bir korku... 

ERKAN EMEKÇİ (Yer inden)(Devamla)- Onun altında doğru 

dürüst çalışıp çalışmadığı bir değer arzedip etmediğini 

dahi bilmiyorsunuz. Sayın Bakan olay politik değil. Bilir-

kişi düzeyindeki arkadaşların görüşleri alınsın. 

SALİH MİROĞLU (Devamla)- Korku atmosferi yaratmak bir derece 

doğrudur. Çernobil dendi. Gayet müstehzi karşıladığımı üzülerek söyliyeyim 

Çernobil olayı ile Kıbrıs'ta 15 cm'lik su yüksekliğinin 

ne gibi bir benzerlik yaratacağını doğrusu anlamakta hayli 

zorluk çektim. 

ERKAN EMEKÇİ (Yer inden)(Devamla)- Türkiye gazetelerine 

bakarsanız Çernobil'in eserlerini hala daha Karadeniz kıyı-

larında bulursunuz. 

SALİH MİROĞLU (Devamla)- Doğrudur da Çernobil olayı 

ile hastanedeki su alımının 15 cm yüksekliğe çıkan su yoğunluğu-

nun nasıl bir benzerlik oluşturacakları konusunda da teşbihi-

nizi anlayamadım ve müstehzi bir ifade i l e k a r ş ı l a m a k 

zorunda kaldım. 

ERKAN* EMEKÇi (Yerinden)(Devamla)- Lütfen artık gerçek-

leri görün. 

SALİH MİROĞLU (Devamla)- Bir şeyi daha ifade edeyim, 

soruya yanıt vermek için. Türkiye Atom Enerji Kurumun-

dan mütalaa al indi . Türkiye Atom Enerji Kurumu projeyi gayet 

dikkatle inceledikten sonra tomografi cihazının ve Kobalt 

60'ın yeraltında yapılması konusunda maütalaa verdi ve tahmin 
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ediyorum değerli arkadaşım neden yeraltında Kobalt 60'ı 

ve tomografi cihazını yerleştirdiğimiz diye bir soru sormaya 

da gerek duymazdı. 

BAŞKAN- Bir dakika Sayın Emekçi. 

ERKAN EMEKÇİ (Yer inden)(Devamla)- Neden yerleştir-

diniz demiyorum Sayın Bakan? Yerleştirmek zorunda değilsi-

niz diyorum ve 9 Eylül Üniversitesine gidip araştırırsanız 

yeraltında olduğunu da görürsünüz. Zorunluluk değildir. 

BAŞKAN- Sayın Emekçi bir dakika. 

SALİH MİROĞLU (Devamla)- Değerli dostum; Türkiye 

Atom Enerji Kurumunun projeyi incelemesi suretiyle verdiği, 

mütalaaya dayanılarak yeraltına konmanın hiçbir ilgisi 

yoktur. 

TAŞKENT ATASAYAN (Gazi Mağusa)(Yerinden)- Radyoaktiftir. 

SALİH MİROĞLU (Devamla)- Hiçbir ilgisi yoktur. Hiçbir 

ilgisi yoktur. 

ERKAN EMEKÇİ (Yer inden)(Devamla)- Sayın Bakan; iki 

metreye ulaşmış olsaydı su siz de kabul ediyorsunuz ki 

radyoaktif sızıntı olacaktı. 

SALİH MİROĞLU (Devamla)- iki metreye ulaşması mümkün 

değiİdi. 

BAŞKAN- Sayın arkadaşlar, lütfen, lütfen. 

SALİH MİROĞLU (Devamla) T Gerekli tedbirleri 

aldık ve gerekli tedbirleri almaya devam ediyoruz. 
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ERKAN EMEKÇİ (Yer inden)(Devamla)- Yapıcı uyarı yapı-

y o r u z Sayın Başkan. 

SALİH MİROĞLU (Devamla)- Bir defa... Estağfurullah, 

estağfurullah... 

BAŞKAN- Arkadaşlar bu şekilde olmaz efendim lütfen. 

SALİH MİROĞLU (Devamla)- Gayet sağlıklı, gayet hoş-

görülü sohbet eder biçimde o bildiğim ölçüler içerisinde 

hadiseyi açıklamaya ve kamuoyunda bu konuda herhangi bir 

tedirginlik yaratmamak üzere mantık ve vicdan rahatlığı 

duyarak konuşuyorum. Ortalığı alevlendirmeye gerek yok. 

Sizden de aynı saygıyı, aynı sevecenliği ve hoşgörüyü bek-

liyorum. Ama tepkilerinizden ve ayağa kalkışınızdan anladım 

ki konuşmanın başında söylediğim söz galiba doğrudur, ülke-

deki sosyal ve siyasal hadiselerden ve bizim iyi gidişimiz-

den dolayı kesilen ümidinizi 

TAŞKENT ATASAYAN (Gazi M a ğ u s a ) ( Y e r i n d e n ) - Züğürt 

tesel1 isi. 

SALİH MİROĞLU (Devamla)- Allahın yapacağı doğal 

afetlere bağladınız. Doğal afetlere karşı Devlet elbette 

ki başında tedbirler almalıdır. Alınmaktadır da. Bundan 

sonra doğal afetlerden doğacak olan zararları da ortadan 

kaldırmak yine Devletin görevidir ve Devlet bunlardan imtina 

etmeyecektir. Her türlü sorumlulukla ilgili görevini yerine 

getirecektir. 

ERKAN EMEKÇİ (Yerinden)(Devamla)- İnsanımız eskiden 

yağmur duasına çıkardı, yağmur yağsın memlekete su ihtiyacı 

vardı ama zannediyorum bu mentalite ile bundan sonra insa-

nımız Aman Tanrım fazla yağmur yağdırtma, çünkü yağmur 

yağarsa şu şu olacak Hükümet de... 

BAŞKAN- Bir dakika efendim. Sayın Emekçi bir dakika 

efendim lütfen. 



- 1587 -

SALİH MİROĞLU (Devamla) - Evet son sözümü söyleyerek 

size saygılar sunayım ve diyeyim ki doğrudur, insanımız eski-

den yağmur duasına çıkardı ellerini göğe kaldırırdı, Allahım 

yağmur ver diyordu, dilerim arkadaşlar siz de ellerinizi 

havaya kaldırıp Allahım doğal afetler ver demeyesiniz. Saygılar 

Sunarım. 

BAŞKAN - Teşekkür ederim Sayın Bakan. 

Sayın milletvekilleri; bir dakika efendim. 

SERDAR DENKTAŞ (Lefkoşa) (Yerinden) - Milletin başındaki 

en büyük doğal afet UBP'dir be. 

BAŞKAN - Şimdi onaya sunulacaklar bölümüne geliyoruz. 

1. idari ve Sosyal işler Komitesi Başkanlığının Yüksek 

öğretim Kurumları Kuruluş, Görev, Denetleme ve Akreditasyonu 

Yasa Tasarısının Genel Kurulda ivedilikle görüşülmesine ilişkin 

Tezkeresi. Okuyun efendim. 



.T.Nos 197/İ/92 24 Kasım 1992 

Cumhuriyet Meclisi Başkanlığı, 
Lefkoşa. 

Oz: Yüksek Öğretim Kurumları Kuruluş 
Görev, Denetleme ve Akreditasyonu 
Yasa Tasarısının üçüncü görüşmesi; 
hakkında ivedilik önergesi, ^ 

..tf 

Genel Kurulda bütçe görüşmeleri başlawft4«m|f! 
önce öz1de adıgeçen Yasa Tasarısının yasalaşması^ 

• T*»! 

için İçtüzüğün 86'ncı maddesinin (2)'nci fıkrası:;||||, 
uyarınca, Tasarınıj üçüncü görüşmesinin ikinci-görüş 
meden hemen sonra 

nı birleşimde y a p ı l m a s ı n ı 

İçtüzüğün 93*inci maddesinin ( D ' i n c i ^ İ ö ^ 
uyarınca üçüncü görüşmenin Tasarının kısa ad^n; 
okunması ile başlamasını ve tümünün oylanması/ 
son bulmasını önedir, gereğini saygılarımla ricâta^ıir 

Hüseyin CURCÎOCLU 
/•al îşle 
Başkanı 

- • ..'.-âN® 
• w îdari ve Sosyal îşler Komitesi- ^ 
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BAŞKAN - Yasa Tasarısının ivedilikle görüşülmesini 

oylarınıza sunuyorum. Kabul e d e n l e r ? — E t m e y e n l e r ? — Çekim-

ser? Etmeyen var mı efendim? 

ERGÜN VEHBİ (Lefkoşa) (Yerinden) - Var efendim. 

BAŞKAN - Var. Oyçokluğuyla kabul edilmiştir. 

2. İdari ve Sosyal İşler Komitesi Başkanlığının Vakıflar 

ve Din İşleri Dairesi Memurları Emeklilik (Değişiklik) Yasa 

Tasarısının Genel Kurulda ivedilikle görüşülmesi. 

KÂTİP -

Sayı: Y.T.No:216/3/92 24 Kasım 1992 

Cumhuriyet Meclisi Başkanlığı, 

Lefkoşa. 

öz: Vakıflar ve Din işleri Dairesi Memurları 
Emeklilik (Değişiklik) Yasa Tasarısının 
üçüncü görüşmesi hakkında ivedilik önergesi. 

Genel Kurulda bütçe görüşmeleri başlamadan önce, 

öz'de adı geçen Yasa Tasarısının yasalaşması için, içtüzüğün 

86'ncı maddesinin (2)'nci fıkrası uyarınca, Tasarının üçüncü 

görüşmesinin ikinci görüşmeden hemen sonra aynı birleşimde 

yapı İmasını; 

İçtüzüğün 98'inci maddesinin (l)'inci fıkrası uyarınca 

üçüncü görüşmenin Tasarının kısa adının okunması ile başlamasını 

ve tümünün oylanması ile son bulmasını önerir, gereğini saygı-

larımla rica ederim. 

Hüseyin Curcioğlu 

idari ve Sosyal işler Komitesi 

Başkanı. 
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BAŞKAN - İvedilik konusunu kabul edenler?... Etmeyen-

ler?... Ç e k i m s e r ? — Oyçokluğu ile kabul edilmiştir. 

Sayın milletvekilleri; şimdi de bilgiye sunulacaklar 

bölümüne geçiyoruz. 

1. Yurt dışına giden Dışişleri ve Savunma Bakanı Sayın 

Kenan Atakol'a Başbakan Sayın Dr. Derviş Eroğlu'nun vekâlet 

etmesinin uygun bulunmuş olduğuna ilişkin Cumhurbaşkanlığı 

Tezkeresi. Okuyun efendim. 

KÂTİP -

Sayı:191/92 Lefkoşa, 25 Kasım 1992 

KKTC Cumhuriyet Meclisi Başkanlığı, 

Lefkoşa. 

İlgi: 25.11.1992 gün ve BB/141/76/4 sayılı Başbakanlık 
yazısı Hk. 

Dışişleri ve Savunma Bakanı Sayın Kenan Atakol'un 

25 Kasım, 1992 tarihinde yurt dışına gidecek olması nedeniyle, 

Başbakan Sayın Derviş Eroğlu'nun anılan Bakanlık görevlerini 

de uhdesinde bulundurması hakkındaki ilgi Başbakanlık yazısı 

onaylanmıştır. 

Bilgi ve gereğini saygılarımla rica ederim. 

Rauf R. Denktaş 

Cumhurbaşkanı 

BAŞKAN - 2. Yurt dışına giden Ticaret ve Sanayi Bakanı 

Sayın Erdal Onurhan'a Ekonomi ve Maliye Bakanı Sayın Salih 

Coşar'ın vekalet etmesinin uygun bulunmuş olduğuna ilişkin 

Cumhurbaşkanlığı Tezkeresi. Okuyun lütfen. 



tl 

- 15&1 -
i . 

KATİP - ' 
/ 

K U Z E Y KltıRIS TOI|K CUMHURİYETİ 

CUMIIUUB/$KANL1GI 

Sayı : ISlj^^ Lefkoşa, 

24 Kasım, 1992 
J î 

KKTC Cumhuriyet Meclisi Başkanlığı, 

LEFKOŞA. 

İLGİ: 24.11.1992 gün ve BB/141/76/4 sayılı Başbakanlık 

yazısı Hk. , 

24 Kasım, 1992 tarihinde yurt dışına gidecek olan Ticaret 

ve Sanayi Bakanı Sayın Erdal Onurhan'a, Ekonomi ve Maliye 

Bakanı Sayın Salih Coşar'ın vekâlet etmesi hakkındaki ilgi Baş -

bakanlık yazısı onaylanmıştır. t!il 
'f 
* ? 

Üilgi ve gereğini saygılarımla rica ederim. 

Rauf R. DENKTAŞ 

Cumhurbaşkanı 

! 
i 
£ • I 
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BAŞKAN - 3. Yurt dışına giden Ulaştırma, Bayındırlık ve Turizm Bakanı 

Sayın Mehmet Bayram'a Gençlik ve Spor Bakanı Sayın Dr. Salih 

Miroğlu'nun vekâlet etmesinin uygun bulunmuş olduğuna ilişkin 

Cumhurbaşkanlığı Tezkeresi. 3'üncüyü okuyun. 

KÂTİP-

Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti Cumhuriyet Meclisi Başkanlığı, 

Lefkoşa. 

İLGİ: 25.11.1992 gün ve BB/141/76/4 sayılı Başbakanlık 

yazısı hakkında. 

Ulaştırma, Bayındırlık ve Turizm Bakanı Vekili Sayın 

Eşber Serakıncı'nın 27 Kasım, 1992 tarihinde yurt dışına gide-

cek olması nedeniyle, Ulaştırma, Bayındırlık ve Turizm Bakan-

lığına, sözkonusu tarihten itibaren Gençlik ve Spor Bakanı 

Sayın Salih Miroğlu'nun vekâlet etmesi hakkındaki ilgi Başba-

kanlık yazısı onaylanmıştır. 

Bilgi ve gereğini saygılarımla rica ederim. 

Rauf R. DENKTAŞ 

Cumhurbaşkanı 

BAŞKAN- 4. Yurt dışına giden Milli Eğitim ve Kültür 

Bakanı Sayın Eşber Serakıncı'ya İçişleri, Köyişleri ve Çevre 

Bakanı Sayın Günay Caymaz'ın vekâlet etmesinin uygun bulunmuş 

olduğuna ilişkin Cumhurbaşkanlığı Tezkeresi. Okuyun lütfen. 
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KATİP-

Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti Cumhuriyet Meclisi Başkanlığı, 

Lefkoşa. 

İLGİ: 25.11.1992 gün ve BB/141/76/4 sayılı Başbakanlık 

yazısı hakkında. 

27 Kasım, 1992 tarihinde yurt dışına gidecek olan Milli 

Eğitim ve Kültür Bakanı Sayın Eşber Serakıncı'ya, içişleri, 

Köyişleri ve Çevre Bakanı Sayın Günay Caymaz'ın vekâlet etmesi 

hakkındaki ilgi Başbakanlık yazısı onaylanmıştır. 

Bilgi ve gereğini saygılarımla irca ederim. 

Rauf R. DENKTAŞ 

Cumhurbaşkanı. 

BAŞKAN- 5. Yurt dışına giden çalışma ve Sağlık Bakanı 

Sayın Ertuğrul Hasipoğlu'na iskân Bakanı Sayın Hasan Yımuk'un vekâlet et-

mesinin uygun bulunmuş olduğuna ilişkin Cumhurbaşkanlığı Tez-

keresi . 

KÂTİP-

Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti Cumhuriyet Meclisi Başkanlığı, 

Lefkoşa. 

İLGİ: 27.11.1992 gün ve BB/141/76/4 sayılı Başbakanlık 

yazısı hakkında. 

27 Kasım, 1992 tarihinde yurt dışına gidecek olan Çalış-

ma ve Sağlık Bakanı Sayın Ertuğrul Hasipoğlu'na, İskân Bakanı 

Sayın Hasan Yumuk'un vekâlet etmesi hakkındaki ilgi Başbakanlık 

yazısı onaylanmıştır. 

Bilgi ve gereğini saygılarımla rica ederim. 

Rauf R. DENKTAŞ 

Cumhurbaşkanı 
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BAŞKAN- 6. Yurt dışına giden Dışişleri ve Savunma Bakanı 

Sayın Kenan Atakol'a Ticaret ve Sanayi Bakanı Sayın Erdal 

Onurhan'ın vekâlet etmesinin uygun bulunmuş olduğuna ilişkin 

Cumhurbaşkanlığı Tezkeresi. 

KATİP-

Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti Cumhuriyet Meclisi Başkanlığı, 

Lefkoşa. 

İLGİ a) 25.11.1992 gün ve 191/92 sayılı yazımız 

İLGİ b) 26.11.1992 gün ve BB/141/76/4 sayılı Başbakanlık 

yazısı hakkında. 

Dışişleri ve Savunma bakanı Sayın kenan Atakol'un 

25 Kasım 1992 tarihinde yurt dışına gitmesi nedeniyle anılan 

Bakanlık görevlerini de Başbakan Sayın Derviş Eroğlu'nun 

uhtesinde bulundurmasının uygun olduğunu duyuran ilgi a) ya-

zımıza atfen, 26 Kasım 1992 tarihinden itibaren Dışişleri 

ve Savunma Bakanlığına, Ticaret ve Sanayi Bakanı, Sayın 

Erdal Onurhan'ın vekâlet etmesi hakkındaki ilgi b)"deki Baş-

bakanlık yazısı onaylanmıştır. 

Bilgi ve gereğini saygılarımla rica ederim. 

Rauf R. DENKTAŞ 

Cumhurbaşkanı 

BAŞKAN- 7. Yurt dışına giden Ekonomi ve Maliye Bakanı 

Sayın Salih Coşar'a Tarım ve Orman Bakanı Sayın ilkay Kâmil'in 

vekâlet etmesinin uygun bulunmuş olduğuna ilişkin Cumhurbaşkan-

lığı Tezkeresi. 



KATİP-
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Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti Cumhuriyet Meclisi Başkanlığı, 

Lefkoşa. 

İLGİ: 25.11.1992 gün ve BByi41/76/4 sayılı Başbakanlık 

yazısı hakkında. 

26 Kasım, 1992 tarihinde yurt dışına gidecek olan Eko-

nomi ve Maliye Bakanı Sayın Salih Coşar'a, Tarım ve Orman 

Bakanı Sayın İlkay Kâmil'in vekâlet etmesi hakkındaki ilgi 

Başbakanlık yazısı onaylanmıştır. 

Bilgi ve gereğini saygılarımla rica ederim. 

Rauf R. DENKTAŞ 

Cumhurbaşkanı 

BAŞKAN- 8. Bağımsız Milletvekili Sayın Ömer Demir'in 

yurt dışı izin istemi. 

KÂTİP-

Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti Meclis Başkanlığına, 

Lefkoşa. 

9/12/1992-19/12/1992 tarihleri arasında Ada dışında 

olacağımdan Meclis çalışmalarına katılamayacağım için izinli 

sayılmamın gereğini arzederim. 

Ömer Demir 

Gazi Mağusa Milletvekili 

BAŞKAN- Gerekli izin verilmiştir. 

9. Çalışma ve Sağlık Bakanlığına vekâleti 

SERDAR DENKTAŞ (Lefkoşa)(Yerinden)- Usul hakkında Sayın 

Başkan. 
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BAŞKAN- Efendim? 

SERDAR DENKTAŞ (Yer inden)(Devamla)- Usul hakkında söz 

istiyorum. 

BAŞKAN- Buyurun Sayın Denktaş. 

SERDAR DENKTAŞ (Lefkoşa)- Sayın Başkan, sayın milletve-

killeri; gerçekten hayret ediyorum. Çok önemli bir davanın 

sanığı, dokunulmazlığının kaldırılması gündemde ve yurt dışına 

izin istiyorsunuz. Siz de gideceksiniz. Bu iş tam kapansın? 

ÖMER DEMİR (Gazi Mağusa)(Yerinden)- Kaçacak mıyız beye-

fendi? 

SERDAR DENKTAŞ (Devamla)- Bilmem efendim. 

BAŞKAN- Bir dakika efendim. Karşılıklı konuşmayalım. 

SERDAR DENKTAŞ (Devamla)- Eğer 

ÖMER DEMİR (Yer inden)(Devamla)- Ne cesaretle böyle 

konuşuyorsunuz? 

SERDAR DENKTAŞ (Devamla)- Böyle bir izin talebinde 

bulunmanız bile şu anda ... 

ÖMER DEMİR (Yer inden)(Devamla)- Evet? 

SERDAR DENKTAŞ (Devamla)- Şüphe kaldırıyor. Ben, bu 

konuda Savcılığı göreve davet etmek isterim. Bu çıkışınızın 

engellenmesi gerekir. Yazıktır, ayıptır yahu. Bu memlekete 

ayıptır. 

ÖMER DEMİR (Yerinden)(Devamla)- Terbiyesize bakın. 
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SERDAR DENKTAŞ (Devamla)- Kimse kalmadı bu memlekette. 

Bu davayla ilgili bir tek Allahın kulu kalmadı sizden başka 

bu memlekette. 

ÖMER DEMİR (Yerinden)(Devamla)- Ne davası? Bana bir 

dava okunmadı. 

SERDAR DENKTAŞ (Devamla), Eroin davasıyla ilgili efendim. 

Ne davası? Eroin davasıyla ilgili. 

ÖMER DEMİR (Yerinden)(Devamla)- Ben çıkmışım, yargılan-

mışım o konuda. 

SERDAR DENKTAŞ (Devamla)- Nerde yargılandın? 

ÖMER DEMİR (Yerinden)(Devamla), Girne'de, Ağır Ceza 

Mahkemesinde. 

SERDAR DENKTAŞ (Devamla)- Ve aklandın? Ve aklandın? 

BAŞKAN- Konuşmayın efendim lütfen. Evet, Sayın Denktaş. 

SERDAR DENKTAŞ (Devamla)- Biz bu talebe ret oyu vereceğiz 

efendim. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Gazi Mağusa)(Yer inden)- Yüzde yüz. 

ÖMER DEMİR (Yerinden)(Devamla)- Teessüf ederim Sayın 

Serdar. 

BAŞKAN- Zaten bilgiye sunulacaklar şeyidir efendim, 

sayın başkan. 

ERGÜN VEHBİ (Lefkoşa)(Yer inden)- Ama siz, resen şey 

veriyorsunuz efendim, resen yetki kullanmayın efendim. Oya 

sunun. Resen yetki kullanmayın. Meclis oylasın. 
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BAŞKAN - Bir dakika efendim. 

ERGÜN VEHBİ (Lefkoşa) (Yerinden) - Görüşmeye açalım. 

BAŞKAN - Şimdi efendim bir aydan fazla olursa oylanır, 

bir aydan az olursa Sayın Başkanın takdiriyle şey eder ve 

Sayın Başkan onaylamıştır efendim bunu. 

SERDAR DENKTAŞ (Yerinden) (Devamla) - Burda özel bir 

durum vardır efendim. 

BAŞKAN - Onaylandı efendim. 

SERDAR DENKTAŞ (Yerinden) (Devamla) - Özel bir durum 

vardır, kaale almak lazım. 

BAŞKAN - Sayın Meclis Başkanı onayladı bunu efendim 

yani daha önce bilgiye sunuldu ve bir aydan az olduğu için... 

MECLİS BAŞKANI HAKKI ATUN (Yerinden) - Genel Kurula 

havale edilir efendim. Genel Kurul'un takdirine kalır. 

BAŞKAN - Oylayalım efendim burda, oylayalım burda. 

İSKAN BAKANI HASAN YUMUK (Yerinden) - Resen yetki-

sindedir. Bir aydan azsa sizin yetkinizdedir. 

HAKKI ATUN (Yerinden) (Devamla) - Bizim yetkimiz bilgiye 

sunmaktır efendim. Onaylamak diye bir şey yoktur. Efendim 

benim yetkim bilgiye sunmaktır. 

BAYINDIRLIK, ULAŞTIRMA VE TURİZM BAKANI MEHMET BAYRAM 

(Yerinden) - Evet oylama değil. 

HÜSEYİN ŞÜKRÜ SERDAROĞLU (Girne) (Yerinden) - Oylama 

deği 1. 
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TOKAY KEREM (Lefkoşa) (Yerinden) - Şimdiye kadar hangi 

milletvekilinin izni oylandı. 

SERDAR DENKTAŞ (Yerinden) (Devamla) - Şimdiye kadar 

hangi milletvekilinin böyle bir durumu oldu? 

BAŞKAN - Şimdi efendim oylama bir aydan fazla olması 

diyor Sayın şeyimizde. Oylanmasına gerek yok çünkü bir aydan 

fazla olması gerekir. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Sayın Başkan. 

BAŞKAN - Konuştun Sayın Adaoğlu. Buyurun buyurun tamam 

efendim buyurun Sayın Adaoğlu. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Gazi Mağusa) - Sayın Başkan, bizim 

milletvekili olarak hiçbir arkadaşımız hakkında bir ön yargımız 

yok. Yani bu konudaki duyarlılığımız şudur. Bu konu biliyor-

sunuz suçüstü hali olduğu için Sayın Ömer Demir Bey arkadaşı-

mızın durumu Başsavcılıkta dokunulmazlığın kaldırılmasına 

gerek duyulmadan doğrudan doğruya ilk duruşmaları yapıl-

mıştır ve şahadet yetersizliği dolayısıyle de anlatabildim 

mi, aklanmamıştır. Bunlar mahkemenin vermiş olduğu kararlardır. 

Hassasiyet nedir? Sayın Ömer Demir Bey de ben inanıyorum 

aynı hassasiyettedir eğer bu konuda büyük bir — 

ÖMER DEMİR (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Ama bir sene 

mahkeme s ü r e c e k s e — 

MUSTAFA ADAOĞLU (Devamla) - Müsaade buyurun büyük 

bir vicdan huzuru içerisindeyiz... 

ÖMER DEMİR (Yerinden) (Devamla) - Biz şey etmeyeceğiz. 
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MUSTAFA ADAOĞLU (Devamla) - Arkasından ayrı bir özel 

komite kurmuştur bu Meclis. Bu Meclis ayrı bir özel araştırma 

komitesi kurmuştur, araştırma komitesi. 

ÖMER DEMİR (Yerinden) (Devamla) - Benim hakkımda mı? 

MUSTAFA ADAOĞLU (Devamla) - Genelde, esrar konusunda, 

eroin konusunda, şahıslar üzerinde değil. 

ÖMER DEMİR (Yerinden) (Devamla) - Eeee.. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Devamla) - Ve bu Araştırma Komitesi 

sonuçta elde etmiş olduğu ek şahadetlerle sizin dokunulmazlığı-

nızın kaldırılmasını gündeme getirmiştir. 

ÖMER DEMİR (Yerinden) (Devamla) - Hayır efendim o 

ayrı bu ayrı ne ilgisi var. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Devamla) - Birbirine bağlı konulardır 

efendim. Dokunulmazlığın kaldırılması demek ne demektir? 

Bir ölçüde milletvekilinin tekrar yargı organı nezdinde, 

yargı organının vereceği kararı biz burda değerlendirenleyiz 

şu anda bir ithamda bulunamayız ama yargı organında tekrar 

durumunuzun görüşülmesi konusunda bugünkü Meclis gündeminin 

maddelerinden bir tanesi de dokunulmazlığınızın kaldırılması 

konusudur. Durum bu olduğuna göre ve özellikle milletvekil-

lerini bırakın, Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti Meclisi konusunda 

önemli şaibeler altında kaldık Meclis olarak gerek Kıbrıs 

Türk Kamuoyunda gerek dünya kamuoyunda gerekse Türkiye kamu-

oyunda. Bu nedenle biz size bu izni aldığınız zaman kaçacak-

sınız diye bir iddiada bulunamayız ama böyle duyarlı bir 

konularda yaşamsal bir gerekçeniz yoksa çünkü milletvekili 

kişisel olarak yalnız kendi kendinden sorumlu değildir, politi-

kacı toplumun malıdır, milletin temsilcisidir. Adı üzerinde 

vekildir. Vekillik görevini yapan bir milletvekili bu vekilin 

temsil ettiği halkın duyarlılığına bu konulardaki hassasiyetine, 

beklentilerine, milletvekilliğinin gerektirdiği erdem çizgisine 

büyük saygı duyması lazımdır. Yani kişisel bir seyahat özgür-

lüğünden öteye, milletvekili olmanın getirdiği lalettayin bir insan 
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değildir ve sokaktaki bir "X" değildir konu ve dokunulmazlığın 

görüşüleceği böyle bir günde, yargı yarın sizi çağırabilir 

örneğin. Diyebilir ki, yarın bu duruşma başlayabilir. Yani, 

bir bakıma bu sözlerimle sizin kendi pozisyonunuz açısından 

da konuyu düşünüyorum. Aynı zamanda, Meclisimizin kamuoyu 

nezdindeki itibarı, güvenilirliği, etkinliği zaten büyük öl-

çüde zedelenmiştir. Çünkü arkadaşlar konu nedir? Konu şudur 

arkadaşlar; Sanık vardır, mahkemede aklanır, kamu vicdanında 

mahkûm olur. Sanık vardır mahkemede cezalandırılır, kamu vicda-

nında aklanır. Bu orta yerde, milletvekilinin durumu, işte 

kamu vicdaıııyla, kamu oyuyla doğrudan doğruya ilgili bir husus 

olduğu için ben konuya bu açıdan bakıyorum. Yoksa, konuyu 

Meclis içtüzüğünün sözcükleri arasındaki birtakım olanaklardan 

istifade ederek değerlendirme şeklindeki salt hukuki bir konu 

değ ildir. Konunun bir siyasi veçhilesi vardır, siyasi yönü 

vardır ve siyasal sorumluluk vardır. Bu sorumluluk, eğer yaşam-

sal bir neden yoksa, herşeyden önce Sayın Ömer Demir Bey karde-

şimizin, bugünlere kadar bu Meclis kürsüsünden hodri meydan 

dercesine ki temennimiz odur. Biz Yargı Organı değiliz. Hiçbir 

arkadaşımız için de bunu yargılayacak değiliz. Hodri meydan 

dercesine, Savcısına, Yargısına meydan okurcasına bir temizlik 

içerisinde olduğu iddiasında, savında olan bir kardeşimiz, 

böyle bir konuda tekrar Meclise ve milletvekili olmanın gerek-

tirdiği kişiselliğine ve devletimize ve kamuoyuna karşı olan 

saygısı dolayısıyla bunun geri çekilmesinde yarar görürüm. 

Aksi ısrar edilirse, salt hukuki koridorlar içerisinde, labi-

rentler içerisinde konunun siyasi yönü, siyasal yönü ikinci 

plâna bırakılırsa, sorumluluk yönü ikinci plâna bırakılırsa, 

salt, bireysel özgürlükler açısından konu ele alınıyorsa, biz 

de burdan, Sayın Serdar'ın dediği gibi, bu konunun, ihbar 

ediyoruz. Derhal Yargı Organında değerlendirilmesini istiyo-

ruz Savcılık eliyle. 

SERDAR DENKTAŞ (Lefkoşa)(Yer inden)- Derhal tedbir alın-

ması gerekir. 
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MUSTAFA ADAOĞLU (Devamla)- Tedbir alınması lâzımdır. 

Ha anlarım, yaşamsal bir sonuç vardır, ciddi bir rahatsızlık 

vardır. Tedavisi burada yapılamaz, izah edilebilir bir durumu 

vardır. Şimdi, burada, kaldı ki nedir sorun? Bütün şahitler, 

kimisi kayboldu, kimisi yine Yargının birtakım boşluklarından 

istifade edip gitmiştir. 

SERDAR DENKTAŞ (Yerinden)(Devamla)- Hiç kimse yok. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Devamla)- Konu bizce, konu muhalefet 

iktidar konusu değildir. Konu, bu Meclisin itibarı konusudur. 

Genç, siyasal demokrasimizin itibarı konusudur. Milletvekili 

olmanın gerektirdiği bireysel özgürlüklerin ya da bu toplumsal 

özgürlüğe karşı olan sorumluluklarımız konusudur. Konu, basit 

bir seyahat konusu değildir özetle. 

TOKAY KEREM (Lefkoşa)(Yerinden)- E, öyleyse izin olma-

dan gidemez miydi eğer kaçacak olsaydı? 

MUSTAFA ADAOĞLU (Devamla)- Ve bu şekilde değerlendirme-

sinde yarar görürüm. Hem hukukta konuları görüşülecek, hem 

de devlette. Saygılar sunarım arkadaşlar. 

BAŞKAN- Teşekkür ederim. 

TOKAY KEREM (Yerinden)(Devamla)- Kaçacak olsaydı izin 

almaya ne gerek vardı? 

BAŞKAN- Bir dakika efendim, bir dakika efendim. 

ÖMER DEMİR (Gazi Mağusa)(Yerinden)- Söz istiyorum. 

BAŞKAN- Peki, çok kısa cevap verin efendim. Ondan sonra 

şey edeceğim. 

(Meclis Başkanı Hakkı Atun ve Aytaç Beşeşler dışındaki 

muhalefet milletvekilleri salonu terkeder.) 
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ÖMER DEMİR (Gazi Mağusa)- Sayın Başkan, değerli 

milletvekilleri; benim Türkiye'ye gidiğim, Türkiye'deki, üni-

versitedeki okuyan kızımın bir proplemi vardır ve onun için. 

Hatta ben geçen hafta içinde gidecektim. Sırf ki bu gündeme 

bu dokunulmazlık konusu alındı diye bekledim. Biraz önce de 

Sayın Meclis Başkanına dedim ki, eğer bu gündem uzayacaksa 

öne alınsın. Ben dokunulmazlığımı burdan nasıl konuşacağımı, 

ne şekilde cevap vereceğimi dedim, en azından konuşma fırsatım 

olsun, öne alınsın dedim. Çünkü bir yurt dışı, acil işim olduğu 

için istedim. Yoksa, ben kaçacak olsaydım yarın, bunu aileme 

de verirdim. Götür bunu ver Meclise derdim. Çıkar giderdim 

veya hiç bildirmezdim. Niçin? Ben bu memleketin çocuğuyum. 

Benim ailem, nüfuzum, anam, babam, annemin mezarı, hepsi bu 

memlekette. Belki çok konuşan bu insanlar zor duruma geldikleri 

zaman kaçacak ama, yine bu gariban bu memlekette kalacak ve 

kalmaya devam edecektir her ne pahasına olursa olsun. Ama 

böyle kalkıp da bana, burdan polemik yapıp, ahkâm kesip, mu-

halefet yapmanın hiçbir anlamı yoktur değerli arkadaşlarım. 

Ben yargılanmaktan kaçan bir insan olsaydım, ben mücadelesini 

de verdim bunun. Dedim, benim dokunulmazlığımı kaldırın da 

yargılayın kardeşim. Sizin hakkınız yoktur Meclisi bu şekilde 

zor durumda bırakmaya diye ben istinaf mahkemelerinde, yüksek 

mahkemelerde günlerce bunun savaşımını verdim. Bu Meclisin 

yüzünden verdim. Yoksa beni tuttular, suçüstü olup olmadığı 

halde siz bu şekilde aniden karar verdiniz ama, bu dedim bir 

suçüstü konusu değildir. Benim dokunulmazlığımı kaldırmadan 

yargılayamazsınız diye günlerce biz bunun savaşımını verdik. 

Kalkıp benim arkadaşlarım şimdi bana bu şekilde yakıştırmalar-

da bulunuyorlar. Nereye kaçacağım değerli arkadaşlar? Emek 

verdiğim bu memleketten nereye kaçabilirim ben? 
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HAKKI ATUN (Yerinden) (Devamla) - Yalnız usul hakkında konuşa-

bilir, 

BAŞKAN - Evet. Kafi şey. 

HAKKI ATUN (Yerinden) (Devamla) - Kendinizi savunmanıza 

hiçbir gerek yok, sataşma vardır, yanıt verin. 

ÖMER DEMİR (Devamla) - Savunma değil efendim fiilen 

burdaki 

BAŞKAN - Sayın Demir tamamdır efendim yani. 

ÖMER DEMİR (Devamla) - Dolayısıyle ailevi bir konu 

ve bugün 

HAKKI ATUN (Yerinden) (Devamla) - Ben de söz istiyorum. 

TOKAY KEREM (Lefkoşa) (Yerinden) - Bugün hepsi usul 

hakkında mı konuşacak? 

HAKKI ATUN (Yerinden) (Devamla) - Usul hakkında 

konuşacağım bende, usul hakkında konuşacağım. 

BAŞKAN - Bir dakika, tamam efendim. Bağlayın efendim. 

ÖMER DEMİR (Devamla) - Ben daha önce de gidebilirdim 

dediğim gibi ama bugüne alındığı için bu konunun bilâkis 

burda konuşmak istedim. En azından oy doğrultumu burda belirt-

mek için bulundum ve yarından itibaren gitmeyi şey yaptım 

kendi kendime uygun gördüm ve ona göre izin istemimi yazdırdım, 

saygılar sunarım. 

BAŞKAN - Teşekkür ederim Sayın Demir. Buyurun Sayın 

Başkan. 
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CUMHURİYET MECLİSİ BAŞKANI HAKKI ATUN - Sayın Başkan, 

sayın milletvekilleri; yurt dışı izin istemi sabahleyin bilgime 

geldiğinde işleme konması için gereği diye not düşüp Genel 

Kurulun bilgisine getirilmesini uygun gördüm. Bunun ötesinde 

başka bir işlem yapamazdım. Kanaatimce Genel Kurul da, bu 

bir aydan az olduğuna göre ve istem bu doğrultuda olduğuna 

göre içtüzüğün dışına çıkarak oylama yapılması mümkün değildi. 

Ancak bugün, biraz sonra bir oylamayla Sayın Demir'in dokunul-

mazlığının kaldırılması gündeme gelecek ve dokunulmazlığının 

kaldırılmsından sonra, hemen sonra yeni bir hukuki durum 

ortaya çıkacaktır. Ama o konuda benim kanaatime göre ancak 

Savcılık söz sahibidir ve dokunulmazlığının kaldırılmasından 

sonra bir hukuki işlem yapılacaksa o saniyeden itibaren zanne-

dersem gündeme gelecek demektir. Dolayısıyle biz bu konuda 

gösterilen duyarlılığa saygı göstermek durumundayız Sayın 

Demir. 0 konuda kişisel olmaktan çok bugün sizin dokunulmaz-

lığınızın kaldırılması gibi çok önemli, hiç de arzu etmediğimiz 

bir milletvekilliğinin kaldırılmasının elbette bu Genel Kurul 

hiç arzu etmez ama böyle bir zoraki durumla karşı karşıya 

kalmıştır ve bu duyarlılığı göstererek bu konudaki rahatsızlığı 

bir an önce açıklığa kavuşturmak için özel komite oluşturulmuş-

tur ve dokunulmazlığınızın kaldırılmasına karar verilmiştir 

ve bu şimdi Genel Kurulda oylanacaktır. 0 oylamadan sonra 

Genel Kurul duyarlılığını Savcılığa bu tartışmalardan sonra 

iletmiş olmaktadır ve Sayın Adaoğlu bunun ötesinde bir şey 

yapmış değildir kanaatindeyim. Benim de görüşüm bu doğrultu-

dadır. Başka yapılacak bir şey yoktur ama hukukçu arkadaşlar 

var usul hakkında konuşmak isterlerse Sayın Necatigil ona 

da saygılıyız ama benim şahsi değerlendirmeme göre hem Meclis 

Başkanı olarak hem milletvekili olarak dokunulmazlığının 

kaldırılmasından itibaren yurt dışına çıkıp çıkmayacağınız 

konusundaki karar Savcılığa düşen bir, iddia makamına düşen 

bir karardır zannedersem. 



- 1606 -

MUSTAFA ERBİLEN (Lefkoşa) (Yerinden) - 0 zaman Meclisi 

niye karıştırıyoruz bu işe? 

HAKKI ATUN (Devamla) - Meclis bu konuda bir uyarıda 

bulunuyor Savcılığa ben öyle değerlendiriyorum. Efendim hemen 

dokunulmazlığının kaldırılmasının arkasından bir seyahat 

işlemi var. 

ÖMER DEMİR (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Sayın Adaoğlu 

o şekilde konuşması ama. 

HAKKI ATUN (Devamla) - Biz sizi uyarıyoruz demiştir 

zannedersem Adaoğlu'nun da söylediği son söz budur. 

ÖMER DEMİR (Yerinden) (Devamla) - Hayır o şekilde 

değil. 

HAKKI ATUN (Devamla) - Bilmem. 

BAŞKAN - Teşekkür ederim Sayın Başkan. 

Sayın milletvekilleri; bilgiye sunuş olduğu için oylamayacağım 

efendim. 

İSKAN BAKANI HASAN YUMUK (Yerinden) - Bir dakika efendim, 

bir dakika biz de konuşacağız. 
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BAŞKAN - Oylamayacağım efendim oylamayacağım, bilgiye 

sunuş olduğu için. 

HASAN YUMUK (Yerinden) (Devamla) - Hayır biz de görüşü-

müzü söyleyelim. 

BAŞKAN - Hayır oylanacak değildir. 

HASAN YUMUK (Yerinden) (Devamla) - Usul konusunda 

bir şey söyleyeceğiz. 

BAŞKAN - Hayır tamamdır yani verilmiştir izin demektir 

o. Bilgiye sunuştur bir aydan az olduğu için zaten Sayın 

Başkan da onu işaret etti. Daha sonra olursa... 

İSKAN BAKANI HASAN YUMUK - Sayın Başkan, değerli millet-

vekilleri; Milletvekillerinin devam ve izinle ilişkin içtüzü-

ğümüzün 142'nci maddesinin (2) 1nci fıkrasını aynen okuyorum. 

"Meclis Başkanı, yazı ile başvuran milletvekiline 

otuz günü aşmamak üzere izin verebilir. Daha uzun 

süreli izinler için, Başkanlık Divanının sunuşları 

arasında yer alacak önerisi üzerine Genel Kurul, 

görüşmesiz ve işaret oyuyla karar verir." 

Dolayısıyle Meclis İçtüzüğümüzün 142'nci maddesinin 

(2)'nci fıkrası gereğince Meclis Başkanının yazılı izni varsa 

Genel Kurula bu sadece bilgi olarak gelir. 
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Ve gönül arzu ederdi bu tartışmayı yapmadan evvel, Sayın Meclis 

Başkanımız eğer bu konuda tereddüt varsa bu sunuşu sunmaz. 

Sayın Ömer Demir'in dokunulmazlığı bugün konuşulacaktı. Sav-

cının da görüşünü alır, ondan sonra bu gündeme gelebilirdi. 

Dolayısıyla burada, bazı milletvekili arkadaşlarımızın oylamaya 

sunalım diye içtüzüğü bir tarafa atmasını Sayın Meclis Başka-

nımız Hakkı Atun Bey de çok yerinde olarak söyledi. İçtüzüğe 

aykırıdır, bu mümkün değildir. Bunu polemik konuyu yapmanın 

da bir anlamı yoktur. 

BAŞKAN- Sunuyoruz efendim. 

HASAN YUMUK (Devamla)- Ben sadece İçtüzüğe açıklık 

getirdim. Teşekkür ederim. 

BAŞKAN- Tamam efendim, İçtüzük aynen uygulanmıştır 

Sayın Bakan. Evet, sunmuyoruz, geçiyoruz. 

9. Çalışma ve Sağlık Bakanının vekâletine ilişkin 

Cumhurbaşkanlığı Tezkeresi. 
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KATİ P-

Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti Cumhuriyet Meclisi Başkanlığı, 

Lefkoşa. 

İLGİ: 4/12/1992 gün ve BB/141/76/4 sayılı Başbakanlık 

yazısı hakkında. 

6 Aralık 1992 tarihinde yurt dışına gidecek olan Çalış-

ma ve Sağlık Bakanı Sayın Ertuğrul Hasipoğlu'na, Gençlik ve 

Spor Bakanı Sayın Dr. Salih Miroğlu'nun vekâlet etmesi hak-

kındaki ilgili Başbakanlık yazısı onaylanmıştır. 

Bilgi ve gereğini saygılarımla rica ederim. 

Rauf R. DENKTAŞ 

Cumhurbaşkanı 

BAŞKAN- Teşekkür ederim. 

Sayın milletvekilleri; oturuma kaldığımız yerden devam 

etmek üzere saat 15.00'e erteliyorum. Teşekkür ederim. 

Kapanış Saati:13.32 
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İKİNCİ OTURUM 

BAŞKAN - Sayın milletvekilleri; Cumhuriyet Meclisinin, 

ikinci Dönem, üçüncü yasama yılının, 10'uncu Birleşiminin 

ikinci oturumunu açıyorum. Ad okunarak yoklama yapılacaktır. 

Okuyunuz lütfen. 

(Ad okunarak yoklama yapıldı.) 
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BAŞKAN - Toplantı yeter sayısı vardır. 

Sayın milletvekilleri gündeme devam ediyoruz sabah-

leyin bıraktığımız yerden. 

III. SORULAR VE YANITLAR 

Sorular kısmına geldik. Birinci kısım üzerindeki 

görüşmeler tamamlandıktan sonra dördüncü kısımdaki sorulara 

geç iyoruz. 

Bu kısımda önce geçen birleşimde soru sahipleri 

ve ilgili Bakan hazır bulunmadığından ertelenen sözlü 

sorulara ilişkin işlemler yapılacaktır. 

İSMET KOTAK (Gazi Mağusa)(Yer inden) - Soruları 

sonra mı soracağız? 

BAŞKAN - Birinci soru Depokrat Parti Gazi mağusa 

milletvekili Sayın Taşkent Atasayan'ın,"Eğitim Bakanının 

Orta Asya Cumhuriyetlerine Yaptığı Gezide Karşılaştığı 

Temsiliyet Sorunu"ile ilgili sözlü sorusu Bakan tarafından 

yanıtlanacaktır. İçtüzüğün 111'inci maddesi. Sözlü 

soruyu okuyun lütfen Sayın Kâtip. 
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KATİP -

DP GAZİ MAĞUSA MİLLETVEKİLİ SAYIN TAŞKENT ATASAYANIN 

EĞİTİM BAKANININ ORTA ASYA CUMHURİYETLERİNE YAPTIĞI 

GEZİDE KARŞILAŞTIĞI TEMSİLİYET SORUNU İLE İLGİLİ 

SÖZLÜ SORUSU 

1. Sayın Bakan Orta Asya Cumhuriyetlerine yaptığı seyahatla 

temsiliyet konusunda karşılaştığı durum hakkında Yüce 

Meclise bugüne kadar bilgi vermemiştir. Bilgi vermeyi 

düşünüyor mu? 

BAŞKAN- Buyurun Sayın Bakan. 

MİLLİ EĞİTİM VE KÜLTÜR BAKANI EŞBER SERAKINCI-

Sayın Başkan, muhterem arkadaşlar; Sayın Atasayan'ın 

sorusundan sonra Azerbeycan Kültür Bakanları Toplantısına 

bir gezimiz ve ziyaretimiz, toplantı ile ilgili bir 

ziyaretimiz daha olmuştur. Dolayısıyle ikisini birden 

topralamaya çalışayım. 

NAZİF BORMAN (Lefkoşa) (Yerinden) - İkincisi olmasa 

toparlayamayacaktın. 

EŞBER SERAKINCI (Devamla) - Yok. Birincisi de 

aynidir. 

Şimdi muhterem arkadaşlar; Ankara'da ve istanbul'da 

Eğitim ve Kültür Bakanları ile birisi Ankara'da, birisi 

istanbul'da yaptığımız toplantıda varılan Kıbrıs Türkiye 

ve Bağımsız Türk Devletlerinin katıldığı bu toplantılarda 

alınan bir karar var. Bu karara göre altı ayda bir değişik 

ülkelerde Eğitim ve Kültür Bakanlarının toplantısı yapılacaktır, 

istanbul'da aldığımız kararda da Kültür Bakanlarından 

oluşan Türk Devletleri ile ilgili bir birlik kurulabilir miydi 
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diye bir görüş ortaya atılmıştır. Eğitim Bakanları 

Toplantısına Bişkek'e gittiğimizde toplantıya kadar 

herşey yolunda gitti. Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti Eğitim 

Bakanı olarak bütün münasebetlerimizde de devlet misafiri 

olarak görev yaptık ve protokolda da olmamız gereken 

yerde olduk. Ancak görüşmelerin içerisinde Tataristan 

Eğitim Bakanının Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyetinin müstakil 

bir devlet olarak işlem görmesinin mümkün olmayacağını 

sadece toplantıya gözlemci olarak katılabileceği üzerinde 

durmuş veyahutta alınan kararlara Türk Toplumu temsilcisi 

diye imza atması istenmiştir. Buna tarafımızdan büyük 

bir muhalefet gösterildi. Çünkü Ankara'da yapılan toplantıda 

Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti Eğitim Bakanı olarak alınan 

kararlara imza atmıştık. Neticede onları da öyle zannediyorum 

ki belli telkinler, belli 

İSMET KOTAK (Gazi Mağusa) (Yerinden) -Sayın Bakan 

sen kendi grubunu sustur da duyalım seni. 

EŞBER SERAKINCI (Devamla) - Ben Sayın Taşkent 

Atasayan ve sizlere anlatıyorum. 0 taraf dinlediğine göre. 

Belli kanallardan öyle zannediyorum ki telkinler geldiğini 

tahmin ederek Kazakistan'ın çıkışı olmuş ve gece geç saatlere 

kadar süren tartışmalardan sonra bir solisyon bulunmuştur. 

Bu solisyonda metnin altına imza atan tüm devlerler ünvanlarını 

yazmadan imzalamışlardır. Kültür Bakanları Toplantısında 

ise daha samimi geçmişte yapılanların birikimi ile daha 

samimi bir atmosfer vardı. Hatta ben toplantıda Kazakistan'ın 

ayni konuda itiraz edeceğini zannetmekteydim. Ancak 

bu defa itiraz toplantıya katılan Tataristan ve 

Türkmenistan'dan geldi. 
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Tabii ki burdaki konu şu idi. Şimdi bu son gittiğimiz 

toplantıda Türk Devletleri arasında bir Kültür Birliği, 

Türksoy adında bir Kültür Birliği kurulmuştur. UNESCO'nun 

yerine veya muadili olan bir birlik oluşturulmuştur. 

Ki bunun adına da Türksoy denilmiştir. Burda kurucu 

üyeler, asil üyeler ve gözlemciler olmak üzere üç kategori 

idi. Tatristan 1 dan ve Türkmenistan'dan itiraz geldi. 

Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti ancak gözlemci olabilir 

diye. Hemen belirtmeliyim ki Özbek ve Kırgız ve Azerbaycan 

Bakanlarından Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti destek görmüştür 

ve desteklenmiştir. Bu konuda uzun boylu tartışmalardan 

sonra İstanbul'da alınan kararlar aynen geçerlidir diye 

birinci maddede yer almış ve Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti 

de kurucu üye olarak tescil edilmiştir. Tataristan ise 

gözlemci üye olarak tescil edilmiş ve bu şekilde toplantı 

neticelenmiştir. Ama hemen belirteyim ki her gidiş gelişi-

mizde gördüğümüz Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti adına 

o bölgelerde, o topraklarda büyük bir yer yapılmaktadır. 

Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyetine bakış açıları değişmektedir, 

halk nezdinde aynı oranda ve hatta daha geniş çapta sevgi 

ve sempati hisleri gelişmektedir ve şimdi Sağlık Bakanlığı-

mızın başlattığı bir girişim vardır. Bu ziyaretim esnasında 

özellikle yetkililerle yapmış olduğum görüşmelerin içerisinde 

Ticaret Bakanımızın da oralara gitmesini gündeme getirdim 

ve bugünlerde zannediyorum ki Ticaret Bakanımıza da bir 

davet gelecektir. 

Kısaca ana hatları ile bu son iki ziyaretimle 

ilgili gelişmeler bunlardır. Üçüncü Kültür Bakanları 

toplantısı Azerbaycan'da aldığımız karar çerçevesinde 

Kazakistan'ın Başkenti Alma Ata'da olacaktır. Teşekkür 

ederim. 
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TAŞKENT ATASAYAN (Gazi Mağusa)(Yerinden) - Sayın 

Başkan. 

BAŞKAN - Buyurun Sayın Atasayan. 

TAŞKENT ATASAYAN (Yerinden)(Devamla) - Yerimden 

birşey söyleyim. Sayın bakana teşekkür ederiz cevap 

verdi ama, kendisine hatırlatırım bu konuları biraz daha 

ciddiye alsın. Böyle cevap, altı haftada verilecek cevap 

değildir Sayın başkan. Altı hafta önce ben, altı haftada 

verdiği cevap budur. Buna rağmen teşekkür ederim. 

EĞİTİM BAKANI EŞBER SERAKINCI (Yerinden) - Yerimden 

söyleyim, sözlü sorunun sorulmasından sonra bize konu 

her ne kadar da o günkü soruluş şeklinde biz de yanılabiliriz. 

Ama bizde bıraktığı izlenim daha değişikti, öyle olmuş 

olmasına rağmen biz ertesi hafta içtüzüğümüzün gereği 

olarak yanıt vermek için parlamentoya geldik. Arkadaşımız 

parlamentoda olmadığı için... 

TAŞKENT ATASAYAN (Yer inden)(Devamla) - Yalan söylüyorsun. 

EŞBER SERAKINCI (Yerinden)(Devamla) - Ertelenmiştir. 

HÜSEYİN CURCİOĞLU (Gazi Mağusa)(Yerinden) - Annen 

ölmüştü. 

BAŞKAN - Evet teşekkür ederiz. 

EŞBER SERAKINCI (Yerinden)(Devamla) - Hiç yakışmayan 

da, kendisine en azından yakışmayan bir ithamda bulunmuştur, 

yalan söylediğimi... 

TAŞKENT ATASAYAN (Yer inden)(Devamla) - Pardon, 

unuttum. 

EŞBER SERAKINCI (Yerinden)(Devamla) - Peki, kabul edilmiştir efendim. 

BAŞKAN - Peki pardon da demiştir. İkinci sözlü soruyu okutuyorum. Yeni 
Doğuş PartisiGazi Mağusa milletvekili Sayın Kenan Akın'indir. Soru sahibi yok. 
soru da düşmüş oluyor. Ondan sonra devam ediyoruz. Üçüncü sözlü soru. 
Demokrat Parti lefkoşa milletvekili Sayın Erkan Emekçi'nin Karpaz yangınında 
yanan bölgelerin temizlenmesi ile ilgili bir sözlü sorusu idi. Okuyun lütfen. 
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KATİP -

DEMOKRAT PARTİ LEFKOŞA MİLLETVEKİLİ SAYIN 

ERKAN EMEKÇİ'NİN "KARPAZ YANGININDA YANAN BÖLGELERİN 

TEMİZLENMESİ" İLE İLGİLİ SÖZLÜ SORUSU 

Karpaz yangınından sonra yanan bölgenin temizlenmesi 

için kiralandığını duydum. Bu kiralanma yapılmış ise 

kime ve hangi kıstaslara göre olmuştur? ihaleye çıkılmış 

mıdır? 

BAŞKAN - Buyurun Sayın Bakan. 

TARIM VE ORMAN BAKANI İLKAY KAMİL - Sayın Başkan, 

değerli milletvekilleri; bu sorunun cevabı da uzun bir 

süre sonra veriliyor ancak bu bizden kaynaklanan bir 

gecikme değil. Değerli arkadaşımız bir Meclis gündeminde 

olmadığı için birkaç gündemde de gündem olduğu gibi 

ertelendiği için bugüne kadar geldik. Bu konuda bilindiği 

gibi 30.9.92 tarihinde Karpaz'da nedeni tesbit edilemeyen 

483 dönüm bir orman alanı yanmıştır. Soruşturma emniyet 

kuvvetlerince başlatılmış ancak faili henüz tesbit 

edilememiştir. Yanan orman sahasının her zaman olduğu 

gibi en süratli biçimde temizlenerek yeni ekim durumuna 

hazırlanması geçmişten beri Orman Dairesinin görevlerinin 

en önemlisini teşkil etmektedir. Ve bu tür olaylarda 

Orman Dairesi ekiplerine özellikle büyük yangın sahalarının 

temizlenmesine, süratle temizlenmesine ve yeni ekim 

sezonuna yetiştirilmesi için yeterli olmadığı için çoğu 

zaman bu tür olaylarda özel şirketler çağrılmakta ve 

bu işi özel sektörlere yaptırmaktadırlar. Kuzey Kıbrıs 

Türk Cumhuriyetinde bu işi yürüten üç şirket vardır. Bunlar 

Okut Ltd. ,Pirgalıoğlu Ltd. ve Behaettin Zaim Ltd. Bunlardan Okut 

Ltd.'e daire tarafından verilen iş, zamanında verilmediği 

için uzatılması da yapılmasına rağmen, bu yangın sahası 
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konusunda onunla herhangi bir bağlantı kurulamamış. Pirgalıoğlu 

Ltd. halen başka bir alanda Orman Dairesi ile yaptığı 

bir sözleşme uyarınca, işi yürütmeye devam ettiği 

için ortada bir tek Behaettin Zaim, bir yıl içerisinde Orman Dairesi 

ile herhangi bir bağlantı kurmamış. Dolayısıyle bu 

sahanın temizlenmesi Pirgalıoğlu Ltd.'e verilmiştir. Onu 

düzelteyim. Bir de burda yanan sahanın yalnız kesimi 

özel sektöre verilmiştir. İşlerinin yapılması verilmiştir. 

Ancak kesilen malın değerlendirilmesi ve parasının alınması 

yine Orman Dairesi tarafından yapılmakta ve karşılığı da 

yine Orman Dairesi tarafından alınmaktadır. Bugüne kadar 

kesinti yapılan malın yaklaşık 160 milyon Türk Lirası 

karşılığı Orman Dairesi tarafından tahsil edilmiştir. 

Burda metre küp üzerinden değerlendirmeler ilgili Orman 

Dairesi Birimleri tarafından yapılmakta ve karşılığı 

da alınmakta olduğuna göre ve tüzük uyarınca da 

bu yetki Orman Dairesinin yetkisinde bulunduğuna 

göre burda herhangi bir usulsüzlük sözkonusu değildir. 

Uygulama geçmişten beri vardır. Ve tüzüğün verdiği 

yetki uyarınca da Orman Dairesi bu yeni ekim sezonuna 

süratle yetiştirilmesi için azami bu tür davranışı 

sürdürmektedir. Teşekkür ederim. 
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BAŞKAN - Teşekkür ederiz Sayın Bakan. Üçüncü 

sözlü soru Sayın Aytaç Beşeşler 1 indir Demokrat Parti 

Gazi Mağusa milletvekili. Ulusal Birlik Partisi Lefkoşa 

milletvekili Sayın Mustafa Erbilen'in özel bir bankanın 

yönetim kurulu başkanlığı yapması ile ilgili bir sorudur. 

Okuyun lütfen. 

KATİP -

Demokrat Parti milletvekili Sayın Aytaç Beşeşler'in, 

^Ulusal Birlik Partisi Lefkoşa milletvekili Sayın Mustafa 

Erbilen'in Özel Bir Bankanın Yönetim Kurulu Başkanlığını 

Yapması ile ilgili Sözlü borusu. 

Soru 1. Ulusal Birlik Partisi Lefkoşa milletvekili 

Sayın Mustafa Erbilen'in özel bir bankanın yönetim kurulu 

başkanı olduğu tarafınızdan biliniyor mu? 

Soru 2. Doğru ise, özellikle Ekonomi, Maliye, 

Bütçe ve Plan Komitesi Başkanlığını yapan bu sayın millet-

vekilinin komite başkanlığını devam ettirmesi sizce doğru 

mudur? 

BAŞKAN - Kim yanıt verecek efendim? 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Gazi Mağusa)(Yerinden) - Sayın 

başbakan efendim. 0 da yoktur. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Gazi Mağusa)(Yerinden) - Bu soru 

sebep oldu Sayın Başbakan Genel Kurula da gelmiyor. 

EĞİTİM VE KÜLTÜR BAKANI EŞBER SERAKINCI (Yerinden) 

Bu yazılı soruya dönüştürülsün. 

BAŞKAN - Devam ediyoruz. 
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AYTAÇ BEŞEŞLER (Yer inden)(Devam 1 a) - Sayın Başkan 

müsaade ederseniz yerimden birşey söyleyim. 

BAŞKAN - Buyurun. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Yerinden)(Devamla) - Bu birleşim, 

altı birleşim oldu. Tam bir buçuk aydan beridir bu soruya 

cevap alamadık. Halbuki çok basit bir soru. Sayın Başbakan 

şu anda Meclis binasında olduğu halde Genel Kurula girmediği 

için, giremediği için veyahut, bu soruya cevap alamıyoruz. 

Şimdi dördüncü hafta bittiği için yazılıya dönüşecektir. 

Halbuki sözlü soru idi. Ben bu işin ciddiyetini bir 

defa daha hatırlatmak istiyorum Ulusal Birlik Partisine. 

EŞBER SERAKINCI (Yerinden)(Devamla) - İçtüzük 

açıktır. Yazılıya dönüşecektir soru. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Yerinden)(Devamla) - Anlamı kalkar 

o zaman. Soru açıktır. Evet veya hayır. 

BAŞKAN - Bir sonraki birleşimde yine cevap hakkı 

varmış efendim. Ama tabii gününde... 

MUSTAFA ADAOĞLU (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Artık bütçe görüşmeleri başlar. 

BAŞKAN - 0 mutlaka Genel Kurulun, milletvekilinin 

sorduğu sorunun yanıtını almasından daha doğal birşey 

düşünülemez. 

EŞBER SERAKINCI (Yerinden)(Devamla) - Ona itirazımız 

yok Sayın başkan. 

BAŞKAN - Sözlü soruya dönüştürülen yazılı sorular 

Demokrat Parti Lefkoşa milletvekili Sayın Erkan Emekçi'nin 

Turizm Teşvik Fonu ile ilgili yazılı sorusudur. Okuyun 

lütfen. 
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K Â T İ P -

DEMOKRAT PARTİ LEFKOŞA MİLLETVEKİLİ SAYIN 

ERKAN EMEKÇİ'NİN, TURİZM TEŞVİK FONU İLE 

İLGİLİ YAZILI SORUSU. 

Aşağıdaki yazılı sorularımın Sayın Başbakan veya ilgili 

bakan tarafından yanıtlanmasını saygılarımla arzederirn. 

1. Kuruluşundan bugüne turizm teşvik fonunda ne kadar para 

toplanmıştır? 

2. 1988 tarihinden günümüze kadar kimlere ve ne kadar turizm 

teşvik kredisi verilıniştir? 

3. Kredi verilen kişilerde hangi kıstaslar esas alınmıştır? 

Kredi alanların amaca yönelik ortaya koydukları öz kaynakları 

ne olmuştur? 

4. Verilen krediler amaçlarıfdoğrultuşunda ne ölçüde kullanılmıştı 

denetleme yapılmış mıdır? fAınaç dışı kullanım olmuş mu? Olmuşsa 

bakanlıkça ne yapılmıştır? 

5. Turizm teşvik kredisi alıp da amaç doğrultusunda çalışmalarını 

tamamlayamayan var mıdır? Varsa nedenleri nedir? 

6. Yukarıdakiler dışında turizm teşvik fonundan nerelere, ne 

kadar harcama yapılmıştır? 
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BAŞKAN - Yanıtı var mı? Buyurun Sayın bakan. 

ERKAN EMEKÇİ (Lefkoşa)(Yer inden) - Sayın Bakan 

zannediyorum bu sorunun devamı vardır. İsterseniz ikisini 

beraber cevaplayın. 

UALŞTIRMA, BAYINDIRLIK VE TURİZM BAKANI MEHMET 

BAYRAM (Yerinden) - Bir soru daha vardı evet. 

ERKAN EMEKÇİ (Yerinden)(Devam 1 a) - Bu sorunun 

devamıdır. 

MEHMET BAYRAM (Yerinden)(Devamla) - Ayrı ayrı, 

İçtüzüğe göre. 

ERKAN EMEKÇİ (Yerinden)(Devamla) - Peki. 

ULAŞTIRMA, BAYINDIRLIK VE TURİZM BAKANI MEHMET 

BAYRAM - Sayın Başkan, muhterem arkadaşlar; Turizm Geliştirme 

ve Tanıtma Fonu kuruluşundan bugüne kadar toplam olarak 

34.722. 125.526 Tl. toplanmıştır. Bu yıllar itibarı ile 

dökümü şöyledir. 1987 dönemi 123.490.587; 1.1.1988-31.12.1988 

dönemi 2.430.589.518; 1.1.1989-31.12.1989 dönemi 4.033.125.000; 

1.1.1990-31.12.1990 dönemi 7.960.076.000; 1.1.1991-31.12.1991 

dönem sonu 8.713.751.400 ve 1.1.1992-31.12.1992 dönemi 

itibarı ile 11 .461 .094 bin; toplam 34.722. 125.526 TL.'sidir. 
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16/87 sayılı Turizm Enüstrisi Teşvik Yasasının 16'ncı maddesi 

uyarınca oluşturulan, Turizmi Geliştirme ve Tanıtma Fonundan 

yeterli miktarda kaynak birikimi olmadığından bugüne kadar hiçbir 

yatırımcıya bu fondan kredi verilmemiştir. Ancak projesi Bakan-

lığımız ve Devlet Planlama örgütü tarafından onaylanan Turizm 

projelriyle ilgili yatırımcılara dahili bankalarda muhtelif 

tarihlerde Bakanlığımızın bilgisi dahilinde aldıkları maksimum 

5 yıl vadeli kredilerin %31 faiz iadesi verilmektedir. %31 faiz 

iadesi alan kredi miktarları yatırımcıların bütün görüşmeleri 

de sizlere sunulmuştur teker, teker isimler olarak. Turizmi Geliş-

tirme, Tanıtma Fonu Kaynakları Faiz iadesi verilen yatırımlar, 

aranan kıstaslar ise şöyledir: Turizm Yatırım Projesi Bakanlığımız 

ve Devlet Planlama örgütü tarafından onaylanması. Onaylanan proje-

nin inşaatına başlanıp fiili yatırımın %50'sini gerçekleştirmiş 

olması, kullandırılan faiz iadeyle turizm kredi miktarına hiçbir 

şekilde yatırım tutarının %50'sini aşmamasıdır. Faiz iadeli kredi 

alanların amaca yönelik ortaya koydukları öz kaynaklar yine top-

lantılarda sizlere verilmiştir. Faiz iadesi verilen ve dahili -

bankalarda yatırımcılar tarafından alınan turizm kredilerini şimdi 

hiçbir şekilde fonla yatırımın %50'sini aşmayacak şekilde faiz 

iadesi fonu turizm kredilerinin amaç dışı kullanımları sözkonusu 

değildir. Faiz iadesi verilen turizm yatırımı Bakanlığımızın teknik 

elemanları tarafından devamlı denetlenmektedir. Turizmi Geliştirme, 

Denetleme Fonu Kaynaklarından faiz iadesi alıp da, inşaatı tamamla-

mayan İhsane Fisun, Ahmet Kaya M ü d e r i s o ğ l u 1 n a ait tesis de Aygün 

Erülkü'ye ait tesiste hiçbir yatırımcı ödemiş değildir, ihsane 

Fisun ve Ahmet Kaya Müdderisoğlu isimli şahıslar ek listede 

görüleceği gibi 200 milyonluk faiz iadelik krediyi 11.1.92 

tarihinde almıştır, ilgili şahıslara ait tesisi inşaatı tamamlama 

aşamasına gelmiş bulunmaktadır. Aygün Erülkü isimli şahıs ise 

500 milyon Türk Liralık faiz iadeli kredi kullanmıştır. Sözkonusu 

tesisin bölümü işletmeye açılmış, geriye kalan bölümün inşaatı 

ise 93 yılında tamamlanması öngörlmütür. Turizmi Geliştirme ve 

Tanıtma Fonu bugüne kadar yapılan muhtelif harcamaların dökümü 
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22,572,729,816 Türk Lirasıdır. Bunun da yıllara göre dağılımı 

şöyledir: 968,804,000, 1,580,006,877, 3,706,214,000, 7,793,549,000 

8,523,484,000. Toplam; 22,572,729,000 Türk Lirası harcama 

yapılmıştır. Teşekkür ederim. 

BAŞKAN - 6'ncı sırada Demokrat Parti Gazi Mağusa Millet-

vekili Sayın Taşkent Atasayan'ın 1 Ocak 1990 tarihinden itibaren 

Devlet Hizmetine Alınanlarla ilgili Yazılı Sorusu. 

KATİP -

DÖNEM: II TARİH: 21 Ekim 1992 

YIL : 3 YAZILI SORU NO: 30/3/92 

DP GAZİ MAĞUSA MİLLETVEKİLİ SAYIN TAŞKENT ATASAYAN'IN 

1 OCAK 1990 TARİHİNDEN İTİBAREN DEVLET HİZMETİNE 

ALINANLAR İLE İLGİLİ YAZILI SORUSU. 

Aşağıdaki yazılı soruların Başbakan veya ilgili Bakan 

tarafından yanıtlanmasını rica ederim. 

1 Ocak 1990 tarihinden itibaren 

a) Kamu Hizmeti kanalı ile, 

b) İşçi Statüsüne (03), 

c) Poli s, 

d) Diğer isimler altında Devlet hizmetine alınanlar 

kaç kişidir. 

Bakanlıklara dağılımı nedir? 

BAŞKAN - Evet siz yanıt vereceksiniz Sayın Onurhan? 

TİCARET VE SANAYİ BAKANI ERDAL ONURHAN (Yerinden) 

Evet. 

BAŞKAN - Buyurun. 

TİCARET VE SANAYİ BAKANI ERDAL ONURHAN - Sayın Başkan 
değerli milletvekilleri; Hükümetçe ancak acil konularda ve hizmetin 
aksamaması düşüncesi ile istihdam yapmak gerektiği görüşündedir. 
Bu görüşten hareketle Hükümet soruda konu edilen yerler içerisinde 
sağlık, eğitim ve polis hizmetlerinde çok acil durumlarda istihtam 
yetkisi vermiştir. Bundan böyle de bu politikaya bağlı kalınacak 
ve ancak buna uygun olarak istihdam yapılacaktır. Saygılar sunarım. 
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TAŞKENT ATASAYAN (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Sayın 

Başkan; sorunun cevabı bu değil, kusura bakmayın. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Politikanı 

sormadı sana. 

TAŞKENT ATASAYAN (Yerinden) (Devamla) - Lütfen soruyu 

okusun bir kere daha Kâtip. Bizim sorumuz bu değildi. Baştan 

savmaysa, bir diyeceğimiz yok. 

MUSTAFA ERBİLEN (Lefkoşa) (Yerinden) - Aldın cevabını 

Sayın Taşkent. 

TAŞKENT ATASAYAN (Yerinden) (Devamla) - Aldık aldık. 

Böyle cevap. 

BAŞKAN - Sayın milletvekilleri; soru sahibi tatmin 

olmamıştır. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Yerinden) (Devamla) - Tatmin konusu 

değil, soruya cevap verilmemiştir. 

BAŞKAN - Benim anladığım, sizden rakam istemektedir 

Sayın Onurhan. Rakam istemektedir sizden. 

TAŞKENT ATASAYAN (Yerinden) (Devamla) - Sayın Başkan... 

TOKAY KEREM (Lefkoşa) (Yerinden) - Beğenmediyse hamama 

gitsin. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Sen Başbakana 

mı sordun soruyu yani? 

TAŞKENT ATASAYAN (Yerinden) (Devamla) - Ne der Sayın 

Başkan? Lütfen yani. Hamama kim gidecek? Ayıp değil mi? 
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BAŞKAN - Öyle bir lâf söylediniz mi Sayın Milletvekili? 

TAŞKENT ATASAYAN (Yerinden) (Devamla) - Hamama gitsin 

dedi efendim burada. Milletvekili adam. 

DIŞİŞLERİ VE SAVUNMA BAKANI KENAN ATAKOL (Yerinden) -

Tırmandırmayın. 

TAŞKENT ATASAYAN (Yerinden) (Devamla) - Ne tırmandır-

ması Kenan Bey? 

MUSTAFA ERBİLEN (Yerinden) (Devamla) - Sözünü geri 

aldı. 

BAŞKAN - Lütfen efendim, burası... Sayın Atasayan; 

geri alıyor sözünü efendim. 

TAŞKENT ATASAYAN (Yerinden) (Devamla) - Ben de başka 

birşey söyleyeyim, ben de geri alayım. 

BAŞKAN - Lütfen efendim, sakınola. 

TAŞKENT ATASAYAN (Yerinden) (Devamla) - Ayıp yahu. 

MUSTAFA ERBİLEN (Yerinden) (Devamla) - Geri aldı 

sözünü. 

BAŞKAN - Anlaşılmıştır efendim, geri almıştır sözünü. 

Dikkat edelim sayın milletvekilleri. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Bu Meclise 

saygınlık bekleriz dışarıdan. 

TAŞKENT ATASAYAN (Yerinden) (Devamla) - Tabiî, dışarıdan 

saygınlık bekleriz. 

BAŞKAN - Lütfen efendim, büyütmeyelim. Devam ediyoruz. 
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MİLLİ EĞİTİM VE KÜLTÜR BAKANI EŞBER SERAKINCI 

(Yerinden) - Gereği yapılmıştır. 

BAŞKAN - Ve sorulara elbette gerekli yanıtı vermek 

durumundayız sayın milletvekilleri, Sayın Bakanlar. 

TAŞKENT ATASAYAN (Yerinden) (Devamla) - Sayın Başkan; 

ben ısrarlıyım. Ben sorumun cevabını almadım. Bu soruya ben 

cevap bekliyorum. 

BAŞKAN - Peki efendim. 

7'nci soru, Demokrat Parti Lefkoşa Milletvekili Sayın 

Erkan Emekçi'nin, Türkiye Cumhuriyeti'nden Turizm Amaçlı 

Olarak Alınan 25 Milyar Tutarındaki Kredinin Hangi Kıstaslara 

Göre Ve Ne Kadar Verildiği ile ilgili Yazılı Sorusu. 

DP LEFKOŞA MİLLETVEKİLİ SAYIN DR. ERKAN EMEKÇİ'NİN 

T.C.'DEN TURİZM AMAÇLI OLARAK 25 MİLYAR TUTARINDAKİ 

KREDİNİN, HANGİ KISTASLARA GÖRE, KİMLERE VE NE KADAR 

VERİLDİĞİ İLE İLGİLİ YAZILI SORUSU 

Aşağıdaki yazılı sorunun ilgili Bakan veya Başbakan 

tarafından yanıtlanmasını saygılarımla arzederim. 

1. T.C.'den turizm amaçlı olarak alınan 25 milyar 

tutarındaki kredi, hangi kıstaslara göre, kimlere ve ne kadar 

verilmiştir? 

KATİP 

DÖNEM: II 

YIL : 3 

TARİH :27 Ekim 1952 

YAZILI SORU NO :34/3/92 

BAŞKAN - Buyurun Sayın Bakan. 
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ULAŞTIRMA, BAYINDIRLIK VE TURİZM BAKANI MEHMET BAYRAM-

Sayın Başkan, muhterem arkadaşlar; 2 Ağustos 1980 yılında 

Kuveyt işgali ile birlikte dünyada yaşanan bir... 

MUSTAFA ADAOĞLU (Gazi Mağusa) (Yerinden) - 1990. 

MEHMET BAYRAM (Devamla) - 1990, pardon. Kuveyt krizinden 

sonra yaşanan bir ekonomik krizden sonra birçok ülkede turizm 

açısından olumsuz etkileri olmuştur. Bu etkilerin neticesinde 

turizm sektörüne yatırım yapan turizmcilerin desteklenmesi 

amacı ile Türkiye Cumhuriyeti katkıları ile 25 milyar Türk 

Liralık bir katkı yapılmıştır ve bu katkı, Ulaştırma, Bayındırlık 

ve Turizm Bakanlığı ile Maliye ve Türkiye Cumhuriyeti Yardım 

Heyetinin müştereken oluşturduğu bir Komisyon, belirli kıstaslar 

ortaya koymak suretiyle bu turizm boçlarının bir kısmını 

sürekli faiz uygulamasına çevirmek suretiyle bu imkândan 

y a r a r l a n d ı n lmıştır. Borçları 500 milyon Tl'sına kadar olan 

turizm işletmelerine borçlarının %75'i, borçları 500 milyon 

Tl'sının üzerinde olan turistik işletmelere yatak sayısı, yatırım 

tutarı ve sınıfı gözönüne alınmak suretiyle bir sınıflandırma 

ve bir çalışma yapılmış ve buna göre verilmiştir. Yine Bütçe 

çalışmaları sırasında bütün verilen tesisleri teker teker 

isimleri de Meclise sunulmuştur. Teşekkür eder, saygılar 

sunarım. 

BAŞKAN - Buyurun. 

ERKAN EMEKÇİ (Lefkoşa) (Yerinden) - Kimlere verildiğini 

açıklamadı Sayın Başkan. 
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BAŞKAN - Kimlere verildiğini. 

ULAŞTIRMA, BAYINDIRLIK VE TURİZM BAKANI MEHMET BAYRAM 

(Yerinden) - Aşağıda Bütçe Komisyonunda, Meclise sunulmak 

üzere bütün listeler dağıtılmıştır. 

BAŞKAN - Maliye, Bütçe, Plân Komitesi görüşmeleri 

esnasında isimleri verdiğini söylüyor. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Bütçe 

Komisyonunda değil arkadaş. 

ERKAN EMEKÇİ (Yerinden) (Devamla) - Efendim, ben 

Bütçe Komisyonunda sormadım. Mecliste sordum. Bütçe Komisyonunda 

olmadığım için, ulaşmadı elime. 

MEHMET BAYRAM (Yerinden) (Devamla) - Meclise sunuldu 

efend im. 

BAŞKAN - Tabiî Genel Kurula sunmanız gerekirdi Sayın 

Bayram. Bu konuları daha ciddiye almak gerekir. Sizi uyarmak 

zorundayım. 
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En azından Meclisin Bilgisine sunulduğunu 
söylemek ister Sayın Bakan, kayıtlarda vardır diyor. Yazılı 
sorulara geldik. 

8. Demokrat Parti Lefkoşa Milletvekili Sayın Serdar 
Denktaş'ın Kıbrıs Endüstri Bankasına Yatırılan İhtiyat SAndığı 
Mevduatları ile ilgili Yazılı Sorusu. Bu soruya Çalışma ve Sağl 
Bakanının Yanıtı. Okuyunuz lütfen. 

KATİP -

TARİH : 13 Ekim 1992 

YAZILI SORU NO: 3/2/3/92 

DP LEFKOŞA MİLLETVEKİLİ şJkYİN SERDAR R. DENKTAŞ'IN 

KIBRIS ENDÜSTRİ BANKASINA İYATİRİLAN İHTİYAT SANDIĞI 
î 

MEVDUATLARI İLE İLGİLİ YAZILI SORUSU 

1 
1. Kıbrıs Endüstri Bankasına ne kadar İhtiyat Sandığı mevduatı 

yatırılmıştır. Hangi tarihlerde? 

2. Bu mevduatlardan faiz tahsilatı yapıldı mı? Ne kadar? 

Yapılmadı ise ne işlem yapılmıştır? 

3. İhtiyat Sandığı ve/veya Sosyal Sigortaların Nadir Şirketler 

Grubu Polly Peck ve/veya ilgili şirketlerden alacakları hangi 

tarihten itibare bekaya göstermeye başlamıştır? 

4. İhtiyat Sandığının Endüstri Bankasında 26.10.92 itibarıyla 

ne kadar mevduatı vardır? Faiz oranı nedir? Vadesi no /aman 

sona erer? 

DÖNEM : il 

YIL : 3 

5. Devralınan binaların değerlendirilmesi ile ilgili bahsedilen 

2 ayrı raporun birer suretinin Meclise sunulması. 



i-'uiiüj'i: li 
Y I L : 3 

Y A H Î T T ^ R I h l î 26 K a s ı m 1 9 & 
Y A Z I L I SORU uO: 52/3/92 

ı Serdar DENKTAŞ' ı n, "Kıbrıs 

ıdığı Mevduatları'ile ilgili 

j a k a n i ı g m ı n Yajı111. 

Ifadar İhtiyat Sandığı Mevduatı 

Demokrat Parti Lefkoşa Milletvekili Say-

Endüstri Bankası 'na yatırılan İhtiyat Sj 

Yazılı S o ı u i ' i i Ç a l ı ş m a ve S a ğ l ı k 

Soru -i: Kıbrıs Endüstri Bankası'na ne 

yatırılmıştır? Hangi tarihte? 

C e v a P Kıbrıs Endüstri Bankası'na 7.fl,1991'de 1 Milyar, 19.6.1991'de 

600 Milyon ve 11.7.1991'de 400*Milyon olmak üzere toplam 2 

Milyar mevduat yatırılmıştır. 

s°ru 2: Bu mevduatlardan faiz tahsilatı yapıldı mı? Ne kadar? 

Yapılmadı ise ne işlem yapılmıştır? 

C e v a P 2: Yatırılan mevduatlardan ve Nadir Şirketler Grubu'nun çalışan-

ları için Bankaya yatırdığı İhtiyat Sandığı yatırımlarından 

toplam 4,784,108,715.70 Tl faiz elde edilmiştir. 

! £ Q Ü L L İhtiyat Sandığı ve/veya Sosyal Sigortaların Nadir Şirketler 

Grubu Polly peck ve/veya ilgili şirketlerden alacakları 

hangi tarihten itibaren bekaya göstermeye başlanmıştır. 

Cevap 3: Nadir Şirketler Grubu, Polly Peck ve/veya bağlı şirketlerden 

İhtiyat Sandığı ve Sosyal Sigortaların alacakları Mayıs 1991 

tarihinden itibaren bekaya gösterilmiştir. Alacaklar 31 Ağustos 

1992 tarihine kadar hesaplanmış ve alını bedelinden mahsup 

edilmiştir. 

İhtiyat Sandığı'run Endüstri Bankası'nda 26.10.1992 itibariyle 

ne kadar mevduatı vardır? Faiz oranı nedir? Vadesi ne zaman 

sona erer? 

Soru 4 

avap 4: 

îoru 5: 

'.evap 5: 

Kıbrıs Endüstri Bankası'ndaki şu andaki mevduat durumu: 

Miktar Vade Faiz Oram: 

5,119,766,214.-11 Ekim,92-0cak,93 %S7(Uç aylık) 

Devralınan binaların değerlendirilmesi ile ilgili bahsedilen 

2 ayrı raporun birer suretinin Meclis'e sunulması. 

Değerlendirme ile ilgili iki ayrı raporun suretleri ekte 

sunulmaktadır. 
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11 ^Sandığı İdare Komisyonu 

jnlıgı na 

,7ko§a. ' » 

öl:'"' 

Girne'de bulunan Kyrenia View ve|( 
/tarafıudaır 

oluşan koni i tu 12.5.1992.tarihinde 

aşağıdaki raporu düzenlemişlerdir. 

livıa.Court binaları kaınu sektöründen 

yerinde jjljıcel eme yaparak 13.5.1992'deki"toplantıda 

Komi te:. 

.1) Sn. Emirzade A n tkan 

2) Sn. Mehmet Şener 

3) "Sn. Necat Yazman 

4) Sn. Hüseyin Çağdar 

5) Sn. llyas Aksoy 

M Sıı. Unsal Gürok 

/) Sn. Mehmet Uzkatı Tekgiiç 

\ 
İhtiyat Sandığı İdare Komisyonu Başkanı. 

Vergi Dairesi Müdür Muavini. 

Tapu Dairesi Miidür Muavini. 

Plânlama ve İnşaat Dairesi Şube Am1r1 V. 

Çalışına ve Sağlık Bakanlığı 

Girrıe Tapu Sorumlusu. 
Devlet Emlâk ve Malzeme Dairesi Müdür Mv. 

A) OLİVİA COURT APARTMANLARI , 

1) Zemin Katta 3 adet ÖOııı2' 1 ik Apt. dairesi £ 13.00ü.- X 3 = £ 39,000.-(SteriIng) 

Diğer katlarda 2'si dı\z 12'si dubleks olmak üzere toplam 14 daire 

£ 20,000.- X 14 = £ 284000.- (Sterllng) 

280,000.- (Steri ing) 

39,000.- (Steri iııg) 

319,000.- (Steriing) * 

B) GİRNE VlEM OTEL DEĞERLENDİRMESİ . 
. ' .• • '1 

• t 

l) Detaylı raporu bilâhare iletilmek üzere.toplam değerlendirme , , ' -

950,000.-(Dokuz yüz elli bin ) (Sterllng) olmak üzere kanaatimizce V îlO'a kadar 
•l >., ~ 

pazarlık payı verilebileceği Komisyonumuzca uygun görülmüştür. 

Necat Yazman 

Mehmet 0. Tekgüç 

Hüseyin Çağdar 

llyas Aksoy 

'Unsal Gürok) 

\ 

s • 
. . ı ' • ' * 
' 1 - I 

•« 
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.iıİ't 
i. . 
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M 

•L^r 

jinf -,«y 

i'-.3- B i r i n c i Katı 1 , j 

4 ;. 2 adet Stüdyo 

V ^ i ' v 4 adet Tek Yataklı , 

iki 
' ı " Uç 

Bu kat ın tllm plntı ı 

II 
II 

i 3 2 

I 
: I 

53.60m* 

176ra» 

171ın* 

68.64ın1 

593in1 Mir1 , 

t i 
v 

•w 

lSOStg. 
140Stg. 

13US t g . 

12ÜStg. 

8,040Stg. 

24,640Stg. 

22,230Stg. 

8,236Stg. 

M 

'>. i'ı; 

U 

•*•',' ' Da i r e l e r in kullaıum alan toplamı 469.2üm' 'd i r . 

!'i: Ortak kullanım alanlar ı . 123.80ın1 

Bu durunda 123.80 x lüüStg. 

'•^I B i r i n c i kntın plflıı değer i 

4- I. II ve III. katların tihlj biri birinin aynı olduğundan üç katın 
toplanı d eğe r i 75,524 x ' 3 

12,378Stg. 

75,524Stg. 

226,S72Stg. 

•H V'. ii •, . 1 

2 Stüdyo t i p i Daire 

y a t a k l ı 

'İİ-3 adot i k i y a t a k l ı ' 

' 1 Sui t ıi 

Bu Kat* ı ı ı da a lnnı 

53.60 x 150 m 8,040Stg. 

93 x 140 - 13,028Stg. 

171 ! x 131) - 22,230Scg. 

82.84 x 140 m l l , 597S t g . 

563aı * ' d i r . 

Da i r e l e r in toplam a lan ı 

i ' , - , , s . Aradaki Fark 

rVnİ İ iV lV Ortak kullnnım a lan ı 
•M »V' i v' ' • s 

469.22m* 

93.78ın' 

93.78 x 100 

i' ı" î 6-.-Teras ( U z e l l i ğ i d ikkate a l ınmıg ) 

i!'V.'' 7t 65ra'ı su alaı ı Sarıuç ( g l o b a l o l a r ak ) i j l ''t > •• 

^- f l - ' . lS inç ç e v r e n i cemin betonu ' 750ın* x 

9- Rampa, çevre duvarı ve te l l eme ( g l o b a l ) 

' ' ( 1 Dünün) 

1 İ n l d j a Cç n u n KAr ve Hisk Payı X50 

İtini Bina Değeri 

' Toplamt 
; maddenin X S 0 * » i j > I 

Techisat ' ; 

^« î i^| f , ( !1üt£ak ! ' - ' Çamaşırhane - Ambar 
: v o g e r e ç l e r i + j e n e r a t ö r ^ aaanaör v . d . ) . 

K ' ^ lS - . Yukncıda'clüklhııü v e r i l e n tifoı değer let : toplamının ynklngık 

. 9.3?8ŞtR. 

Toplamı 64,273Stg. 

20,00ÛStg. 

5,OOOStg. 

7,500Stg. 

13,000Stg. 

İ 100 f000Stg. ; 

,553,815Stg./ 

,t 276,907Stg. 

830,722Stg. 

X . 

* ' 4 * ı • 110 nun amortisman olarak düşiilınnsi . 

22Q,OOOStg. 

l ,050,722Stg . 

100.722Stp.. 

?50|Q00Ştfi«lll. 

. •• ».-• »/i. , , j i i ; • > •••ııı 
J» . , •. I < . 

irtij.'-'.:, 
s' ' .«* • 

a n.: f: 

..s t •. 

i1'.. 

i ' ' '. . • 
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I 
ı- Uod ırııın | 

i • 

2- Zemin -ı- Asına Km. l Sende » DükkAnlar 1 ! Toplam iteleri 
3- lücinei Kat " \ ı' ıı 11 

/«- İkinci, ve Üçüncü Kal j i " 11 

5- Dördüncü Kat ' ! ıı i II 

6- Terns 
7- Su Sarnıçı 
8- Bina çevresi zemin Ijetonu 
9- Rampa, Çevre duvarı vc le 11 emeni. 
10- Arsa 

11- İnici.gafcı. kâr/risk ı*ıyı 
^12- Mefruşat ı- 'itîl ı i zal: 

>3! 

İ 
r 

II 

II 

II 

II 

II 

13- Amortisman 

M 

II 

II 

II 

II 

Toplam 

Toplam 

Giırıiü Viow Otel Toplam ıVÎGETRI : 
(Yalnız l̂ jkuzyüze 1J i bin İngiliz Sterlingidir) 

9,440Stg. 
108,0305tg. 
75,524Stg. 
151,048Stg. 
6/«,273Stg. 
20,000Stg. 
5,000Stg. 
7,500Stg. 
13,000Stg. 
100,000stg. 

553,815Stg. 
276,907Stg. 
220,000Stg. 

l,050,722Stg. 
100,722Stg. 

950,000Stg. 

Olivin Coıırt Apartmanlarının l'iyat değerl edi ir i lmesinde, Tapu ve Kadastro Daixesi 
tarafından leahit edilmiş IJIIIIIU.MH rayiç lıedeI I ' ÎI: Ĉ YTM nlınım>jtır. 

I ) Km i rzade AK IIKAII >. y / 
2) Hol ime t ŞENlfil 
3) Necat YAZMAM 
6) Mühmel. (). TlıKGUÇ 
rı) Hüseyin ÇAGDAll 
6) 1.1 yas AKSöY 

T P ^ 

İ A / U Ç - F K . 
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îalkOS BU»!»®) 
T U R A N ESTA|E A G E N C Y rtE A G E N C Y . •, 

I 'v^,:.; • 
ı l ' m i A ' 3. Müftfl Radji SirMt, Nlco.U 

/koşa | 7 0 , 2 4 • ;
 (to-TUBiceY 

«ııflü Racl Sokak TEL; 020 » 76724 

>i 
13.5.92 ' ' % 

Sayın i-ıııirzade Arıtkan 1 

' Ilı t iyi t Sandığı Y.K.Başkanı | • İÊ  k ' ^ t'1' 
iJo^er] endllriıie. raporu 

Muhammin: Turan H.Avnl. Tapu ve. Kaçjjuatro emeklllMd'.Mv,^emlnU,.muhammln)^f|İ; 
1 Galip liozaİp. Teknikf elenjyn^ mUteahit'iîv ;;'-r- • ' : ' . •• 

• • • • ' • • ^ 1 • ' ' • • . 

J-oAerlend i niteye tabi m a l l a r ı n tanımı. 

1. Girne'de Yuk in Girne mahnlleainde, pafta/plan AII/21«V'2, Ada F 
parael 3*39 talikinde tarlı. Alam (l) duniiın. 

2. Girne M e Yukarı Girne mahallen inde, p.-.ı f ta/plan A'.I:I/21;V2, Ada F 
paraol 2H1. ve neri. plan T. 331 M e /.emin, kat 1, 11, lll'de (17) 
a p ır tınan da l re» i.. 

IA:/'t.'r.l.o ııd i rHn.-yo tabi, malların ıı L11; 1 ik ler i. 
Sıra 1 : Konu mal- liderine takriben 19^5'de bodrum,zeminde dükkânlar, 

mı İta ze no a i, a uma kat, kat 1, 1.1, 11.1 ve IV olmak Üzere apartman 
i uya od i lııı iş l; i:. 1990'da konu apartman otele dünuş tlir ülmUş tUr. 

şüyleki: zeıiti tule dükkânlar, k.jfetcrya, reac-pa iyon, tuvaletler, 
astııtaku t konferans salonu, of isler,ka t 1,1.1 ve ll.ı'delıer katta 

? (2) adet r, tnflyo t i pt, (<1) adejt tek yatık odalı, (3) adet iki yatak 
'ıi' 

odalı vı; (.1) adot-Uç .yatak-; odalı ve kat IV'de (2) stüdyo, 
î (/') adet tek y;ıt.ık odalı, (3) adet iki yatak odalı ve (i) adet 

Uç Jıatak aüulı ve bir auit 
Bodrum: Çamaşırlık, personel mutfağı ile depo. 

TIS m binanın inşaat durumu çok .iyidir. Girne'nin girişinde ana yol 
üzerinde olup Girne'nin en iyi bir büljjeuinded ir. Mil edinme 
talebi çoktur. 

Sır;» : Konu apartman da i reler i ıı in inşaatı 1991'de tamamlanmıştır. 
' İnşaat durumları şok iyidir. Girne'nin iyi bir bolgeaindedlrler. 
licirer lend i rıııc . — p — 1 

Sıra 1: Konu ıııala benzer herhangi bir birıa satışı bil&imi* olmadığından 
konu malın değerlendirilmesi İnşaat Maliyet Yaklaşım metodu ile 
yapılmıştır. Yani Mimarlar ve Mühendisler odaamın saptamış 
bulunduğu inşaat birim fiatları d ikka te '.a u n a r jlc değerlendirme 
.Yapılmıştır. Keza İnkişafcının kâr ve rlajL payıdu İlâve 

edilmiştir. Knnu malın damı en iyi bir şekilde mozaiklenmlş 
ve hemen roof-bara dijnüş tUrüleeek şekilde hazırlanmıştır. 

Konu malın inşa alanı: fıjı' 



» m 
T U R A N E B T A T E A G E N C Y 

' f 
naci Sokak TEL-020-7^24 3. Mülıll RadJI SirMI. Nlcotl. 

>0?A " II ' MEHSİN 10 • TURKEY 

Konu ııı.ı 1 ı.ıı hi na t̂ ç»_UJLılü̂  • 

Bodrum 11ü M2 ti £100 | £ 11800 
zemin kat a) üükUdtı (iki dükkan 44|M2 ti £120 ... £ 52130 

dükkân ile semle (4) |deü 200 M2 ££150 £ 30,000 
merdiven 30 M2 ti £50? '.. £ 1,500 

b) îleeepuiyon, kafotery ı w.e. 319 M2 ££130 £41,700 
.i '.ilim kat: 269 M2 «) £ I 20 . £32,200 
kat 1,11 vc 111 : 1779 M2 ti £130 £231,270 
kat IV : 5<i3 M2 d) £130 £ 73,190 
Hu hız e ııe ü i. 64 M3 ti £50 £ 3,200 
j.am : 563 1-12 ti £15 £ B,44 5 

a raj d ego r i £ 120,000 
toplum : £550,665 

i ukiyafcı nı ıı . A60 kâr ve riuk payı ."-335,199 

toplam füg^jüp^ 
I — — — — 

liı_ra Konu a j.ar imanların bulunduğu ayni p\,rael ürerinde 
konu dairelere benzer yani ayni i riya alanı, ayni odalar v.a. 
zemindeki d.;ı irelerlu her piri £13000 alerlin ve diğer 

• »V 

daireler gerek düz gerekse duplex tipi £20,000 aterline 
1992 tı lııu i4il,jrdır. Ancak satışı yapılan dairelerin 

j| Tapu d:.ı iren inde devirleri yapılırken atopa;j vergileri 
alıcıya alt İdi. Kanıta tıınzca konu dairlerin satış bedelleri 
makul ve uygundur. A .yırı i rakamların konu dairelere uygu-
la muasırını makul ve uygun olacağı kanısındayız. 

( K M mı inşaatın yani otelin tilııı inşa ninni 27**9 M 2 . s ı r a l'deki mal) 
-~27I3'J ti 1, 5,299,100,000 IL = £4 33, 207 

ilam 563 M2 J500.000 İL 281,500,000 İL = £ 23,017" 
Al-ua değer 1 ' £120,000 i 

toplam ... £576,304 I 
,, i nkişafcınııı kâr ve risk' payı A6ü £34 5,782 | 

toplam £922,086 | 
• işbu değerlendirme raporundan {jeneratör, moble v.a. uirdonditionerler 
dalı 11 edilmemiştir. ' î 

Mealeki tecrübeme ve en iyi bilgi, ve inancıma göre konu malların 
sıra l'dekl malın bu günkü r a y i ç bedelinin £910,000 sterlin ve 

i u - - --



BAŞKAN - Teşekkür ederim. Yazılı soru 9. 

Demokrat Parti Lefkoşa Milletvekili Sayın Serdar Denktaş ile 

Nazif Borman'ın birlikte sunmuş olduğu ipekom, Creative Ajans 

ve/veya Murat Koç v V v e y a Haslet Koç'un 1991-1992 Yıllarında 

ihaleli veya İhalesiz Olarak Kitlere veya Kamu Kuruluşlarına 

Sattıkları Reklam Malzemeleri ile îlglli Yazılı Soru ve bu Soruya 

Başbakanlığın Yanıtı. 

t 
i 

» I 
ı 
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DÖNEM : II 

YIL : 3 

TARİH : 27 Ekim 1992 

YAZILI SORU NO: 33/3/92 

DP LEFKOŞA MİLLETVEKİLİ SAYIN SERDAR DENKTAŞ İLE SAYIN 

NAZİF BORMAN'IN BİRLİKTE SUNMUŞ OLDUKLARI tPEKÛM, 

CREATIVE AJANS VE/VEYA MURAT KOÇ VE/VEYA HASLET KOÇ'UN 

1991-1992 YILLARINDA İHALELÎ VEYA İHALESİZ OLARAK 

KİTLERE VEYA KAMU KURULUŞLARINA SATTIKLARI REKLAM 

MALZEMELERİ İLE İLGİLİ YAZILI SORU 

Aşağıdaki yazılı sorunun ilgili Bakanlıkça cevaplandırılması 

için gereğini saygı ile arzederiz. 

1. İpekom, Creative Ajans ve/veya Murat Koç ve/veya Haslet Koç 

tarafından tüm Kamu İktisadi kuruluşlarına, Kooperatiflere 

vs Turizm Teşvik Fonu İle Kamu Otellerine ihalesiz olarak 

reklam malzemesi sattırıldığı öğrenilmiştir. Anılan kurumlara 

ihalesiz reklam malzemesi satıldı mı? 

2. İhaleli veya ihalesiz olarak anıljpn şirket ve/veya şahıslardan 

yukarıda sayılan kuruluşların 19$f ve 1992 yıllarında satın 

aldıkları reklam malzemesi cinsi nedir? Her cins için kaç para 

ödenmiştir? 
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/ 
/ DÖNEM : II 

YIL : 3 

Y A N I T {CARİHJ : 25 K a s ı m 

YAZILI SÛRU NO: 33/3/92 

İhale Edilen Mal veya 
Hizmet 

Miktar 

ıs.don 

10.000 

10.000 

I < 
it 

Birim 

Adet 

Adet 

Adet 

Kabul Edilen 
Fiyat 

37.500.000.-

10.000.000.-

25.000.000.-

PCV Plâstik Kart 

Rû7fit 

PVC Takvim Kartı 

2. Eti Teşebbüsleri Ltd. 
1991 yılı içerisinde aşağıda detayı verilen reklam malzemeleri 

satın alınmıştır. 

Cins 

Ajanda, ciltli/çizgili 

Masa Ajandası, spirali i 

Duvar Takvimi, Gemici 

ETİ Amblemi 

Miktar 

200 Adet 

r 200 Adet 

i 1.000 Adet 

*> 30 Adet 

Parasal 
Tutarıa 

5.130.000.-11 

2.225.000.-

9.000.000.-

3.645.000.-

20.000.000.-

1992 yılı için Şirket teklif h m a aşamasındadır. 

• •• 

• •! 

DP LEFKOŞA MİLLETVEKİLİ SAYİN SERDAR DENKTAŞ İLE SAYIN 

NAZİF BORMAN'IN BİRLİKTESUNMUŞ OLDUKLARI İPEKOM,CREATIVE 

AJANS VE/VEYA MURAT KOÇ VE/VEYA HASLET KOÇ'UN 1991-1992 

YILLARINDA İHALELİ VEYA İHALESİZ OLARAK KİTLERE VEYA KAMU 

KURULUŞLARINA SATTIKLARI REKLAM MALZEMELERİ İLE İLGİLİ 

Y A Z I L I S üh Uiî UI •! •. B Â£BAK/»NL i fi TM Y ^ ü l T I 

Belirtilen kuruluşlardan bazılarının tabi oldukları mevzuat icabı 

ihale yöntemi ile, bazılarının ise mutat olarak uygulanan prosedürleri 

çerçevesinde yönetim kurulu kararı ile Creative Ajans*tan aşağıda 

belirtilen cins ve miktarlarda reklam malzemesi satın aldığı belirlenmiştir. 

Hiçbir kurum veya kuruluş Creative Ajans'tan, her zaman uygulanan yasal 

prosedür dışında herhangi bir reklâm malzemesi satın almış değildir. 

1. Turizm Gelişti nite ve Tanıtma Fonu: 

İhale yolu ile Creative Ajanstan|aJinan malzemeler. 

I 

•ıljSo(j 
m 

[f-

w 
f 

m 

A 
•ii!' 

- I «£• 

•i 

â. i'l. ' 

•f 
1. 

..••t! 

.•V 

' ti • A 

r;j 

: :.Ji 

* -.«i 

• 

i:t 
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v-'.ıi 

:İ 
.' ti 

» * 
a İli 



/ Hİ 1639 -

3. K.T. Sanayi İsletmeleri lloltJIruj Lİd. ştl 
: —ıs 

1991 yılında a l m a n malzemeleri 

Cinsi 01 r tın '1 
Fiyat' TU 

Sipariş 
M F t 

Toplam Tutar 

Medesan masa seti 174.000 50 fl.700.000 

Anadolu Ajanda 26.000 400 10.400:n00 

Medesan masa silmeni 405.000 10 4.050.000 

Medesan kalemiik-kafiıtlık 161.000 10 1.610.000 

Medesan bardak altlımı 17.500 100 1.750.000 

Medesan kösele kâğıtlık 122.000 1 122.000 

Medesan bardak altı 87.000 1 07.000 

Medesan kalemlik ÛB.000 1 0B.000 

Medesan cam küllük 90.500 1 90.500 

Medesan çakmak 151.500 1 151.500 

Kül tablası 10.000 100 1.000.000 

Toplam 2ft.H40.000 

Iskonto 2.840.000 

TOPLAM h \ 
26.000.000 

10*);.' yılında alınma s 

İ f 1 

.1, 
ı kararlaştırılan malz<iu<eler 

Cinsi Birim '' 
FTyât Tl 

Sipariş 
Adet 

Toplam Tutar 

Gemici takvim la.ooo 500 9.000.000 

4 renk baskı 36.5x70 crn. 

Gri cilt bezli ajanda 
(250 ad. karel1.250 ad. 
çizgili) 

27.900 500 13.950.000 

Beyaz,termometre1 i duvar 
saati 

70.650 100 7.065.000 

Anahtar!ık/kapaklı 
tükenmez kalem takımı 

9.135 250 2.283.750 

Çakmak 11/kapak 11 11.925 250 2.981.250 
tükenmez kulem takımı 

İçki Seti 

TOPLAM 

1.059.100 
î'l il 20 set 21.lfi2.000 

56.462.000 
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/ 
4. Kıbrıs Türk Kooperatif Merkez! 

Creative Ajans'tan 1991 yıl 

ve hizmetler. 

ahkası Ltd. 
Vr-

İçerisinde alınan reklam malzemeleri 

a. Yılbaşı reklamı için kalem, Ajanda ve masa seti .21.550.000 A 

b. Krem peyniri ambalajı tasarımı ve dizaynı 3.300.000 II1 

c. Logo tasarımı ve 2 adet Merkez Bina Panosu yapımı 8.375.000 H 

5. BRT Personeli Koop. İktisat Bankası Ltd. 

Creative Ajanstan alınan malzemeler. 

Alım Tarihi 

2 Ocak 1991 

2 Ocak 1991 

3 Ocak 1992 

Toplam 

Malzeme Türü 

Ajanda 

Tükenmez 

Duvar Saati 

Miktar 

300 Adet 

300 Adet 

300 Adet 

Toplam Miktar 

8.145.000.-

600.000.-

11.070.000.-

19.815.000.-

6 - Ltd. Ş U .. ;., 

l ; 

1991 yılında 281 adet (3û.0ûüh/adet) Cypfruvex baskılı deri ajanda 

1992 yılında ise 1000 adet (10.000 n/adet) Cypruvex baskılı takvim 

Creative Ajanstan reklam malzemesi olarak satın alınmıştır. 

Meclis (İyelerinin bilgisine saygı ile arz olunur. 

NOT: Haslet. Kar; ue Murat Kaç fPEKOM'riaki. ortaklıktan ayrılmıştır. 



BAŞKAN - Teşekkür ederim. Yeni Doğuş Partisi Gazi 

Mağusa Milletvekili Sayın Kenan Akın 1ın "Cypfruvex 1 in 1990 yılında 

üreticiden Aldığı Narenciye" ile İlgili Yazılı Sorusu ve bu Soruya 

Tarım ve Orman Bakanlığının Yanıtı. Soru Sahibi yok, geç onu. 

Demokrat Parti Gazi Mağusa Milletvekili Sayın Taşkent Atasayan'm 

'Okullarda Uygulamaya Konan Sınıflandırma Sistemi"ile ilgili 

Yazılı Sorusu. Atasayan burada mı? Ve bu Soruya Milli Eğitim 

ve Kültür Bakanlığının Yanıtı. 

İÇİŞLERİ KÖYİŞLERİ VE 

Soru sahibi yok efendim. 

BAŞKAN - Atasayan yok. 

Milletvekili Sayın A t a s a y a n ' m yi 

Lefkoşa Milletvekili Sayın Ergün 

ÇEVRE BAKANI GÜNAY CAYMAZ (Yerinde 

12. Demokrat Parti Gazi Mağusa 

ne yok. Sosyal Demokrat Parti 

Vehbi 'nin. 

SESLER - Yoktur efendim. 

BAŞKAN - Yok. Demokrat Parti Lefkoşa Milletvekili 

Süha Türköz'ün Mücahit Puanlarıyla ilgili Yazılı Sorusu. 

SESLER - Yok. 

BAŞKAN - Demokrat Parti Lefkoşa Milletvekili Sayın 

Nazif Borman'ın Teknecik ve Değirmenlik Santrallarında ürsetilen 

Enerjiyi, Maliyeti ve Elektirik Kurumunun Borçlerıyla İlgili 

Yazılı Sorusu ve bu Soruya Tarım ve Orman Bakanlığının Yanıtı. 

Okuyunuz lütfen. 

İSMET KOTAK (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Sayın Başkan, 

İçtüzük açısından bir şey işaret edeyim. Yazılı yanıtlarda ve sorularda 

hazır değilse geçilir tutanağa ve devam edilir. 

MİLLİ EĞTİM VE KÜLTÜR BAKANI EŞBER SERAKINCI (Yerinden) 

Tabii, tabii gündeme alınmaz Sayın Başkan o. 

BAŞKAN - Bakarız ona. Zaten kendilerine dağıtılmıştır bugün 
pazarlık iyi gitse bu iş daha süratli olacak ama olmadı. 

İSMET KOTAK (Yerinden) (Devamla) -Ayhan Bey pazarlık yapamadı 
tamam. 

BAŞKAN - Ayhan biraz daha esnek gidemedi. Devam edin. 
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KATİP -

DONEM î. II T.-, fiili: 3 Kasım 
YIL I 3 YAZILI :'JO:a) \\OlkO/'i>/9'd 

DEKOKUAT PAKTİ LEFKOŞA I-ıİ LLE?Vi;:l L/İ i.: 
l'.AZÎF i ̂ üRM.ii!' IN, TEUIÎAC'İK DİKrU.ii 

RALL. J-;lUDrt ÜRETİLEN EKEkJl MALİYETİ VE 
ELEKTRİK KÜRUI-iUNUN BORÇLARI ÎLE ÎLGİI.İ Y^iİ.: 
SORUSU. 

Ağacıdaki yazılı ^orunun ilgili : t^rai'ımi^n 
cevaplandırılmasını rica ederim, 

1. Teknecik ve Dikmen Santrallarmda Üretilen bir Uilc.vj. 
enerji için kaç Tt harcanmaktacıır? 

2. Rum tarafından verilen, enerji de hesaba katıldığında 
bir kilovatın maliyeti nodir? 

3. Bir kilovat enerji :naliyeti içerisindeki istimk-rii vey 
çalışan işçi-memur naaş payı ne kadardır? 

4. KI3TEK1 in Devlete fiyat istiUı?alr Fonu'na veya/ve 8zel 
Şirket ile Kuruluşlara borcu var mı? Varsa dökümü ned 
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DÖNEM: II Y A N I T TARİHÎ: 2 Aralık 

Y I L : 3 YAZILI SORU NO:40/3/92 

DEMOKRAT PARTİ LEFKOŞA MİLLETVEKİLİ SAYIN NAZİF BORMAN'IN, 

TEKNECİK VE DİKMEN SANTRALLARINDA ÜRETİLEN ENERJİ MALİYETİ 

VE ELEKTRİK KURUMUNUN BORÇLARI İLE İLGİLİ YAZILI SORUSUNA 

TARIM VE ORMAN BAKANLIĞININ YANITI 

Teknecik ve Dikmen Santrali arında üreti|en 1 Kwh enerji;1ç1n 

848,40 TL/Kwh harcanmaktadır, J ' 

Rum tarafından verilen enerji de heşabJ - katıldığında 1 Kwh'tın 

maliyeti 261.18 TL/Kwh'dır. I ; / 

Bir Kwh enerji maliyeti içerisindeki istjhdam veya çalışan Işçlrmemür^fi 

maaş payı 70.81 TL/Kwh'dır. ' !| î 

• . ^ • t a - t f 1 ' 

kurum*un Devlete, Fiyat İstikrar Fonu'naj elçim sonu itibariyle 7 

79,935,913,400,TL. borcu bulunmaktadır, ' • 
:1banyle 

••'tâ-M 
Bilgilerinize saygılarımla arz ederlı 

Ti: 

. •• . •: • •, •• . . a'r 

•' ... ̂  v 

i 
v .'»:• 

|.Ulkay. Kâmil, 

inim ve Orman Bakanı "(li^f^r 

i • • r f̂ i/ı-y * P " i -. • ••• ;/!. I'-' 

BAŞKAN - 16. D e m o k r a t Parti L e f k o ş a M i l l e t v e k i l i 

Sayın Erkan E m e k ç i ' n i n , 1988 y ı l ı n d a n Bu Yana H a s t a n e l e r i n 

Talep Ettikleri Tıbbi Araç ve G e r e ç l e r i n ile 1990 Y ı l ı n d a n 

bu Yana T ü r k i y e C u m h u r i y e t i ' n d e n D a v e t E d i l e n D o k t o r l a r 

ile ilgili Yazılı Sorusu ve bı| Soruya Ç a l ı ş m a ve Sağlık 

B a k a n l ı ğ ı n ı n Yanıtı. J 



DONEM : II 

YIL : 3 

KATİP -
ı u t t 

TARİH : 3 Kasım 1992 

YAZILI SORU No : 39/3/92 

DEMOKRAT PARTİ LEFKOŞA MİLLETVEKİLİ SAYIN ERKAN 

EMEKÇİ'NİN 1988 YILINDAN BU YANA HASTANELERİN 

TALEP ETTİKLERİ TIBBİ ARAÇ VE GEREÇLER İLE 1990 

YILINDAN BU YANA TÜRKİYE CUMHURİYETİNDEN DAVET 

EDİLEN DOKTORLAR İLE İLGİLİ YAZILI SORUSU 

Aşağıdaki yanlı sorularımın ilgili bakan veya başbakan 

tarafından yanıtlanması için gereğini saygılarımla arzederim. 

1. 1988 yılından günümüze, her mali yıl için Lefkoşa-Mağusa-Girne 

ve Yeşilyurt hastanelerinin ameliyathane ve servisler için 

talep ettikleri tıbbi araç-gereç dökümü nedir? Bu taleplerin 

hangileri yerine getirilmiştir? Karşılanamayan talep varsa 

gerekçeleri nelerdir? Karşılanamayan araç-gereç nedeniyle 

aksayan tıbbi müdahale sözkonusu mudur? 

2. 1990 yılından günümüze, "Çalışma ve Sağlık Bakanlığı" tarafından 

K.K.T.C'de ameliyat yapmak üzere T.C'den kaç doktor davet 

edilmiştir? Davet edilen doktorlar kimlere, ne tür ameliyatlar 

yapmışlardır? Davet edilen doktorlar hangi hastane ve hastane-

lerde görev yapmaktadırlar? Bu doktorlara herhangi bir iicrol 

ödenmiş midir? ücret dışında harcamalar olmuş mudur? OLmuşsa 

ameliyat başına harcama nedir? 

K.T.T.B. yasası uyarınca, üye olmayan bu doktorlar için tıbbi 

müdahalede bulunmak üzere izin alınmış mıdır? 
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DÖNEM: II 
YIL : 3 

Soru 1 

YANIT TARİHÎ: 2 Aralık 1992 
YAZILI SORU NO: 39/3/92 

EKİLİ SAYİN ERKAN EMEKÇİ'NİN, DEMOKRAT PARTİ LEFKOŞA MİLLET' 

1988 YILINDAN BU YANA HASTAHHELERİN TALEP ETTİKLERİ TIBBİ 

ARAÇ VE GEREÇLER İLE 199C YILINDAN BU YANA TÜRKİYE 

CUMHURİYETİNDEN DAVET Ê jiLEf* DOKTORLAR İLE İLGİLİ YAZILI 

SORUSUNA ÇALIŞMA VE SAĞDIK BAKANLIĞININ YANITI 

1'iflH yıl imlan günümüze, h^V Mali Yıl için Lefkoşa-Kağusa-Giı . 

Yeşilyurt, hastanelerinin ajnel ijjathahp ve servisler için talep et-

likleri tıbbi araç-gereç cİ|ikiiıııi'i nedir? On taleplerin hangileri 

yer ine gotiri li1ii.3t.ir? Karşjı lanqınayarı talep varsa gerekçeleri ne-

lerdir? Karşılanamayan araç-gereç nedeniyle aksayan tıbbi müdaha-

le sözkoıiıısıı mudur?. 

ırne ve 

* i 

- I 

m 
, t • 

J 
"••. !: 

4 

Cevap 1 :J9ÜÜ yılından itibaren Bakanlığımıza bağlı servislerin ve ameli-

yathanelerine talep edilen ve alınan tıbbi araç ve gereçlere ili§-

kin listeler ilişikte takdim edilmektedir. 

alınamayan araç-gereç nedeniyle tıbbi müdahalelerin aksamaması 

için Hakanlığımız gereken Ö2eni göstermekte, dahası cilıaz eksikliği 

nedeniyle teşhis ve tedavisi yapılamayan bazı vakalar yurt dışına 

gönderilmektedir. 

1990 yılından yünümüze " Çalışına ve Sağlık Hakanlığı " tarafından 

K.K.T.C.'de ameliyat yapmak iizer'i T.C.'den kaç doktor davet edil-

mışiir? Davet edilen doktorlar kimlere, ne tiir ameliyatlar yapmış-

lardır? İlave t edilen doktorlar hangi hastane ve hastanelerde görev 

yapmaktadırlar? llıı doktorlara herhangi bir iicr.et ödenmiş midir ? 

Ücret dışında harcamalar cjlmıış 'mudur? Olmuşsa ameliyat başına 

harcama nedir? 

K.K.T.B. Yasası uyarınca, iiye olmayan bu doktorlar için tıbbi 

müdahalede bulunmak iizere izin alınmış mıdır? 

İ 
• I 
fit 

'i i • a. 1 

M 
II.J 

i 



Cevap 2: 

- 16&6İ -

1 SAĞLIK ANDLAŞMAS1 ÇlttÇEVIS NDE TÜRKİYE CUIUURİYETİ'nden GELEN ve 
SERVİSLERİMİZDE ÇA! \ DOKTORLARIN LİSTESİ 

Adı. —Soyadı: 

1- Dr. Alpaslan APAN 
2- Dr. Aysun SOYSAL 
3- Dr. DLlşat OZAN 
4- Dr. Gökhan II. NOKAY 
5- Dr. Didem BAŞKIN 
6- Dr. Kâmuran TEK 
7- Haluk ORUON 
8- Dr. Avni. DİNÇ 

9- Dr. Ayşegül KARATEPE 
10- Dr. Fulden ERGENEKON 
11- Dr. M. 'lUran KESKİN 

12- Dr. Orhan GÜLGÖNÜL 

13- Dr. Mehmet ÇETÎNKAYA 
14- Dr. Nejdet KARAKOÇ 
15- Dr. Emin Alp YENTÜRK 
16- Dr. Bilgehan AKALİN 
17- Dr. Taylan Emre ÇÜUAN 
18- Dr. İsa ART. 
19- Dr. GazanTer ARI 

Anestezi 
Nöroloji 
Anestezi yz 
Anestezi Uz* 
Çocuk C. Uz; 
Nöroloji Uzv 
fizik Müh. ... 
Anestezi ve ; 
Reanimasyon ' 
Nöroloji Uz. 
Nöroloji Uz. 
Anestezi ve 
Reanimasyon 

t 
Anestezi ve 
Reanimasyon . 
Nöroloji Uz. 
Anestezi 
Anestezi Uz.• 
Nöroloji Uz.| 
Nöroşiriirji Uz. 
Anestezi Uz. 
Anestezi Uz. 

Görev Yaptığı 
llasiahane: 
-i 
Cengiz T.II. 
Dr.B.N.D.H. 
Cengiz T. II. 
G. Mağusa II. 
Dr.B.N.D.H. 
Dr.B.N.D.ll. 
Dr.B.N.D.H. 
Cengiz T.II. 

Dr.B.N.D.H. 
Dr.B.N.D.H. 
Cengiz T.H. 

Cengiz T.H. 

Dr.B.N.D.H. 
G. Mağusa 11. 
Cengiz T.H. 
Dr.B.N.D.H. 
Dr.B.N.D.H. 
G.Mağusa H. 

t 
G. Mağusa H. 

Kaldığı 
Süre: 

01/07/91 
08/07/91 
02/12/91 
16/12/91 
16/12/91 
09/12/91 
06/01/92 
21/01/92 

03/03/92 
20/04/92 
03/03/92 

24/06/92 
13/07/92 
24/07/92 
17/09/92 
16/09/92 
25/09/92 
19/10/92 

3 Ay 
1 Ay 
1 Ay 
1 Ay 
1 Ay 
1 Ay 
1 Ay 

1 Ay 

1 Ay 
2 Ay 
2 Ay 

12/05/92 2 Ay 

2 Ay 
2 Ay 
2 Ay 
2 Ay 
1 Ay 
2 Ay 
2 Ay 

Kuzey Kıbrıs'ta görev yapacağı stire zarfında yukarıda adı geçen doktorlara 
1,835,544.-TL. ı H.P. + %40 ek tahsisat? = Aylık Bürt Maaşı ve gerekmesi halinde 
de Ek Mesai ödenmiştir. 

T.C. SağLık Bakanlığı ile Bakanlığımız arasında tesis edilen ve K.K.T.C. 
Cumhuriyet Meclisi'nce de onaylanan Sağlık Alanında İşbirliği Andlaşınası çerçe-
vesinde servislerimizin gereksinimi olan Nöroloji, Çocuk Cerrahisi, Radyodiag-
nostik, Anestezi ve Reanimasyon, Nöroşirurji dallarında Türkiye'den rotasyonla 
Uzman Doktorlar getirtilmiştir. Sözü edilen Andlaşma uyarınca gelen T.C.'li 
Uzman Doktorların K.T. Tabibleri Birliğ|'He kayıtlarını yaptırmalarına gerek 
bulunmamaktadır. j i 

SLERÎMÎZDE AMELİYAT YAPMAK 
İLE ORTOPEDİ EKİBİNİN YAPMIŞ 
İLGİLİ BİLGİLER 

1991 - 92 YILLARI İÇERİSİNDE 
ÜZERE DAV OT EDİLEN İNIERPLAST EKİBİ 

OLDUKI.ARI AMELİYATLA IU A 
I 

1991 - 92 yılları içerisinde K.K.TJt. 
Dr.Burhan Nalbandoğlu Devlet HastahanesiS'ı 
1991 yılında 37, 1992 yılında İ8Ü 24, emlin 61 ameliyat yüpmıgtıc. 1 

yi ziyaret eden ve ameliyatlarını 
e yapan İnterplast Cerrahi Ekibi; 
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/ 

I 
Ortopedi ve Travmatoloji Protez C? raiiisi Ekibi ise 1991 yılında 8, 1992 

yılında ise 28, Toplam 3G ameliyat 

- 1990 yılından giimiimize " Çalışma v 

ameliyat yapmak üzere T.C.'den kaç 

!> Kişilik 

.'! Ki§ilik 

3 Kişilik de 

yapını şiardır. 

Sağlık Qakanlıgı " tarafından K.K,T,Ct'de 

doktor davet edilmiştir? 

Ortopedi ve Travmatoloji Ekibi 

İrıterplast. Cerrahi Ekibi 

Cerrahi Ekibi 

Ayrıca ?. ayda bir servislerimizde eksikliği duyulan branşlarda 19 doktor görev 

yapmıştır. j 

- Oavet. edilen doktorlar kimlere ne tür ameliyatlar yapmışiardır? 

Ortopedi (Eklem Protezleri) 

Laparaskopik Kölesi stektoıni 

Plastik Cerrah i dallarında ameliyat yapmışiardır. 

- Davet od i î en doktorlar hangi hastane ve hastanelerde görev yapmaktadırlar? 

Davet edilen doktorlar Dr. Burhan N^lbandoğlu Devlet Hastanesi, Magosa Devlet 

hastanesi, Cengiz. Topel Hastanesine1'gerektiğinde de Dr.. Akçiçek Hastanesinde 
'i 

görev yapmaktulırl.ır. 
s 

1 
l 

- Hu dokıur"hıra herhangi bir ücret ödenmiş midir ? 

Servislerimizde eksikliği duyuları ve 2 aylığına Kuzey Kıbrıs'ta görev yapaca-

ğı süre zarfında bu doktorlara 1,835,544.-TL'+ II.P. + Î40 ek tahsisat = Aylık 

Brüt f'iuaş ve gerekmesi halinde de ek mesai ödenmiştir. 

Interplast Ekibi, Protez Cerrahisi Ekibi ve Laparaskopik Kölesistektomi ameli-

yatı yapan Cerrahi Ekibine herhangi bir iicret ödenmemiş olup, yalnızca iaşe ve 

i badeleri ödenmiştir. 

Meclis üyelerinin bilgisine saygı illb arz olunur. 

VE/I1Ç-FK 
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Soru 1 

Cevap 1 

1908 yılından günümüze, heıİMali Yıl için Lefkoşa-Mağusa-Girne ve 

Yeşilyurt hastanelerinin aı [jliyath^ne ve servisler için talep et-

tikleri tıbbi araç-gereç di Kiiınü nedir? Bu taleplerin hangileri 

yerine getirilmiştir? Karşılanamayan talep varsa gerekçeleri ne-

lerdir? Karşılanamayan araç-gereç nedeniyle aksayan tıbbi müdaha-

le sözkonusu mudur?. 

:1908 yılından itibaren Bakanlığımıza bağlı servislerin ve ameli-

yathanelerine talep edilen ve alınan tıbbi araç ve gereçlere iliş-

kin listeler ilişikte takdim edilmektedir. 

a l ı n a m a y a n araç-gereç rıpdeniyle tıbbi müdahalelerin aksamaması 

için Bakanlığımız gereken özeni göstermekte, dahası cihaz eksikliği 

nedeniyle teşhis ve tedavisi yapılamayan bazı vakalar yurt dışına 

gönderilmektedir. 

Soru 2 : 1990 yılından günümüze " Çalısına ve Sağlık Bakanlığı " tarafından 

K.K.T.C.'de ameliyat yapmak üzere T.C.'den kaç doktor davet edil-

miştir? Davet edilen doktorlar kimlere, ne tür ameliyatlar yapmış-

lardır? Davet edilen doktorlar hangi hastane ve hastanelerde görev 

yapmaktadırlar? Bu doktorlara herhangi bir ücret ödenmiş midir ? 

ücret dışında harcamalar oSnuıs mudur? Olmuşsa ameliyat başına 

harcama nedir? jj 

fe 
K.K.T.B. Yasası uyarınca, iiye olmayan bu doktorlar için tıbbi 

müdahalede bulunmak üzere izin alınmış mıdır? 
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2; oAÖLTK ANDLAŞMASI ÇERÇEVESİlDE lÜRKİYE OMlURİYETİ'nden GELEN 
SERVİSLERİMİZDE ÇALIŞAn DOKTORLARIN LİSTESİ 

Adı - Soyadı: 
Uzmanl» 
Dalı: 1 

c Görev Yaptığı 
Hast,ahane: 

Kaldığı 
Süre: 

Dr. Alpaslan APAN Anestezi Uz.] Cengiz T.H. 01/07/91 3 Ay 
Dr. Aysun SOYSAL Nöroloji Uz.l Dr.B.N.D.H. 08/07/91 1 Ay 
Dr. Dilşat OZAN Anestezi Uz. Cengiz T. H. 02/12/91 1 Ay 
Dr. Gökhan 11. NOKAY Anestezi Uz. G. Mağusa li. 36/12/91 1 Ay 
Dr. Didem BAŞKIN Çocuk C. Uz. • Dr.B.N.D.H. 16/12/91 1 Ay 
Dr. Kâmuran TEK Nöroloji Uz. J Dr.B.N.D.H. 09/12/91 1 Ay 
Haluk ORHON Fizik Müh. Dr.B.N.D.H. 06/01/92 1 Ay 
Dr. Avni DİNÇ Anestezi ve 

Reanimasyon 
Cengiz T.H. 21/01/92 1 Ay 

Dr. Ayşegül KARATEPE Nöroloji Uz. Dr.B.N.D.H. 03/03/92 1 Ay 
Dr. Fulden ERGENEKON Nöroloji Uz, Dr.B.N.D.H. 20/04/92 2 Ay 
Dr. M. 'l\ıran KESKİN Anestezi ve 

Reanimasyon 
Cengiz T.H. 03/03/92 2 Ay 

Dr. Orhan GÜLGÖNÜL Anestezi ve 
Reanimasyon 

Cengiz T.H. 12/05/92 2 Ay 

Dr. Mehmet ÇErİNKAYA Nöroloji Uz. Dr.B.N.D.H. 24/06/92 2 Ay 
De. Nejdet KARAKOÇ Anestezi Uz. G. Mağusa H. 13/07/92 2 Ay 
Dı:. Emin Alp YENIÜRK Anestezi Uz. Cengiz T.H. 24/07/92 2 Ay 
Dr. Bilgehan AKALIN Nöroloji Uz. Dr.B.N.D.H. 17/09/92 2 Ay 
Dr. Taylan Emre ÇOBAN Nöroşirürji Uz.< Dr.B.N.D.H. 16/09/92 1 Ay 
Dr. İsa ARI Anestezi Uz. | G.Mağusa 11. 25/09/92 2 Ay 
Dr. Gazanfer ARİ Anestezi Uz. )( G. Mağusa H. 19/10/92 2 Ay 

Kuzey Kıbrıs'ta görev yapacağı süre zarfında yukarıda adı geçen doktorlara 
-,835,544.-TL. + U.P. + %40 ek tahsisat = Aylık Bürt Maaşı ve gerekmesi halinde 
de Ek Mesai ödenmiştir. 

T.C. Sağlık Bakanlığı ile Bakanlığımız arasında tesis edilen ve K.K.T.C. 
Cumhuriyet Meclisi'nce de onaylanan Sağlık Alanında İşbirliği Andlaşması çerçe-
vesinde servislerimizin gereksinimi olan Nöroloji, Çocuk Cerrahisi, Radyodiag-
nostik, Anestezi ve Reanimasyon, Nöroşirurji dallarında Türkiye'den rotasyonla 
Ü2iuan Doktorlar getirtilmiştir. Sözü edilen Andlaşma uyarınca gelen T.C.'11 
Uzman Doktorların K.T. Tabibleri Birliği'ne kayıtlarını yaptırmalarına gerek 

i 
Ilınmamak tadır. î 

1991 - 92 Y T ULARI İÇERİSİNDE SERVtSLEWMİ2DE AMELİYAT YAPMAK 
ÜZERE DAVET EDİLEN İNTERPLAST EKİBİ İLE©RTOPEDİ EKİBİNİN YAPMIŞ 

OLDUKLARI AMELİYATLARLA tUSİLt BİLGİLER 

1991 - 92 yılları içerisinde K.K.T.C.'yi Jtiyacet eden ve ameliyatlarını 
Burhan Nalbandoğlu Devlet llastahanesi-nde yalan İnterplast Cerrahi Ekibi; 

391 yılında 37, 1992 yılında ise 24, toplan 6l|ameliyat yapmıştır. 
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Ortopedi ve Travmatoloji Protez Cc 

yılında ise 28, Toplam 36 ameliyat 

1*990 yılından giiniimiize " Çalışma v 

ameliyat yapmak iizere T.C.'den kaç 

5 Kişilik 

3 Kişilik 

3 Kişilik de 

•rallisi Ekibi ise 1991 yılında 8, 1992 

yapmışlardır. 

SağlıkjBakanlığı " tarafından K.K.T.C,'de 

doktor davet edilmiştir? 

Ortopedi ve Travmatoloji Ekibi 

İnterplast Cerrahi Ekibi 

Cerrahi Ekibi 

Ayrıca 2 ayda bir servislerimizde eksikliği duyulan branşlarda 19 doktor görev 

yapmıştır. 

Davet edilen doktorlar kimlere ne tür ameliyatlar yapını şiardır? 

Ortopedi (Eklem Protezleri) 

Laparaskopik Kolesistektoıııi 

Plastik Cerrahi dallarında ameliyat yapmışlardır. 

Davet edilen doktorlar hangi hastane ve hastanelerde görev yapmaktadırlar? 
I 

Davet edilen doktorlar Dr. Burhan Nalbandoğlu Devlet Hastanesi, Magosa Devlet 
I 

hastanesi, Cengiz Topel llastanesinef;gerektiğinde de [)r. Akçigek Hastanesinde 

görev yapmaktadırlar. i;.; 

Bu doktorlara herhangi bir ücret ödenmiş midir ? 

Servislerimizde eksikliği duyulan ve 2 aylığına Kuzey Kıbrıs'ta görev yapaca-

ğı süre zarfında bu doktorlara 1,835,541.-TL » II.P. + 140 ek tahsisat » Aylık 

Brüt Maaş ve gerekmesi halinde de ek mesai ödenmiştir. 

İnterplast. Ekibi, Protez Cerrahisi Ekibi ve Laparaskopik Koleslstektoml ameli-

yatı yapan Cerrahi Ekibine herhangi bir iicret ödenmemiş olup, yalnızca iaşe ve 

ibadeleri ödenmiştir. I j f 

İ l Meclis üyelerinin bilgisine saygı llş.arz olunur. 

VE/MÇ-FK 
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BAŞKAN - Evet, son bir yazılı soru var. Demokrat 

Parti Gazi Mağusa Milletvekili Sayın Aytaç B e ş e ş l e r ' i n — 

Burda mı Beşeşler? 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Burda. 

BAŞKAN - 91 - 92 yıllarında Devletin Gazetelerdeki 

ilânları ile ilgili yazılı sorusu ve bu soruya £konomi 

ve Maliye Bakanının yanıtı. 



DÖNEM: II 
YIL : 3 

KATİP 
TARİH: 27 Ekim 1992 

YAZILI SORU NO: 3İ/3/9? 

DP GAZİ MAĞUSA MİLLETVEKİLİ'"SAY İN AYTAÇ BEŞEŞLER'İN, 

1991-1992 YILLARINDA DEVLETİN GAZETELERDEKİ İLANLARI 

İLE İLGİLİ YAZİLİ SORUSU 

A^nrjıdnki Yn/ılı Sorunun H.r,.hak.ııı veya i I * j i 1 i Rakını 

tarafından cevaplandırılmasını rica ederim. 

1. Devlet, Kamu, Kurum ve Kuruluşları, Kitler ve Mahkeme 

Mukayitlikleri tarafından gazetelere verilen ilânlara 

hangi kıstaslar uygulanmaktadır? 

2. 1991 yılı ile 1992 yılında bu güne kadar hangi gazetelere 

nekadar para ödenmiştir? 

f; 

r 

İl 
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DÖNEM : II 

YIL : 3 

TARİH: 27 Ekim 1992 

YAZILI SORU NO: 31/3/92 

DEMOKRAT PARTİ GAZİ MAĞUS| MİLLETVEKİLİ SAYIN AYTAÇ 

BEŞEŞLER'İN 1991-1992 YILLARINDA DEVLETİN GAZETELERDEKİ 

İLANLARI İLE İLGİLİ YAZILI ''SORUSUNA EKONOMİ VE MALİYE 

BAKANLIĞININ YANITI 

1. Devlet, Kamu Kurum ve Kuruluşları, Kitler ve Mahkeme 

mukayyitleri tarafından gazetelere verilen ilânları 

düzenleyen herhangi bir mevzuat mevcut değildir. 

İlânlar gazetelerin tirajına ve sair durumlara göre 

verilmekte ve ödeme yapılmaktadır. 

2. 1991 yılında ve 1992 yılı Ekim ayı sonuna kadar gazetelere 

ödenen para miktarları gazeteler itibarıyla ekte sunulmaktadır. 

Meclis üyelerinin bilgisine saygı ile arzolunur. 



1992 - 1991 Yıllarında Gazetelerde Yapı lan Ödemeler 

1992 J 991 

1) Ulus Matbaacılık 

Birlik 

2) A,N. Graphics 

Kıbrıs 

3) Halkın Sesi 

4) Yenklüzen 

5) OL-tam 

6) Kıbrıs Postası 

7) Yeni Gün 

8) Derece Ltd. 

9) Vatan 

10)Bozkurt 

11)Dostluk 

12)Baykurt 

13)Şafak 

TOPUM TL 

122,993,330 

103,805,000 

50,261,330 

9,626,95lü 

8,529,000 

1,958,000 

1,170,000 

900,000 

850,000 

61,465,500 

55,854,700 

28,187,000 

4,466,000 

4,980,000 

6,151,150 

6,772,000 

8,106,600 

700,000 

52,500 

900,000 

170,500 

300,000 

300,093,610 178,105,950 
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BAŞKAN - Bu liste hepinizde var mı? Okuyalım mı? 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Vardır 

Sayın Başkan. 

BAŞKAN - Vardır. Böylece yazılı sorular tamamlan-

mıştır. Şimdi sözlü soru sormak isteyen milletvekili varsa.. 

İSMET KOTAK (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Soralım Sayın 

Başkan. 

BAŞKAN - Buyurun. 

İSMET KOTAK (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Sözlü soru; 

Sayın Başbakan veya ilgili Bakan tarafından yanıtlanmak 

üzere. 

Kuzey Kıbrıs T ü r k Cumhuriyeti'nde tekstil sektöründe 

işçi eksikliği olduğu ileri sürülerek Konya'dan beş bin 

işçi getirtileceği, bir Rus diplomatı aracılığıyla da 

Rusya'dan elli Rus işçi kızının getirilip fabrikada çalış-

tırılmaya başladığı, yüz Rus kızının daha getirtilmeki 

üzere olduğu ve Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyet i'nde binlerce 

işsiz dururken, bütün yukarıda söylenenler gerçek mi ve 

nedenleri. Teşekkür ederim. 

TAŞKENT ATASAYAN (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Romen 

var mı, Romen? 

İSMET KOTAK (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Bunlar Rus-

turlar ve Rus Ateşesi getirdi buraya. 

BAŞKAN - Buna hemen yanıt verebilir misiniz Sayın 

Bakan? 

ÇALIŞMA VE SAĞLIK BAKANI ERTUĞRUL HASİPOĞLU (Yerinden)-

Daha sonra vereceğiz. 



- 1656 -

BAŞKAN - Daha sonra vereceksiniz daha ayrıntılı olarak. 

İSMET KOTAK (Yerinden) (Devamla) - 10 Dolar ücret 

ödersiniz. Nerde bulurlar haberimiz bile yok. 0 kadar 

gizli getirdiler. 

BAŞKAN - Başka sözlü soru sormak isteyen? Sayın 

Beşeşler, buyurun. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Gazi Mağusa) - Sayın Başkan, İçtüzüğe 

göre iki soru sorma hakkım vardı. Birisi aynı manadaydı, 

Sayın Kotak sorduğu için ben onu sormayacağım. 

"Cumhuriyet Meclisi Başkanlığına, 

Lefkoşa. 

Aşağıdaki sözlü sorumun ilgili Bakanlıkça cevaplan-

dırılmasını saygılarımla rica ederim. 

1. ülkemizde her gerektiği yerde yaygın olarak kul-

lanılan likit gazın konduğu tüplerin 1974 yılından bu 

yana Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyet i'nde kullanıldığını 

ve böylece imal yılının 1974 yılı öncelerine gittiğini 

ve tüp eskiliğinin yirmi yıla kadar vardığını standart 

ölçü olarak tüplerde onbeş yılın geçmemesi gerektiğinin 

kabul edilmesi gerektiğine göre, tüplerin yenilenmesi 

konusunda Bakanlığınızın çabası var mı? Varsa nedir? 
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2. Uzun süre dolup boşalan tüplerin dibinde toplanan 

küçük birikimlerini tabaka halinde tüplere ağırlık olarak etki-

lediğini biliyor musunuz? Bi1iyorsanız, Sayın Bakan Erdal Bey 

size soruyorum bunu, sizin tüp, Tarım Bakanlığı değil. 

TİCARET VE SANAYİ BAKANI ERDAL ONURHAN (Yerinden) -

İlgili bakana soruyorsunuz efendim. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Devamla) - İşte size yani. 

ERDAL ONURHAN (Yerinden) (Devamla) - Bilmem. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Devamla) - Tüpler falan sizi ilgilendiriyor 

ya. 

İkinci soruyu tekrar ediyorum. Uzun süre dolup boşalan 

tüplerin dışında toplanan küçük bileşimlerinin tabaka halinde 

tüplere ağırlık olarak etkilediğini biliyor musunuz? Ki bilirsi-

niz. Biliyorsanız dolum tesislerinde gerekli tedbirleri alıp 

gaz tüketicilerini korumayı ve net 10 kg gaz doldurmasını sağla-

yacak tedbiri almayı düşünüyor musunuz? Teşekkürler. 

İSMET KOTAK (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Biz yazdık da 

kıyamet koptuydu. 

BAŞKAN - Sayın Bakanlar? Daha sonra. 

ERGÜN VEHBÎ (Lefkoşa) (Yerinden) - Yarım. Hepsi yarım. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Hepsi yarım. 

BAŞKAN - Bu Allah etme bir patlama ile tabii, değil mi 

Sayın Beşeşler? Bir patlama endişesinden mi kaynaklanıyor 

sorunuz? 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Yerinden) (Devamla) - Tabii efendim. 
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ERGÜN VEHBİ (Yerinden) (Devamla) - Patlamaz Sayın Bakan. 

Yarı yarıya dolduruldukları için basınç düşüktür. 

BAŞKAN - Sayın milletvekilleri, şimdi dördüncü kısım 

üzerindeki görüşmeler de tamamlanmıştır ve altıncı kısma görüşü-

lecek tasarı ve önerilerle komitelerden gelen diğer işlere 

geçiyoruz. Soru sahibinin hazır olup olmamasına bakılmaksızın 

sorular ve yanıtlar okunabilirdi, okumadık. İtirazı olan var 

mı buna, yoksa devam edip bitirelim mi? Sayın Ergün Vehbi siz 

hurdasınız, okunmasını ister misiniz? 

ERGÜN VEHBİ (Yerinden) (Devamla) - Tabii efendim. 

BAŞKAN - Bir tek Ergün Vehbi var, onu okutalım diğerlerini 

okunmuş kabul edeceğiz. Uygun mu? 

ERGÜN VEHBÎ (Yerinden) (Devamla) - Uygun efendim. 

BAŞKAN - Bulalım onu. Bundan sonra da Ergün Vehbi'nin 

kısa idi. Kooperatif Merkez Bankası ile ilgiliydi. Burda, 

buyurun. 



KATİP -

DÖNEM : II 

YIL : 3 

TARİH : 2 Kasım 1992 
YAZILI SORU NO: 3Î/3/92 

SOP LEFKOŞA MİLLETVEKİLİ SAYIN ERGÜN VEHBİ'NİN 

"KOOPERATİF MERKEZ BANKASI GENEL MÜDÜRÜNÜN 

YURT DIŞI GEZİLERİ" İLE İLGİLİ YAZILI SORUSU 

Aşağıdaki soruların Başbakan tarafından yanıtlanması 

isteğiyle durumu bilgilerinize sunarım. 

1. Kooperatif Merkez Bankası Genel Müdürü son bir yılda, görevli 

olarak kaç kez hangi ülkelere gitmiştir? 

2. Bu seyahatler hangi amaçla yapılmıştır? Beraberinde kimler 

vardı? 

3. Son günlerde, halka duyurmadan, piyasadan Koop. markalı BOZUK 

sütler toplanmıştır? Toplanan miktar nedir? Ne gibi tahkikat 

yapıldı? Halktan niye gizlendi? 

4. Kooperatifte demokratik seçime ne zaman gidilecektir? 
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DÖNEN: II 

YIL : 3 

V Y.JNT TARİIIÎ: 25Kasım 1992 

YAZILI SÛRU NO: 38/3/92 

SOP LEFKOŞA MİLLETVEKİLİ SAYİN ERGÜN VEHBİ'NİN 

"KOOPERATİF MERKEZ BANKASI GENEL MÜDÜRÜNÜN YURT 

DIŞI GEZİLERİ" İLE İLGİLİ YAZISI SORUSUNA 
£:<.şş,u}Wâ\ı1ıam V^IÎITI TI. 

Kooperatif Merkez Bankası, Fasıl 114 Kooperatif Şirketler Yasası 

altında kurulmuş bankacılık, sanayi, ticaret ve hizmetler sektöründe 

faaliyet gösteren özel bir ekonomik kuruluştur. Bankada Devletin 

hiçbir hissesi olmadığı gibi, Devlet bütçesinden herhangi bir katkı 

alması da sözkonusu değildir. Banka kendi ekonomik faaliyetleri ile 

kendi kendini finanse etmektedir. 

Kooperatif Merkez Bankası yürürlükte bulunan yasalar tahtında 

Kooperatif Şirketler Mukayyitliği ve KKTC. Merkez Bankası tarafından 

belli sürelerde teftiş edilmektedir. 

t 

Kooperatif Merkez Bankası Genel Müdürü 1992 yılı içerisinde 

görevli olarak 4 kez Türkiye'ye ve bir kez de Japonya'ya gitmiştir. 

Beraberinde görevle ilgili kişiler götürülmüştür. 

Koop markalı sütlerin üretimi dünyanın en modern makine ve 

teknikleri ile gerçekleştirilmektedir. Buna rağmen son derece hassas 

bir « m t u olan lUtün üretimimi» binde üç bir bozukluk her zaman 

olağandır. İnsan sağlığına verilen önem nedeniyle şikâyetler 

üzerine her zaman bozuk ürün piyasadan çekilmekte ve değiş-

tirilmektedir. 

Meciis üyelerinin bilgisine saygı ile arz olunur. 

.4 

1 1| 
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BAŞKAN - Sayın mi 1 letveki1leri; diğer bulunmayan 

arkadaşlarınkileri de okunmuş kabul etmek zorundayız. 

Böylece şeyler tamamlanmış oluyor. Yalnız sözlü sorular 

Tüzük gereği gündemde kalmak zorundadır. 

IV. GÖRÜŞÜLEN TASARI VE ÖNERİLER 

Şimdi dörüncü kısma, tasarı ve önerilere gelmiş 

bulunuyoruz. Bu kısımda önce birinci sırada yer alan 

Yataklı Tedavi Kurumları Dairesi (Kuruluş, Görev ve 

Çalışma Esasları) (Değişiklik) Yasa Tasarısı ile İdari 

ve Sosyal işler Komitesi ile Ekonomi, Maliye, Bütçe 

ve Plân Komitesinin Tasarıya ilişkin Raporları görüşü-

lecektir. Sayın Komite Başkanı, Sayın Curcioğlu buyurunuz. 

İDARİ VE SOSYAL İŞLER KOMİTESİ BAŞKANI 

HÜSEYİN CURCİOĞLU - Sayın Başkan, sayın milletvekilleri; 
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CUMHURİYET MECLÎSİ İDARİ VE SOSYAL İŞLER 
KOMİTESİNİN "YATAKLI TEDAVİ KURUMLARI DAİRESİ 
(KURULUŞ, GÖREV VE ÇALİŞMA ESASLARI) (DE-
ĞİŞİKLİK) YASA TASARISMA* (Y.T.NOîl83/2/92) 

İLİŞKİM RAPORUDUR. 

Komitemiz, 5 Kasım ve 12 Kasım 1992 tarihli 
toplantılarında görüşülmek üzere iletilen Yataklı Tedavi 
Kurumları Dairesi (Kuruluş, G örev ve Çalışma Esasları) 0eği -
şiklik) Yasa Tasarısını, Tasarının Ek'teki sunuş ge-
rekçesi ile Çalışma ve Sağlık Bakanının verdiği bil-
giler çerçevesinde görüşmüş ve çalışmalarını tamamla-
mıştır. 

Tasarxnm l'inci maddesi aynen oybirliği ile 
kabul edilmiştir. 

Esas Yasanın 16'ncı maddesi kurallarının, 
değiştirilmesini öngören Tasarının 2'nci maddesinde 
iki ayrı kural öngörüldüğünden ve İçtüzüğün her ku-
ralın ayrı maddelerde düzenlenmesi gerektiği kura-
lından hareketle, bu Yasaya eklenen ve harçlar ve ü c -
retleri belirleyen üçüncü Cetvel yeni 16A maddesi 
olarak düzenlenmiştir. Asistan hekimlerin ihtisasa 
kabulleri ile ilgili kurallar hakkında Esas Yasada 
tüzük yapma yetkisi zaten mevcut olduğundan, tekrar 
bu yetkinin verilmesinin gereksiz olduğu saptanmış ve 
Esas Yasanın 16'ncı maddesinin değiştirilmesi Tasa-
rıdan çıkarılmıştır. 

Esas Yasaya 16A maddesi eklenmesini öngören 
Tasarının yeni 2'nci maddesi, içerik bakımından:. Eko-
nomi, Maliye, Bütçe ve Plân Komitesinin görev alanına 
girdiğinden, bu maddeyi adıgeçen Komite görüşmüş ve 
ilişikteki Raporda görüşüleceği gibi karara bağla-
mıştır. Komitemiz, adıgeçen Komitenin düzenlediği 
yeni 2'nci maddeyi benimsemiştir. 

Komitemiz, Tasarının 3'üncü maddesini oyçokluğu 
ile kabul etmiştir. 

Komitemiz, Tasarının tümünü oyçokluğu ile kabul 
etmiştir. Komite üyelerinden Sayın Aytaç Beşeşler ve Sayın 
Nazif Borman Tasarıya olumsuz oy kullanmışlardır. 

Komitemiz, Tasarının sunulan Rapor ışığında değer-
lendirilerek kabulünü oyçokluğu ile Genel Kurula salık 
verir. 
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C 

Hüseyin CURCİOĞLU 

( Başkan ) 

Tokfey KERE* 
( Başkan Vekili ) 

Aytjç BEŞERLER 

( Oye ) 

Derviş ÇOBANO&LU 

( üye ) 

1 
Harun DİMİLİLER 

( üye ) 

i 

(Toplantıya Katılmadı) 

Ahmet KÂŞİF 

( üye ) 

I X Kasım 1992 
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(Cumhuriyet Meclisi Başkanı Sayın Hakkı Atun, Başkanlık 

Kürsüsünü Meclis Başkan Yardımcısı Sayın Vehbi Z. Seter'e 

devreder.) 

Diğerini ben mi okuyayım yoksa Başkan gelip okuyacak 

mı? 

BAŞKAN - Bir dakika efendim, Başkan Vekili okusun, 

Başkan Vekili burdadır. Kutlu Bey okuyun lütfen. Buyurun 

efendim. Teşekkür ederim Sayın Curcioğlu. 

EKONOMİ, MALİYE, BÜTÇE VE PLÂN KOMİTESİ 

BAŞKAN VEKİLİ KUTLU EVREN -

V 
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CUMHURİYET MECLÎSİ EKONOMİ, MALİYE, BÜTÇE VE PLÂN 

KOMİTESİNİN YATAKLI TEDAVİ KURUMLARI DAİRESİ (KURULUŞ, 

GÖREV VE ÇALIŞMA ESASLARI) (DEĞİŞİKLİK) YASA TASARISININ 

(Y.T.NO:183/2/92) 2'NCİ MADDESİNE İLİŞKİN RAPORUDUR. 

Komiteniz, 11 Kasım 1992 tarihinde yapmış olduğu toplantıda İdari 

ve Sosyal işler Komitesi gündeminde yer alan Yataklı Tedavi Kurumları 

Dairesi (Kuruluş, Görev ve Çalışma Esasları) (Değişiklik) Yasa Tasarısının 

2'nci maddesini, Komitemizin uzmanlık alanına girmesi nedeniyle ek'te 

sunulan gerekçe ve Bakanlık yetkililerinin vermiş oldukları bilgiler 

ışığında görüşerek çalışmalarını tamamlamıştır. 

Sözkonusu Tasarının 2'nci maddesi bakanlığa bağlı Sağlık Kurum-

larında gerçekleştirilecek hizmetler için tahsil edilecek harç ve 

ücretlerle ilgili kuralların düzenlenmesini Bakanlar Kurulunun yetkisine 

vermekteydi. Komitemiz, Anayasanın 75'inci maddesinde yer alan ve vergi, 

resim ve harçların ancak yasa ile düzenlenebileceği ve yasanın belirttiği 

yukarı ve aşağı hadlar içinde kalmak, ölçü ve ilkelere bağlı olmak 

koşuluyla vergijresim ve harçlarda Bakanlar Kurulunun değişiklik yapmaya 

yetkili kılınabileceğini dikkate alarak sözkonusu 2'nci maddeyi Anayasa-

nın ilgili kuralına uygunluk sağlamak ve harç ve ücretleri yasada tesbit 

etmek amacıyla Tasarıya ÜÇÜNCÜ CETVEL'i eklemiş^ Cetveldeki harç ve 

ücretlerin maliyetleri gözönünde bulundurularak Bakanlar Kuruluna 

ilâçlarda yirmir katınajdiğer hizmetlerde ise on katma kadar ve yıllık 

enflasyon oranını aşmamak koşuluyla artırma yetkisini vererek, Esas 

Yasaya yeni 16A maddesini eklemiş ve Tasarının 2'nci maddesini yapmış 

olduğu bu değişikliklerle birlikte oyçokluğuyla kabul etmiştir. 
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Komitemiz, 2'nci maddenin smulan Rapor ışığında değerlendirilerek kabulünü 

oyçokluğuyla Genel Kurula salık verir. 

(Dagk-m Vekili) 

(Toplantıya Katılmadı) ' / \ 

Kenan AKIN Taşkent ATASAY 
VOye) ("ye) 

1 (Toplantıya Katılmadı) 

A y i e n i r £ftDOÇ,.M L u a t u a'HACıAHMETOCLU 
(üye) (»jye) 

S 

Ekrem XTZUN 
(üye) 

(Toplantıya Katıladı) 

-Lrgün 7EKH + 
(U ye; 

11 Kasım 1992 
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Yataklı Tedavi Kurumları Dairesi (Kuruluş, Görev ve Çalışma Esasları) 

(Değişiklik) Yasa Tasarısı Hakkındaki. 

GEREKÇE 

1- Genel Gerekçe: * 

Bakanlığımıza bağlı Sağlık Servislerinde verilmekte olan hizmetlere 

ilişkin ücretleri düzenleyen Kıbrıs Türk Sağlık Servisleri Harçlar ve 

ücretler Tüzüğü, 1970'li yıllardan bu yana, halen yürürlükte bulunan 

12/1969 sayılı Kıbrıs Geçici Türk Yönetimine Bağlı Hastaneleri Tanzim 

ve İdare için Tüzükler yapmaya yetki veren Yasanın 3. maddesi uyarınca 

yapılmaktadır. 

Bu Tüzüğe, yasal bir dayanak getirilmesi amacıyla Yataklı Tedavi Kurumları 

Dairesi (Kuruluş, Görev ve Çalışma Esasları) Yasası'nda ekte takdim 

ediien değişikliğin yapılmasına gerek duyulmuştur. 

2- Madde Gerekçeleri: 

Madde 1- Yasanın ismi belirtilmektedir. 

ladde 2- Esas Yasa'nın 16. maddesinin kaldırılıp, yerine yeni 16. madde konacağı 

belirtilmektedir. 

Asistan hekimlerin ihtisasa kabulleri, ihtisas sınavları ve çalışma 

koşulları ile Bakanlığa bağlı sağlık servislerinde gerçekleştirilmekte . 

olan muayene, tetkik, tedavi, ameliyat ve diğer hizmetlere ilişkin 

olarak tahsil edilecek harç ve ücretlerle ilgili kuralların, Bakanlar 

Kurulu'ncaçıkarılacak Tüzüklerle düzenlenmesini öngörmektedir. 

.'Ldde 3- Bu Yasanın, hangi zaman yürürlüğe gireceğini belirtmektedir. 
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BAŞKAN - Teşekkür ederim Sayın Kutlu Evren. 

Sayın milletvekilleri, rapor ve tasarının bütünü üzerin-

de söz isteyen var mıdır? 

İSMET KOTAK (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Komitede konuşuldu 

zaten yeterince. 

BAŞKAN - Yoktur. 

TAŞKENT ATASAYAN- (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Var var. 

BAŞKAN - Var mı? Buyurun Sayın Atasayan. 

İSMET KOTAK (Yerinden) (Devamla) - Kısa ve öz o!sun. 

Yani iktidar söylerse olmaz da onun için söyledim. 

TAŞKENT ATASAYAN (Gazi Mağusa) - Sayın Başkan, muhterem 

milletvekilleri; biz Demokrat Parti olarak bu Yasa Tasarısına 

ret oyu verme gerekçemiz bu harç ve ücretlerin artırılması 

konusunda Bakanlar Kuruluna verilen yetkiyi, fazla bulduğumuzdan 

dolayıdır. Teşekkür ederim. 

BAŞKAN - Teşekkür ederim Sayın Atasayan. Var mı efendim 

çoğunluk? Bir sayar mısınız lütfen? 

KÂTİP - Vardır efendim. 

BAŞKAN - Sayın milletvekilleri çoğunluk var efendim. 

Sayın milletvekilleri, rapor ve tasarının bütünü üzerindeki 

görüşmeler tamamlanmıştır. Tasarının madde madde görüşmesine 

geçilmesini oylarınıza sunuyorum. Kabul edenler?... 

Etmeyenler? Çekimser?... Oyçokluğu ile kabul edilmiştir. 

Madde madde okuyun efendim lütfen. 
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KÂTİP -

YATAKLI TEDAVİ KURUMLARI DAİRESİ 

(KURULUŞ, GÖREV VE ÇALIŞMA ESASLARI) (DEĞİŞİKLİK) 

YASA TASARISI 

Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti Cumhuriyet Meclisi aşağı-

daki Yasayı yapar: 

Kısa İsim 
56/1989 

45/1990 
17/1991 

1. Bu Yasa, Yataklı Tedavi Kurumları Dairesi (Kuruluş, Görev ve 

Çalışma Esasları) (Değişiklik) Yasası olarak isimlendirilir ve 

aşağıda "Esas Yasa" olarak anılan Yataklı Tedavi Kurumları 

Dairesi (Kuruluş, Görev ve Çalışma Esasları) Yasası ile birlikte 

okunur. 

BAŞKAN - Söz isteyen var mı efendim? Yoktur. 
1'inci maddeyi oylarınıza sunuyorum. Kabul edenler?... 

Etmeyenler?... Çekimser?... OyçokluĞu ile kabul edilmiştir. 
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KÂTİP -

Esas 
Yasaya 
Yeni 16A 
Maddesi 
Eklenmesi "Sağlık 

Kurumlarında 
Uygulanacak 
ücretler 

Üçüncü Cetvel 

2. Esas Yasa, 16'ncı maddesinden hemen sonra aşağıdaki yeni 16A 

maddesi eklenmek suretiyle değiştirilir: 

16A. (1) Bakanlığa bağlı sağlık kurumlarında, 

muayene, tetkik, tedavi, ameliyat ve benzeri 

hizmetler karşılığında alınacak ücretler, bu 

Yasaya ekli üçüncü Cetvelde yer alan ücret 

tarifelerinde öngörülmektedir. 

(2) Bakanlar Kurulu, çıkaracağı bir tüzükle: 

(A) Bu Yasaya ekli üçüncü Cetvelde yer alan 

ücret tarifelerinde öngörülen ücretleri, 

ilaçlarda, ilaç maliyetlerindeki artış-

ları gözönünde bulundurarak 20 (yirmi) 

katına kadar; diğer hizmetler bakımın-

dan ise, Devlet Plânlama örgütüne 

saptanan yıllık enflasyon oranını aşma-

mak koşuluyla, 10 (on) katına kadar 

artırabilir veya azaltabilir. 

(B) Bu Yasaya ekli Üçüncü Cetvelde yer alan 

ücret tarifelerinde öngörülen aşağı ve 

yukarı hadler içinde kalmak koşuluyla, 

hizmet türlerine göre ödenecek ücret-

leri saptayabilir. 

(C) Başvuran hastaları ödenecek ücret 

bakımından tam ücretli, tenzilâtlı 

ücretli veya ücretsiz olarak kategori-

lere ayırabilir ve bu kategorilere 

girecek hastalarda aranacak nitelik, 

kayıt ve koşulları saptayabilir." 

! 
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ÜÇÜNCÜ CETVEL (unv>u ut 11 tt / 

(Madde 16 A ) f 

SAĞLIK KURUMLARI ÜCRETLERİ CETVELl 

BİRİNCİ KISIM 

YATILI HASTA TEDAVİ ÜCRETLERİ TARİFESİ 

Üçüncü Uyruklular için 

:n düşük En yüksek En düşük En yüksek 
ücret ücret ücrot ücrot 

25.000.- Tl 125,000.- Tl 8.- Stg. 459.- Stg. 

En düşük 
ücret 

225'J000.- Tl 

II. KISIM 

CERRAHİ ÜCRETLER 

(İaşe, İbate vc Hastane Bakımına ok olarak) 

TARİFESİ 

üçüncü uyruklular İçin 

En yüksek En düşük 
ücrei ücret. 

1.125IJOOO.- rı 135.- Stg. 

En yüksek 
ücrırt 

459.-,Stg. 

ÜÇÜNCÜ KISIM 

AYAKTA TEDAVİ MUAYENE. TEŞHİS VC DİĞER 

HİZMETLERE İLİŞKİM ÜCRETLER TARİFESİ 

Üçijnı ii UyrukluLir î irı 

En düşük En yüksek En düşük En yüksek 
ücret ücrot ücrot ücrct 

5,000.- Tl 45,000.- Tl 2.- Stg. 15.-.Stg 

* .V . 
• -V 

D Ö R D Ü N C Ü K I S I M 

D İ Ş H E K İ M L İ Ğ İ Ü C R E T T A R İ F E S İ 

Üçüncü uyruklular için 

ER düşük En yüksek En düşük En yüksek 
ücret ücret ücrct ücrct 

20.G00.- Tl 690,000.- Tl 7.- Stg. 689.- Stg. 
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En düşük 
ücret 

5,000.- Tl 

BEŞİNCİ KISIM 

RÖNTGEN GRAFİ ÜCRETLERİ TARİFESİ 

üçüncü uyaruklular için 

En düçük En yüksek En yüksek 
ücret 

90,000.- Tl 

ucrcl 

21.- SUj. 

ucre ı 

308.- St.g. 

En düşük 
ücret 

5,000.- Tl 

ALTINCI KISIM 

TIP LABORATUVARI HİZMETLERİ TARİFESİ 

üçüncü uyruklular için 

EJJ yüksek 
ücret 

225,000.- Tl 

En düşük 
ücret 

1.- Stg. 

En yüksek 
ücret 

135.- Stg. 

En düşük 
ücret 

15,000.- Tl 

YEDİNCİ KISIM 

DİĞER ÜCRETLER TARİFESİ 

üçüncü uyruklular 1çln 

En yüksek 
ücret 

565,000*- rı 

LN DIKLIK 
ücret_ 

4.- Stg. 

LRı YÜKÎ,OK 
ücret 

2 4 9 . - STG. 

En düşük 
ücret 

SEKİZİNCİ KISIM 

PATOLOJİ ÜCRETLERİ TARİFESİ 
üçüncü uyruklu I «ır__içi n 

En yüksek 
ücret 

En dü^ük 
ücret 

En yüksek 
ücret 

lü.OOO.- Tl 115,000.- II !>.• Stq. 3 6 . - SUJ. 
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DOKUZUNCU KISIM 

ULTRASAUND. TETKİK ÜCRETLER! T/.RİI LSI 

üçiincü uyruklular için 

Lıı düşük Lıı yüksek I <t düyık lıı yiik m * 
ücret gçret ücret _ ü<,rot 

25,000.- Tl 150,000.- Tl 15.- Stg. 50.- Stg. 

ONUNCU KISIM 

RADYOTERAPİ ÜCRETLERİ TARİIESI 
üçüncü uyruklular için 

En düşük En yüksek EN düşük En yüksek 

ücrat ücrct, Hcr-.-ı ^JİiûiL», 

45,000.- Tl 900,000.- Tl 1!».- Stıj. 398.- Stg. 

ONBİRİNCİ KİSİM 

BİLGİSAYARLI TOMOGRAFt ÜCRETLERİ 

TARİFESİ 
ş 

En düşük En yüksek En düşük En yüksok 

ücret ücret ücr;t. ücr\_t 

340,000.- Tl 2,475,000.- Tl • 149.- Stg. 1,011.- St.j. 

SY/ET. 
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21. flntiviral ilaçlar 

22. Müretik o ilaçlar 

23. Hanostatik ilaçlar 

24. Innunological ilaçlar 

25. Kan ürünleri 
26. Kontrast Maddeler 

27. Laksatif ilaçlar 

28. Serumlar 

29. Vitaminler 

CT/AÇ 



3CC,'oûO. 

20,000. 
esuo). 

5CO.OOO. 

6C0.CCC. 

35l'j • <Cv> * 

30.000. 
ÎR,000. 
•».000. 
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ÇALIŞMA VE SAĞLIK BAKANI DR. ERTUĞRUL HASİPOĞLU 

(Yerinden) - Sayın Başkan, cetvelin okunmuş' kabul edilmesini 

öneriyorum. 

BAŞKAN - Sayın milletvekilleri, cetvellerin okunmuş kabul 

edilmesi önerisi vardır. Oylarınıza sunuyorum. Kabul edenler?... 

Etmeyenler? Çekimser?... Oybirliği ile kabul edilmiştir. 

İSMET KOTAK (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Bu Yasaya başka 

değişiklik getirmeyecekse kabul edelim. 

BAŞKAN - Evet oybirliği ile. 

Şimdi Sayın milletvekilleri, 2'nci maddeyi cetvelleri 

ile birlikte oylarınıza sunuyorum. Kabul edenler? Etmeyenler?.. 

Çekimser? Oybirliği ile kabul edilmiştir. 

KATİP -

Yürürlüğe 3. Bu Yasa, Resmi Gazete'de yayımlandığı tarihten 

başlayarak yürürlüğe girer. 

BAŞKAN - 3'üncü ve son maddeyi oylarınıza sunuyorum. 

Kabul edenler? E t m e y e n l e r ? — Çekimser?.. Oyçokluğu ile 

kabul edilmiştir. 

Sayın milletvekilleri, Tasarının madde madde görüşülmesi 

tamamlanmış ikinci görüşmesi sona ermiştir. Tasarının üçüncü 

görüşmesi kısa isim okunmak ve bütünü oylanmak suretiyle yapıla-

caktır. Oylama da İçtüzüğün 155' inci maddesi uyarınca açık ola-

caktır. Kısa ismi okuyunuz lütfen. 

KATİP -

Kısa İsim 1. Bu Yasa, Yataklı Tedavi Kurumları Dairesi (Kuruluş, Görev 

ve Çalışma Esasları) (Değişiklik) Yasası olarak isimlendirilir 
ve aşağıda "Esas Yasa" olarak anılan Yataklı Tedavi Kurumları 

Dairesi (Kuruluş, Görev ve Çalışma Esasları) Yasası ile birlikte 

okunur. 

BAŞKAN - Oylama Cetvelini okuyunuz. Evet. 
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YATAKLI TEDAVİ KURUMLARI DAİRESİ (KURULUŞ, GÖREV 

VE ÇALIŞMA ESASLARI)(DEĞİŞİKLİK) YASA TASARISINA 

İLİŞKİN OYLAMA SONUCU 

Kabul Edenler: Kabul Etmeyenler: Oylamaya Katılmayanlar: 

Ayhan H. Acarkan Taşkent Atasayan Mustafa Adaoğlu 

Kenan Atakol Aytaç Beşeşler Kenan Akın 

Mehmet Bayram Nazif Borman Hakkı Atun 

Günay Caymaz Erkan Emekçi Salih Coşar 

Hüseyin Curcioğlu ismet Kotak Ömer Demir 

Derviş Çobanoğlu Serdar R. Denktaş 

Harun Dimililer Derviş Eroğlu 

Mustafa Erbilen Güner Göktuğ 

Aydemir Erdoğan Mustafa Hacıahmetoğlu 

Kutlu Evren Mustafa Karpaslı 

Ertuğrul Hasipoğlu Ahmet Kâşif 

ilkay Kamil Atay Ahmet Raşit 

Tokay Kerem Ali Süha 

Hasan Kutay Süha Türköz 

Salih Miroğlu Emin Uzun 

Zaim Necatigil Ergün Vehbi 

Ali Onay 

Erdal Onurhan 

Olgun Paşalar 

Gül in Sayiner 

Eşber Serakıncı 

Hüseyin Ş.Serdaroğlu 

Vehbi Z.Serter 

Ahmet Sevinç 

Muharrem Söylemez 

Ruhsan Tuğyan 

Ekrem Uzun 

Ünal Üstel 

Hasan Yumuk 
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BAŞKAN - Sayın milletvekilleri; oylama sonucunu 

tutanağa göre açıklıyorum. Kabul 29, ret 5, çekimser yok. 

Katılmayan 16. Hayırlı olsun. 

Sayın milletvekilleri; şimdi de ikinci sırada yer 

alan Yüksek Öğretim Kurumları (Kuruluş, Görev ve Denetim) 

Ve Akreditisyonu Yasa Tasarısı ile idari ve Sosyal İşler 

Komitesinin Tasarıya ilişkin Raporu görüşülecektir. 

Sayın Komite Başkanı Raporunuzu sunun efendim. 



İDARİ VE SOSYAL İŞLER KOMİTESİ BAŞKANİ «ustun v,urw,iuouu -

Sayın Başkan, değerli milletvekilleri; 

CUMHURİYET MECLİSİ 

İDARİ VE SOSYAL İŞLER KOMİTESİNİN "YÜKSEKÖĞRETİM 

KURUMLARI KURULUŞ, GÖREV, DENETLEME VE AKREDÎTASYON 

YASA TASARISINA" (Y.T.NO:197/2/92) İLİŞKİN RAPORUDUR 

Komitemiz, 12 Kasım 1992 tarihli toplantısında Yükseköğretim 

Kurumları Kuruluş, Görev, Denetleme ve Akreditasyonu Yasa Tasarısını, 

Tasarının Ek'teki sunuş Gerekçesi ile Milli Eğitim ve Kültür Bakanı 

Sayın Eşber Serakıncı'nın, Doğu Akdeniz Üniversitesi Rektörünün, Lefke 

üniversitesi Rektör Yardımcısının ve Near East üniversitesi Rektörünün 

verdiği bilgiler çerçevesinde görüşmüş ve çalışmalarını tamamlamıştır. 

Komitemiz, Tasarıda esasa ve şekle ilişkin aşağıdaki değişik-

likleri yapmıştır: 

Tasarının 1 * inci maddesi aynen oybirliğiyle kabul edilmiştir 

Tasarının "tefsir" yan başlıklı 2'nci maddesinde yer alan "yasa" 

tanımı, gereksiz olduğundan maddeden çıkarılmış; yapılan şekle ilişkin 

diğer değişikliklerle birlikte 2'nci madde oybirliğiyle kabul edil-

miştir. 

Tasarının "kapsam" yan başlıklı 3'üncü ve "Amaç" yan başlıklı 

4'üncü maddelerine "yükseköğretim kurumları" sözdizisinden önce 

eklenen "özel" sözcüğü ile bu Yasanın kapsamının ve amacının özel yük-

seköğretim kurumları olduğu belirlenmiş ve maddeler oybirliğiyle 

kabul edilmişlerdir. 

Tasarının 5'inci maddesi oybirliğiyle kabul edilmiştir. 

Tasarının "özel yükseköğretim kurumlarının kuruluşu" yan başlıklı 

6'ncı maddesinde, özel yükseköğretim kurumlarının tüm bölümlerinde veya 

özel bölümlerinde eğitim amacıyla seçilen dilin, bu kurumların yönetme-

liklerinde yer alacağı yönünde yapılan değişiklikle, üniversitelerin 

dil sınırlamasına bağlı tutulamayacağı amaçlanmış; üniversitelerin kendi 

bünyelerini ilgilendiren konularda yapacakları yönetmeliklerinin YÖDAK'ın 

görüşünün alınmasından sonra Bakanın imzasıyla Resmi Gazete'de yayımla-

narak yürürlüğe girmesinin, üniversite özerkliği açısından daha yerinde 

olacağı gerekçesiyle, madde yeniden düzenlenmiş ve yapılan bu düzenle-

melerle birlikte 6'ncı madde oybirliğiyle kabul edilmiştir. 
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Tasarının 7'nci ve 8'inci maddeleri, oybirliğiyle kabul edil-

miştir. 

Tasarının 9'uncu maddesinin (4)'üncü fıkrası YÖDAK Başkan ve 

üyelerinin yazılı gerekçe gösterilmek koşuluyla, görevlerinin sona 

erdirilebileceği düzenlenerek, madde oyçokluğuyla kabul edilmiştir. 

Tasarının 10'uncu maddesinin (4)'üncü fıkrasında Kuzey Kıbrıs 

Türk Cumhuriyetinde herhangi bir yükseköğretim kurumunda görev yap-

makta olanların, YÖDAK üyesi olamayacakları şeklinde yapılan düzen-

lemeyle birlikte, 10'uncu madde oyçokluğuyla kabul edilmiştir. 

Tasarının "YÖDAK'ın Görev ve İşlevleri" yan başlıklı 11'inci 

maddesinde, teknik düzenleme yapılmış; yeni (11)'inci fıkrası iki 

bende ayrılarak, (A) bendi ile bu Yasanın öngördüğü tüzüklerin 

YÖDAK'ca hazırlanarak Bakanlar Kuruluna iletilmek üzere Bakana sunulacağı, 

(B) bendi ile hazırlanan yönetmeliklerin Bakana sunulacağı düzenlen-

miş ve 11'inci madde oyçokluğuyla kabul edilmiştir. 

Tasarının 12'nci, 13'üncü, 14'üncü ve 15'inci maddeleri, oybir-

liğiyle kabul edilmiştir. 

Tasarının 16'ncı maddesi, Değerlendirme Kriterleri Tüzüğünün 

YÖDAK'ca hazırlanıp Bakanlar Kurulunca onaylanacağı belirlenerek, 

oybirliğiyle kabul edilmiştir. 

Tasarının 17'nci ve 18'inci maddeleri oybirliğiyle kabul 

edilmiştir. 

Tasarının 19'uncu maddesi, özel ihtisas Komisyonlarında görev 

alacaklara yapılacak harcamaların ve diğer giderlerin akreditasyon 

için başvuran yükseköğretim kurumundan tahsil edileceği şeklinde 

yapılan düzenlemeyle birlikte oybirliğiyle kabul edilmiştir. 

Tasarının 20'nci maddesi oybirliğiyle kabul edilmiştir. 

Tasarının "Tüzük Yapma Yetkisi" yan başlıklı 21'inci maddesi 

öngörülen tüzüklerin YÖDAK'ca hazırlanıp Bakanlar Kurulunca onayla-

nacağı yönünde yapılan düzenlemeyle birlikte oybirliğiyle kabul 

edilmiştir. 

Tasarının 22'nci ve 23'üncü maddeleri aynen oybirliğiyle kabul 

edilmiştir. 
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Komitemiz, Tasarının tümünü oyçokluğuyla kabul etmiştir. 

Komite üyelerinden Sayın Aytaç Beşeşler ve Sayın Nazif Borman, 

Tasarıya red oyu kullanarak aşağıdaki karşıt görüşlerini rapora 

eklemişlerdir. 

"üniversitelerin özerkliği bilim yuvası oluşur, çağdaş eğitim 

vermesi, DP olarak bizim üzerinde durduğumuz hassas konulardır. 

Ancak elinizdeki YÖDAK Yasa Tasarısına baktığımızda, bu ilkelerin 

ortadan kaldırıldığını, yetkisiz ve ehliyetsiz kişilerce üniversite-

lerin denetlendiğini, akademik eğitimi olmadığı halde bu kişilerin 

akademik eğitim gören ve profesör ünvanı alan üniversite öğretim 

görevlilerinin programlarını, faaliyetlerini denetlediğini görmek-

teyiz. Ayrıca YÖDAK görevlilerinin atanması konusunda Mütevelli Heyet 

üstünde oldukları halde Cumhurbaşkanının mütevelli heyetin atanması 

konusundaki.yetkisinin burada olmadığını görmekteyiz. Bu da siyasi 

iktidarın üniversite üstünde bir güç olarak bulunuşunu getirecektir, 

özerkliğe gölge düşürücü bir olgudur." 

Komitemiz, Tasarının sunulan rapor ışığında değerlendirilerek 

kabulünü oyçokluğuyla Genel Kurula salık verir. 
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Hüseyin CURCİOĞLU 

( Başkan ) 

Aytpç BEŞEŞLER 

( üye ) 

tokay KEREM 

( Başkan Vekili ) 

azif BORMAN 

( üye ) 

Derviş ÇOBANOĞLU 

( üye ) 

(Son Oylamaya Katılmadı) 

Harun DİMİLİLER 

( üye ) 

( Toplantıya Katılmadı) 
A N M t KAŞtF 

( üye ) 

Emin UZUN 

( üye ) 

17.11.1992 
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-EH-
GENEL GEREKÇE 

KKTC'de Üniversite ve YOksök okullar heıgegşn gün artmakta ve ülke 
ekonomisine giderek attan oranda katkıda bulunmaktadır. 

. . . * . • • ' ' ' t • 

Mevcut ve ileride kurulacak üniversitelerin ülke ekonomisine ve eği-
timine beklenen katkıyı yapmaları bu kuruluşların yüksek standartlara sahip 
olmalarına ve uluslar arasırida saygın bir ye rai malarına bağlıdır. Hernekadar bu 
kuruluşların başarılı olmaları kendi alacakları idari ve eğitsel Önlemlerle 
mümkün olacaksa da KKTC'nin ülke eğitiminde ve ekonomisinde bu denli önemli 
fonksiyon icra eden bu kuruluşların sahip olması gereken asgari standartları 
belirlemesi, yararlı olacaktır. 

Kısacası, bu Yasa'nın hayata geçirilmesiyle, mevcut ve kurulacak 
belli standartlarda hizmet sağlayan üniversitelerin gözetim ve denetiminin gerçekleşmesiyle, 
bugüne kadar üniversitelerimizin kazandığı saygınlık ve bu saygınlık neticesinde 
bu kuruluşlara gösterilen yoğun talep karsısında, bu alanda kısa vadede kâr 
elde etmek için düşük standartlarda hizmet verebilecek teşebbüslere engel 
olunmuş olacaktır. 

MADDE GEREKÇELERİ 

BİRİNCİ KISIM 

Kısa isim olarak tasarının ismini düzenlemektedir. 

Tefsir maddesi olup Yasada yer alan ana terimlere açıklık 
getirilmesi amacıyle tanımları yapılmıştır. 

Yasanın hangi öğretim kurumlarını kapsayacağı belirtilmiştir. 

Yasanın amacını düzenleyen madde olup, KKTC şuurları içerisinde 
kurulan ve kurulacak olan Yüksek öğretim kurumlarının teşkilat, 
işleyiş, görev, yetki, gözetim ve denetimi iie akredite esaslarını 
düzenlemeyi hedef almaktadır. 

İKİNCİ KISIM 
Yüksek öğretim 

Madde S Gerçek veya Tüzel kişiler tarafından kurulan özel Yüksek öğretim 
Kurumlarının kuruluşu Ve öğretime başlamasının, özel Okullar 
Dershaneler ve Kurs Yerleri Tüzüğü hüküm ve esaslarına göre 
gerçekleştirileceği ancak Devlete bağlı Yüksek öğretim Kurumlarının 
kendi Özel yasaları ile kurulup, faaliyette bulunacağı belirtilmektedir. 

Madde 6 özel Yüksek öğretim Kurumlarının kendi teşkilatlanmalarına 
ilişkin hususlarda kendi kuruluş ilkelerine veya Milli Eğitim Yasası 
hükümlerine göre, yönetmelikler yapabilecekleri ve bu yönetmeliklerin 
YÖDftK 'ın görüşü alındıktan sonra Bakanlık onayı ile yürürlüğe 
gireceği belirtilmektedir. 

Madde 1 

Madde 2 

Madde 3 

Madde 4 
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ÜÇÜNCÜ KISIM 
&el Yüksek Öğretim Kuramlarının Amaç ve Görevleri 

Madde 7 OzâYüksek Öğretim Kurumlarının amaç ve görevlerinin, Milli Eğitim 
Yasa'sı hükümlerine uygun olması gerektiği belirtilmektedir. 

DÖRDÜNCÜ KISIM 

YÖDAK'm Oluğumu, Görev ve İşlevleri ile Uygulama Baealan 

Madde 8 Yüksek öğretim kurumlarının gözetimi ve denetimini gerçekleştirmek 
için "YÖDAK Mm kurulduğu Mfcme bağlanmakta*!. 

Madde 9 YÖDAK'ın Bakan1 m önerisi ve Bakanlar Kurulu kararı ile atanacak 
hi'ı' dÖr t ö y e d e n oIu9acafe» ve görev sürelerinin ne olacağı 

Madde 10 Üniversite mezunu, Eğitim ve öğretim alanında deneyimli ve bu 
yasa kapsamındaki herhangi bir Yüksek öğretim Kurumunda görev 
yapmayan kişilerin, YÖDAK'a başkan ve üye olarak atanabilecekleri 
bükme bağlanmıştır. 

Madde 11 Bu maddede YÖDAK'ın görevleri bir bir sayılmıştır. 
Yüksek öğretim kurumlarının; akademik programlarını, bölümlerim, 
her bölümde uygulanacak kursları incelemek düzey ve yeterliliklerini 
saptamak; alt yapısına ait incelemelerde bulunmak; öğretim eleman-
larının akademik niteliklerini incelemek ve değerlendirmek; öğrenci 
kabul ve kayıt koşullarını incelemek ve değerlendirmek; akredite 
konusunda karar almak ve Bakana bildirmek; verilen kurs belgesi, ser-
tifika, Önlisans, lisans, lisans üstü ve diplomaların ilgili programa uygun-
luğunu incelemek ve değerlendirmek; YÖDAK'ın belli başlı görevleri 
arasındadır. Ayni zamanda, YÖDAK'ın bu görevleri yerine getirmek için 
gerektiğinde özel İhtisas Komisyonları oluşturabileceği veya uzman 
kişilere görev verebileceği de hükme bağlanmıştır. 

Madde 12 Bu maddede YÖDAK Başkan ve üyelerin görev ve yetkileri düzenlen-
miştir. YÖDAK'a başkanlık etmek; gündemi hazırlamak; İhtisas Komis, 
yonlanna görev vermek; ita amirliği görevini ifa etmek; kararları 
Bakana iletmek, Başkanın belli başlı görevleridir. 

Üyeler, Başkan tarafından verilen görevleri yapmakla mükelleftirler. 
Başkan ve üyelerin ödenekleri Bakanlar Kurulunca saptanır. 

Madde 13 YÖDAK sekreteryasının Milli Eğitim ve Kültür Bakanlığı çalışanlarından 
oluşacağı ve her türlü giderinin Bakanlık bütçesinden karşılanacağı 
belirtilmektedir. 

Madde 14 Akademik ve/veya teknik konularda inceleme ve değerlendirme yapmak 
ve bunu bîr rapor halinde YÖDAK'a sunmak Özere gerektiğinde en 
çok 5 kişiden ouşan özel İhtisas Komisyonlarının kurulabileceği hükme 
bağlanmıştır. 
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Bu Komisyonların, görev süreleri görevlerini tamamlamaları ile sona erer. 

Madde 15 Bu madde üniversitenin tanımı yapılmaktadır. Bu tanıma göre, 
lisans derecesinde öğretim yapan, en az iki fakültesi bulunan ve 
programları akredite edilmiş bir yüksek öğretim kurumu, üniversitesidir. 

Madde 16 Bir yüksek öğretim kurumu akredite edilirken değerlendirme kriter-
leri esas alınır ve bu konulardaki genel ve özel standartlar tüzükte 
belirlenir. 

Y Ö D A K bir yüksek öğretim kurumunun akreditasyonu hakkında dört 
çeşit karar alabilir. 

Akredite edilmiştir; şartı olarak akredite edilmiştir; Akreditasyotıa 
aday olarak kabul edilmiştir; Akredite edilmemiştir. 

YÖDAK kararlarını Bakan iletir. 

Madde 17 Bu maddede akreditasyon sûresinin 5 yıl olduğu ancak bir yıl önceden 
yazılı olarak bildirimde bulunmak suretiyle süresine bakılmaksızın her-
hangi bir akreditasyonun iptal edilebileceği, hükme bağlanmıştır. 

Madde 18 Yüksek öğretim kurumu olarak kaydolan bir kurumun, Milli Eğitim 
Yasası hükümlerine göre de bir yüksek öğretim kurumu sayılacağı 
belirtilmiştir. 

Madde 19 Bu maddede denetleme ve akreditasyon için yapılacak harcamaların 
iİgili yüksek öğretim kurumlarından tahsil edileceği düzenlenmiştir. 

Madde 20 Kurumların Sayıştay denetimine tabi oldukları söylenmektedir. 

BEŞİNCİ KISIM 
Son Kurallar 

Madde 21 YÖDAK'uı ve özel ihtisas Komisyonlarının çalışma şekli ve esasları ile 
genel denetim ve akreditasyon konusunda yapılacak harcamalar konu-
sunda tüzük yapılabileceği belirtilmektedir. 

Madde 22 Bu Yasa'nın Bakanlar Kurulu adına yürütülmesi görevi, eğitim işlerinden 
sorumlu Bakana verilmektedir. 

Madde 23 Yasanın yürürlük tarihi belirtilmektedir. 



- 1686 -A -

BAŞKAN - Teşekki'r ederin Sayın Curcioğlu. 

Sayın milletvekilleri; Rapor ve Tekririnin bütünü 

üzerinde söz isteyen var mıdır? Buyurun Sayır Kotck. 

Başka, var rrı efendin? Sayır KoJ.ckv Sayın Beşeşler. Başka 

var mı? Yoktır. Buyurun Sayın Kotak. 

İSMEil KOT AK (Gazi Mağuse) (\erir.f o.r ) - Kısaca. 

B/ıŞKAr. - Buyurun Sayın Kotak. 

İSMET KOTAK (Gazi Mağusa) - Sayın Başkan, değerli 

milletvekilleri; ülkenizde Cni veı • 1 er: [ n t r' f <-.•: i ve 

sayılarının artması kcnusurıc'a bu Mecliste her zaman savun-

masını yapan bir kişi o'crck bu Yasa tasarısına de:tek 

verdiğimizi daha önce belirtmiştim. 

BAŞKAN - Evet cinleyin arkadaşlar lütfen. Buyurun 

efene!im, buyurun Sayın Kotak. 

İSML'l KGTAK (Devamla) - Ancak sözkonusu tas.arı 

için bir temennim var. İsmi YCDAK kondu, teritrı.i ecU ı i ? 

YÖK'e benzemesin. Biz kuruluş safhas irda bir yüksek 

öğrenimin Eğitin Bakar.l ığın:.r olanaklarından yararlanmasını 

dileriz. Eğitim Bakanlığının ünivers i 1 enir içişlerine 

müdahale etn.eyeceğini de en azından burçla belirtmeyi görev 

biliriz. Tahmin ederim bir koordinasyonsuzluk vardır, ber. 

onu yapacağım anlamında al iyon;? biz bu Yasayı. Ve üniver-

sitelere ayr.ı zişmarda er a: Tur.'zm Bakanının turizn; se kter iir 

Sanayi Bakanın in da sanayi s e K c r ü n e sağladığı kredi ve 

olanaklar düzeyinde üniversitelere olanak sağlanmasının 

gerekli olcuğunı: Sayır Eğilim Bakanına burçla hat ır klctır ız 

vergi bağışıklıkları ve diğer yaklaşın Iarı. Efendim biz 

işte üniversitelere yardım ediyor ı/z derseniz de DAC'yü 

çıkar :T s; r;:.z yanılırsınız. Bı ülkede cif ! üniversitelere, 

de destek verme! zt ı urcic clcuğunuzu bel irtnel isteri?.. 

Sayıları artmalıdır. Ayrı zamanda bu Yasada bir temenni-

mizi ileri sürdük ve Sayın Borinan öneriyi imzalayarak verdi. 
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Bııfda üniversiteler kurılurken, Türkiye üniversitelerin 

oklarını (.elı^er tk içir yabancı lisandö Türkçe dışerdc 

eğitiri' >c'pmaları öne alınrujçtı. /ne.ak «rtık böyle bir 

kuşku, kerki: kslnadıÇîna yc're, bizim ürüver<:iU'Ier:n<iZjcfe 

de Tl'l. Dil) 'nln teçer'i o3m.:Si gerektiğir-e i fle î= ı.î ı ğ ı m 12 dar 

bu savunma* * yapt ık ve bu Yi senar kabul edi lm<i<: i rdt-n 

rcrü.j i'r i ve 1 sitelerimizde uygur. dallardı- Türkçe eğitim de 

rrünktr oî «bilecektir. Bunun şu yar eri verdir. En azınden 

Türk Dili Edebiy&tındcr* ba;. J î r ss ru2 ve kendi t a r i h i r i 2 ? 

veye (jcı-iye keler dersleri verebilirsin./. işîetn-er 'n ve>a 

ekcrıorrin i n niıtlck s u n t t e ye laııc» c'il ce elması gerekir 

diye bir kuralı yoktur .Ar,w: Uluslararası mul'ebere veyt Uli'sîar-

arası ilişkiievie ilgili yabancı dil koruııru belirli ders-

lere verebilirsiniz veye yabancı öğrenciler dikktte 

aljrarek c şnbf-y; o'duğu gibi y a b a rs c 3 c* i 1 c c- ç,ötırebi 1 ir-

siniz. Onun içrin f.u tasarıyc cîımlu oy verece Çin, izi açıklar 

ve destekleriz. 

BAŞKAN - Sayın Kotak tesşekkür ederim. Buyrun 

Sayın Beşeşler. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Gazi Mağusa) - Sayın Başkan, değerli 

milletvekilleri; biz parti olarak Komitede yaptığımız çalış-

malarda da, çalışmalar esnasında da Sayın Bakana ve tutanak-

ların geniş sonuçlarına bakıldığında orda da ifadesini 

bulacağı gibi YÖDAK 1 a esas olarak karşı değiliz. Ben de 

YÖDAK ifadesini kullanıyorum aynen aldığımız gibi, isim 

üzerinde durmuyorum yani. 
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Bir Denetleme Kurulunun, bir Değerlendirme Kurulunun oluşu-

muna karşı değiliz parti olarak. Ancak Yasanın getiriliş 

amacının dışında kullanılacağından endişemiz var Sayın Bakan. 

Orda da ifade ettiğimiz gibi çağdaş eğitim ancak üniversite-

lerin tamamen özerk, serbest ve üzerinde hiçbir denetleme 

unsurunun olmamasıyla ancak mümkün olacağına inanıyoruz. 

Hatta biz Doğu Akdeniz üniversitesi Yasasının bile ele alınıp 

artık gözden geçirilmesi gerektiğine de inanıyoruz. Dolayısıy-

le YöDAK'a bu manada endişe ile bakıyoruz. Ayrıca bu yasanın 

getirdiği denetleme unsurlarında denetleyen kişilerin akade-

mik kariyetleri konusunda yeterlilik konusunda kesinkes 

şüpheliyiz. Bunda hiç tereddüte mahal yok ve kariyer sahibi 

olmayan, ünvan sahibi olmayan, bu konularda tecrübe sahibi 

olmayan, senelerce Unvanını üzerinde taşıyan, rekatörlük 

hüviyetiyle şu anda görev yapan profesör, doçent, doktor 

ünvanlarına sahip kişileri denetleyecek kurulun yeterliliğine 

bizim inanmamız sözkonusu olamaz. Emekli bir öğretmeni alın 

getirin bu kurulun içine koyun. Siz diyeceksiniz ki burada 

Danışma Kurulları kurulacak, kurullar kurulacak, görüşler 

alınacak, ama esas yetkiyi söylediğimiz kişiler kullanacak. 

Biz buna karşıyız Sayın Bakan. Ve sonuç olarak da kriterlerin 

tabii burada yazılmadığını söyleyebiliriz. Halbuki şimdiki 

zamanımızda üniversitelerin akredite olabilmesi için birçok 

kriterler var. üniversitelerin kullanım sahası, kitap sayısı, 

öğretim görevlilerinin yeterliliği, uluslararası yayın sayısı, 

öğretim görevlilerinin kalite ve miktarlarının kriter olarak 

alınması gerekir. Biz bu yasada bunları görmedik ve neticede 

bir maddeyi daha söyleyerek sözümü uzatmadan bitirmek istiyo-

rum. Doğu Akdeniz üniversitesini biz bu yasanın kapsamının 

dışına çıkardık, bundan mutluyuz. 

MİLLİ EĞİTİM VE KÜLTÜR BAKANI EŞBER SERAKINCI (Yerin-

den)- Dinliyorum Sayın Beşeşler, dinliyorum. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Devamla)- Ha, dinliyor musunuz? 

BAŞKAN- Buyurun Sayın Beşeşler. 
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AYTAÇ BEŞEŞLER (Devamla)- Biz Doğu Akdeniz üniversi-

tesinin bu yasa kapsamı dışına alınmasından mutluluk duyduk. 

Demokrat Parti olarak bu konuda gerçekten uğraş verdik. 

Memnunuz, Sayın Bakan da bunu kabul etti. Kendisine de teşek-

kür ederiz. Ancak... 

İSMET KOTAK (Gazi Mağusa)(Yerinden)- 0 özel yasasıyla 

kuruldu. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Devamla)- Evet, özel yasasıyla kurul-

duğu için çıkardık. Devlet üniversiteleri özel yasasıyla 

kurulduğu için bunu bu şekilde gerçekleştirdik. Bundan mutlu-

yuz. Ancak düşünün ki bir üniversitenin mütevelli heyetini 

Bakanın önerisi, Bakanlar Kurulunun önerisiyle, Cumhurbaşkanı 

atarken, üniversiteler üstü bu Akredite Kurulunun Bakanlar 

Kurulunca atanacağı getiriliyor. Biz buna kesinlikle evet 

demek mümkün değil. Tamamen politik, işte bitiyor. Politik 

kararlar almaya müatemayil, politik sonuçlar gözetilerek 

alınacak kararlara mütemayil olan bu ve buna benzer iki 

madde hakkında Demokrat Parti olarak ayrıca değişikliklerimiz 

var, vereceğiz önerilerimizi. 

Bu sebeple biz YÖDAK'ın getirilişine, mantığına 

evet demekle beraber şu andaki önümüzdeki Tasarının biçimini 

kabul etmediğimiz için Demokrat Parti olarak ret oyu verece-

ğiz. Teşekkürler. 

BAŞKAN- Teşekkür ederim Sayın Beşeşler. Sayın Ergün 

Vehbi buyurun efendim. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Gazi Mağusa)(Yerinden)- önergeleri 

maddelerde vereceğiz Sayın Başkan. 

BAŞKAN- Oldu Sayın Beşeşler. Buyurun Efendim. 
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ERGÜN VEHBİ (Lefkoşa) - Sayın Başkan, değerli 

milletvekilleri; bu ülkede öncelikle Doğu Akdeniz üniver-

sitesi kurulurken, bu Mecliste büyük tartışmalar yaptık ve 

o tasarıyı da eğer yanlış hatırlamıyorsam oybirliği ile 

geçirdik. Zamanında üniversite kuruluşunu iktidair muhalefet 

birlikte destekledi ve bu Meclisten çıkardık. Ancak o dönemde 

bizim bir sürü itirazlarımız vardı, şehlerimiz vardı ve 

Hükümetten o dönemde söz almıştık. Neler vardı? Bir defa 

birincisi; üniversiteleri kesinlikle Hükümet olarak ve 

sayat altına alma görüşümünde bulunulamamlı diyorduk, 

ikincisi; bu üniversiteler kurulduğu andan itibaren her 

yönü ile mükemmele yakın bir biçimde gerçekleşmeliydi. 

Yani öğretim görevlisi bakımından en üst düzeyde takviye 

edilmeliydi, tesisleri tamamlanmalıydı, alt yapıları 

tamamlanmalıydı ve böyle eğitime başlamalıydı. Bir önemli 

konu da, üniversitenin finansman konusuydu. 0 yönde de bizim 

itirazlarımız oldu. 0 zamanlar Eğitim Bakanlığını yükümlenmiş 

olan Sayın Coşar, bize işte ihtiyaçları olduğu süre Devlet 

Bütçesinden bunları takviye edeceğiz, bizim dayanağımız hiçbir 

zaman aidatları veya bu öğrencilerin ücretleri olmayacaktır diye 

taahütde bulunmuştu. Zaman içinde gördük ki, Devletin katkı-

ları giderek azaldı, alt yapı yatırımları çok düşük düzeyde 

tutuldu. Bu nedenle de hala günümüze sarkan sorunlarla üniver-

site, Doğu Akdeniz üniversitesi başbaşa bırakıldı, tesisleri 

hala tamam değildir, yurt sorunu vardır, öğretim görevlisi 

sorunu vardır, öğretim görevlisinin doğru dürüst lojmanı 

yoktur, verecek lojmanı olmadığı için de doğru dürüst maaş da 

verilemediği için istenen seviyede öğretim görevlisi gelmemek-

tedir. Şimdi hal böyle olunca, arkadan kurulan özel üniver-

sitelere de ne yazık ki Doğu Akdeniz üniversitesi, Devletin 

üniversitesi örnek olmuştur. Ne yönden örnek olmuştur? 

Tesis yönünden örnek olmuştur, öğretim görevlisi yönünden 

örnek olmuştur. ücretler yönünden örnek olmuştur. Bu üniversitelerde fevkalade son 

derece zayıf öğretim görevlisi kadroları ile tedrisata başlamıştır. 

Alt yapılarını tamamlamadan, yurt sorununu, laboratuvar sorununu, 

kütüphane sorununu çözmeden faaliyete geçmişlerdir. Ve yine 
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öğrenciyi Türkiye'de üniversiteye giremeyen söyüşlenmeye 

hazır, yüksek paraları ödemeye amade kişiler olarak zengin 

çocukları olarak görmeye başlamışlardır ve maalesef bu 

yönde Devlet örnek olduğu için bu özel yüksek okul düzeyine 

bile daha bir kısmı hala çıkamamış. Adına üniversite denen 

özel okullara da pek fazla birşey söylenememektedir. 

Çünkü söylediğin anda Devlet kendi kuruluşunu örnek olarak 

önüne sürmektedirler. Yurt dediğin zaman, senin Devletin 

yurdu da kifayetsizler, ordaki öğrenciler de dışardaki 

konutlara birbuçuk, iki Milyon, üç Milyon kira vermek mecburi-

yetinde bırakılmaktadır demektedirler, öğretim görevlisi 

dediğin zaman, yine sana kendi Devletinin üniversitesi 

örnek olarak gösterilmektedir. Bugün Akdeniz üniversitesinde 

Profösör sayısı son derece azdır, birkaç düzeyindedir. 

Öyle değil mi Sayın Bakan? 

EĞİTİM VE KÜLTÜR BAKANI EŞBER SERAKINCI (Yerinden) -

Giderek takviye olur nasıl. 

ERGÜN VEHBİ (Devamla) - E, giderek takviye olur, ama 

işte bu sorun giderek takviye olur mantığı ile zamana 

terkedilecek bir sorun değildir. Çünkü öğrenciler çıkıyor, 

mezun oluyor. Nasıl mezun oluyor? Yetersiz öğretim görev-

lilerinin elinde eksik kadrolarla tam bilgi birikimi 

alamadan mezun oluyor. Ondan sonra onları geri alamayacağına 

göre, sizin üniversite kadrolarını birkaç yıl sonra veya 

üç, beş yılda veya on yılda tamamlamış olmanız bu sorunu 

çözmeniz anlamında kabul edilememektedir. 
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Öğretim görevlisi, profesör düzeyinde son derece azdır. 

Onun altındaki kadrolar da işte doçenttir, asistandır, hatta 

doktora düzeyinde de son derece sınırlıdır. Devletin üniver-

sitesi böyle olunca özel okullara da insan söyleycek lâf 

bulamamaktadır. Oysa özel okulların, özel yüksek okulların 

kendilerine üniversite diyen özel yüksek okulların daha 

kuruldukları günden itibaren denetlenmeye ihtiyacı vardı 

ve biz bu kürsülerden çok gündeme getirdik ve çok yanıtlar 

aldık. Evet denetleyeceğiz, kontrol edeceğiz, bakacağız, 

altyapıları tamam değilse, öğretim görevlileri tamam değilse, 

kendilerine kurulma izni verilmeyecektir, veya kurulduktan 

sonra gerekirse tecziye yönüne gidilecektir, kapatılma yönüne 

gidilecektir dendi, ancak bugüne kadar hiçbirisi yapılmadı 

ve bu özel okullar faaliyetlerine eksik kadrolarla, eksik 

teçhizatla, yetersiz eğitim sistemiyle devam ettiler. Kütüp-

haneleri eksiktir, tesisleri eksiktir. Bu nedenle şimdi 

Sayın Bakanın girişimi ile getirilmek istenen denetim aslında 

yerindedir. Biz temenni ediyoruz ki Sosyal Demokrat Parti 

olarak denetimi hakkında kendi eliyle getirmek arzusu göster-

mesin, Devlete mal etsin. Bu Devletin bir kontrolü olsun. 

Yoksa Hükümetin kendi güdümünde oluşturacağı bir denetim 

sisteminin yine maalesef partizanlığa kurban edileceğinden 

kaygı duymaktayız. Bu n e d e n l e — Efendim? — 

MİLLÎ EĞİTİM VE KÜLTÜR BAKANI EŞBER SERAKINCI (Yerin-

den)- öyle birşey yok. 

ERGÜN VEHBÎ (Devamla)- E tabii, inşallah olmaz. 

Yalnız gerekliliğini onaylamamıza rağmen, Hükümetin icraatı-

na güvenmediğimiz için ve geçmişte mütevelli heyetleri olu-

şumu konusundaki davranışlarını bildiğimiz için müsbet oy 

veremiyoruz, desteklemiyoruz. Bu YÖDAK'ın atamalarının baştan 

sağlıklı olmasını dilerim. Baştan partizanlığın daha ilk 

adımda bu müessesenin içerisine sokulmayacak biçimde 
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yapılmasını dilerim. Bunu izleyeceğiz, olumlu görürsek her 

olumlu gelişmeyi destekleyeceğimiz gibi o aşamada o adımları 

da Eğitim Bakanlığının o adımlarını da destekleyeceğiz. 

Ancak bu şimdiki koşullarda müsbet oy kullanmamız mümkün 

değil. Saygılar sunarım. 

BAŞKAN- Teşekkür ederim Sayın Ergün Vehbi. Sayın 

Bakan buyurun efendim. Buyuruna efendim. 

MİLLİ EĞİTİM VE KÜLTÜR BAKANI EŞBER SERAKINCI (Yerin-

den)- Bir cümle söyleyeceğim. 

BAŞKAN- Buyurun Sayın Bakan. 

MİLLİ EĞİTİM VE KÜLTÜR BAKANI EŞBER SERAKINCI -

Sayın Başkan, sayın milletvekilleri; ben uzun boylu konuşacak 

değilim, çünkü Komite aşamasında ve daha önce bu YÖDAK Yasası 

tartışılmıştır. Burda da konuşmacı arkadaşlarım bu YÖDAK 

Yasasının gerekliliği üzerinde durmuşlardır. Gerçekten 

üniversiteler olgusu ülkemizin üzerinde hassasiyetle durduğu 

bir olgudur ve bizim YÖDAK Yasasını getirirken kesinlikle 

daha verimli, daha kaliteli, daha olgunlaşmış bir düzeyde 

üniversiteler yaratarak hem halkımıza, hem dış dünyadan 

geleceklere hizmet vermek esasından yola çıktık. Arkadaşlarım, 

konuşmacı arkadaşlarım müsterih olsunlar. Yapılması gerekenin 

en iyisini yapacağız. Saygılar sunarım. 

İSMET KOTAK (Gazi Mağusa)(Yer inden)- Yani kredi 

desteğini de vereceksiniz. 

MİLLİ EĞİTİM VE KÜLTÜR BAKANI EŞBER SERAKINCI (Yerin-

den)- Evet, o çalışmalarımız da vardır. 

BAŞKAN- Teşekkür ederim Sayın Bakan. 

EŞBER SERAKINCI (Yer inden)(Devamla)- Ayrı bir yasa 

altında çalışmalarımız vardır Sayın Kotak. 

BAŞKAN- Sayın milletvekilleri; var mı efendim çoğunlu-

ğumuz var mı acaba? Bir sayın bakayım. 

SESLER- Vardır, var. Var. 

BAŞKAN- Yok efendim. Salonda nisap yoktur. 
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BAŞKAN - Ad okunarak yoklama yapın efendim. 

(Ad okunarak yoklama yapılır.) 

BAŞKAN - Evet arkadaşlar; nisap sağlanmıştır. 

Sayın m i l l e t v e k i l l e r i ; rapor ve tasarının bütünü 

üzerinde görüşmeler t a m a m l a n m ı ş t ı r . Tasarının madde madde 

görüşülmesini geçilmesini oylarınıza sunuyorum. Kabul 

e d e n l e r ? . . . E t m e y e n l e r ? . . . Ç e k i m s e r ? . . . O y b i r l i ğ i ile kabul 

e d i l m i ş t i r . Madde madde okuyun efendim. 

Arkadaşlar lütfen yerimize oturalım ve d i n l e y l i m 

efendim lütfen. Evet buyrun efendim. 

KÂTÎ P -

YÜKSEKÖĞRETİM KURUMLARI KURULUŞ, GÖREV 
DENETLEME VE AKREDITASYCKU YASA TASARISI 

Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti Cumhuriyet 
Meclisi aşağıdaki Yasayı yapar: 

Kısa İsim 1. Bu Yasa, Yükseköğretim Kurumları Kuruluş, Görev, 
Denetleme ve Akreditasyonu Yasası olarak isimlen-
dirilir. 

BAŞKAN - 1'inci maddeyi oylarınıza sunuyorum. 

Kabul edenler?... E t m e y e n l e r ? . . . Ç e k i m s e r ? . . . Oybirliği ile 

kabul edilmiştir. 
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İP -

BİRİNCİ KISIK 
Genel Kurallar 

2. Bu Yasada metin başka türlü gerektirmedikçe: 
Akreditasyon", bir yükseköğretim kurumuma 
alt yapısı, Öğretim elamanla», organları ve 
bölümleri dahil, programlarının yeterliğine 
ve kabulüne ilişkin olguyu anlatır, 

"Bakanlar Kurulu", Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti 
Bakanlar Kurulunu anlatır» 

"Bakan", eğitim ve öğretim işleriyle görevli Bakanı 
anlatır. 

"Bakanlık", Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyetinde 
eğitim ve öğretim işleriyle görevli Bakanlığı 
anlatır. 

"Devlet", Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti Devle-
tini anlatır, 

"Diploma ve Unvan",j ön lisans, lisans, yüksek 
lisans ve doktora programlarını kapsayan eğitim 
ve öğretim diplomasını ve Unvanını anlatır. 

"Fakülte", belli bir disiplin içinde, üniversite 
düzeyinde eğitim, öğretim, bilimsel araştırma 
ve yayın yapan ve kendisine bölümler bağlanabilen 
üniversite birimini anlatır. 

"Kurs Belgesi", bir yarıyı} (sömestlsden) daha 
az süreyi kapsayan eğitim ve öğretim belgesini 
anlatır. 

"Lisans", ortaöğretime dayalı, en az sekiz yarı 
yıllık bir programı veya buna eşdeğer bir programı 
kapsayan bir yükseköğretimi anlatır, 

"Lisans Üstü" yüksek lisans, doktora, tıpta uz-
manlık ve sanatta yeterlik eğitimini anlatır. 



- 1695 -

"On Lisans", ortaöğretime dayalı en az dört yarı 
yıllık bir programı kapsayan ara insangüctl yetiş-
tirmeyi amaçlayan veya lisans öğretiminin ilk 
kademesini oluşturan bir yükseköğretimi anlatır, 

"Sertifika", bir mesleğe yönelik ve en çok dört 
yarı yıllık tJ&recint sertifikasını anlatır. 

"YODAK"t (Yükseköğretim Denetleme ve Akreditasyon 
Kurulu) Yükseköğretim Kurumları Denetleme ve Ak-
reditasyon Kurulunu anlatır. 

"Yükseköğretim", milli eğitim sistemi içinde orta-
öğretime dayalı, en az dört yarı yıllık veya buna 
eşdeğer her kademedeki eğitim, öğretimi anlatır, 

"Yüksekokul", mesleki olan veya olmayan en az dört 
yarı yıl veya iki yıl süreli yükseköğretim veren bir 
yükseköğretim kurumunu veya programını anlatır, 

"Yükseköğretim Kurumu", yükseköğretim yapan ve/veya 
yapmak için başvuruda! bulunan bir yükseköğretim 
kurumunu anlatır. İ| 

BAŞKAN - 2
1

n o i maddeyi oylarınıza sunuyoru 
Kabul edenler?... Kabul etmeyenler?... Çekimser?. 
Oybirliğiyle kabul edilmiştir. 
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KATİP -

Kapsam 3. Bu Yasa, Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti 

sınırları içerisindeki özel yükseköğretim 

kurumlarını kapsar. 

BAŞKAN - 3'üncü maddeyi oylarınıza sunuyorum. 

Kabul e d e n l e r ? . . . E t m e y e n l e r ? . . . Ç e k i m s e r ? . . . Oybirliği ile. 

kabul edilmiştir. 

KATİP -

4. Bu Yasanın amacı şunlardır: 
(1) Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti sınırları içerisinde 

kurulan ve kurulacak olan özel yükseköğretim 
kurumlarının teşkilatlanma, işleyiş, görev, yetki 
ve sorumluluklarını ve öğretim elemanları, öğ-
renciler ve diğer personel ile ilgili esaslarını 
bir bütünlük içinde belirlemek ve gözetim ve 
denetim işlerini yürütmek; 

(2) Özel yükseköğretim kurumlarının akreditesi ve 
bununla ilgili gözetim ve denetim işlevlerini 
düzenlemek. 

BAŞKAN - 4'üncü maddeyi oylarınıza sunuyorum. 

Kabul e d e n l e r ? . . . E t m e y e n l e r ? . . . Ç e k i m s e r ? . . . O y b i r l i ğ i ile 

kabul edilmiştir. 
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KÂTİP -

Kuruluş 

17/1986 
10/1987 

îKİNCİ' KISIM 
Yükseköğretim Kurumlarının 
Kuruluşu ve Yönetmelikleri 

5. (1) Devlete ait ve/veya devlet eliyle yürütülen 
yükseköğretim kurumları kendi özel yasaları 
ile kurulur, teşkilatlandırılır ve faaliyette 
bulunur. 

(2) Özel yükseköğretim kurumlarının kuruluşu ve 
öğretime başlaması, Killi Eğitim Yasası ve 
sözkonusu Yasa kuralları uyarınca çıkarılan 
tüzüklerdeki kural ve esaslara uygun olarak 
gerçekleştirilir'. 

i-1 

Ancak Bakanlık,bu Yasada Yükseköğretim 
Denetleme ve Akreditasyon Kurulu olarak anılan 
Kuruldan, kuruluş aşamasında ve daha sonra 
konuya ilişkin jörüş ve cieğerlenâirmeiJİni alır. 
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BAŞKAN- 5 1 inci maddeyi oylarınıza sunuyorum. Kabul 

edenler?... Etmeyen 1 er?.. Çekimser?... Oybirliğiyle kabul 

ediİmi ştir. 

KÂTİP-

Ozel ; 
Yükseköğretim 
Kurumlarının 
Yönetmelik-
leri 

17/1986 
10/1987 

6'fc (1) Özel yükseköğretim kurumlarının akademik, yönetsel 
ve denetsel organlarının oluşunu, görev ve iş-
levleri; ile yetki ve sorumlulukları, Öğretim 
elemanlarının atanmaları ,, özlük hakları, görev-
lerinin sena erdirilmesi ile bu kurumların uygu-
layacakları kendi teşkilâtlanmail&rina, faaliyet-
lerine ve harçların miktarı dışındaki harçların 
tahsiline ilişkin H^BualaıSk,özel yüksek öğretim 
kurumlarının tüm bölümlerinde veya özel bölüm-
lerinde eğitim amacıyla seçilen di3, yükseköğretim 
kurumlarının kendi kuruluş ilkelerine ve/veya 
Milli Eğitim Yasası kurallarına göre hazırlanacak 
kendi yönetmediklerinde yer alır; 

(2) özel . yükseköğretim kurumlarının hazırladıkları 
yönetmelikleri* ¥tfDAK'ın görüşü alındıktan sonra 
Bakanin İmzasıyla Resmi Gazete'de yaımlandıktan 
sonra yürürlüğe girer. 

BAŞKAN- 6'ncı maddeyi oylarınıza sunuyorum. Kabul 

edenler?.. Etmeyenler?.. Çekimser?.. Oybirliğiyle kabul 

edi İmi şt i r. 
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KÂTİP-

ÜÇUNCU KISIM 
Özel Yükseköğretim Kurumlarının Ana; 

ve Görevleri 

7• Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyetinde açılacak: akredi-
tasyona . ad̂ y, şartlı akredite edile» veya akredite 
edilen Özel JfüksekÖğretim kurumlarının amaç ve 
gBrevleri Milli Eğitim hasasının kurallarına uygun w 
olarak şunlardır: 

(1) Çağdaş uygarlık ve eğitim \a öğretim esas-
larıyla uyumlu bir düzen içinde topiumun 
ihtiyaçları, kalkınma plânları ve hedefr 
lerine uygun ve çeşitli düzeylerde yükaalfc 
eğitim - öğretim^bilimsel araştırma, yayım ve 
danışmanlık yapmak; 

I 
(2) Ülkenin ihtiyacı olan alanları da dikkate 

alınarak insangücü yetiştirme faaliyetlerinde 
bulunmak; 

U 
(3) Toplumun yaşam düzeyini yükseltici ve kamuoyunu 

aydınlatıcı bilim verilerini söz, yazı ve diğer 
araçlarla yaymak; 

Özel 
Yükseköğretim 
Kurumlarının 
Amaç ve 
Görevleri 
17/1986 

10/1987 
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(4) ülkenin bilimsel, kültürel, sosyal ve ekonomik sorun-

larını, kendi kuruluş amaçlarına uygun olarak, gerek-

tiğinde diğer kuruluşlarla da işbirliği yaparak, 

araştırma konusu yapmak, sonuçlarını toplumun yararına 

sunmak, düşüncelerini ve önerilerini bildirmek; 

(5) Eğitim-öğretim seferberliği içinde, örgün ve/veya 

yaygın türde eğitim hizmetini kendi kuruluş amaçlarına 

uygun olarak yürütmek ve/veya bu görevleri üstlenen 

yükseköğretim kurunlarına katkıda bulunmak; 

(6) Hizmetlerde modernleşmeyi, üretimde artışı sağlayacak 

çalışma ve programlar yapmak, uygulamak ve/veya yapı-

lanlara katılmak, bunlarla ilgili yükseköğretim kurumları 

ile işbirliği yapmak ve sorunlara çözüm getirici 

önerilerde bulunmak; 

(7) Bilimsel araştırma ve geliştirme faaliyetlerinde 

bulunmak, teknoloji üretmek ve/veya geliştirmek 

ve pratik uygulama bulgularını değerlendirmek; 

(8) Uygulamaya dönük eğitim ve öğretim esaslarını geliş-

tirmek, döner sermaye işletmelerini kurmak, verimli 

çalıştırmak ve bu jşaliyetlerin geliştirilmesine 

ilişkin gerekli düzenlemeleri yapmak; ve 
W 1 

(9) Uluslararası seminerler ve/veya paneller ve benzeri 

toplantılar düzenlemek, düzenlenen yurtdışı toplan-

tılara katılmak. 

BAŞKAN- 7'nci maddeyi oylarınıza sunuyorum. Kabul 

edenler?.. Etmeyenler?.. Çekimser?.. Oybirliğiyle kabul 

ediİmişti r. 
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KAT İ P-

DÖRDÜNCÜ KISIM 

"YÖDAK"ın Oluşumu, Görev ve İşlevleri İle 

Uygulama Esasları 

8. Bu Yasa ve/veya Milli Eğitim Yasasının kuralları çerçevesinde 

faaliyette bulunan yükseköğretim kurumlarının akreditesi, göze-

tim ve denetimi konusunda kendisine bu Yasa ile verilen görev ve 

işlevleri yerine getirmek üzere "YÖDAK" kurulur. 

BAŞKAN- 84 inci maddeyi oylarınıza sunuyorum. Kabul 

edenler?... 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Gazi Mağusa)(Yer inden)- Bir dakika 

Sayın Başkan. 

BAŞKAN- Buyurun S^ıyın Beşeşler, buyurun efendim. 

81 inci madde ile ilgili ojarak Sayın Beşeşler?... 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Yer inden)(Devam1 a)- Evet efendim. 

BAŞKAN- Buyurun efendim. Okusun ama bir. Okuması 

lâzım ki versin. Buyur okuyun. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Gazi Mağusa)- 8'inci maddedeki değişik-

lik önerimiz Sayın Başkan şöyle: ikinci satırındaki "gözetim 

ve denetim hususlarının" çıkarılması ve maddenin şu haliyle 

kabul edilmesini. "Bu Yasa ve/veya Milli Eğitim Yasasının 

kuralları açerçevesinde faaliyette bulunan yükseköğretim 

kurumlarının akreditesi konusunda kendisine bu Yasa ile 

verilen görev ve işlevleri, yerine getirmek üzere "YÖDAK" 

kurulur." "Gözetim ve denetim" ifadesinin çıkarılmasıdır. 

BAŞKAN- Teşekkür ederim. 

YÖDAK'ın 
Kuruluşu 
17/1986 
10/1987 
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AYTAÇ BEŞEŞLER (Gazi M a ğ u s a ) ( Y e r i n d e n ) - Gerekçemizi 

daha önce genel manada ifade etmiştik. 

BAŞKAN- Teşekkür ederim Sayın Beşeşler. 

Sayın mi 1letveki 1leri; Sayın Beşeşler'in bir önerisi 

var.Bu konuda söz isteyen var mı efendim? 

İSMET KOTAK (Gazi Mağusa)(Yer inden)- Komiteye havale 

edilsin. 

ERGÜN VEHBİ (Lefkoşa)(Yer inden)- Komiteye havale 

edilsin Sayın Başkan. 

BAŞKAN- Efendim?... Evet. 

Peki efendim, bu Sayın Beşeşler'in öanerisini oyları-

nıza sunuyorum. Kabul edenler? Görüşülüp g ö r ü ş ü l m e m e s i n i . . . 

ERGÜN VEHBİ (Yer inden)(Devamla)- Komiteye havale 

ed i 1 s i n. 

BAŞKAN- Tamam işte aynı. Kabul edenler?... Etmeyen-

ler?... Oyçokluğuyla reddedilmiştir efendim. 

Evet şimdi 8'inci maddeyi oylarınıza sunuyorum. 

Kabul edenler?... Etmeyen ler? .. Çekimser?... Oybirliğiyle kabul 

edilmiştir. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Gazi M a ğ u s a ) ( Y e r i n d e n ) - Hayır 

efendim, oyçok 1 uğu. Önerim i|z var Sayın Başkan. 

İSMET KOTAK (Yer i n<jien ) (De v am 1 a ) - Oyçokluğu, ret 

verdik. i 

ı 

BAŞKAN- Efendim 8'inci madde oyçokluğuyla kabul 

edilmiştir. Düzeltirim onu. 9. 
KÂTİP-

YÖDAK'ın 9. (1) "YÖDAK" bir başkan ve dört üyeden oluşur. 

Oluşumu YÖDAK, başkan ve üyeleri Bakanın önerisi ve Bakanlar 

Görevlerinin Kurulu kararı ile atanırlar. 
Sona Ermesi ( 3 ) yöDAK'ın başkan ve üyeleri iki yıllık bir süre için atanır. 

Süresi biten başkan ve üyeler yeniden atanabilirler. 

(4) YÖDAK, başkan ve üyelerinin görevleri, atanma koşullarına 

uygun olarak, yazılı gerekçe gösterilmek koşuluyla, 

sona erdirilebilir. 

BAŞKAN- 9'uncu maddeyi oylarınıza sunuyorum. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Gazi Mağusa)(Yer inden) - Değişiklik 

önerimiz var efendim. 

BAŞKAN- Buyurun efendim. Buyurun Sayın Beşeşler.Buyurun 

efendim. 

ı 
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AYTAÇ BEŞEŞLER (Gazi Mağusa) - Sayın Başkan, değerli 

milletvekilleri; bu maddedeki değişiklik önerimizi özellikle 

dikkatinize sunmak istiyorum. Mütevelli heyetin atanmasında 

Cumhurbaşkanının imzası aranırken bir üniversitenin mütevelli 

heyetinin atanmasında Bakanlar Kurulunun kararı ve Cumhurbaş-

kanının onayı gerekirken, maalesef bu Yasada Cumhurbaşkanlığı 

gözardı edilmiş. Bakanlar... 

TAŞKENT ATASAYAN (Gazi Mağusa) (Yerinden) - By-pass. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Devamla) - Bir nevi by-pass Yasası 

haline getirilmiş ve Bakanlar Kuruluna yetki verilmiştir. 

Lütfen bunu iyi değerlendirin sayın milletvekilleri, önerimiz 

şöyle olacak. 

YÖDAK Yasasının 9'uncu maddesinin (2)'nci fıkrasının 

yeniden yazılarak aşağıdaki gibi Genel Kurul'un onayına sunul-

masını rica ederiz. (2) 1nci fıkrayı okuyorum sadece. 

Bu da mütevelli heyetin aynısıdır. "YÖDAK Başkan ve üyeleri 

Bakanlar Kurulunun önerisi üzerine Kuzey Kıbrıs Türk Cumhu-

riyeti Cumhurbaşkanınca atanırlar." Lütfen iyi düşünerek 

oylarınızı rica ediyoruz. 

BAŞKAN - Teşekkür ederim Sayın Beşeşler. 

Sayın milletvekilleri; Sayın Beşeşler'in yapmış olduğu 

öneriyi oylarınıza sunuyorum. Kabul e d e n l e r ? — Etmeyenler?... 

Oyçokluğu ile kabul e d i l m e m i ş t i r efendim. 

TAŞKENT ATASAYAN (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Görüşülüp 

görüşülmemesini oylayın Sayın Başkan. 

BAŞKAN - Aynıdır efendim. 

TAŞKENT ATASAYAN (Yerinden) (Devamla) - Aynı olur 

mu efendim. Yani bu Yasanın adı da by-pass Yasası oldu. 
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BAŞKAN - Şimdi efendim 9'uncu maddeyi tekrar oylarınıza 

sunuyorum. Kabul edenler?... Etmeyenler?... Çekimser?... 

Oyçokluğu ile kabul edilmiştir. 10. 

KÂTİP -

YÖDAK 10. "YÖDAK"a atanacak başkan ve üyelerde aranan 

nitelikler şunlardır: 

İfrî?î[! (1) üniversite mezunu olmak; NitelİK-

leri (2) Deneyimi, dürüstlüğü ve gayretli kişiliği 

ile toplum içinde tameyüz etmiş saygın 

kişiler arasında olmak; 

(3) Eğitim-öğretim alanlarında bilgi ve 

deneyim sahibi olmak, özellikle üniver-

sitelerin sorunlarına vakıf olmak; 

(4) KKTC'deki herhangi bir yüksek öğretim 

kurumunda veya organlarında görev yapıyor 

olmamak. 

BAŞKAN - 10'uncu maddeyle ilgili söz isteyen var mı?... 

Buyurun Sayın Beşeşler. Buyurun efendim. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Gazi Mağusa) - Sayın Başkan, değerli 

milletvekilleri; genel görüşmede söylediğim gibi kariyer 

sahibi rektör Unvanına sahip ordinaryüs profesörlerin profesörü 

zamanında öğretmenlik yapmış, üniversiteyi bitiriş beden 

eğitimi, küçümsemiyorum lütfen yanlış anlamayın, benim de 

ilişkim var. Beden eğitimi öğretmenliği yapmış, tarih öğret-

menliği yapmış ve siz üniversiteyi denetlemek üzere YÖDAK 

Kuruluşunun içine koyuyorsunuz, bunu kabul etmek de mümkün 

değildir, (l)'inci fıkrayı... 

TAŞKENT ATASAYAN (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Eşber 

Bey'e yakınsa o da olur. 
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AYTAÇ BEŞEŞLER (Devamla) - Evet. (l)'inci fıkranın 

şöyle, YÖDAK Yasasının 10'uncu maddesinin (l)'inci fıkrasını 

yeniden yazarak aşağıdaki gibi Genel Kurul'un onayına sunul-

masını rica ederiz. 

"(l)'inci fıkra akademik kariyer sahibi olmak şeklinde 

değiştirilmesini öneriyoruz." 

İSMET KOTAK (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Sayın Beşeşler 

ekleyin ve Mağusa'da oturmak. 

EMİN UZUN (Lefkoşa) (Yerinden) - Sayın Beşeşler, 

cahillerin de bir mevkisi olsun, onlar da insan efendim. 

BAŞKAN - Bir dakika efendim. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Devamla) - Estağfur 11 ah, estağfurllah. 

SERDAR DENKTAŞ (Lefkoşa) (Yerinden) - Mentaliteye 

bak, mentaliteye bak 

BAŞKAN - Teşekkür ederim Sayın Beşeşler. Sayın Komite 

Başkanı var mı efendim bir sözünüz bunda var mı? 

İSMET KOTAK (Yerinden) (Devamla) - Sayın Başkan, o 

zaman ben bir yerimden tadil yapayım arkadaşımın önerisi 

üzerine, doğum anında ciyak dedi mi tayin edilsin oraya. 

BAŞKAN - Evet sayın milletvekilleri; bu önerinin görü-

şülüp görüşülmemesini oylarınıza sunuyorum. Kabul e d e n l e r ? — 

Efendim görüşülmesini. E t m e y e n l e r ? — Reddedilmiştir Sayın 

mi 1letveki1leri. 
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Şimdi 10'uncu maddeyi tekrar oylarınıza sunuyorum. 

Kabul edenler?... Etmeyenler?... Çekimser?... Oyçokluğu ile 

kabul edilmiştir. 

KATİP -

YÖDAK'ın 11. YÖDAK'ın görev ve İşlevleri şunlardır: 
Görev ve 
işlevleri 

(1) YÖDAK'ın görev ve işlevlerini yerine 

getirek için gerekli özel ihtisas Komis-

yonlarını oluşturmak, özel hallerde 

bu görevler uzman kişi ve/veya kişilerce 

de yürütülebilir; 

(20 Yüksek öğretim kurumunun akadeik prog-

ramlarını, bölümlerini, her bölümde 

uygulanacak kursları incelemek ve aka-

demik düzey ve yeterliklere ilişkin 

saptamalarda bulunmak; 

(3) Yüksek öğretim kurumunun altyapısına 

ait incelemeleri ve değerlendirmeleri 

yapmak; 



- 1707 -

(4) Yükseköğretim kurumunun öğretim elemanlarının akademik 

niteliklerini incelemek ve değerlendirmek; 

(5) Yükseköğretim kurumunun öğrenci kabul ve kayıt koşul-

larını incelemek ve değerlendirmek; 

(6) (A) Bakan tarafından iletilen, yükseköğretim kurum ve 

kuruluşları ile ilgili hususları incelemek, değer-

lendirmelerini rapora bağlamak ve sonucu Bakana 

bildirmek; 

(B) Yükseköğretim kurumunun akreditasyonu konusunda 

karar almak ve Bakana bildirmek; 

(7) Yükseköğretim kurumunun vereceği kurs belgesi, serti-

fika, önlisans, lisans, lisansüstü, diploma ve diğer 

belgelerin ilgili programa uygunluğunu incelemek ve 

değerlendirmek; 

(8) Akreditesi altındaki yükseköğretim kurumunun akademik 

faaliyetlerinin koşullara ve gereklere uygun olarak 

yürütülmesini gözetmek ve denetsel işlevleri yerine 

getirmek; 

(9) Akreditasyon için Bakanlığa başvuran ya da vurmayan 

özel yükseköğretim kurumlarında Bakanlığın istemine 

uygun olarak inceleşe ve değerlendirmelerde bulunmak 

ve değerlendirmelerini ve görüşlerini Bakana bildirmek; 

(10) Yükseköğretimin belirlenen amaçlara ulaşmasını sağlamak 

üzere alınması gereken önlemler konusunda Bakana görüş 

ve öneriler sunmak; 

(11) (A) Bu Yasanın öngördüğü tüzükleri hazırlayıp Bakanlar 

Kuruluna iletilmek üzere Bakana sunmak; 

(B) Bu Yasanın öngördüğü yönetmelikleri hazırlayarak 

Bakana sunmak; 

(12) Her yıl sonu Bakan tarafından Bakanlar Kuruluna sunu-

lacak raporu hazırlamak. 
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BAŞKAN- 11'inci madde üzerinde söz isteyen var mıdır 

sayın milletvekilleri? Yoktur. 11'inci maddeyi oylarınıza 

sunuyorum. Kabul edenler? Etmeyenler?... Ç e k i m s e r ? — 

Oyçokluğuyla kabul edilmiştir. 

)DAK 
işkan Ve 
/elerinin 
3rev, Yetki, 
tatü ve 
zlük Hakları 

KATİP-

12. (1) "YÖDAK" Başkanının görev ve yetkileri şunlardır: 

(A) YÖDAK toplantılarına başkanlık etmek; 

(B) Toplantı gündemini hazırlamak; 

(C) Toplantıların amaçlanan doğrultuda yürü-

tülmesini ve düzenini sağlamak; 

(Ç) özel ihtisas Komisyonlarına görev vermek 
ve bu komisyonların hazırladığı rapor, 

görüş ve değerlendirmeleri YÖDAK'a iletmek; 

(D) YÖDAK Sekreteryasının çalışmasını sağlamak 

ve gözetmek; 

(E) YÖDAK ve Sekreteryasının İta Amirliği 

görevini yerine getirmek; 

(F) YÖDAK kararlarını Bakana iletmek ve Bakan-

lık ile YöDAK arasında gerekli koordinas-

yonu sağlamak. 

(2) üyeler, Kurulda üyelik görevini yerine getirirler. 

Akreditasyon, gözetim, denetim ve Kurulun 

işlevlerinin yerine getirilmesi ile ilgili 

olarak YÖDAK veya Başkan tarafından verilen 

görevleri yaparlar. 

(3) YÖDAK Başkanına ve üyelerine Bakanın önerisi 

ile Bakanlar Kurulunca saptanan ödenek verilir. 

BAŞKAN- Söz isteyen var mıdır sayın milletvekilleri? 

Yoktur. 12'nci maddeyi oylarınıza sunuyorum. Kabul edenler?... 

Etmeyenler?... Çekimser?... Oyçokluğuyla kabul edilmiştir. 
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)DAK 
skreteryası 

KATİP-

13. (1) YÖDAK'ın görevlerinin yürütülebilmesi için 

bir sekreterya oluşturulur. 

(2) Sekreterya personeli, Bakanlık kadrolarında 

çalışanlardan oluşturulur. 

(3) YÖDAK'ın ve sekreteryanın her türlü giderleri 

Bakanlık bütçesinde yer alır. 

BAŞKAN- 13'üncü maddeyi oylarınıza sunuyorum. Kabul 

edenler?... Etmeyenler?... Çekimser?...Oyçokluğuyla kabul 

edilmiştir. 

ızel 
htisas 
komisyonlarının 
Huşumu Ve 
îörevleri 

KATİP-

14. (1) Akademik ve/veya teknik konularla ilgili 

inceleme ve değerlendirmede bulunmak ve 

değerlendirmelerini bir rapor halinde 

YÖDAK'a sunmak üzere gerektiğinde Özel İhtisas 

Komisyonları oluşturulur. Bu komisyonlar 

en çok beş kişiden oluşur ve kendilerine 

verilen görevleri tamamlayınca görevleri 

sona erer. 

(2) Özel İhtisas Komisyonlarında görevlendirilecek 

başkan ve üyelerin görev alanlarında uzmanlaşmış 

olmaları ve akademik alanlar sözkonusu ise, 

ilgili dalda nitelikli olmaları koşuldur. 

(3) özel İhtisas Komisyonlarının görevleri şunlardır: 

(A) Sadece görevlendirildiği alanda inceleme, 

araştırma yapmak ve rapor hazırlamak; 

(B) Yükseköğretim kurumlarındaki tetkik ve 

incelemelerini en çok beş gün; raporla-

rını ise en çok on beş gün içinde tamamlamak. 

BAŞKAN- 141 üncü maddeyi oylarınıza sunuyorum. Kabul 

edenler?... Etmeyenler?... Çekimser?... Oyçokluğuyla kabul 

edilmiştir. 



üversite 
ınımı 
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KÂTİP-

15. Bir yükseköğretim kurumunun üniversite olarak 

tanımlanabilmesi için lisans derecesinde öğretim 

yapması, en az iki fakültesi bulunması ve programlarının 

akredite edilmiş olması gerekir. 

Ancak, akademik programları bakımından başka bir 

akredite üniversiteye bağlı olup bu yükseköğretim 

kurumunun akredite akademik belgelerini kullanan 

ve lisans derecesinde öğretim yapıp da en az iki 

fakültesi bulunan üniversite kolejleri de bu Yasada 

üniversite olarak işlem görür. 

BAŞKAN- 15'inci maddeyi oylarınıza sunuyorum. Kabul 

edenler?... Etmeyenler?... Çekimser Oyçokluğuyla kabul 

edilmiştir. 

ıkreditasyon 
»eğer lend irme 
riterleri ve 
ÖDAK'ın Karar 
.İma Yöntemleri 

KÂTİP-

16. (1) Akreditasyon değerlendirmelerinde; bütçe, 

bina, binanın kullanım bölümleri, öğrenci 

sayısına uygunluğu, araç/gereç ve diğer donanım 

ile akademik programları, öğretim elemanlarının 

nitelikleri ile sayıları ve yönetsel organları 

kriter olarak alınır ve bu konulardaki genel ve 

özel standartlar Y Ö D A K 1 ç a hazırlanıp Bakanlar 

Kurulunca onaylanacak "Değerlendirme Kriterleri" 

tüzüğünde belirtilir. 

(2) YÖDAK, gerektiğinde Özel İhtisas Komisyonu üyele-

rinin de katıldığı toplantılarda yükseköğretim 

kurumunun başvurusunu, sunduğu belgeleri ve özel 

ihtisas Komisyonlarının sunduğu raporları inceler 

ve değerlendirir. 

(3) YÖDAK, yükseköğretim kurumunun ve/veya bir prog-

ramının akreditasyonu hakkında aşağıdaki karar-

lardan birini alır: 

(A) "Akredite Edilmiştir", yükseköğretim kurumunun alt ya-
pısı, öğretim elemanları, organları, bölümleri, prog-
ramları dahil olmak üzere yükseköğretim kurumu olarak 
verdiği eğitimin yeterli bulunduğu ve kabul gördüğü 
anlamındadır. 
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(B) 

muna ait olur. 

(C) "Akreditasyona Aday olarak Kabul Edilmiştir"; 

henüz faaliyete geçmemiş veya faaliyette olup da 

istenen doğrultuda gelişim göstermek ve/veya 

uygulama yapmak konusunda yeterli projeler sunan 

ve projeleri kabul gören ancak bir süre denemesine 

gerek görülen yükseköğretim kurumları için verilen 
karar türüdür. 

Belirli süre sonunda veya herhangi bir 

zamanda bu gibi bir karar, yapılacak değerlendirme 

sonucu prosedüre uygun olarak başka bir karar 

türüne dönüştürülebilir. 

Bu gibi bir yükseköğretim kurumu akredite 

edilmiş bir kurum ve bu gibi yükseköğretim 

kurumlarında öğrenim gören öğrenciler de akredite 

edilmiş bir yükseköğretim kurumunda öğrenim 

görüyormuş gibi işlem görür ve haklarından 

yararlanır. 

(Ç) tir"; yükseköğretim kurumu 

(4) Akredite edilmeyen yükseköğretim kurumları, ve/veya 

bölümler ile yeni açılacak bölümler için yukarıdaki 

işlemler aynen uygulanır. 

(5) YÖDAK tarafından "Akredite Edilmiştir","Şartlı Olarak 

Akredite Edilmiştir", "Akreditasyona Ad&y Olarak Kabul 

Ediln>iştir" şeklinde değerlendirilen bir yükseköğretim 

kurumu, yükseköğretim kurumu olarak kaydolunmuş sayılır 

ve yasalarla tanınan hak ve menfaatlerden yararlandı-

rılır. 

(6) YÖDAK, ürettiği kararları ve konuya ilişkin raporları 

Bakana iletir. Bakan kararı doğrudan işleme koyar veya 

gerekçelerini yazılı olarak bildirmek suretiyle,konuya 

ilişkin kararın tekrar;değerlendirilmesini isteyebi-

uygun olarak yeniden inceleyerek değerlendirir ve on beş 

gün içerisinde Bakana İletir. 
vi 
fî 

kabul görmemiştir, anlamın-

dadır. 

lir. Bu gerekçeler konuyu,prosedüre 
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BAŞKAN - 16'ncı madde üzerinde söz isteyen var mı 

sayın m i l l e t v e k i l l e r i ? Yoktur. 16'ncı maddeyi oylarınıza 

sunuyorum. Kabul edenler? Etmeyenler?... Oyçokluğu ile 

kabul edilmiştir. 

KATİP -
Akreditasyon 17. (1) Hakkında "Akredite edilmiştir" kararı 

3 ü r e s i , m I P t a l i alınan bir yüksek öğretim kurumunun 

akreditasyon süresi beş yıl için 

geçeriidir. 

(2) En az bir yıl öncxeden yazılı olarak 

bildirimde bulunmak suretiyle, süresine 

bakılmaksızın herhangi bir akreditasyon 

iptal edilebilir. 

Ancak, gerekçeleri önceden bildi-

rilerek, gereklerin yerine getirilmesi 

için yüksek öğretim kurumuna yeterli 

süre tanınır. Bu süre sonunda yapılan 

değerlendirme sonucu gereğinin yapıl-

madığına karar verilirse, akreditas-

yonun iptali yönüne gidilir. Ancak, 

iptal bildirimi tarihinden önce 

. istenen hususların yüksek öğretim 

kurumunda yerine getirildiği usulüne 

göre saptanmışsa, akreditasyon ipta-

lindan vazgeçilir ve/veya yeninden 

belirli bir süre akreditasyon yoluna 

gidilir. 

(3) Akredite edilmiş olan bir yüksek 

öğretim kurumu, akredite süresi 

olan beş yılın dolmasından bir yıl 

önce, akreditasyonun devamı için 

başvuruda bulunur ve bu Yasada 

öngörülen şekilde konu yeniden değer-

lendirilir. 
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B A Ş K A N - 17'nci maddeyi o y l a r ı n ı z a s u n u y o r u m . Kabul 

e d e n l e r ? — E t m e y e n l e r ? Ç e k i m s e r ? . . . O y ç o k l u ğ u ile kabul 

e d i l m i ş t i r . 

KÂTİP -
Y ü k s e k ö ğ r e t i m 
Kurumu O l a r a k 
K a y d o l a n 
Kurumun 
Yasal H a k l a r ı 
17/1986 

10/1987 

18. (1) Yüksek ö ğ r e t i m kurumu olarak kaydolan 

bir kurum Milli Eğitim Yasası kural-

larına göre de bir yüksek öğretim 

kurumu s a y ı l ı r ve Kuzey Kıbrıs Türk 

C u m h u r i y e t i Y a s a l a r ı ç e r ç e v e s i n d e 

böyle kabul görür. 

(2) Mezunları "Yüksek öğretim Mezunu" 

sayılarak y a s a l a r ı n yüksek öğretim 

m e z u n l a r ı n a sağladığı haklardan 

y a r a r l a n ı r . 

B A Ş K A N - 18'inci maddeyi o y l a r ı n ı z a sunuyorum. Kabul 

e d e n l e r ? — E t m e y e n l e r ? Ç e k i m s e r ? . . . O y ç o k l u ğ u ile kabul 

e d i l m i ş t i r . 

KÂTİP -

H a r c a m a l a r 19. D e n e t l e m e l e r ve a k r e d i t a s y o n konusunda, 

Özel İhtisas K o m i s y o n l a r ı n d a görev alacakJc;? 

y a p ı l a c a k h a r c a m a l a r ve diğer giderler, 

başvuran veya d e ğ e r l e n d i r i l e n yüksek öğretim 

k u r u m l a r ı n d a n tahsil e d i l i r . 

B A Ş K A N - 19'uncu maddeyi o y l a r ı n ı z a sunuyorum. Kabul 

e d e n l e r ? . . . E t m e y e n l e r ? . . . Ç e k i m s e r ? . . . O y ç o k l u ğ u ile kabul 

e d i l m i ş t i r . 

K Â T İ P -

Sayıştay 20. özel yüksek ö ğ r e t i m k u r u m l a r ı , Sayıştay 

Denetimi d e n e t i m i n e b a ğ l ı d ı r l a r . 
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BAŞKAN - 20'nci maddeyi oylarınıza sunuyorum. Kabul 

edenler? Etmeyenler? Çekimser?... Oyçokluğu ile kabul 

edilmiştir. 

KATİP 

Tüzük Yapma 
Yetkisi 

- BEŞİNCİ KISIM -

Son Kurallar 

21. Bu Yasada tüzükle düzenleneceği belirtilen 

ve aşağıda öngörülen hususlarda YÖDAK'ça 

hazırlanıp Bakanlar Kurulunca onaylanack 

tüzük yapı 1 ab i 1 i r: 

(1) YÖDAK'ın çalışma şekli ve esasları, 

(2) özel ihtisas Komisyonlarının çalışma 

şekli ve esasları, 

(3) Genel denetim ve akreditasyon konu-

sunda yapılacak harcamalarla ilgili 

esaslar. 

BAŞKAN - 21'inci maddeyi oylarınıza sunuyorum. Kabul 

edenler? Etmeyenler?.. Çekimser? Oyçokluğu ile kabul 

edilmiştir. 

KATİP -

Yürütme 
Yetkisi 22. Bu Yasayı, Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti 

Bakanlar Kurulu adına eğitim ve öğretim işleriyle 

görevli Bakan yürütür. 

BAŞKAN - 22'nci maddeyi oylarınıza sunuyorum. Kabul 

edenler? Etmeyenler?... Çekimser?... Oyçokluğu ile kabul 

edilmiştir. 

KÂTİP -

Yürürlüğe 23. Bu Yasa, Resmi Gazete'de yayımlandığı tarihten 

başlayarak yürürlüğe girer. Giriş 
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BAŞKAN - 23'üncü ve son maddeyi oylarınıza sunuyorum. 

Kabul edenler?.. Etmeyenler?.. Çekimser?... Oyçokluğu ile 

kabul edilmiştir. 

Sayın milletvekilleri; Tasarının madde madde görüşül-

mesi tamamlanmış, ikinci görüşmesi sona ermiştir. Tasarının 

üçüncü görüşmesi kısa isim okunmak ve bütünü oylanmak suretiyle 

yapılacaktır. Kısa ismi okuyun lütfen. 

KATİP -

Kısa İsim Bu Yasa, Yüksek öğretim Kurumları Kuruluş, Görev, 

Denetleme ve Akreditasyonu Yasası olarak isimlen-

dirilir. 

BAŞKAN - Sayın milletvekilleri; şimdi de Tasarının 

bütününü oylarınıza sunuyorum. Kabul edenler?... Etmeyenler?... 

Çekimser?... Oyçokluğu ile kabul edilmiştir. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Demokrat 

Parti red, geçsin tutanağa. 

BAŞKAN - Evet, sayın milletvekilleri şimdi üçüncü 

sırada yer alan Vakıflar ve Din İşleri Dairesi Memurları 

Emeklilik (Değişiklik) Yasa Tasarısı ile idari ve Sosyal 

İşler Komitesinin Tasarıya ilişkin Raporu görüşülecektir. 

Buyurun efendvim. 

İDARİ VE SOSYAL İŞLER KOMİTESİ BAŞKANI HÜSEYİN CURCİ-

OĞLU -
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CUMHURİYET MECLİSİ İDARÎ VE SOSYAL 
İŞLER KOMİTESİNİN "VAKIFLAR-VE DÎN 
ÎŞLARİ DAİRESİ MEMURLARI EMEKLİLİK 
(DEĞİŞİKLİK) YAS& TASARISINA" (Y.T.NOs 
216/3/92) İLÎŞKÎN RAPORUDUR». 

Komitemiz, 19 Kasım 1992 tarihli toplantısında 
görüşülmek üzere iletilen Vakıflar ve Din İşleri Dairesi 
Memurları Emeklilik (Değişiklik) Yasa Tasarısını, Tasa-
rının Ek*teki sunuş Gerekçesi ışığında görüşmüş ve çalış-
malarını tamamlamıştır. 

Komitemiz, Tasarının l^nci, 2'nci ve 3'üncü mad-
delerini aynen oybirliğiyle kabul etmiştir. 

Komitemiz, Tasarının tümünü oybirliğiyle kabul 
etmiştir. 

Komitemiz, Tasarının sunulan Rapor ışığında değer- ' 
lendirilerek kabulünü oybirliğiyle Genel Kurula salık verir*. 



Hüseyin CURCÎOGLU 
(Başkan) 

Tokay KEREM 
(Başkan Vekili) 

Kenan AKIN 

(üye) 
Aytad BEŞEŞLER:. 

(üye) 

azif BORMAN 
(üye) 

Derviş/ÇOBAMOGLU 
(üye) 

(Toplantıya Katılmadı) 
Harım DİMİLİLER 

(üye) 
Hasj&n KUTAY: 

(üye) 

— e i i U U ^ 

Emin UZUN 
(üye) 

/<* Kısıt) rtîı 
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VAKIFLAR VE DÎN İŞLERİ DAİRESİ MEMURLARI 

EMEKLİLİK (DEĞİŞİKLİK) YASA TASARISI 

GEREKÇESİ 

GENEL GEREKÇE 
56/1987 sayılı. Vakıflar ve Din İşleri Dairesi Memurları Emele 1 * * î 
Yasası,Kamu görevlilerinin emeklilik işlemlerini düzenleyen 2G/.7 
sayılı Emelİlik Yasası esas alınarak hazırlanmış olup 26/77 sayılı 
yasaya paralel kurallar İçermektedir. Mevcut paralelliğin bir 
gereği olarak, zaman zaman 26/77 sayılı Emeklilik Yasa'sında yapıl-
makta olan değişiklikler Vakıflar İdaresi'nce de benimsenmekte vo 
Vakıflar İdaresi emeklilik mevzuatına yansıtılarak, Vakıflar İdare:i 
ile MüftÖlflk personeli. Kamu görevlileri ile eşit haklara şahin 
kılınmaktadır. 

Hal böyle olmakla beraber, 26/77 sayılı Emeklilik Yasası'nın, 
emeklilik amaçları için kabul edilen ödenekleri düzenleyen 4. 
maddesinin (2). fıkrasının koşul bendi, 56/1987 sayılı Vakıflar ve 
Din İşleri Dairesi Memurları Emeklilik Yasası'nın ilgili; 
sehven yer almamıştır. Bu nedenle, 26/77 sayılı EmekliliK raiaoı 
4 (2) fıkrasındaki koşul bendi kuralı ile, hak sahibi kamu. görevli-
sine, hizmet süresi içinde görev yaptığı emeklilik hakkı kazandıran 
mevkilerden, kendisine en yüksek emeklilik menfaati sağlayan mevkinin 
ödeneklerinin, emeklilik amaçları açısından dikkate alınması imkânı 
sağlanırken; bu imkân, eksik düzenleme sebebiyle Vakıflar idare:»i 
ve Müftülük personeline el'an tanınmamaktadır. 

işbu Yasa Tasarısı ile. Vakıflar idaresi ve Müftülük memurlarına, 
hak sahibi kamu görevlilerine tanınmış olan yukarıdaki hakkın aynen 
tanınması sağlanarak 26/77 sayılı Yasa İle 56/1987 sayılı yasa 
arasındaki mevcut paralellik pekiştir!lmektedir. 

HADDE GEREKÇELERİ 

HftOPE 1; 
Yasanın ismi düzenlenmektedir. 

HflDOE 2: 
Bu maddenin amacı, hak sahibi Evkaf veya Müftülük memurları için. 
hizmet süresi içinde görev yaptıkları emeklilik hakkı kaz>r.J. 
mevkilerden, kendilerine en yüksek emeklilik menfaati sağlayan 
mevkinin ödeneklerinin, emeklilik amaçları açısından dikkate alını-
şını olanaklı kılmaktır. 

HflDOE 3 
Yasanın yürürlüğe girişi düzenlenmektedir. 
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BAŞKAN- Sayın Curcioğlu teşekkür ederim. 

Sayın milletvekilleri; Rapor ve Tasarının bütünü üze-

rinde söz isteyen var mı efendim?... Yoktur. 

Sayın milletvekilleri; Rapor ve Tasarının bütün üzerin, 

deki görüşmeler tamamlanmıştır. Tasarının madde madde görüşül-

mesine geçilmesini oylarınıza sunuyorum. Kabul edenler?... 

Etmeyenler?... Çekimser?... Oybirliğiyle kabul edilmiştir. 

KÂTİP-

VAKIFLAR VE DİN İŞLERİ DAİRESİ 

MEMURLARI EMEKLİLİK (DEĞİŞİKLİK) 

YASA TASARISI 

Kuzey Kıbrıs Türk.Cumhur i yet i Cumhuriyet Meclisi aşa-

ğıdaki Yasayı yapar: 

56/1987 
62/1989 
22/1990 
67/1991 

Kısa İsim 1 . B u Yasa, Vakıflar ve Din işleri Dairesi Memurları 

Emeklilik (Değişiklik) Yasası olarak isimlendirilir', 

ve aşağıda "Esas Yasa" olarak anılan Vakıflar ve Din 

İşleri Dairesi Memurları Emeklilik Yasası ile birlikte 

okunur. 

BAŞKAN- Sayın milletvekilleri; 11 inci maddeyi oylarını-

za sunuyorum. Kabul edenler?... Etmeyenler?... Çekimser?... 

Oybirliğiyle kabul edilmiştir. 
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KÂTİP-

2. Esas Yasa, 4'üncü maddesinin (2)'nci fıkrası 

kaldırılmak ve yerine aşağıdaki yeni (2)1 nc i fıkra 

konmak suretiyle değiştirilir: 

"(2) Bir hak sahibinin emeklilik maaşı veya ikra-

miyesinin hesaplanmasında, o hak sahibinin, 

emeklilik hakkı kazandıran veya kazandırdığı 

bu Yasa ile kabul edilen hizmet süresi içinde 

aldığı, emeklilik amaçları için kabul edilen 

ve fiilen çekilen en yüksek yıllık ödenekler 

esas alınır. 16'ncı madde kuralları saklıdır. 

Ancak, hizmet süresi içinde görev yaptığı 

emeklilik hakkı kazandıran mevkilerden herhangi 

biri, bir hak sahibine daha yüksek emeklilik 

menfaati verilmesine olanak tanırsa, o hak 

sahibi için daha yüksek emeklilik menfaati 

kazandıran ödenekler, emeklilik amaçları 

için kabul edilen ödenekler olarak ele alınır 

ve uygulanır." 

BAŞKAN- Sayın milletvekilleri; 2'nci maddeyi oylarınıza 

sunuyorum. Kabul edenler? Etmeyenler?... Çekimser? 

Oybirliğiyle kabul edilmiştir. 

KÂTİP-
v'~ürlüğe 3. Bu Yasa, Resmi gazete'de yayımlandığı tarihten 
L ^ başlayarak yürürlüğe girer. 

BAŞKAN- Sayın milletvekilleri; 3'üncü ve son maddeyi 

oylarınıza sunuyorum. Kabul edenler? Etmeyenler... Çekimser? 

Oybirliğiyle kabul edilmiştir. 

Sayın milletvekilleri; Tasarının madde madde görüşülme-

si tamamlanmış, ikinci görüşmesi sona ermiştir. Tasarının 

üçüncü görüşmesi Kısa isim okunmak ve bütünü oylanmak sure-

tiyle yapılacaktır. Kısa İsmi okuyunuz efendim. 

Esas Yasanın 
4'üncü Madde-
sinin Değiş-
tirilmesi 
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KÂTİP -

1. Bu Yasa, Vakıflar ve din işleri Dairesi Memurları 

Emeklilik (Değişiklik) Yasası olarak isimlendirilir 

ve aşağıda "Esas Yasa" olarak anılan Vakıflar ve 

Din İşleri Dairesi Memurları Emeklilik Yasası ile 

birlikte okunur. 

BAŞKAN- Sayın milletvekilleri; şimdi de Tasarının bütü-

nünü oylarınıza sunuyorum. Kabul edenler?... Etmeyenler?.... 

Çekimser? Oybirliğiyle kabul edilmiştir. Hayırlı uğurlu 

olsun. 

Sayın milletvekilleri; şimdi de son sırada yer alan 

bağımsız milletvekili Sayın Ömer Demir'in Yasama Dokunulmaz-

lığının kaldırılması istemini görüşmek üzere oluşturulan Özel 

Komitenin ilgili milletvekilinin Yasama Dokunulmazlığının 

kaldırılmasına ilişkin Raporu görüşülecektir. 

Sayın milletvekilleri; içtüzüğün 1341 üncü maddesinin 

7) ' nc i fıkrası, Komitenin Raporu Dokunulmazlığın Kaldırılması 

şeklindeyse Genel Kurulda görüşülür ve Karara bağlanır kuralı-

nı içermektedir. Sözkonusu Komite Raporu, Dokunulmazlığın 

kaldırılması yönünde olduğu içjn önce Rapor üzerinde görüşme 

açılacak, görüşmeler tamamlandıktan sonra ise oylama yapılacak-

tır. Oylama da İçtüzüğün 155'inci maddesi uyarınca açık ola-

caktır. 

Sayın Komite Başkanı Raporunuzu sunun efendim İütfen. 
s 

HUKUK VE SİYASİ İŞLER KOMİTESİ BAŞKANI ZAİM NECATİGİL-

Sayın Başkan, sayın milletvekilleri; 

Kısa İsim 
56/1987 

62/1989 
22/1990 
67/1991 
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CUMHURİYET MECLİSİ 

BAĞIMSIZ MİLLETVEKİLİ SAYIN ÖMER DEMİR'İN YASAMA 

DOKUNULMAZLIĞININ KALDIRILMASI İSTEMİNİ GÖRÜŞMEK 

ÜZERE OLUŞTURULAN ÖZEL KOMİTENİN İLGİLİ MİLLETVEKİLİNİN 

YASAMA DOKUNULMAZLIĞININ KALDIRILMASINA İLİŞKİN RAPORUDUR 

Komitemiz, İçtüzüğün 134'üncü ve 135'inci maddesi kuralları 

çerçevesinde yapmış olduğu üç toplantıda çalışmalarını tamamlamış-

tır. 

Komitemiz, kendisine iletilen bütün evrakı incelemiş, ayrıca 

dokunulmazlığının kaldırılması istenen Sayın Ömer Demir'i dinlemiştir. 

Adıgeçen milletvekili, Komitemizde yapmış olduğu savunmasında, 

"şaibe altında-kalmaktansa ölmeyi tercih ederim" diyerek, kendisine 

yöneltilen isnadın ciddi olduğunu kabul etmiştir. 

Komitemiz, yapmış olduğu incelemeler ve değerlendirmeler sonu-

cunda,: isnadın ciddi olduğu, yasama dokunulmazlığının kaldırılması 

isteminin siyasal amaçlara dayanmadığı ve kamu yararı açısından doku-

nulmazlığın kaldırılmasının yararlı olacağı, yargısına varmış ve 

Sayın Ömer Demir'in yasama dokunulmazlığının kaldırılmasını oybirli-

ğiyle Genel Kurula tavsiye etmeye karar vermiştir. 
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Zaim Necatigil 

(Başkan) 

'kan Emekçi 

(Başkan Vekili) 

Derviş % o b a n o ğ l u 

(üye) 

(Yurt Dışında Görevli) 
Aydemir Erdoğan 

(Üye) 

(Yurt Dışında Görevli) 
Dt. Gülin Sayıner 

(Üye) 

Dt. Ünal Üstel 

(üye) 

/ V K * / ı p 
i (Yurt Dışında Görevli) 
I W r K a ş ı f İsmet Kotak 

a ü y e ) (üye) 

(Yurt Dışında Görevli) 
Ergün Vehbi 

(üye) 

1 Aralık 1992 
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BAŞKAN - Teşekkür ederim Sayın Necatigil. 

Sayın milletvekilleri; Rapor üzerinde söz almak isteyen 

var mı efendim?... 

ÖMER DEMİR (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Sayın Başkan. 

BAŞKAN - Sayın Ergün Vehbi, Sayın İsmet Kotak, Sayın 

Ömer Demir. Başka efendim. 

SERDAR DENKTAŞ (Lefkoşa) (Yerinden) - Muhtemelen ben 

de. 

BAŞKAN" - Sayın Ergün Vehbi buyurun efendim, 

ÖMER DEMİR (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Önce ben söz 

almak istiyorum Ergün Bey müsaade ederseniz. 

ERGÜN VEHBİ (Lefkoşa) (Yerinden) - Buyurun. 

BAŞKAN- - Buyurun, buyurun Sayın Ömer Demir. 

ÖMER DEMİR (Gazi Mağusa) - Sayın Başkan, değerli 

milletvekilleri; dokunulmazlığımın kaldırılmasıyla ilgili 

Raporu dinledikten sonra Komite üyelerinin almış oldukları 

karara içtenlikle saygı duyduğumu ve dokunulmazlığımın kaldı-

rılmasına benim de oy doğrultumun olumlu olduğunu belirtmek 

isterim. Genel Kurulun da bu konuda oy vermesi gerek Meclis 

açısından, gerekse benim açımdan bir an önce mahkeme önüne 

çıkıp suçsuz olduğumun aklanması açısından önemli olduğunu 

bu aşamada vurgulamak isterim. Ben bu konuda daha ilk günden 

beri suçsuz olduğuu ve hele dokunulmazlığımı kaldırmadan 

yargılayamayacaklarını savundum. Yine söylüyorum bu konularla 

hiçbir ilgim ve suçum yoktur. İnşallah adaletin doğru olarak 

tecelli edeceğine inanıyorum. Yalnız dileğim bu işin uzun 

uzadıya sürüncemede kalmamasıdır. Bir an önce bu işin temiz-

lenmesidir. Bu konuda konuşacak o kadar çok şey var ki fakat 
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mahkemelik bir konu olduğu için bu aşamada daha fazla konuşup 

mahkemeye etki etmek veya içtüzüğe aykırı bir harekette bulun-

mak istemiyorum. Beni dinlediğiniz için teşekkür ederim. 

BAŞKAN - Sayın Demir teşekkür ederim. 

Söz sırası Sayın Ergün Vehbi'nin. Buyurun efendim. 

ERGÜN VEHBİ (Lefkoşa) - Sayın Başkan, değerli milletve-

killeri; yurt dışında Meclis Heyetiyle birlikte bulunduğumuz 

sırada Komite toplanmmıştır. Tabii ki sorunun önemine binaen 

biz dışarda da olsak Komitenin toplanması ve kendine havale 

edilen sorunu sonuçlandırması doğaldır. Buna bir itirazımız 

yoktur. Ancak oy doğrultumu belirtmek için söz almış bulunuyorum, 

Sosyal Demokrat Parti olarak bu dokunulmazlık dosyasının 

Meclise sevkedilmesine kadar olan kısımla ilgili Araştırma 

Komitesinde olduğum için olaylara vakıf bir milletvekiliyim. 

Daha sonra da Savcılığın dokunulmazlıkla ilişkili, dokunulmaz-

lığın kaldırılmasıyla ilişkili Meclise gönderdiği dosyayı 

inceledim ve bu aşamada Sayın Ömer Demir'in dokunulmazlığının 

kaldırılarak görevin yargıya havale edilmesi gereğine inandım. 

Bu nedenle dokunulmazlığın kaldırılmasına Sosyal Demokrat 

Parti temsilcisi olarak müsbet oy kullanacağımı bildirir, 

saygılar sunarım. 

BAŞKAN - T e § e k k ü r ederim Sayın Ergün Vehbi. Söz sırası 

Sayın ismet Kotak'tadır. Buyurun efendim. 

İSMET KOTAK (Gazi Mağusa) - Sayın Başkan, değerli 

milletvekilleri; konunun içeriğine girmek arzusunda değilim. 

Ekonomi, Maliye, Bütçe Plân Komitesi üyesi olarak Türkiye'de 

bulunduğumuz bir esnada Komite son toplantısını yapmak durumunda 

kaldı, ancak gitmeden önce biz Sayın Başkana bizim hazır 

olamayacağımızı, ancak Komitenin görevine devam edebileceğine 

dair görüş beyan etmiştik. Haliyle, burdaki raporda bizi 

yurt dışında oluşuuz kayıtlıdır. Ancak Komitenin almış olduğu 

bu karara olumlu oyumuz olduğunu tutanaklara geçirmek için 

söz aldım. Hür Demokrat Partisi açısından konu böyle. Sayın 

Ergün Vehbi'nin belirttiği gibi içöz'ün kaçırılmasına ilişkin 

olarak Meclis tarafından oluşturulan Komitede de görev yapmış bir kişi 

olarak orada ortaya çıkan bulguları Başsavcı ile değerlendirmesinden 

sonra böyle bir istemin Başsavcıdan gelmiş olduğunu ve gerçekten istemin 

doğru bir istem olduğunu da burda vurgulamak isteri. Oyumuzun, dokunulmaz-

lığın kaldırılması istikametinde olacağını belirtirim. 
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BAŞKAN- Sayın ismet Kotak teşekkür ederim. Var mı efen-

dim başka söz isteyen? Yoktur. Var mı? Buyurun Sayın 

Göktuğ. 

GÜNER GÖKTUĞ (Lefkoşa)- Sayın Başkan, muhterem millet-

vekilleri; Hiçbir milletvekili, bir milletvekilinin suçlu 

veya suçsuz olduğu konusunda karar vermeye yetkili değildir. 

Hiç kimse de aleyhine getirilen bir itham kanıtlanmadıkça 

suçlu olarak ilân edilemez. Bu Hukukuk temel ilkelerinden 

birisidir, insan hakları ve özgürlüklerinin doğal bir neticesi-

dir ve gereğidir. Ancak, kamuya mal olmuş bir konuda, bir 

milletvekilinin adı da geçince ve Savcılık da böyle bir istem-

de bulununca ve hele ilgili milletvekilinin yargılanması gerek-

tiğini söyleyince, dokunulmazlıkla ilgili ilkelerin ilgili 

komisyonda kaldırılması hususu dikkatlice araştırılıp böyle 

bir karar verince, artık dokunulmazlığının kaldırılması ve 

konunun yargıya havale edilmesinin en doğru yol olacağına 

inanıyorum. Böyle bir durumda suçsuzsa, ilgili milletvekili 

aklanabilir ve en azından Meclis görevini yerine getirmiş 

olmanın rahatlığı içinde ve topluma karşı da mükellefiyet-

lerini yerine getirmiş olmanın huzurunu duyar. Dolayısıyla 

bu konudaki kararı desteklediğimizi ifade etmek istiyorum. 

Teşekkür eder, saygılar sunarım. 

BAŞKAN- Teşekkür ederim Sayın Göktuğ. Var mı efendim 

başka söz almak isteyen?... Yoktur. 

Sayın milletvekilleri; Rapor üzerindeki görüşmeler 

tamamlanmıştır. Şimdi bağımsız milletvekili Sayın Ömer Demir'in 

Yasama Dokunulmazlığının Kaldırılması Kararını oylarınıza 

sunuyorum. Dokunulmazlığın Kaldırılmasını kabul edenler kabul, 

etmeyenler ret, çekimser kalanlar ise çekimser diyerek oylarını 

kullanacaklardır. Oylama Cetvelini okuyunuz efendim lütfen. 
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Bağımsız Milletvekili Ömer Demir'in Dokunulmazlığının 

Kaldırılması Kararına ilişkin oylama: 

Kabul Edenler Kabul Etmeyenler 

Ayhan Hal it Acarkan 

Taşkent Atasayan 

Mehmet Bayram 

Aytaç Beşeşler 

Nazif Borman 

Günay Caymaz 

Hüseyin Curcioğlu 

Derviş Çobanoğlu 

Ömer Demir 

Serdar Denktaş 

Harun Dimililer 

Erkan Emekçi 

Mustafa Erbilen 

Aydemir Erdoğan 

Kutlu Evren 

Güner Göktuğ 

Ertuğrul Hasipoğlu 

İlkay Kâmil 

ismet Kotak 

Hasan Kutay 

Salih Miroğlu 

Zaim Necatigil 

Ali Onay 

Erdal Onurhan 

Gül in Sayıner 

Eşber Serakıncı 

H. Şükrü Serdaroğlu 

Dr. Vehbi Zeki Serter 

Ahmet Sevinç 

Muharrem Söylemez 

Ali Süha 

Ruhsan Tuğyan 

Ekrem Uzun 

Emin Uzun 

Ünal üstel 

Ergün Vehbi 

Hasan Yumuk 

Oylamaya Katılmayanlar 

Mustafa Adaoğlu 

Kenan Akın 

Kenan Atakol 

Hakkı Atun 

Salih Coşar 

Derviş Eroğlu 

Mustafa Hacıahmetoğlu 

Mustafa Karpaslı 

Ahmet Kâşif 

Tokay Kerem 

Olgun Paşalar 

Atay Ahmet Raşit 

Süha Türköz 
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BAŞKAN - Oylama sonucunu tutanağa göre açıklıyorum 

sayın milletvekilleri. Kabul 37, ret yok, çekimser yok, 

katılmayan 13. Kabul edilmiştir efendim. 

Sayın milletvekilleri; bir dakika efendim, daha 

bitmedi. Bir dakika lütfen birşey daha var. 

II. BAŞKANLIĞIN GENEL KURULA SUNUŞLARI (DEVAM) 

Sayın milletvekilleri; onaya sunulacak bir evrak 

var efendim, onu okuyorum. 

Gülsen içöz'ün kaybolmasının sorunları ve bunun 

son uçları ile ilgili Meclis Araştırma Komitesi Başkanlığının 

komiteye yeni süre tanımasına ilişkin tezkeresi var. 

Onu okuyun efendim lütfen. 

KÂTİP -

CUMHURİYET MECLİSİ GÜLSEN İÇÖZ'ÜN KAYBOLMASI OLAYININ 

SORUMLULARI VE BUNUN SONUÇLARI İLE İLGİLİ 

MECLİS ARAŞTIRMA KOMİTESİ BAŞKANLIĞI 

Cumhuriyet Meclisi başkanlığı, 9 Aralık 1992 

Lefkoşa. 

Komitemiz kendisine tanınan iki aylık süre içerisinde 

çalışmalarını tamamlayamamıştır. Komitemize, Cumhuriyet Meclisinin 

İçtüzüğünün 120'nci maddesi kuralları çerçevesinde yeni 

iki aylık bir süre verilmesini rica eder, gereğini saygılarımla 

arzederim. 

Güner Göktuğ 

Komite Başkanı. 
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BAŞKAN - Söz isteyen var mı efendim bu konuda? 

Sayın Komite Başkanı, buyurun efendim. 

GÜLSEN İÇÖZ 1 ÜN KAYBOLMASI OLAYININ SORUMLULARI 

VE BUNUN SONUÇLARI İLE İLGİLİ MECLİS ARAŞTIRMA KOMİTESİ 

BAŞKANI GÜNER GÖKTUĞ - Sayın başkan, muhterem milletvekilleri; 

Komisyonumuz gerçekten Meclisimiz tarafından kendisine 

bu görev verildiği günden itibaren çok süratli çalışma 

yapmıştır. Ben, özellikle milletvekili arkadaşlarımızın 

düşüncesinde, acaba bu komisyon iki ayda niye görevini 

tamamlayamadı, bir ihmal mi var; o düşünceyi ortadan 

kaldırmak istiyorum, eğer varsa. Biliyorsunuz bütçe 

komisyonunun çalışmaları ve bizim komisyonumuzun üyelerinin 

bir çoğunun bütçe komisyonu üyeleri da olması nedeni 

ile ve son bütçe komisyonu üyelerinin Türkiye'yi ziyaret 

etmeleri nedeni ile son çalışmaları yapamadı. Şu anda 

son aşamaya gelmiş bulunuyoruz ve bu konu ile ilgili 

raporumuzu çok kısa bir sürede Meclis Genel Kurulumuza 

sunmuş olacağız. Bu nedenle komisyonumuza ek bir süre 

verilmesinin doğru olacağı görüşündeyim, ben bunu yüce 

takdirlerinize arzediyorum. 

BAŞKAN - Sayın Göktuğ teşekkür ederim, başka 

söz isteyen var mı sayın milletvekilleri? Yoktur. 

Sayın milletvekilleri; tezkereyi oylarınıza sunuyorum. 

Kabul edenler? — Etmeyenler? Çekimser? Oybirliği ile 

kabul edilmiştir. 

Sayın milletvekilleri; gündem gereği görüşmeler 

tamamlanmıştır. Gelecek birleşim 9 Artalık 1992 Çarşamba 

günü, yani yarın Ö.E. saat 10.00'da yapılacaktır. 

Gündem: 

1. Başkanlığın Genel Kurula sunuşları, 

2. Özel gündemde yer alacak işler. 

1. 1993 Mali Yılı Bütçe Yasa tasarısının saptanan 

program çerçevesinde görüşülmesi. 

1. Tasarıya ilişkin Komite Raporunun okunması. 



- 1730 -

2. Rapor ve Tasarının bütünü üzerindeki görüşmelere 

Ekonomi ve Maliye bakanının sunuş konuşması 

ile başlanması. 

3. Rapor ve Tasarının bütünü üzerindeki görüşmelerin 

tamamlanması ve tasarının madde madde görüşülmesine 

başlanması. 

4. Program 01 Cumhurbaşkanlığı Bütçesinin görüşülmesi. 

Sayın milletvekilleri; birleşimi burda kapatıyorum. 

Teşekkür ederim. 

Kapanış Saati:18.00 
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CUMHURİYET MECLİSİ 

7'nci Birleşim 

11 Kasım 1992, Çarşamba 

Saat: 10.00 

GÜNDEM: 

I. BAŞKANLIĞIN GENEL KURULA SUNUŞLARI. 

II. ÖZEL GÜNDEMDE YER ALACAK İŞLER: 

(1) Birleştirilmiş 1992 Mali Yılı Ek Bütçe (N0:3) Yasa Tasarısı 

(Y.Ö.N0:8/3/92 ve Y.T.N0.-217/3/92) ve Ekonomi, Maliye, Bütçe 

ve Plân Komitesinin Tasarıya ilişkin Raporu. 

(2) Üçüncü Beş Yıllık (1992-1997) Kalkınma Plânının Onaylanmasına 
ilişkin Karar Tasarısı (Y.T.N0:216/3/92) ve Ekonomi, Maliye, 
Bütçe ve Flân Komitesinin Tasarıya ilişkin Rapovu. 

III. SEÇİMLER VE OYIAMASI YAFILACAK İŞLER. 

IV. SORULAR: | 

A. SCZLU SORUIAR: -i 
i 

1. Demokrat Parti Gazi Mağusa Milletvekili .Sayın 
Taşkent Atasayan'm, Eğitim Bakanının Orta Asya 
Cumhuriyetlerine Yaptığı Gezide Karşılaştığı 
Temsiliyet Sorunu ile ilgili Sözlü Sorusu 
(S.S.NO:7/3/92) 

2. Yeni Doğuş Partisi Gazi Mağusa Milletvekili Sayın 
Kenan Akın'ın, T.C.-K.K.T.C. Arasında Kimlik Kartı 
ile Seyahat Etme Protokolünün Sona Ermesi ile ilgili 
Sözlü Sorusu. (S.S.NO:8/3/92) 
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3. Demokrat Parti Lefkcşa Milletvekili Sayın Erkan 
Emekçi'nin, Karpaz Yangınında Yanan Bölgelerin Temiz-
lenmesi ile ilgili Sözlü Sorusu. (S.S.N0:9/3/92) 

4. Demokrat Parti Gazi Mağusa Milletvekili Sayın Aytaç 
Beşeşler'in, UBP Lefkoşa Milletvekili Sayın Mustafa 
Erbilen'in Özel bir Bankanın Yönetim Kurulu 
Başkanlığını Yapması ile ilgili Sözlü Sorusu. 
(S.S,NO:10/3/92) 

GENEL GÖRÜŞME VE MECLİS ARAŞTIRMASI YAFILMASI: 

(1) Demokrat Parti Milletvekilleri Sayın Serdar Denktaş, 
Sayın Erkan Emekçi, Sayın Taşkent Atasayan ve Sayın Mutta 
Adaoğlu'nun birlikte sunmuş oldukları, Eğitim Folitikası 
ve Eğitim Uygulamaları ile ilgili Genel Görüşme Açılması 
Önergesinin (G.G.N0:2/|/92) öngörülmesi. 

.i 

GÖRÜŞÜLECEK TASARI VE ÖNERİLER İLE KOMİTELERDEN GELEN 
DİĞER İŞLER: 

(1) Kuzey Kıbrıs Eğitim Vakfı ve Doğu Akdeniz Üniversitesi 
Kuruluş (Değişiklik) Yasa Tasarısı (Y.T.NO:196/2/92) 
ve İdari ve Sosyal İşler Komitesinin Tasarıya ilişkin 
Raporu. 


